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Τετάρτη 17 Νοεµβρίου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 17 Νοεµβρίου 2010, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16.11.2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Κ’ συνεδριάσεώς του, της 16ης Νοεµ-
βρίου 2010 σε ό,τι αφορά τη συζήτηση επί του διανεµηθέντος
πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής «για τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά πρώην Υπουργών για
την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων, σχετικά µε την υπόθεση Βα-
τοπεδίου»).

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 18 Νοεµβρίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 178/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου
Αλευρά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τη συνυπηρέτηση συζύ-
γων στο δηµόσιο τοµέα κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 176/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
µεταφορά της Παθολογικής Κλινικής στη νέα πτέρυγα του νο-
σοκοµείου «Άγιος Ανδρέας» κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 180/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος
Χαλβατζή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τις απολύσεις συµβα-
σιούχων εργαζοµένων στο Κέντρο Πληροφορικής του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών (ΚΕΠΥΟ) κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 181/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε το πρόγραµµα απονιτροποίησης στη Θεσσαλία κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 183/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κρι-
τσωτάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη χαµηλή τιµή διάθεσης του

ελαιολάδου κ.λπ..
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 177/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μιχαήλ Γιαννάκη προς την
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων λειτουργίας
του Ινστιτούτου Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών (ΙΓΜΕ)
κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 179/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κα-
νέλλη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε
την αντιµετώπιση των προβληµάτων των καλλιτεχνών και των ερ-
γαζοµένων στον Πολιτισµό κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 182/15-11-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελό-
πουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την ονοµασία
του κρατιδίου των Σκοπίων κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επικρατείας: «Επιτάχυνση
και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επενδύσεων».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
2.11.2010, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριάσεις.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι
τροπολογίες ως µία ενότητα.

Κύριε Υπουργέ, ζητήσατε να κάνετε µία παρέµβαση.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο νοµοσχέ-

διο, τις οποίες καταθέτω και παρακαλώ πάρα πολύ να κατα-
γραφούν στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χαράλαµπος Πα-
µπούκης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις στο νοµοσχέδιο, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ να
διανεµηθούν στους συναδέλφους.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Αθανάσιος Πα-
παγεωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, χρόνια και
χρόνια τώρα στη χώρα µας υπάρχει ένας δηµόσιος διάλογος
αναφορικά µε το καθεστώς των αντικινήτρων, το καθεστώς των
εµποδίων, το καθεστώς των αγκυλώσεων που υπάρχει αναφο-
ρικά µε τις δυνατότητες επενδυτικής δραστηριότητας στη χώρα
µας.

Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος πια ότι το υφιστάµενο καθεστώς
για τους επενδυτές είναι δραµατικό. Η γραφειοκρατία, τα αντικί-
νητρα, η αστάθεια των φορολογικών συστηµάτων, οι ελλειµµα-
τικές υποδοµές, η αδιαφάνεια στις εγκρίσεις των επενδυτικών
σχεδίων είναι µερικά από αυτά τα οποία αποτελούν τα βασικά
προβλήµατα για τη µη προσέλκυση ξένων, αλλά και εγχώριων
επενδυτών.

Είναι, λοιπόν, προφανές µ’ αυτές τις διαπιστώσεις, µ’ αυτήν
την καταγραφή, µε αυτήν την περιγραφή που γίνεται χρόνια και
όλοι την έχουµε συνειδητοποιήσει υπάρχει άµεση ανάγκη αλλα-
γής του πλαισίου, βελτίωσης του επενδυτικού πλαισίου για µε-
γαλύτερη ευελιξία, για ταχύτητα στις επενδύσεις, για αποτελε-
σµατικότητα στις επενδύσεις.

Με το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση πιστεύω ότι ο στό-
χος επιτυγχάνεται. Είναι ένα πάρα πολύ καλό νοµοσχέδιο. Είναι
µια πάρα πολύ καλή προσπάθεια. Είναι µια προσπάθεια που θα
πρέπει να επαινεθεί και θέλω να κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά και
µία µνεία στις προσπάθειες που έγιναν µετά την τροποποίηση
του Κανονισµού της Βουλής, αλλά και τις αλλαγές που επέφερε
η Κυβέρνηση στον τρόπο διαβούλευσης.

∆εν έχει ξαναγίνει στη σύγχρονη λειτουργία της Βουλής, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδικασία, η οποία περιέχει τρία
στάδια. Το πρώτο στάδιο αφορά και αφορούσε την πρώτη πα-
ρουσίαση και φυσικά, στη συνέχεια έγιναν δύο αναγνώσεις. Η
επιτροπή µας ασχολήθηκε ώρες επί ωρών για να µπορέσει να
µορφοποιήσει και να κάνει το νοµοσχέδιο πολύ πιο αποτελε-
σµατικό, πολύ πιο ολοκληρωµένο. Και σ’ αυτό πρέπει να πω και
πρέπει να συγχαρώ τον Υπουργό, ο οποίος ήταν και εφεκτικός
και άκουσε όλους τους συναδέλφους και όλες τις πλευρές. Όχι
µόνο τους άκουσε, αλλά και ενσωµάτωσε πολλές από τις παρα-
τηρήσεις, οι οποίες ήταν και χρήσιµες και καλές και νοµίζω ότι
έφεραν αυτό το αποτέλεσµα, το οποίο είναι επαινετό.

Έγινε, λοιπόν, πολύ καλή δουλειά. Έγινε δουλειά, όµως και
στο στάδιο της διαβούλευσης µέσα από το διαδίκτυο, µέσα από
τις παρεµβάσεις και τις παρατηρήσεις που έκαναν πάρα πολλές
οργανώσεις, πάρα πολλοί φορείς, αλλά και φυσικά πρόσωπα. Θα
αναφερθεί, φαντάζοµαι, ο κύριος Υπουργός εν εκτάσει στο
εύρος και την έκταση του διαλόγου που υπήρξε σε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Η πρόβα, λοιπόν, για αυτές τις αλλαγές που επήλθαν στη
Βουλή για την πρώτη, δεύτερη ανάγνωση, αλλά και για την
πρώτη παρουσίαση ήταν και είναι επιτυχής. Έφερε το αποτέλε-
σµα. Άρα έχουµε ένα πρώτο νοµοσχέδιο, µια πρώτη πρόβα που
έφερε θετικά αποτελέσµατα και κατά αυτήν την έννοια θα πρέπει
να είµαστε όλοι περήφανοι.

Επειδή, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πάρα
πολλές φοβίες, υπάρχει µια κριτική η οποία είναι γενική σε πολ-
λές των περιπτώσεων, αλλά σε πολλές άλλες είναι και ειδική και
επειδή υπήρξαν και χαρακτηρισµοί και άρθρα τα οποία είχαν µια
επιφύλαξη αναφορικά µε το εγχείρηµα, θέλω να πω ότι επί της
ουσίας µε αυτό το νοµοσχέδιο παρεµβαίνει η Κυβέρνηση, πα-
ρεµβαίνει η πολιτεία στην επιτάχυνση και ρύθµιση της διαδικα-
σίας για τις επενδύσεις.

∆εν επέρχονται, κατά τη γνώµη µου, βασικές και ουσιαστικές
αλλαγές στο υφιστάµενο νοµικό και συνταγµατικό πλαίσιο της
χώρας µας. ∆εν παραβιάζεται, κατά τη γνώµη µου –και θέλω να
το πω αυτό, γιατί µε προβληµάτισε όταν ανέλαβα την ευθύνη πα-
ρουσίασης από τη µεριά του κόµµατος και της Κυβέρνησης της
εισήγησης για το νοµοσχέδιο- καµµιά διαδικασία στην έγκριση
των επενδυτικών σχεδίων της κείµενης νοµοθεσίας.

Παράλληλα, πρέπει να πω ότι µε το νοµοσχέδιο εµπεδώνονται

οι αρχές, οι αξίες και οι απόψεις της διαφάνειας και της προ-
σπάθειας που γίνεται το τελευταίο χρονικό διάστηµα για διαύ-
γεια και διαφανή λειτουργία του συνόλου του κρατικού τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό ξεκα-
θαρίζεται η έννοια της στρατηγικής των µεγάλων επενδύσεων.
Υπήρχε στο πρώτο στάδιο ένας µεγάλος προβληµατισµός που
κατατέθηκε από τους συναδέλφους. Τι είναι τάχα στρατηγική
επένδυση;

Νοµίζω ότι ιδιαίτερα στα δύο πρώτα άρθρα ορίζεται η έννοια
της στρατηγικής επένδυσης. Ορίζεται από το µέγεθος πρώτα
από όλα, αλλά και από άλλες συνέργειες που θα επιφέρει στην
κοινωνική και οικονοµική δοµή της χώρας µια επένδυση, όπως η
απασχόληση. Το ύψος της επένδυσης, αλλά και άλλα στοιχεία,
όπως η απασχόληση δηµιουργούν την τάξη µεγέθους που καθι-
στά αυτήν την επένδυση στρατηγικού χαρακτήρα.

Συνάµα, στο άρθρο 1 και στο άρθρο 2 υπάρχουν και άλλες
προσεγγίσεις για την έννοια και το χαρακτήρα της στρατηγικής
επένδυσης, όπως η προστιθέµενη αξία, η παραγωγή ποιοτικών
προϊόντων που συνάδουν µε το µοντέλο το οποίο θέλουµε να
εµπεδώσουµε στη χώρα, το µοντέλο της ποιοτικής παραγωγής,
της περιβαλλοντικής παραγωγής, της αειφόρου ανάπτυξης, της
«πράσινης» ανάπτυξης, όπως λέγεται.

Ζητήµατα όπως η τεχνογνωσία, η τεχνολογία είναι από αυτά τα
οποία λαµβάνονται ως κριτήρια για το χαρακτηρισµό µιας επέν-
δυσης ως τέτοιας επένδυσης, ως επένδυσης στρατηγικού χα-
ρακτήρα, ως στρατηγικής σηµασίας.Υπό αυτήν την έννοια
εντάσσεται η επένδυση στη λειτουργία του fast track, στη λει-
τουργία δηλαδή της ταχείας διαδικασίας ένταξης στα επενδυ-
τικά πράγµατα της χώρας.

Υπάρχουν, παράλληλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κα-
θορίζονται διαδικασίες και κριτήρια. Πώς γίνεται αυτό; Γίνεται
καταρχάς µε την ίδρυση µιας διυπουργικής επιτροπής, της
οποίας προΐσταται ο Υπουργός Επικρατείας, εν προκειµένω ο κ.
Παµπούκης. Αυτή η επιτροπή αποφασίζει στο τέλος, αλλά µετά
από εισήγηση της «INVEST IN GREECE», της επενδυτικής εται-
ρείας του δηµοσίου, η οποία διαχειρίζεται και είναι υπεύθυνη για
την αξιολόγηση. Επειδή και σε αυτήν την εταιρεία πολλές φορές
υπάρχουν ελλείµµατα και προβλήµατα στην αξιολόγηση, στην
προσέγγιση µεγάλων επενδυτικών σχεδίων, γίνεται χρήση επεν-
δυτικών συµβούλων οι οποίοι προσλαµβάνονται µετά από δηµό-
σιο διαγωνισµό.

Άρα, έχουµε ένα σχήµα την «INVEST», σύµβουλοι και επικύ-
ρωση από τη ∆ΕΣΕ, τη διυπουργική επιτροπή. Είναι, λοιπόν, αυτό
το σχήµα που στο τέλος-τέλος θέτει τις προϋποθέσεις, τα κρι-
τήρια και αξιολογεί τα επενδυτικά σχήµατα, προκειµένου να υπα-
χθούν στο πλαίσιο των επενδυτικών δραστηριοτήτων της χώρας
µας.

Φυσικά, ο ρόλος της ∆ΕΣΕ είναι πολύ πιο διευρυµένος, διότι
θέτει και πρόσθετα κριτήρια. Θέτει ποιοτικά κριτήρια σε αυτές
τις επενδύσεις. Υπάρχουν αποφάσεις ad hoc, εάν κριθεί δηλαδή
ότι η επένδυση είναι µείζονος σηµασίας, είναι σπουδαίας σηµα-
σίας για τη χώρα µας και φυσικά, χαρακτηρίζονται ή όχι από τη
∆ΕΣΕ πολλές επενδύσεις ως µείζονος σηµασίας.

Έχει, λοιπόν, η ∆ΕΣΕ µετά την «INVEST IN GREECE» και µετά
τη χρήση συµβούλων µια συµβολή στην επένδυση, αφ’ ης στιγ-
µής χαρακτηρίζεται, µάλιστα, ως ύψιστης σηµασίας και συµβο-
λής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν στο νοµοσχέδιο
πάρα πολλές ειδικές ρυθµίσεις µε τις οποίες αντιµετωπίζονται
προβλήµατα που αφορούν το περιβάλλον, τον αιγιαλό και τις πα-
ραλίες. Εδώ πρέπει να σας πω ότι υπήρξε ένας ευρύς προβλη-
µατισµός από πάρα πολλούς φορείς κατά τη δηµόσια
διαβούλευση, υπήρχε ένας προβληµατισµός από τους συναδέλ-
φους και τα Κόµµατα -και οι εκπρόσωποι των Κοµµάτων και οι
εισηγητές- νοµίζω ότι συνέβαλαν στο να ξεκαθαριστεί µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο, ιδιαίτερα σε αυτό τον τοµέα, σε αυτή την
ενότητα ο φόβος που υπάρχει και πρέπει να υπάρχει για τις επι-
πτώσεις από τέτοιου είδους µεγάλες επενδύσεις, στρατηγικής
σηµασίας επενδύσεις στο περιβάλλον, στον αιγιαλό, στην παρα-
λία, στα δάση, γενικότερα, δηλαδή, σ’ αυτό που χαρακτηρίζεται
οικοσυστήµατα, χαρακτηρίζεται περιουσία του ελληνικού λαού
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και που έχει σχέση µε το µέλλον της κοινωνίας και των επόµε-
νων γενιών.

Εδώ υπάρχουν τρεις ενότητες. Πρώτον, στον αιγιαλό και την
παραλία υπάρχει εισήγηση πάντα για την υπαγωγή της επένδυ-
σης του Υπουργείου Οικονοµικών και επαναλαµβάνω ότι, όταν
αφορά στον αιγιαλό και την παραλία και του ΓΕΝ ή µάλλον του
ΓΕΝ και του Υπουργείου Οικονοµικών προς τη ∆ΕΣΕ. Υπάρχει η
έκδοση στη συνέχεια προεδρικών διαταγµάτων, ενώ έρχονται
στη Βουλή για συζήτηση πολλά από αυτά τα projects, όπως λέ-
γονται, τα επενδυτικά σχέδια και φυσικά, ποτέ µα ποτέ δεν πα-
ραχωρείται οριστικά τµήµα του αιγιαλού ή της παραλίας στους
επενδυτές. Παραµένει ιδιοκτησία και είναι σωστή αυτή η προ-
σέγγιση, γιατί πουθενά στον κόσµο τα τελευταία χρόνια και
επειδή υπάρχει σπάνις της γης υψηλής απόδοσης στις παραλίες
και στους αιγιαλούς, δεν παραχωρούνται, οιονεί, αυτές οι παρα-
λίες και οι αιγιαλοί στους επενδυτές.

∆εύτερον, όταν υπάρχουν παρεκκλίσεις για τις εντός σχεδίου
πόλεως, πάντα αυτές συνοδεύονται µε εισήγηση προς τη διϋ-
πουργική επιτροπή του Υπουργείου Περιβάλλοντος, του ΥΠΕΚΑ,
υπάρχει γνωµάτευση του ΣΧΟΠ και υπάρχουν, επίσης και διαδι-
κασίες έκδοσης προεδρικών διαταγµάτων ή και συζήτησης στη
Βουλή. Αυτές οι διαδικασίες θεωρώ ότι διασφαλίζουν µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο και επιβεβαιώνουν αυτό που είπα στην
αρχή, ότι δεν υπερβαίνουµε την κείµενη νοµοθεσία, απλώς επι-
ταχύνουµε τις διαδικασίες για να δηµιουργήσουµε το κατάλληλο
επενδυτικό περιβάλλον στη χώρα µας. Στο περιβάλλον ιδιαίτερα
υπάρχει επιτάχυνση των διαδικασιών και σε περίπτωση που οι
υπηρεσίες δεν απαντούν, υπάρχει θεωρητικά µία σιωπηρή απο-
δοχή της επενδυτικής πρότασης από το Υπουργείο.

Μια άλλη ενότητα είναι οι απαλλοτριώσεις, όπου και εκεί υπήρ-
χαν πολλές δύσπιστες προσεγγίσεις -και λογικό είναι. ∆εν αλλά-
ζει ούτε εδώ η κείµενη νοµοθεσία και το υφιστάµενο καθεστώς.
Έχουµε µια σύντµηση των ηµεροµηνιών και φυσικά, η εκτίµηση
των περιουσιών οι οποίες απαλλοτριούνται γίνεται από ανεξάρ-
τητους εµπειρογνώµονες.

Θα µου πει κάποιος εκ των συναδέλφων και έχει δίκιο: «Ωραία.
Και γιατί έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο, αν δεν αλλάζει τίποτε στην
κείµενη νοµοθεσία»;

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έρχεται ακριβώς για
να επιταχύνει τις χρονοβόρες διαδικασίες που καθήλωναν τους
επενδυτές, τους απέτρεπαν στη χώρα µας και έτσι έχουµε αυτήν
την επενδυτική απραξία και την επενδυτική καθήλωση.

Φυσικά υπάρχει κι ένας άλλος αντίλογος. Μήπως υπάρχουν
ψήγµατα αντισυνταγµατικότητας στο νοµοσχέδιο; Νοµίζω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις απαλλοτριώσεις, για τις δια-
δικασίες που αφορούν ιδιαίτερα το περιβάλλον έχουµε το
προηγούµενο των Ολυµπιακών Αγώνων όπου εκεί παρόµοιες εν-
στάσεις και παρόµοια προβλήµατα αντιµετωπίστηκαν από τα δι-
καστήρια, από το Συµβούλιο Επικρατείας κι όσους θεσµούς
έχουν ταχθεί να υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον και την προά-
σπιση, την προστασία της περιουσίας του ελληνικού λαού.

Υπ’ αυτήν την έννοια προκύπτει κι ένα άλλο ερώτηµα. Τότε,
αφού τα δικαστήρια πάντα χρονοτριβούν –αυτή είναι µία πρώτη
προσέγγιση- ή οι διαδικασίες αυτές πάντα είναι διελκυστίνδα, τι
χρησιµότητα, τι χρηστικότητα θα έχει αυτό το νοµοσχέδιο;

Η άποψή µου είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι και µόνο
η επίκληση ενός επενδυτή στη διαδικασία προσφυγής στο δικα-
στήριο του νοµοθετικού εξοπλισµού που του παρέχει η πολιτεία,
είναι µία ενίσχυση της επενδυτικής πρωτοβουλίας, είναι µία ισχυ-
ροποίηση των επενδυτών οι οποίοι ούτως ή άλλως όλα αυτά τα
χρόνια βασανίζονται, ταλαιπωρούνται από τα δικαστήρια, ταλαι-
πωρούνται από τις χρονοβόρες διαδικασίες των δηµοσίων υπη-
ρεσιών και όσων ετάχθησαν να βελτιώνουν την αποδοτικότητα
της λειτουργίας του δηµοσίου, του κράτους και που υπηρετούν
το δηµόσιο συµφέρον.

Υπάρχουν, κυρίες και κύριοι, επίσης προβλέψεις και πολύ σω-
στές προβλέψεις για τη διαδικασία υπαγωγής ενός επενδυτικού
σχεδίου στη διαδικασία αυτή του fast track. Οι διαδικασίες αυτές
προβλέπουν την κατάθεση επιχειρηµατικού σχεδίου, αυτό που
λέγεται στα αγγλικά business plan, την κατάθεση εγγυητικών και
µάλιστα υπάρχει και µία πρόβλεψη κατά τη γνώµη µου πάρα

πολύ σωστή, ότι αν η καθυστέρηση είναι υπαιτιότητα του δηµο-
σίου επιστρέφονται και δεν καταστρέφονται οι επενδυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το λέω, γιατί έχει γίνει κι αυτό στο παρελθόν, να καταστρέφο-

νται επιχειρηµατίες που κατέθεσαν στη δηµόσια διαδικασία υπα-
γωγής σε έναν αναπτυξιακό νόµο του επενδυτικού τους σχεδίου
κι επειδή καθυστερούσαν λοιπόν, κατέπεσαν εγγυητικές σε
βάρος των επιχειρηµατιών και όχι µόνο δεν έγινε επένδυση, όχι
µόνο δεν ωφελήθηκαν επενδυτές, όχι µόνο δεν ωφελήθηκε η
χώρα, αντίθετα θα έλεγα καταστράφηκαν πολλοί επενδυτές και
αυτό είναι µία πρόβλεψη η οποία θα βοηθήσει στην εµπέδωση
σύγχρονου επενδυτικού κλίµατος.

Υπάρχουν, κυρίες και κύριοι, πολλές προβλέψεις για τη διαδι-
κασία -σε άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου - ένταξης των επενδυτι-
κών σχεδίων στο fast track για την ανάθεση, για τους
διαγωνισµούς οι οποίοι πάντα είναι διαγωνισµοί διεθνείς, κλει-
στοί ή ανοιχτοί διαγωνισµοί υπάρχει µία διάκριση, για την αξιο-
λόγηση των επενδυτικών σχεδίων, όπως και για τις αδειοδο-
τήσεις.

Θα έχουµε την ευκαιρία στη συνέχεια να αναφερθούµε στην
κατ’ άρθρο συζήτηση σε ένα- ένα τα άρθρα για να φωτίσουµε
όλες αυτές τις πτυχές του νοµοσχεδίου, τις θετικές πτυχές και
προβλέψεις του νοµοσχεδίου.

Τέλος, υπάρχει το περίφηµο άρθρο για τα ειδικά σχέδια ολο-
κληρωµένης ανάπτυξης όπου καθιερώνονται κατά το πρότυπο
των ΒΙΠΕ και των ΠΟΑΥ και των ΠΟΤΑ -εκεί έχουµε µεγάλα proj-
ects, µεγάλα προγράµµατα- τα ειδικά σχέδια ολοκληρωµένης
ανάπτυξης.

Αλλά όχι µόνο αυτό, µετά από παρατηρήσεις που έγιναν απ’
όλους µας νοµίζω ο κύριος Υπουργός πολύ εύστοχα δέχθηκε
αυτές οι επενδύσεις να εντάσσονται και σε δοµηµένες ήδη πε-
ριοχές ΒΙΠΕ, όπου υπάρχει πλεονασµατική χωρητικότητα, υπάρ-
χουν χώροι ελεύθεροι, για παράδειγµα στη Σίνδο δεν υπάρχουν,
υπάρχουν άλλες ΒΙΠΕ όµως, ΒΙΟΠΑ που µπορούν να εντάσσο-
νται κι εκεί και όχι µόνο αποκλειστικά στα ειδικά σχέδια ολοκλη-
ρωµένης ανάπτυξης.

∆εν παραβιάζεται τίποτα –επαναλαµβάνω- από την αρµοδιό-
τητα των δικαστηρίων. Θεωρώ και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ότι το
νοµοσχέδιο είναι µία πρωτοπόρα πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
είναι ένα εργαλείο –και επειδή δεν πρέπει να έχουµε αυταπάτες
σ’ αυτήν τη χώρα- που δεν µπορεί όµως να υποκαταστήσει τους
επενδυτές, δεν µπορεί να υποκαταστήσει τα πάντα σ’ αυτήν τη
χώρα αναφορικά µε την προαγωγή της επενδυτικής δραστηριό-
τητας, µε τις επενδύσεις που παράγουν πλούτο στη χώρα, που
είναι χρειαζούµενο ετούτη την ώρα της ύφεσης.

Είναι, όµως, ένα νοµοσχέδιο που δείχνει το δρόµο. Αυτό το νο-
µοσχέδιο, δίπλα σε άλλα νοµοσχέδια που ψηφίστηκαν, αφορά
την ίδρυση εταιρειών σε µια µέρα, δηλαδή one stop shop, και
αυτό το οποίο υποσχέθηκε η Κυβέρνηση ότι θα φέρει στη Βουλή
για διάλυση των εταιρειών. Γιατί και τέτοιο πρόβληµα υπάρχει.

Πολλοί ξένοι επενδυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
σκέφτονται µόνο ότι αν έρθουν στη χώρα και ιδρύσουν µια εται-
ρεία, θα βασανιστούν και θα ταλαιπωρηθούν. Σκέφτονται ότι αν
αποφασίσουν να φύγουν από τη χώρα, για να διαλύσουν την
εταιρεία τους, θα εµπλακούν σε µια διαδικασία χρονοβόρα, κο-
στοβόρα και καταστροφική.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο ανοίγει ένας πολύ
πλατύς δρόµος, µια δίοδος ταχείας και αποτελεσµατικής λει-
τουργίας για την επενδυτική δραστηριότητα στη χώρα µας.

Όπως και στη διαδικασία των διαβουλεύσεων, θα µας δώσετε,
κύριε Υπουργέ, την ευκαιρία να κάνουµε µικρές παρατηρήσεις
στην κατ’ άρθρον συζήτηση, ώστε να συµβάλουµε να γίνει το νο-
µοσχέδιο πολύ πιο σωστό και αποτελεσµατικό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Σπυρί-
δων Χαλβατζής, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής
κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, κάνει γνωστό ότι κατά τη συζήτηση του
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νοµοσχεδίου αρµοδιότητας του Υπουργείου Επικρατείας, µε
θέµα «Επιτάχυνση και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επεν-
δύσεων», ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ. Αντώνη Σκυλ-
λάκο.

Επίσης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φί-
λιππο Πετσάλνικο, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης κάνει γνωστό
ότι κατά τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ορίζεται
ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής Βορίδης και
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδω-
νις Γεωργιάδης.

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, µε επιστολή του προς τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, κάνει γνωστό ότι
κατά τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ορίζει ειδική
αγορήτρια την Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης κ. Ευαγγελία Αµµα-
νατίδου-Πασχαλίδου.

Το λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός πρόσφατα σε δη-
λώσεις του έµµεσα έχει παραδεχθεί ότι υπάρχει ζήτηµα µε την
αναπτυξιακή πολιτική της Κυβέρνησης. Άλλωστε αυτό κατέστη
περισσότερο σαφές από τον ανασχηµατισµό της Κυβέρνησης,
στον οποίο άλλαξε ολόκληρο το επιτελείο του αρµόδιου Υπουρ-
γείου.

Η Νέα ∆ηµοκρατία εδώ και καιρό έχει επισηµάνει πως υπάρχει
τεράστιο ζήτηµα στον τοµέα αυτό και πως αν δεν υπάρξουν τα
κατάλληλα µέτρα, η πατρίδα µας κινδυνεύει να πέσει σε ένα
βαθύ τέλµα ύφεσης.

Θεωρούµε, φυσικά, ότι δεν υπάρχει άλλος δρόµος παρά η
στήριξη της υγιούς επιχειρηµατικότητας, της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας, της ανοικτής αγοράς, γιατί σε όλο τον κόσµο έχει απο-
δειχθεί πως αυτός είναι ο τρόπος, για να επιταχυνθεί η ανάπτυξη
και να δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας.

Με αυτό το σκεπτικό ήδη από τον περασµένο Φλεβάρη κατα-
θέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις χαµηλού ή µηδενικού δηµο-
σιονοµικού κόστους, οι οποίες στόχευαν ακριβώς σε αυτό: Να
αποφύγουµε ένα βαθύ τέλµα ύφεσης. Προτείναµε την προώ-
θηση των συµβάσεων παραχώρησης, των συµβάσεων δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
κ.λπ..

Μεταξύ των µέτρων που προτείναµε τότε ήταν να βγουν δυο
υπουργικές αποφάσεις που εκκρεµούσαν σε σχέση µε το ν.
3775/2009, που ψηφίστηκε από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και αφορούσε ακριβώς την επιτάχυνση των µεγάλων
επενδύσεων. Ήταν ένας νόµος, ο οποίος, µιµούµενος αντίστοιχα
παραδείγµατα ευρωπαϊκών κρατών, έκανε το «INVEST IN GREE-
CE», το «επενδύστε στην Ελλάδα» one stop shop, για να διευκο-
λυνθούν οι επενδυτές που ήθελαν να κάνουν µεγάλες επενδύσεις
στην πατρίδα µας, ιδιαίτερα σε τοµείς, όπως η βιοµηχανία, η
ενέργεια, ο τουρισµός, η τεχνολογία και η καινοτοµία.

Οι αποφάσεις αυτές δεν εξεδόθησαν ποτέ. Αντί γι’ αυτό η Κυ-
βέρνηση επεξεργάστηκε το δικό µας νόµο και έφερε δική της
πρόταση, την οποία συζητάµε και σήµερα, η οποία σε πολλές πε-
ριπτώσεις αντιγράφει –µάλιστα και κατά λέξη- πολλές από τις
διατάξεις του νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Είναι προφανές ότι ως κόµµα εξακολουθούµε να πιστεύουµε
στη φιλοσοφία αυτού του νόµου και στην ανάγκη προσέλκυσης
επενδύσεων. Πιστεύουµε στη διαδικασία της απλοποίησης της
αδειοδότησης, πιστεύουµε ότι τώρα περισσότερο από ποτέ χρει-
άζονται επενδύσεις µε δύο προφανείς προϋποθέσεις: διαφάνεια
από τη µια πλευρά και προστασία του περιβάλλοντος από την
άλλη. Ο ρόλος µας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι να ανα-
γνωρίζουµε κάθε θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, αλλά και
να κριτικάρουµε φυσικά όλες τις κινήσεις εκείνες που νοµίζουµε
ότι δεν εξυπηρετούν τους στόχους που τίθενται. Γι’ αυτό και στη
συζήτηση που είχε προηγηθεί στην αρµόδια επιτροπή της Βου-
λής στηρίξαµε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, οι οποίες ουσια-
στικά επαναλαµβάνουν τις διατάξεις του δικού µας νόµου, όπως
και άλλες ρυθµίσεις που κινούνται σε σωστή κατεύθυνση και δι-

ευκολύνουν την προσέλκυση επενδύσεων.
Θέλω, λοιπόν, σε αυτό το σηµείο να σας πω ότι, επειδή το νο-

µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα σε µεγάλο βαθµό επαναλαµβά-
νει ρυθµίσεις του νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας, επειδή πρέπει
να στείλουµε ως Ελλάδα σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία ένα µή-
νυµα πως όλοι µαζί παλεύουµε για να ξεπεράσουµε την κρίση
και να προσελκύσουµε επενδύσεις και επειδή και ο Υπουργός
στην επιτροπή της Βουλής δέχθηκε αρκετές από τις παρατηρή-
σεις που κάναµε ως Νέα ∆ηµοκρατία, αποφασίσαµε να στηρί-
ξουµε κατ’ αρχάς το νοµοσχέδιο, να το υπερψηφίσουµε, έχοντας
φυσικά πολλές ενστάσεις, τις οποίες θα επισηµάνω στη συνέ-
χεια.

Για να γίνω πιο σαφής θέλω να πω πως πρώτα από όλα συµ-
φωνούµε µε το σκοπό να προσελκυστούν µεγάλες επενδύσεις,
να αντιµετωπιστούν γραφειοκρατικά εµπόδια και να αντιµετωπι-
στούν µε ειδικές ρυθµίσεις πράγµατι µεγάλες επενδύσεις που
έχουν προστιθέµενη αξία στην οικονοµία µας. Συµφωνούµε φυ-
σικά µε τις ρυθµίσεις που προβλέπουν one stop shop για υλο-
ποίηση των στρατηγικών ιδιωτικών επενδύσεων. Αυτή ήταν η
φιλοσοφία και του δικού µας νόµου. Συµφωνούµε µε την καθιέ-
ρωση άπρακτης προθεσµίας, όπως λέγεται, σε περίπτωση κα-
θυστέρησης απάντησης της διοίκησης, έτσι ώστε σε αυτές τις
περιπτώσεις να θεωρείται η απάντηση θετική και να µην καθυ-
στερεί ο επενδυτής. Συµφωνούµε επίσης µε τη διαδικασία έντα-
ξης και δηµόσιων επενδύσεων, πράγµα που κάνει τώρα η
Κυβέρνηση, έτσι ώστε και αυτές οι επενδύσεις να µην καθυστε-
ρούν, εφόσον είναι στρατηγικής σηµασίας. Και ευχόµαστε να
υπάρξει fast track διαδικασία για όλες τις επενδύσεις, απλοποι-
ώντας τις σχετικές διαδικασίες. Θέλω να σας πω µάλιστα και από
αυτό το Βήµα ότι εµείς ως κόµµα δουλεύουµε ήδη προς αυτή
την κατεύθυνση για να καταθέσουµε σχετική πρόταση.

Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας υπήρξε αναλυτικός ως προς τα
θετικά του νοµοσχεδίου. ∆εν χρειάζεται εγώ να επαναλάβω τα
ίδια. Στάθηκα σε µερικά βασικά σηµεία.

Υπάρχουν ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµεία στα
οποία εξακολουθούµε να έχουµε ενστάσεις. Υπάρχουν σηµεία
που δηµιουργούν προβλήµατα και γκρίζες ζώνες αδιαφάνειας.
Αυτός ήταν και ο λόγος που ζητήσαµε τη διαγραφή του άρθρου
4, µε το οποίο θα µπορούσε να ενταχθεί κάθε επένδυση ανε-
ξαρτήτως ύψους στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ο Υπουργός
ορθώς διέγραψε αυτή την πρόβλεψη. Τα προβλήµατα όµως δεν
έχουν εκλείψει. Θα ξεκινήσω και θα αναφέρω τηλεγραφικά κά-
ποια από τα µικρότερα προβλήµατα:

Κατ’ αρχάς, υπάρχει συναρµοδιότητα τριών διαφορετικών
Υπουργών στο «INVEST IN GREECE»: του Υπουργού Οικονοµι-
κών, του Υπουργού Επικρατείας και του Υπουργού Ανάπτυξης.
Μάλιστα είναι χαρακτηριστικό ότι άλλος Υπουργός διορίζει τον
πρόεδρο του «INVEST IN GREECE» και άλλος Υπουργός διορίζει
το διευθύνοντα σύµβουλο, για να εξυπηρετηθούν προφανώς εν-
δοκυβερνητικές ισορροπίες.

Έχουµε ενστάσεις για τη δηµιουργία µιας επιπλέον ∆ιυπουρ-
γικής Επιτροπής Στρατηγικών Επενδύσεων, τη ∆ΕΣΕ όπως λέ-
γεται, ενώ παραµένει εν ισχύ µια παλιά διυπουργική επιτροπή
επενδύσεων, η οποία έχει συναφές αντικείµενο. ∆ιερωτώµεθα
πώς θα συνδυαστεί ο ρόλος αυτής της καινούργιας διυπουργι-
κής επιτροπής µε το ρόλο που έχει ο κ. Πάγκαλος ως Αντιπρόε-
δρος της Κυβέρνησης, αρµόδιος για την απεµπλοκή µεγάλων
επενδύσεων. ∆εδοµένης µάλιστα και µιας παρατηρήσεως που
είχε κάνει πρόσφατα, ότι αυτός εδώ ο νόµος θα προχωρήσει στο
βαθµό που είναι συνταγµατικός, διερωτώµεθα πόσο οµαλή θα
είναι η συνεργασία του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης µε τους
τέσσερις Υπουργούς, οι οποίοι είναι µέλη αυτής της διυπουργι-
κής επιτροπής.

Έχουµε όµως και άλλες πιο βασικές ενστάσεις. Έχουµε εν-
στάσεις στα θέµατα της διαφάνειας, οι οποίες επικεντρώνονται
σε δύο σηµεία. Στο άρθρο 18, παρά τις βελτιώσεις που έκανε ο
Υπουργός, υπάρχει πρόβλεψη ακόµα και τώρα για απευθείας
ανάθεση σε περίπτωση αξιοποίησης της δηµόσιας γης, όταν
προηγείται διακρατική συµφωνία.

Ξέρω, κύριε Υπουργέ, ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
η διάταξη αυτή είναι σύµφωνη µε το Κοινοτικό ∆ίκαιο, αλλά
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υπάρχει ένα ζήτηµα ηθικής τάξεως. Και για να µην είµαι θεωρη-
τικός, θα χρησιµοποιήσω κατ’ ευθείαν το παράδειγµα, διότι είναι
πιθανόν η ρύθµιση να αναφέρεται σε αυτό το παράδειγµα: το αε-
ροδρόµιο του Ελληνικού. Ας υποθέσουµε ότι υπάρχει µία συµ-
φωνία της Κυβερνήσεως µε το Κατάρ και µε απευθείας ανάθεση
ανατίθεται στο Κατάρ, σε κάποιο όµιλο από το Κατάρ, η αξιο-
ποίηση του Ελληνικού. Ποιος µας εγγυάται ότι έχουµε το µέγιστο
δυνατό όφελος, όπως θα συνέβαινε αν είχαµε µία διαδικασία
ανοικτού πλειοδοτικού διαγωνισµού;

Θέλω να υπενθυµίσω ότι στην περίπτωση του ΟΛΠ στο λιµάνι
του Πειραιά, εµείς δεν κάναµε διακρατική συµφωνία µε τους Κι-
νέζους. Κάναµε διεθνή πλειοδοτικό διαγωνισµό και απλώς οι Κι-
νέζοι, η «COSCO», ήταν πλειοδότες.

Σας προτρέπουµε να εγκαταλείψετε αυτή την αντίληψη, ιδιαί-
τερα καθώς ζούµε σε πονηρές εποχές. Και µπορεί, κύριε
Υπουργέ, να παρεξηγηθείτε από πολλές και διαφορετικές πλευ-
ρές ως Κυβέρνηση για τέτοιου είδους κινήσεις. «Η γυναίκα του
Καίσαρα», το ξέρετε, «δεν πρέπει µόνο να είναι τίµια, αλλά και
να φαίνεται».

Εξακολουθούµε, επίσης, να έχουµε ένσταση σε σχέση µε τις
µεταβατικές τελικές διατάξεις του άρθρου 25. Σε αυτό περιέχο-
νται κάποιες φορολογικές ελαφρύνσεις στις επιχειρήσεις που
συµµετέχουν σε στρατηγικές επενδύσεις. Αυτές θα µπορούσαν
να απορριφθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για λόγους αντα-
γωνισµού, ισότητος σε σχέση µε άλλες εταιρείες που κινούνται
στο χώρο και γι’ αυτό εµείς θα θεωρούσαµε ότι θα ήταν πιο σκό-
πιµη µία διαδικασία µε την οποία θα υπήρχε πράσινο φως από
την Κοµισιόν εκ των προτέρων.

Υπάρχουν, όµως, ενστάσεις µας και για ζητήµατα που αφο-
ρούν την πολεοδοµική, περιβαλλοντική και χωροταξική νοµοθε-
σία. Έχουµε ενστάσεις, διότι η πρόταση της Κυβέρνησης ενέχει,
τελικά, τον κίνδυνο, έτσι όπως είναι διατυπωµένες οι ρυθµίσεις
στο νοµοσχέδιο, οι ρυθµίσεις αυτές να αποδειχθούν δώρον άδω-
ρον για τους επενδυτές, ακριβώς γιατί έρχονται σε σύγκρουση
µε την πάγια νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Ενώ, δηλαδή, οι επενδυτές, ιδίως από το εξωτερικό, µπορεί να
πιστέψουν ότι εδώ υπάρχει µια µεγάλη ευκαιρία, στο τέλος µπο-
ρεί να έρθουν και να απογοητευτούν στην πράξη. ∆είτε την πρό-
σφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για την
επένδυση «Costa Navarino» στη Μεσσηνία.

Μιλάµε συχνά για καθρεφτάκια στους ιθαγενείς. Εδώ κινδυ-
νεύουµε να έχουµε µια περίπτωση µε καθρεφτάκια στους επεν-
δυτές. Το επισηµαίνω, διότι υπάρχει µεγάλη επισφάλεια στις
ρυθµίσεις σε σχέση µε τους όρους δόµησης, την παραχώρηση
χρήσης αιγιαλού και παραλίας κατά παρέκκλιση των κειµένων
διατάξεων και την απαλλοτρίωση δασικών εκτάσεων, χωρίς τή-
ρηση οποιασδήποτε διαδικασίας για χαρακτηρισµό.

Θέλω επιπροσθέτως να πω και να το πω σε όλους τους συνα-
δέλφους, πως πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν τις παρατη-
ρήσεις της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία χθες
το βράδυ -θα προτιµούσα νωρίτερα να συνέβαινε αυτό- µας
έστειλε ένα σηµείωµα από είκοσι δύο σελίδες µε συγκεκριµένες
παρατηρήσεις για όλο το νοµοσχέδιο, που σε αρκετές περιπτώ-
σεις αµφισβητεί ακόµα και τη συνταγµατικότητα των ρυθµίσεων.

Είναι, εποµένως, ιδιαίτερα χρήσιµο, κύριε Υπουργέ, στη συνέ-
χεια να ακούσουµε την τοποθέτηση της Κυβέρνησης επί των κρί-
σιµων αυτών παρατηρήσεων της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι οι παρατηρήσεις
µας για τα τεχνικά θέµατα, για τα θέµατα διαφάνειας, για τα θέ-
µατα χωροταξίας και περιβάλλοντος.

Εµείς, νοµίζω είναι κατανοητό και από την τοποθέτησή µου,
επιδιώκουµε να είµαστε εποικοδοµητικοί σ’ αυτή τη διαδικασία.
Γι’ αυτόν το λόγο και πέραν των παρατηρήσεων αυτών, καταθέ-
σαµε µε βάση τις προβλέψεις του καινούργιου Κανονισµού της
Βουλής και συγκεκριµένες τροπολογίες –δέκα τροπολογίες- µε
τις οποίες επιδιώκουµε βελτιώσεις σε επιµέρους άρθρα.

Αν πραγµατικά η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται όχι απλά και
µόνο να εντυπωσιάσει, αλλά να προσελκύσει επενδύσεις, να πε-
τύχει πραγµατικά αυτό το στόχο, νοµίζω ότι πρέπει να µας ακού-
σει. Και πρέπει να ακούσει τις παρατηρήσεις που θα γίνουν απ’

όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Αλλά να ακούσει και µια σειρά
από παρατηρήσεις που γίνονται γενικότερα για την αναπτυξιακή
πολιτική της Κυβέρνησης. Γιατί ενώ µιλάµε για ανάπτυξη, εκείνο
το οποίο βλέπουµε είναι µεγάλες καθυστερήσεις, για να µην πω
αδράνεια.

Ενώ µιλάτε για αναθέρµανση της οικονοµίας, στο ΕΣΠΑ από
πέµπτοι που ήµασταν όταν σας παραδώσαµε την εξουσία, τώρα
είµαστε εικοστοί τρίτοι στους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Ενώ λέγατε ότι δεν σας αρκούσε ο δικός µας επενδυτικός
νόµος, παρ’ ότι η κ. Κατσέλη τον είχε χαρακτηρίσει τον καλύτερο
της Μεταπολίτευσης, δεν έχετε κατορθώσει, αφού καταργήσατε
τον δικό µας επενδυτικό νόµο τον περασµένο Φεβρουάριο, να
φέρετε τον καινούργιο δικό σας. Και η χώρα δεν έχει αυτή την
ώρα επενδυτικό αναπτυξιακό νόµο.

Ενώ ανακοινώνατε ότι θα παίρνατε µεγάλες πρωτοβουλίες για
τη ρευστότητα στην αγορά, φθάσαµε στο κατάντηµα –γιατί περί
αυτού πρόκειται- ενώ το ΤΕΜΠΜΕ πέρυσι έδωσε στο πρώτο δε-
κάµηνο περίπου πενήντα χιλιάδες εγγυήσεις για αντίστοιχα δά-
νεια, φέτος να έχει δώσει µόνο δυόµισι χιλιάδες εγγυήσεις για
δάνεια σε µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Ενώ υποσχεθήκατε ένα ελκυστικό επιχειρηµατικό περιβάλλον
µε απλούστευση της ίδρυσης εταιρειών, κεφαλαιουχικών και µη,
ο νόµος που ψηφίστηκε τον περασµένο Ιούνιο δεν εφαρµόζεται,
διότι οι διατάξεις του είναι ανεφάρµοστες. Έχουν περάσει οι
προθεσµίες και ο νόµος παραµένει στα χαρτιά χωρίς να ξέρουµε
πότε θα ενεργοποιηθεί. Και εκεί σας είχαµε προειδοποιήσει.
Αγνοήσατε τις προειδοποιήσεις µας, διότι βάλατε την επικοινω-
νία πάνω από την ουσία.

Ενώ η αγορά στενάζει και κλάδοι ολόκληροι όπως ο κατα-
σκευαστικός, έχουν τεράστιο πρόβληµα, Σ∆ΙΤ και συµβάσεις πα-
ραχώρησης είναι µόνο στη σφαίρα της θεωρίας. ∆εν έχει γίνει
απολύτως τίποτα εδώ και ένα ολόκληρο χρόνο.

Ενώ θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε τη δηµόσια ακίνητη πε-
ριουσία, διότι προφανώς συµβάλλει και στη µείωση του χρέους
και το χρειαζόµαστε αυτό, κρατήσατε στην ΚΕ∆ επί οκτώ µήνες
τον δικό µας διευθύνοντα σύµβουλο, στη συνέχεια τοποθετήσατε
έναν δικό σας, έµεινε επί τρεις µήνες, έφυγε και επί έναν ολό-
κληρο χρόνο το αποτέλεσµα είναι ένα στρογγυλό µηδενικό.

Ενώ µε τις αποκρατικοποιήσεις µπορούµε επίσης να µειώ-
σουµε το χρέος αλλά και να στείλουµε ένα αναπτυξιακό σινιάλο
διεθνώς, διακόψατε πέντε δικά µας σχέδια, καταγγέλλοντάς µας
ως συνήθως –όταν είστε στην αντιπολίτευση αυτό κάνετε- ως
ανάλγητους και νεοφιλελεύθερους, στη συνέχεια -στην αρχή του
χρόνου- προβλέψατε 2,5 δισεκατοµµύρια έσοδα από δικές σας
καλές και µη νεοφιλελεύθερες αποκρατικοποιήσεις, αλλάξατε
την πρόβλεψη και τη µειώσατε στο 1 δισεκατοµµύριο στα µέσα
της χρονιάς και κλείνει ο χρόνος µε έσοδα από αποκρατικοποιή-
σεις «µηδέν», στρογγυλό «µηδέν».

Ενώ θριαµβολογούσατε επιχειρώντας να οικειοποιηθείτε για
την επένδυση που θα γινόταν από το Κατάρ στον Αστακό, τελικά
η όλη πολιτική σας αποδείχθηκε αστακοσαλάτα και κατέληξε σε
ένα απόλυτο ναυάγιο.

Αυτή είναι η κατάσταση. ∆εν το λέω αντιπολιτευτικά. Το επι-
σηµαίνω ως Έλληνας Βουλευτής και ως Έλληνας πολίτης. ∆ιότι
πραγµατικά γνωρίζω πως είστε πολύ καλοί στην επικοινωνία.
Γνωρίζω πως σ’ αυτό το µέτωπο είστε αρκετά καλύτεροι από
µας. Όµως, µε την επικοινωνία και τη διαφήµιση ο τόπος δεν πάει
πουθενά.

Χρειάζεται να κάνουµε στροφή στην ουσία. Πρέπει να περά-
σετε από τη θεωρία στην πράξη.

Εµείς σε κάθε θετική πρωτοβουλία, ακόµα και αν έχουµε επι-
φυλάξεις όπως συµβαίνει σήµερα, θα είµαστε δίπλα σας γιατί εί-
µαστε πάνω από όλα Έλληνες. Αλλά δεν θα είµαστε δίπλα σας
στην προσπάθεια εξαπάτησης του ελληνικού λαού, δεν θα είµα-
στε δίπλα σας στην προσπάθεια να συγκαλύψετε τα προβλή-
µατα, να τα κρύψετε κάτω από το χαλί.

Ο τόπος χρειάζεται δράση. Πρέπει όλοι µαζί να δώσουµε τον
καλύτερο µας εαυτό, αλλά το κύριο βάρος αυτονόητα πέφτει
στην Κυβέρνηση του τόπου.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλω να κάνω µια

ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης «Εφαρµογή της αρχής των ίσων ευκαιριών
και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών σε θέµατα ερ-
γασίας και απασχόλησης – Εναρµόνιση της κείµενης νοµοθεσίας
µε την Οδηγία 2006/54/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 5ης Ιουλίου 2006 και άλλες συναφείς διατά-
ξεις.»

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Αντώνης Σκυλλάκος.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µνη-
µείο ακραίας νεοφιλελεύθερης πολιτικής. Όλα για το κεφάλαιο.
Όλα για τις επενδύσεις. Γη και ύδωρ για να έρθουν επενδυτές.
Πού είναι η διαφορά ανάµεσα στο ΠΑΣΟΚ και στη Νέα ∆ηµο-
κρατία;

Γι’ αυτό και η Νέα ∆ηµοκρατία, πέρα από µικρές επιφυλάξεις
σε ορισµένες πλευρές, συµφωνεί µε τη βασική κατεύθυνση. Το
ΠΑΣΟΚ από σοσιαλιστικό της 3ης του Σεπτέµβρη, πλέον -και
είναι το καλύτερο παράδειγµα αυτό το νοµοσχέδιο- επιλέγει την
πάση θυσία καπιταλιστική ανάπτυξη. Στο όνοµα αυτής της ανά-
πτυξης ανατρέπονται οι όποιες εγγυήσεις έχουν αποµείνει για
κανόνες και καθεστώτα νοµοθετικά και άλλα, τα οποία προστα-
τεύουν στοιχειωδώς είτε πρόκειται για τα δάση είτε πρόκειται για
τους αιγιαλούς είτε πρόκειται για το δηµόσιο συµφέρον γενικό-
τερα.

Υπάρχει ένα ζήτηµα: Αυτός ο δρόµος ανάπτυξης που επιλέ-
γετε, όπως και άλλα κόµµατα, αυτές οι επενδύσεις, οι οποίες πι-
θανόν να έρθουν µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο, θα ωφελήσουν
τελικά τον ελληνικό λαό;

Γιατί το λέµε αυτό; ∆ιότι συνολικά πριν ξεσπάσει η κρίση εί-
χαµε σηµαντικά ποσοστά ανάπτυξης του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος. Ταυτόχρονα, όµως, όλα αυτά τα χρόνια µειώνονταν
η τιµή της εργατικής δύναµης, υπήρχε πολιτική λιτότητας και
όσον αφορά το εισόδηµα και όσον αφορά τις κοινωνικές παρο-
χές, και µιλάω για πριν από την οικονοµική κρίση. ∆ηλαδή, από
τον πλούτο που παράγονταν οι εργαζόµενοι έχαναν και κέρδιζαν
οι επιχειρηµατίες. Αυτό συνέβαινε πριν από την οικονοµική κρίση.
Σκεφτείτε τι πρόκειται να γίνει όταν θα εφαρµοστεί αυτός ο
νόµος.

Εµείς προσβλέπουµε σε µια άλλου είδους ανάπτυξη, σε µια
ανάπτυξη η οποία θα είναι προς όφελος των εργαζόµενων, της
εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµάτων.

Η δική µας αντίληψη είναι ότι χρειάζεται εθνικοποίηση των βα-
σικών και συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής και όχι οι λεγόµε-
νες κρατικοποιήσεις, που κατά καιρούς έχουν γίνει εντός του
συστήµατος του καπιταλιστικού για να εξυπηρετήσουν, πάλι
αυτές οι κρατικοποιήσεις, τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα.
Και έχουµε µια κρατικοποιήσεις, µια αποκρατικοποιήσεις για να
εξυπηρετούνται ανάλογα πως βολεύει το κεφάλαιο.

Η δικιά µας, λοιπόν, άποψη είναι: τα βασικά µέσα παραγωγής
στην ιδιοκτησία του λαού, ιδιοκτησία λαϊκή, σχεδιασµός, λαϊκός
έλεγχος, λαϊκή συµµετοχή.

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο δρόµοι. Εσείς επιλέγετε τον έναν κάτω
από τα χειροκροτήµατα της Νέας ∆ηµοκρατίας και όσων δυνά-
µεων συµφωνούν µε αυτή την κατεύθυνση.

Έρχοµαι τώρα στις επιµέρους παρατηρήσεις.
Πρώτη παρατήρηση. Θα µείνει εκεί η υπόθεση, δηλαδή, σε

αυτές τις εξαιρέσεις που προβλέπονται από τα ισχύοντα καθε-
στώτα, γιατί αφορά πολλά ζητήµατα; Ως πού θα φθάσουν; Ας
φέρω ένα παράδειγµα για το φορολογικό καθεστώς. Πού θα στα-
µατήσει η υπόθεση της µείωσης του συντελεστή φορολόγησης
για το κεφάλαιο; Στο 20%; Με βάση αυτό το νόµο ο συντελεστής
µπορεί να κατεβεί στο 0%.

∆εύτερο θέµα. Άκουσα τον εκπρόσωπο του Συνδέσµου Βιο-
µηχάνων που ήταν στην επιτροπή. Η βασική του παρατήρηση
ήταν γιατί µόνο στις επενδύσεις αυτές και όχι σε όλες τις επεν-
δύσεις, διότι νιώθει ανισότιµη µεταχείριση. Λέει ο άλλος: «Τον
βοηθάτε τον επιχειρηµατία το µεγάλο. Και εγώ που είµαι λίγο µι-

κρότερος ή είµαι σε ένα κλάδο που δεν εµπίπτει σε αυτές τις
στρατηγικές επενδύσεις;» Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι υπάρ-
χει απαίτηση ανάλογες ρυθµίσεις να επεκταθούν και στις υπό-
λοιπες κατηγορίες των επιχειρηµατιών και θα υπάρχει µία
συνεχής πίεση.

Άλλο θέµα. Τα µεροκάµατα και η φορολογία σε γειτονικές
χώρες ή σε χώρες της Ασίας και της Αφρικής είναι πολύ χαµη-
λότερα. Πού είναι το όριο; Πού είναι ο πήχης; Που είναι η κόκκινη
γραµµή, που λέγατε ότι υπάρχει; Σε αυτό τον ανταγωνισµό δί-
νετε τα πάντα. Και αυτό είναι το προοίµιο για συγκεκριµένες
επενδύσεις. Θα εξηγήσω και µε τις ρυθµίσεις πώς αντιµετωπί-
ζετε αυτό το θέµα.

Άλλη παρατήρηση. ∆ιαφάνεια. Ποιος αποφασίζει; Αποφασίζει
ο αρµόδιος Υπουργός Επικρατείας, παίρνοντας τη γνώµη της
διυπουργικής επιτροπής. Ακόµα και όταν διαφωνεί ο αρµόδιος
Υπουργός θα προχωρούν οι αποφάσεις, θα προχωρούν αυτές οι
επενδύσεις, θα εγκρίνονται αυτές οι επενδύσεις.

Άλλο θέµα. Θα έρχονται στη Βουλή; Θα είναι κατά την κρίση
του κυρίου Υπουργού ή της διυπουργικής επιτροπής. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι µε προεδρικά διατάγµατα ή υπουργικές αποφάσεις,
ας πούµε µε προεδρικά διατάγµατα, θα προχωρούν οι επενδύ-
σεις αυτές, η εξαίρεση από τον κανόνα, η εξαίρεση από την ισχύ-
ουσα νοµοθεσία.

Πού είναι, λοιπόν, η διαφάνεια; Στο ότι θα βάζουµε τα στοιχεία
των επενδύσεων αυτών στο internet; Και η Βουλή για την οποία
λέτε ότι είναι ο ναός της δηµοκρατίας;

«Θα υπάρχει υγιής ανταγωνισµός». Αυτό είναι από τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, όπως και άλλων κοµ-
µάτων. Για ποιο υγιή ανταγωνισµό µιλάτε; Πρώτα-πρώτα,
ευνοούνται προκλητικά µεγάλοι επιχειρηµατίες σε βάρος άλλων
επιχειρηµατιών. Να µη µιλήσω για τους µικροµεσαίους, οι οποίοι
χαντακώνονται στον ανταγωνισµό αυτό.

Εδώ παρακάµπτεται και ο διαγωνισµός. Θα µπορούν να γίνο-
νται µε κλειστό διαγωνισµό ή µε αναθέσεις κατά την κρίση του
Υπουργού και της διυπουργικής επιτροπής. Για ποιον υγιή αντα-
γωνισµό µιλάτε; Ακόµα και τα δικά σας επιχειρήµατα, οι δικοί σας
στόχοι µε τους οποίους δεν συµφωνούµε ότι µπορούν να συµ-
βούν στο σύστηµα που ζούµε, ανατρέπονται στην πράξη στο
όνοµα «ελάτε επενδυτές να σώσετε την κατάσταση».

Και η κατάσταση δεν σώζεται, γιατί εξετάζουµε το εξής: Κα-
τάσταση για ποιον; Ποιος θα ωφεληθεί και ποιος θα χάσει; Θα
είναι ακόµα φθηνότερα τα µεροκάµατα, ακόµη χαµηλότερη η φο-
ρολογία για τους επιχειρηµατίες, θα ανατραπούν ακόµα περισ-
σότερο οι εργασιακές σχέσεις.

Γίνεται, επίσης, και το εξής: Προβλέπει το µνηµόνιο αυτό το
νοµοσχέδιο; Μας λέτε ότι αναγκάζεστε, ότι «τι να κάνουµε, χρω-
στάει η χώρα µας» και παίρνετε µέτρα, για να αντιµετωπιστούν το
χρέος και το έλλειµµα. Προβλέπονται τέτοιες ρυθµίσεις µέσα
στο µνηµόνιο; ∆εν προβλέπονται. Είναι αυτό που είπε επανει-
ληµµένα ο κύριος Πρωθυπουργός, ότι δηλαδή «είναι ευκαιρία να
κάνουµε αλλαγές». Ήρθε το µνηµόνιο στο όνοµα της κατάστα-
σης εκτάκτου ανάγκης, όπως την χαρακτηρίζουν, και παίρνουµε
ανοιχτά µέτρα υπέρ του κεφαλαίου, µέτρα προκλητικά, απαρά-
δεκτα.

Έρχοµαι τώρα σε επιµέρους παρατηρήσεις που στοιχειοθε-
τούν όλα αυτά τα οποία λέµε. Το πρώτο είναι ότι αλλάζει το κα-
θεστώς χρήσης γης, ότι µπορεί και παρακάµπτεται και αλλάζει η
χρήση γης, πέρα από το καθεστώς που ισχύει µέχρι σήµερα.

Επίσης, αλλάζουν οι περιβαλλοντολογικοί όροι. Χαλαρώνουν,
δηλαδή, οι περιβαλλοντολογικοί όροι µε το πρόσχηµα να γίνει η
επένδυση. ∆εν γνωµοδοτούν οι υπηρεσίες στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση. Μπορεί να παρακάµπτονται οι υφιστάµενες πολεοδο-
µικές ρυθµίσεις, ο Γενικός Οικοδοµικός Κανονισµός και σε ύψος
και σε επιφάνεια που θα καλύπτεται πολεοδοµικά και ό,τι άλλες
ρυθµίσεις υπήρχαν. Έτσι, θα έχουµε δυο κατηγορίες: Στον ίδιο
χώρο τη µεγάλη επένδυση µε άλλους όρους και δίπλα µικρότε-
ρες επιχειρήσεις ή και σπίτια µε άλλου είδους ρυθµίσεις.

Ουσιαστικά ανοίγει ο δρόµος, για να παραχωρηθούν χωρίς εγ-
γυήσεις οι αιγιαλοί, ακόµη και ο πυθµένας, οι παραλίες γενικό-
τερα σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Όσον αφορά τις δασικές εκτάσεις, θα ήθελα να πω ότι εκεί
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που θα γίνονται απαλλοτριώσεις παρακάµπτεται η ισχύουσα νο-
µοθεσία.

Όσον αφορά τη φορολογία, τα πάντα µπορούν να ανατραπούν
µε απόφαση του Υπουργού και της διυπουργικής επιτροπής. ∆η-
λαδή, το φορολογητέο εισόδηµα και ο συντελεστής θα µπορούν
να καθορίζονται, όπως θέλει ο επιχειρηµατίας και όπως είπα και
πριν, µέχρι και 0%.

∆εύτερον, για πόσο χρόνο θα ισχύει αυτό το καθεστώς; Για
απροσδιόριστο χρόνο. Είναι ζήτηµα συµφωνίας της επιτροπής,
του Υπουργού µε τον επιχειρηµατία.

Η λειτουργία των αποθεµατικών θα είναι προς όφελος των φο-
ρολογικών απαλλαγών του επιχειρηµατία. Θα υπάρχει ειδική φο-
ρολόγηση των µερισµάτων, ειδική διαδικασία για το χρόνο
επιστροφής του πιστωτικού υπολοίπου του ΦΠΑ. Θα ελαφρύνε-
ται η απαλλαγή από τέλη, ειδικούς φόρους και δικαιώµατα ή
αµοιβές. Όλα αυτά είναι ένας φορολογικός παράδεισος για συ-
γκεκριµένους επιχειρηµατίες.

Υπάρχουν και άλλα. Έχουν σχέση µε τα συνοδευτικά και βοη-
θητικά, όπως λέγονται, έργα. Θα προηγούνται, θα επιλέγονται
κατ’ εξαίρεση, για να προχωρήσει η επένδυση. ∆ηλαδή, θα γίνο-
νται πιο γρήγορα και θα µένουν στην άκρη άλλα προγραµµατι-
σµένα έργα, είτε αφορούν δρόµο πρόσβασης είτε ρεύµα είτε
νερό, µε το πρόσχηµα να γίνει γρήγορα η επένδυση, χάριν της
επένδυσης, χάριν του επιχειρηµατία.

Θα πληρώνει δηλαδή το δηµόσιο για έργα που βοηθούν την
κερδοφορία, τα υπερκέρδη. Θα κόβονται χρήµατα ουσιαστικά
είτε από άλλα έργα είτε από κοινωνικούς σκοπούς για την παι-
δεία, για την υγεία κ.λπ.

Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς είµαστε κάθετα αντίθετοι
µε το fast track και θα πολεµήσουµε αυτές τις επιλογές µε όσες
δυνατότητες έχουµε. Ελπίζουµε ότι η οικονοµική κρίση, τα
σκληρά µέτρα που παίρνονται και τα καινούργια που θα παρθούν
θα αφυπνίσουν ακόµη περισσότερα τµήµατα του ελληνικού λαού
ώστε να υπάρξουν εµπόδια και αντιστάσεις σε αυτή την πολιτική,
µε την προοπτική να αλλάξουν γενικότερα οι συσχετισµοί. Προς
αυτή την κατεύθυνση θα κάνουµε ό,τι µπορούµε.

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων και η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας
καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων: «Σύσταση Εθνικού Συµ-
βουλίου Οδικής Ασφάλειας και Γενικής ∆ιεύθυνσης Οδικής
Ασφάλειας, εποπτεία και βελτίωση του θεσµού του τεχνικού
ελέγχου οχηµάτων για την προαγωγή της Οδικής Ασφάλειας και
την προστασία του περιβάλλοντος, κύρωση Σύµβασης µεταξύ
Ελληνικού ∆ηµοσίου και ΟΑΣΘ και άλλες διατάξεις».

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω τη θέση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού. Εµείς θέλουµε να υπάρχουν δουλειές. Θέλουµε να
δηµιουργούνται θέσεις εργασίας. Θέλουµε να δηµιουργείται
πλούτος ο οποίος να φορολογείται εύλογα προκειµένου να έχει
το κράτος χρήµατα για να ασκήσει κοινωνική πολιτική και δεν ξέ-
ρουµε κανέναν άλλον τρόπο για να γίνει αυτό εκτός από την ενί-
σχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, από τη στήριξη των επενδυ-
τικών προσπαθειών, εκτός από το να δηµιουργήσουµε ένα ελκυ-
στικό περιβάλλον επιχειρηµατικής δραστηριότητας.

Μπορεί κάποιος άλλος στην Αίθουσα να µας πει κάτι διαφο-
ρετικό, εκτός βεβαίως από το να κάνουµε κοµµουνισµό στην Ελ-
λάδα; Μπορεί να µας πει κάτι διαφορετικό για το πώς θα
επιτευχθούν αυτοί οι συγκεκριµένοι στόχοι; ∆ιότι το να λέµε και
να εξορκίζουµε το µεγάλο κεφάλαιο, τους κακούς κεφαλαιοκρά-
τες, τους κακούς επιχειρηµατίες, τους κακούς εµπόρους, τους
κακούς µεταπράτες και όλα τα κακά του κόσµου, αλλά εν συνε-
χεία να φωνάζουµε για το χαµηλό ΑΕΠ, αλλά εν συνεχεία να φω-
νάζουµε για την ανεργία, αλλά εν συνεχεία να ζητάµε να λυθούν
όλα τα υπαρκτά κοινωνικά προβλήµατα αλλά µε κάποια χρήµατα
τα οποία κανείς δεν ξέρει από πού θα βρεθούν, αυτό είναι η από-
λυτη αντίθεση και η απόλυτη ασυνέπεια.

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, τι ακριβώς λέµε όλοι στον ελλη-
νικό λαό. ∆ιότι αν κάποιος έρχεται να προτείνει τη δηµιουργία
ενός κολεκτιβιστικού συστήµατος στην Ελλάδα, ας το πει ξεκά-
θαρα, ξεκάθαρα όµως, για να καταλαβαίνουν όλοι τι λέµε, για να
καταλαβαίνουν ότι όλα θα είναι κρατικά, ότι οι επιλογές των θέ-
σεων εργασίας θα είναι κρατικές ότι δεν θα υπάρχει ουσιαστικά
ελευθερία επιλογών και αν το θέλει αυτό το σύστηµα ο ελληνικός
λαός, ας το επιλέξει.

Αλλά αν δεν είµαστε σε αυτή τη λογική, όσοι δεν είµαστε σε
αυτή τη λογική -και σίγουρα εµείς δεν είµαστε σε αυτό- τότε πρέ-
πει να δηµιουργήσουµε συνθήκες ανάπτυξης.

Και εκεί είναι η τεράστια ολιγωρία της Κυβερνήσεως, διότι ένα
χρόνο µετά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν έχει
αντιµετωπίσει τα βασικά ζητήµατα που είναι προαπαιτούµενα για
να υπάρχουν αυτά τα οποία προείπα.

Τι χρειάζεται η επιχείρηση; Τι χρειάζεται ο επενδυτής; Προ-
φανώς είµαστε όλοι σύµφωνοι -το άκουσα και από τα χείλη του
κυρίου Υπουργού- να µην αυταπατώµεθα ότι µε ένα σχέδιο
νόµου θα λύσουµε το πρόβληµα της ανάπτυξης και των επενδύ-
σεων στην Ελλάδα. ∆ιότι αν ήταν έτσι, δεν θα είχαµε να κάνουµε
κανέναν κόπο, θα είχαµε να κάνουµε κάτι πάρα πολύ απλό, να
πάµε να αντιγράψουµε ένα νόµο, όπου αυτός υπάρχει, όπου
υπάρχουν µεγαλύτεροι ρυθµοί ανάπτυξης, να τον φέρουµε εδώ,
να τελειώνουµε και να έχουµε µια ανάπτυξη.

Προφανώς δεν είναι έτσι. Γιατί; ∆ιότι ο επενδυτής, ο επιχειρη-
µατίας, αυτός ο οποίος πρόκειται να κάνει τοποθετήσεις και να
διακινδυνεύσει τα χρήµατά του χρειάζεται πρόσθετα πράγµατα.
Ποια; Χρειάζεται µία γρήγορη και αποτελεσµατική διοίκηση. Υφί-
σταται; Όλοι ξέρουµε την παθογένεια της διοικήσεως. Την ξέρει
το ΠΑΣΟΚ, αλλά εδώ και ένα χρόνο δεν έχει κάνει το παραµικρό,
προκειµένου να αντιµετωπίσει τις διαρθρωτικές παθογένειες της
διοικήσεως. Καµµία απολύτως κίνηση!

Χρειάζεται σταθερό φορολογικό περιβάλλον. Και είµαστε η
χώρα η οποία συζητάει τα φορολογικά της τέσσερις φορές το
χρόνο, αλλάζοντας συνέχεια το φορολογικό περιβάλλον. Χρεια-
ζόµαστε χαµηλούς φορολογικούς συντελεστές. Η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ έχει τους υψηλότερους φορολογικούς συντελεστές
που έχουµε γνωρίσει, τουλάχιστον την τελευταία δεκαετία.

Υπάρχει περίπτωση να προσελκύσουµε επενδύσεις µε 45%
φορολογία στα κέρδη; Ποιος πρόκειται να έρθει εδώ να επενδύ-
σει µε αυτή τη φορολογία και να ξέρει ότι θα αντιµετωπίσει και
την έκτακτη εισφορά εάν είναι επιτυχηµένος επιχειρηµατικά, εάν
επενδύσει σε ακίνητα, το ΕΤΑΚ, ότι θα αντιµετωπίσει την περαί-
ωση, ότι θα αντιµετωπίσει ένα εντελώς ακατανόητο φορολογικό
πλαίσιο -για να αντιµετωπίσεις τον Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων
θέλεις έναν στρατό από δικηγόρους- για να µπορέσει να ζήσει
µέσα σε αυτό το περιβάλλον και να αντιµετωπίσει και τη γνωστή
διαφθορά των φοροελεγκτικών µηχανισµών και την πρόθεσή σας
τώρα, γιατί κατετέθη το σχέδιο νόµου, να τους στερήσετε και δι-
καστική προστασία µε την προσφυγή στα διοικητικά δικαστήρια,
την οποία περιορίζετε; Θα αποφασίσετε σε ποια κατεύθυνση θέ-
λετε να πάτε; Στην κατεύθυνση τη φοροεισπρακτική ή στην κα-
τεύθυνση την αναπτυξιακή; ∆εν γίνονται όλα µαζί!

Φέρνετε προς συζήτηση -έχει κατατεθεί στη Βουλή- σχέδιο
νόµου, δήθεν, για την επιτάχυνση της διοικητικής δικαιοσύνης,
στο οποίο καταργούνται επίπεδα δικαστικής προστασίας. Μα,
δεν καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο αποθαρρύνετε ξεκά-
θαρα τις επενδύσεις; Ο επενδυτής χρειάζεται ειρηνικό εργα-
σιακό περιβάλλον και πρέπει η Κυβέρνηση να κάνει κάτι γι’ αυτό.
∆εν γίνεται µε αυτό το συλλογικό Εργατικό ∆ίκαιο που έχουµε
να διασφαλιστεί η εργασιακή ειρήνη.

Χρειάζεται, λοιπόν, µια µεγάλη µεταρρύθµιση στο συλλογικό
Εργατικό ∆ίκαιο. Χρειάζεται να διαµορφώσουµε σχέσεις εργα-
σίας, νοµοθετικά εργαλεία, πλαίσιο συµβάσεων, το οποίο να ται-
ριάζει στις ανάγκες της αγοράς εργασίας, όχι σε αυτό που
κάποιος έχει στο µυαλό του, αλλά στις πραγµατικές ανάγκες της
αγοράς εργασίας. Ποιες είναι οι πρωτοβουλίες που έχετε πάρει
σε αυτό; Καµµία!

Χρειάζεται χαµηλό κόστος ασφαλιστικών εισφορών. Αυτό είναι
ένα κόστος το οποίο ελάχιστοι µετράνε στις επιχειρήσεις. Κοι-
τάνε τους φορολογικούς συντελεστές, δεν κοιτάνε, όµως, τις
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πρόσθετες, παράπλευρες επιβαρύνσεις στην επιχείρηση. Το κό-
στος των ασφαλιστικών εισφορών, τα δηµοτικά τέλη, αυτά όλα
δεν τα κοιτάνε.

Χρειάζεται ταχεία και αξιόπιστη απονοµή δικαιοσύνη, να ξέρει
κάποιος ότι θα πάει στο δικαστήριο, κάποια ώρα θα τελειώσει και
θα έχει µια δίκαιη απόφαση.

Συγκλονισµένος είναι ο επιχειρηµατικός και επενδυτικός κό-
σµος. Θα έπρεπε να είναι και ο πολιτικός και νοµίζω ότι θα
έπρεπε να είναι και όλοι οι Έλληνες από την πρόσφατη απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε την οποία, ενώ έχει υλοποι-
ηθεί τεράστια επένδυση στην Πύλο, κρίνεται αντισυνταγµατικός
το 2010, νόµος του 1997, αφού η επένδυση έχει υλοποιηθεί και
µένει στον αέρα όλη η επένδυση. Ένα µεγάλο ξενοδοχείο δεν
έχει πια νόµιµες άδειες λειτουργίας. Αυτό θα δηµιουργήσει ελ-
κυστικές συνθήκες για να γίνουν επενδύσεις στην Ελλάδα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν είχατε εσείς να συµβουλέ-
ψετε έναν άνθρωπο, ένα φίλο σας, ο οποίος θέλει να επενδύσει
στην Ελλάδα και θέλατε από πατριωτικό καθήκον να του πείτε
«έλα να βάλεις να λεφτά σου», αλλά είχατε και την αίσθηση της
φιλίας ότι δεν πρέπει να πείτε και ένα ψέµα στο φίλο σας, τι θα
κάνατε; Θα του λέγατε να έρθει να τα βάλει τα λεφτά του στην
Ελλάδα µε αυτές τις συνθήκες;

Χρειάζεται επιτέλους να απαγκιστρώσουµε τις επενδυτικές δυ-
νατότητες από µία άκαµπτη, υπερβολική, σκληρή και εν τέλει
εντελώς αδύνατη να εφαρµοστεί, περιβαλλοντική νοµοθεσία. Στο
περιβάλλον, είµαστε ακριβοί στα πίτουρα και φθηνοί στις κότες.
∆ρακόντειες νοµοθεσίες, οι οποίες τελικά απαγορεύουν οποια-
δήποτε νόµιµη ενέργεια και συγκροτηµένη, δοµηµένη ενέργεια,
επενδυτική µέσα το περιβάλλον και από την άλλη µεριά µηδενική
εφαρµογή, βεβαίως, κατ’ αποτέλεσµα της περιβαλλοντικής νο-
µοθεσίας, περιβαλλοντικού χάους. ∆ρακόντειες νοµοθεσίες, ανυ-
παρξία εφαρµογής περιβαλλοντικής νοµοθεσίας από την άλλη.
Και τα δύο. Όποιος πάει να κινηθεί νόµιµα, δεν µπορεί να κάνει
τίποτα και µένουν οι άλλοι από κάτω παρανοµούντες να κατα-
στρέφουν το περιβάλλον. Αυτή είναι η πραγµατικότητα η περι-
βαλλοντική σήµερα στην Ελλάδα.

Έχετε κάνει κάτι για να απεµπλέξετε την περιβαλλοντική νο-
µοθεσία από τα δεσµά της αυτά; Τίποτα ένα χρόνο µετά. Χρειά-
ζεται ο επενδυτής ένα αξιόπιστο, σοβαρό, ευέλικτο χρηµα-
τοπιστωτικό σύστηµα. Έχετε αυτή τη στιγµή τραπεζικά ιδρύ-
µατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, τα οποία δεν δα-
νείζουν στην αγορά 1 ευρώ, επικαλούµενα την έλλειψη ρευστό-
τητας. Ποιες είναι οι πολιτικές σας για το ζήτηµα αυτό; Προχω-
ρήσατε, αξιοποιήσατε την παρουσία των επιτρόπων µέσα στα
τραπεζικά ιδρύµατα των κρατικών επιτρόπων, για να πιέσετε για
συγχωνεύσεις, για να πιέσετε για τη δηµιουργία µεγάλων τρα-
πεζικών οµίλων που θα µπορούσαν να µπουν στη διατραπεζική
αγορά και εποµένως να διοχετεύσουν ρευστότητα; Το κοιτάτε,
κοιτάτε την αγορά να καταρρέει, χωρίς να ασκείτε την οποιαδή-
ποτε πολιτική.

Ερχόµαστε να συζητήσουµε το fast track. Να το συζητήσουµε,
αλλά το συζητάµε µέσα σε αυτό το απόλυτο περιβάλλον αδρά-
νειας, το συζητάµε έχοντας απέναντί µας µία κυβέρνηση, η οποία
αντιµετωπίζει τη δυσκολότερη κρίση και έχει τα χέρια ψηλά και
κάθεται και συζητάει τις ιδεοληψίες της Υπουργού Περιβάλλο-
ντος και κάθεται και συζητάει το εάν πρόκειται να φιλοσοφή-
σουµε για κάποιο θέµα, την ώρα που θέλει καθηµερινά δράσεις,
παρεµβάσεις, ενέργειες για να µπορέσει να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα. Είναι µία πρωτοβουλία σας το λέω, στη σωστή κα-
τεύθυνση και θα τη στηρίξουµε. Εµείς το συγκεκριµένο επί της
αρχής θα το στηρίξουµε και θα στηρίξουµε ό,τι φέρετε που είναι
στην κατεύθυνση στην οποία λέµε, αυτήν την κατεύθυνση της
δηµιουργίας, της ανάπτυξης, της ελευθερίας. Σε αυτήν την κα-
τεύθυνση θα τα στηρίξουµε όλα. Και αντιπαρερχόµεθα βεβαίως
την κριτική περί νεοφιλελευθερισµού σε έναν τόπο, ο οποίος έχει
ένα κράτος που όχι απλώς είναι παρόν παντού, όχι απλώς είναι
διεφθαρµένο, όχι απλώς είναι γραφειοκρατικό, αλλά θέλουµε µία
εικοσαετία να το γκρεµίζουµε αυτό το κράτος και να δω αν θα
προφτάσουµε. Για να το κάνουµε λελογισµένο το σηµερινό κρά-
τος που έχουµε δηµιουργήσει τα τελευταία τριάντα χρόνια, για
να το κάνουµε ευέλικτο και αποτελεσµατικό, πρέπει είκοσι χρό-

νια να το κλείνουµε.
Και δεν ξέρω αν µας φτάνουν. Και ακούω για νεοφιλελευθερι-

σµό στην Ελλάδα. Σχεδόν η τελευταία σοβιετική χώρα στον
κόσµο. Νεοφιλελευθερισµός στην Ελλάδα!

Άρα όσον αφορά τα ζητήµατα που έχει εδώ, το ένα το διορ-
θώσατε. Είπα ότι θα το στηρίξουµε επί της αρχής. Είναι στη
σωστή κατεύθυνση. Έχει θέµατα. Το ένα το διορθώσατε, ευτυ-
χώς. Ήταν πολύ ανοικτό και είδα τώρα µία βελτίωση την οποία
κάνατε αφαιρώντας την επένδυση σε περιβαλλοντική προστασία
χωρίς προσδιορισµό ποσού. Σωστά γίνεται αυτό, όπως και το ότι
συνδέσατε µε ποσό την επένδυση στην εκπαίδευση και σ’ αυτά.

∆ύο µόνο κεντρικές παρατηρήσεις θα κάνω, γιατί δεν έχω
χρόνο. Τα υπόλοιπα θα τα πω στα άρθρα. Το ένα είναι ότι διευ-
κρινίζονται κάπως οι αρµοδιότητες στην «ΕΠΕΝ∆ΥΣΤΕ ΣΤΗΝ ΕΛ-
ΛΑ∆Α Α.Ε.», αλλά θεωρώ ότι πρέπει να λήξετε το ζήτηµα των
ισορροπιών των ενδοκυβερνητικών. Ό,τι έχει ισορροπίες στο
τέλος δεν δουλεύει. Πρέπει να υπάρχει ένα σαφές ιεραρχηµένο
σχήµα, προκειµένου, ειδικά σ’ αυτήν την κατεύθυνση, να είναι
αποτελεσµατικό. Θα πω περισσότερα στην ανάπτυξη που θα
κάνω.

Έχετε ένα θέµα κατά τη γνώµη µου πολύ ανοικτό και δύσκολο
στο άρθρο 25, που είναι από τα επικίνδυνα. Επενδύσεις των
οποίων οι διαδικασίες εκκρεµούν µετά µπορούν να ενταχθούν.
Το κριτήριο εδώ, όµως, πρέπει να είναι πολύ σαφές, ειδικώς σ’
αυτές που εκκρεµούν, διότι εκεί τίθενται ζητήµατα ανταγωνιστι-
κότητας –γιατί θα µπουν αυτές και όχι οι άλλες που εκκρεµούν;-
και εποµένως, αυτό οφείλει κατά τη γνώµη µου να γίνει σαφέ-
στερο, να διευκρινιστεί επαρκέστερα.

Έχω πει επίσης την αντίρρησή µου για το ζήτηµα του φορο-
λογικού καθεστώτος και των φορολογικών προνοµίων. Τα φο-
ρολογικά προνόµια, εγώ να δεχθώ ότι θα δίνονται για τις
επενδύσεις –γιατί αυτό κάνει, ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα να
υπάρχουν φορολογικά προνόµια σε όσους θα ενταχθούν σ’
αυτόν το νόµο των στρατηγικών επενδύσεων- αλλά ό,τι φορολο-
γικό προνόµιο παίρνει µία επιχείρηση σ’ αυτόν το νόµο, πρέπει να
το παίρνουν όλες οι επιχειρήσεις του ιδίου κλάδου. Άλλως δηµι-
ουργείται τεράστιο ζήτηµα ανταγωνιστικότητας. ∆εν µπορεί να
φορολογείται µε έναν τρόπο η µία επιχείρηση, η οποία κάνει την
επένδυση και να φορολογείται µε έναν άλλον τρόπο µια άλλη
ήδη υφιστάµενη, στο συγκεκριµένο χώρο εργασιών, επιχείρηση,
διότι αυτό υπονοµεύει τον ανταγωνισµό.

Με αυτές τις σκέψεις επισηµαίνοντας, όµως, όσο πιο κατηγο-
ρηµατικά µπορώ την τεράστια ολιγωρία της Κυβέρνησης, την τε-
ράστια ευθύνη της Κυβέρνησης, την παράλυση της Κυβέρνησης
στο συγκεκριµένο θέµα, εµείς θα υπερψηφίσουµε, ως ευρισκό-
µενο σε θετική κατεύθυνση, το σχετικό σχέδιο νόµου και θα
πούµε περαιτέρω επιφυλάξεις και αντιρρήσεις στη συζήτηση για
τα άρθρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου – Πασχαλίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Πάντως αυτό που άκουσα προηγουµένως από τον εισηγητή

του ΛΑΟΣ, ότι είµαστε η τελευταία χώρα του ανατολικού µπλοκ,
είναι απίστευτο. Σήµερα είναι 17 Νοέµβρη 2010, τριάντα επτά
χρόνια µετά την εξέγερση του Πολυτεχνείου για δηµοκρατία µε
κεντρικό σύνθηµα «Ψωµί - Παιδεία – Ελευθερία» και βλέπουµε
πως ακόµη και η δηµοκρατία και τα συνταγµατικά δικαιώµατα
των πολιτών κατοχυρώθηκαν µε αγώνες των εργαζοµένων, των
αγροτών και των φοιτητών που έδωσαν το αίµα τους, έχουν κα-
ταπατηθεί και τείνουν να εξαφανιστούν µε πολιτικές αντιλαϊκές,
που ακολουθεί και αυτή η Κυβέρνηση. Έχουµε γίνει µία χώρα
παραδοµένη στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και στους ισχυ-
ρούς διεθνείς επιχειρηµατικούς οµίλους και το ΠΑΣΟΚ, µέσω του
Πρωθυπουργού και των Υπουργών, συνεχίζει ανελέητα να σφα-
γιάζει τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα της χώρας, προβάλλο-
ντας την οικονοµική κρίση και το µνηµόνιο που συνηγόρησε και
ψήφισε η κυβερνητική Πλειοψηφία, το ΛΑΟΣ και η κ. Μπακο-
γιάννη, ερήµην όµως, του ελληνικού λαού.

Βέβαια, µε επικοινωνιακούς τρόπους προσπαθείτε να φορτώ-
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σετε τις ευθύνες στους πολίτες. Το µήνυµα όµως, το πήρατε
µέσα από τις εκλογές που έβγαλαν περιφερειάρχες και δηµάρ-
χους µε συµµετοχή 33%. Και πανηγυρίζετε κατά τα άλλα ότι πρα-
σίνισε ο χάρτης. ∆ηλαδή, η δηµοκρατία έβγαλε µε 17% τους
αιρετούς και αρεστούς.

Και έτσι λέτε ότι νοµιµοποιείστε για να συνεχίσετε την ακόµη
πιο σκληρή επίθεση στους εργαζόµενους, στους συνταξιούχους,
στους αγρότες, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις τις οποίες βέ-
βαια δεν τις εντάσσετε στο fast truck διότι δεν έχουν και τα µισά
κεφάλαια εξωτερικού. Και σήµερα γίνεται ακόµη πιο επιτακτικό
το µήνυµα που έστειλε το 1973 η γενιά του Πολυτεχνείου. Και
επειδή αρκετοί Βουλευτές είναι αυτής της γενιάς και συµµετεί-
χαν σε αυτόν τον αγώνα ας γυρίσουν πίσω τριάντα επτά χρόνια
να δουν πού πήγαν οι αγώνες τους και πώς οι σοσιαλιστικές πο-
λιτικές του ΠΑΣΟΚ µας γύρισαν πολύ πιο πίσω. Η αυτοκριτική
και η κριτική σε αντιλαϊκές πολιτικές πρέπει να είναι αναπόσπα-
στο κοµµάτι του καθενός από εµάς που εκπροσωπούµε τους πο-
λίτες αυτής της χώρας, όχι µόνο αυτούς που µας ψήφισαν αλλά
όλους τους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Και οι αποκρατικοποιήσεις και οι εκποιήσεις δηµοσίου πλού-
του θα βαθαίνουν την κρίση ενώ κάποιοι επιτήδειοι µε συναίνεση
των νεοφιλελεύθερων πολιτικών που ακολουθούνται θα εγκατα-
σταθούν ως αποικιοκράτες και οι υπόλοιποι θα είναι στην εξα-
θλίωση και στην ανεργία. Αυτή είναι η ανάπτυξη που προτείνετε
και αυτή θα την ανατρέψουν µόνο οι πολίτες µε ενωτικούς και
µαζικούς αγώνες, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης.

Κύριε Υπουργέ Επικρατείας, το νοµοσχέδιο που φέρατε ανα-
τρέπει το νοµικό πολιτισµό της χώρας και το θεσµικό πλαίσιο λει-
τουργίας των πραγµάτων. Τι κάνατε για να εξοµαλύνετε την
κατάσταση προς το κοινοβουλευτικό Σώµα και προς όσους µας
παρακολουθούν; Κάνατε νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες αν
κάποιος δεν µπει στην ουσία των πραγµάτων µπορεί να πει ότι
πραγµατικά ακούσατε την κριτική µας και βελτιώσατε το αρχικό
σχέδιο νόµου το οποίο παρεµπιπτόντως να πω ότι δεν έχει καµ-
µία σχέση µε εκείνο της διαβούλευσης. Το ότι αφαιρέσατε το
άρθρο 4 του σχεδίου νόµου που καταθέσατε το οποίο έδινε τη
δυνατότητα ένταξης οποιασδήποτε στρατηγικής επένδυσης που
κρίνεται µείζονος σηµασίας από τη ∆ιυπουργική Επιτροπή Στρα-
τηγικών Επενδύσεων µε καταστρατήγηση και ακύρωση της Βου-
λής δεν σηµαίνει πως στην ουσία ενδυναµώνεται ο απαξιωµένος
ρόλος του κοινοβουλευτικού Σώµατος.

Στις αλλαγές συµπεριλάβατε κριτήρια ποσοτικά και ποιοτικά
και τα αποτελέσµατα των στρατηγικών επενδύσεων στην οικο-
νοµία της χώρας. Αυτά βέβαια κατά την κρίση της ∆ΕΣΕ διότι αν
δεν είναι σε αντικειµενική βάση είναι ένας επιπλέον εντυπωσια-
σµός και αυτούς τους εντυπωσιασµούς το τελευταίο διάστηµα
τους έχετε µεγεθύνει. Το νοµοσχέδιο ενισχύει σε αντιδηµοκρα-
τικό βαθµό εξουσίες. Το ΕΛΚΕ ήδη είχε γίνει «INVEST IN
GREECE» το 2009 από το σχέδιο νόµου που είχε καταθέσει η
Νέα ∆ηµοκρατία.

∆ίνονται εξουσίες στην αρµόδια ∆ιυπουργική Επιτροπή Στρα-
τηγικών Επενδύσεων παρ’ όλες τις αλλαγές. Με πρωτοβουλία
του Υπουργού Επικρατείας η απόφαση της ∆ιυπουργικής Επι-
τροπής Στρατηγικών Επενδύσεων για την ένταξη µιας επενδυτι-
κής πρότασης στην διαδικασία του fast truck θα κυρώνεται από
τη Βουλή εφόσον όµως το απαιτεί ο νόµος και ιδίως στις περι-
πτώσεις σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα ή θα ενηµε-
ρώνεται η Βουλή για τη σχετική ένταξη ιδίως σε περιπτώσεις
ιδιωτικών επενδύσεων.

Εµείς θεωρούµε ότι θα έπρεπε όλες οι επενδύσεις να κυρώ-
νονται από τη Βουλή. Παρακάµπτονται κατ’ εξαίρεση θεσπισµέ-
νες διαδικασίες του δηµοσ’ιου τοµέα. Τίθεται υπό αµφισβήτηση
το θέµα της ισότητας όλων απέναντι στους νόµους. ∆εν υπάρχει
κανένας κοινωνικός έλεγχος. Το νοµοσχέδιο παρ’ όλες τις αλλα-
γές που έχουν γίνει έχει πάρα πολλές διατάξεις οι οποίες είναι
περιβαλλοντοκτόνες. Αναιρεί τον Γενικό Οικοδοµικό Κανονισµό
καθώς επιτρέπονται ειδικές παρεκκλίσεις από τους ισχύοντες
όρους και περιορισµούς δόµησης. Ακυρώνει το άρθρο 24 του
Συντάγµατος σύµφωνα µε το οποίο η προστασία του φυσικού

και πολιτιστικού περιβάλλοντος αποτελεί υποχρέωση του κρά-
τους και δικαίωµα του καθενός παρ’ όλο ότι έχετε εξαιρέσει τις
περιοχές απόλυτης προστασίας NATURA από την υλοποίηση
επενδύσεων µε τη διαδικασία fast truck. Θεωρούµε ότι αυτό θα
έπρεπε να είναι κατοχυρωµένο από την αρχή και να αποκλείο-
νται οι προστατευόµενες περιοχές. Υποθηκεύετε τον χωροταξικό
σχεδιασµό.

Παραχωρούνται χαριστικά αιγιαλοί, δάση, ακόµη και θαλάσ-
σιοι πυθµένες µε απλή συνυπογραφή των Υπουργών.

Το νοµοσχέδιο ενισχύει την αδιαφάνεια. Στα δηµόσια έργα
υπάρχει το περιθώριο να µην γίνει ανάθεση µε δηµόσιο, ανοιχτό
διαγωνισµό και εδώ υπάρχουν σοβαρότατα προβλήµατα. ∆ιευ-
κολύνονται οι ταχύτατες, αναγκαστικές απαλλοτριώσεις εκτά-
σεων για να γίνει µια επένδυση. Υιοθετείται η αστραπιαία
εκδίκαση των δικαστικών προσφυγών, παρ’ όλη την επιµήκυνση
του χρόνου.

Το νοµοσχέδιο χαρίζει τα πάντα στο µεγάλο κεφάλαιο. Θεσπί-
ζει ελκυστικά φορολογικά κίνητρα και σκανδαλώδεις φορολογι-
κές ελαφρύνσεις, όπως: σταθερό φορολογικό καθεστώς,
προσδιορισµό του φορολογητέου εισοδήµατος χωρίς να διευ-
κρινίζεται η µέθοδος, ειδική διαδικασία τυχόν επιστροφής ΦΠΑ,
σχηµατισµό αφορολόγητων αποθεµατικών, ελάφρυνση ή απαλ-
λαγή από τέλη και ειδικούς φόρους.

Το νοµοσχέδιο εµµένει σε µια ξεπερασµένη λογική, που ανα-
κηρύσσει τις φαραωνικές επενδύσεις µεγάλης κλίµακας σε απώ-
τερο στόχο και µοναδικό αναπτυξιακό µοντέλο. Επικυρώνει τη
νοµική και θεσµική ευελιξία, εφόσον το απαιτούν επενδύσεις µε-
γάλης κλίµακας, µε τρόπο που συνιστά κυνική υποταγή στη βού-
ληση των αδηφάγων συµφερόντων και ανοιχτή πρόκληση
απέναντι στο κοινό δηµοκρατικό αίσθηµα. ∆εν µας εκπλήσσει –
το είπα και στην επιτροπή- που το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι
δείγµα γραφής της νεοφιλελεύθερης αντίληψης περί ανάπτυξης
και δόµησης του χώρου, µε κατ’ εξαίρεσιν διαδικασίες που πα-
ρακάµπτουν το τυπικό θεσµικό πλαίσιο. ∆εν µας εκπλήσσει το
ότι το ΠΑΣΟΚ δεν έχει καµµία µέριµνα για την κοινωνική σηµασία
της ανάπτυξης. ∆εν µας εκπλήσσει ότι ουσιαστικά συνιστά την
οµολογία της Κυβέρνησης ότι αδυνατεί να λειτουργήσει την
αδειοδοτική διαδικασία για την υλοποίηση έργων. Μας εκπλήσ-
σει όµως η επιµονή της Κυβέρνησης να µας πείσει ότι είµαστε
τριτοκοσµικοί και ότι µόνο τέτοιες αναπτυξιακές διαδικασίες µας
πρέπουν. Μια ορθολογικά σχεδιασµένη, περιβαλλοντικά βιώσιµη
και κοινωνικά δίκαιη ανάπτυξη σ’ αυτόν τον τόπο δεν έχουµε δει
να προτείνετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ.
Και βέβαια ούτε συζήτηση να µάθουµε από τα λάθη µας!

Συνεχίζουµε στον ίδιο σκοπό λες και δεν ξέρουµε τι έγινε µε
τους Ολυµπιακούς, που εξακολουθούν να παρουσιάζονται ως
παράδειγµα πραγµατικής αναπτυξιακής ώθησης. Ποιος; Τα ολυ-
µπιακά έργα, τα οποία έχουν αφήσει καταχρεωµένους τους δή-
µους, που αύξησαν το δηµόσιο χρέος, που είχαν επιβαρυντικές
για το περιβάλλον επιπτώσεις! Μόλις έξι χρόνια πέρασαν από τις
µεγάλες επενδύσεις εθνικής σηµασίας και η ελληνική οικονοµία
βρίσκεται στα πρόθυρα της χρεοκοπίας! Και πού καταλήγουµε;
Στο να ανοίγουµε διάπλατα την πόρτα σε επενδυτικά σχέδια που
επιλέγουν τη χώρα µας απλώς και µόνον επειδή δεν είναι αλλού
επιθυµητά. Ούτε κουβέντα για πραγµατικές, ποιοτικές επενδύ-
σεις! Και λέω πραγµατικές ποιοτικές επενδύσεις, άσχετα αν
έχετε εντάξει τα ποιοτικά χαρακτηριστικά, που να απαντούν ταυ-
τόχρονα στην οικονοµική, κοινωνική και περιβαλλοντική κρίση.

Και θα αναφερθώ στην επένδυση του Αστακού από το Κατάρ.
Η εξέλιξη βεβαίως επιβεβαιώνει τις καταγγελίες και τις ανησυ-
χίες της τοπικής κοινωνίας, και τις δικές µας φυσικά, για αδια-
φανή επένδυση που δεν εξυπηρετούσε τελικώς το δηµόσιο
συµφέρον και εγκυµονούσε σοβαρότατους κινδύνους για το πε-
ριβάλλον. Όµως όταν θεωρούµε ότι οι επενδυτικές πρωτοβου-
λίες ακυρώνονται λόγω των προβληµάτων της διοίκησης και της
γραφειοκρατίας τότε, κύριε Παµπούκη, συντάσσουµε ένα ολο-
κληρωµένο πλαίσιο εκσυγχρονισµού και εξορθολογισµού της δη-
µόσιας διοίκησης. ∆εν ακυρώνουµε το νοµικό πλαίσιο. Εκτός αν
συµφωνείτε κι εσείς ότι είµαστε µια χώρα διεφθαρµένων, οπότε
κάθε τέτοια προσπάθεια είναι άνευ σηµασίας. Μήπως οι κύριοι
παράγοντες στους οποίους οφείλονται τα προβλήµατα κατά την
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αδειοδότηση των έργων δεν είναι η έλλειψη Κτηµατολογίου, η
επί χρόνια ανυπαρξία ∆ασολογίου και δασικών χαρτών, η µη ολο-
κλήρωση του χωροταξικού σχεδιασµού;

Κι εδώ θα αναφέρω την περίπτωση της ΠΟΤΑ Μεσσηνίας που
µετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια κρίθηκε από το ΣτΕ. αντι-
συνταγµατική επειδή δεν είχε προηγηθεί χωροταξικός σχεδια-
σµός. Είχε αναπτύξει βεβαίως στην ΠΟΤΑ Μεσσηνίας επιχειρη-
µατίας τουριστικές επενδύσεις και δραστηριότητες. Εδώ υπάρ-
χει ο ν. 2545/1997, αλλά υπάρχουν αντισυνταγµατικές διατάξεις
που αφορούν τη λειτουργία των ΠΟΤΑ. Με την έλλειψη οριστικών
µελετών τόσο για τα δηµόσια όσο και για τα ιδιωτικά έργα τι γί-
νεται; Οι υποστελεχωµένες δηµόσιες υπηρεσίες κι οι αιώνιες κα-
θυστερήσεις στη θέσπιση εθνικού χωροταξικού σχεδιασµού,
Εθνικού Κτηµατολογίου και ∆ασολογίου, που θα έπρεπε προ
πολλού να αποτελούν τα βασικά εργαλεία για την ανάπτυξη της
χώρας, µε κυρίαρχους στόχους την προστασία του περιβάλλο-
ντος, την εδαφική συνοχή, την ισόρροπη κατανοµή των ωφελειών
και τη διαφύλαξη της δηµόσιας περιουσίας, θεωρείτε ότι δεν παί-
ζουν κανέναν µα κανέναν ρόλο; Ούτε το στρεβλό πρότυπο της
µέχρι σήµερα αναπτυξιακής διαδικασίας στην περιβαλλοντική και
οικιστική πολιτική, στην περιφερειακή δοµή, µε τις ελληνικές πε-
ριφέρειες, µικρές µέχρι σήµερα, χωρίς αιρετά όργανα και χωρίς
δυνατότητα να παραγάγουν αναπτυξιακή πολιτική για την πε-
ριοχή τους, σας ενδιαφέρει;

Βεβαίως θα µου πείτε ότι υπάρχει διοικητική µεταρρύθµιση και
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», τα οποία όλα αυτά µαζί θα εξορθολογήσουν
την πρότερη κατάσταση. ∆ιαφωνούµε, διότι διοικητική µεταρ-
ρύθµιση χωρίς πόρους και χωρίς κοινωνικό έλεγχο και χωρίς
αµεσοδηµοκρατία θα φέρει ακόµα χειρότερα αποτελέσµατα από
ό,τι είχαµε µέχρι σήµερα.

Το νοµοσχέδιο παρακάµπτει σκόπιµα το πρόβληµα της κρατι-
κής οργάνωσης µε την ενίσχυση µίας ανώνυµης εταιρείας, η
οποία θα επισπεύδει τις διαδικασίες. Είναι εξαιρετικά αφελές να
πιστεύει κανείς πως το πρόβληµα του κρατικού µηχανισµού αντι-
µετωπίζεται µε διαδικασίες παράκαµψης των δήθεν κακών δη-
µοσίων υπαλλήλων. Ή µάλλον δεν είναι αφελές, είναι επικίνδυνο.
Και όταν αυτοί που προωθούν αυτές τις αντιλήψεις είναι οι ίδιοι
που επί δεκαετίες απορρύθµιζαν συστηµατικά τη δηµόσια διοί-
κηση µε κυνική αδιαφορία και κάθε είδους πελατειακές παρεµ-
βάσεις, τότε είναι και εξαιρετικά υποκριτικό.

Οι στρατηγικές επενδύσεις, όµως, στις οποίες αναφέρεται το
νοµοσχέδιο, έχουν όνοµα -πολλές ήδη τις ξέρουµε- και δεν είναι
το πρόβληµά τους η δηµόσια διοίκηση. Λέγονται: «Μεταλλεία
Χαλκιδικής», Ελληνικό, «Λιπάσµατα ∆ραπετσώνας», Νήες Μα-
γνησίας και πίσω τους έχουν κινήµατα πολιτών, που ενδιαφέρο-
νται για το µέλλον αυτού του τόπου και το µέλλον των παιδιών
τους.

Στρέφεστε εναντίον κάθε έκφρασης της κοινωνίας των πολι-
τών, καθώς δεν επιτρέπετε κανένα εύγλωττο χρονικό διάστηµα
για δηµόσια συζήτηση, ενηµέρωση, διαβούλευση γύρω από ση-
µαντικά θέµατα που θα αλλάξουν το χαρακτήρα των τοπικών κοι-
νωνιών. Μπορείτε να αναφέρετε, κύριε Υπουργέ -φαντάζοµαι θα
το κάνετε- ότι από όλα αυτά τίποτα δεν ισχύει;

Όµως, επειδή είµαστε πολίτες αυτού του τόπου εκτός από
πολιτικοί, έχουµε δει τι ακριβώς γίνεται. Πρόκειται για µία βαθιά
αντιδηµοκρατική και αντικοινωνική αντίληψη. Συγκεντρώνετε
εξουσίες, εκµηδενίζετε το Κοινοβούλιο, περιορίζετε τη δικαιο-
σύνη, παρακάµπτετε τη διοίκηση, εκποιείτε δηµόσια γη, ευνοείτε
απροκάλυπτα τα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα. Και το χειρότερο
από όλα ακυρώνετε την κοινωνική συµµετοχή και τη δηµόσια έκ-
φραση.

Και επειδή µόλις χθες το βράδυ έκλεισε ο κύκλος του σκαν-
δάλου της Μονής Βατοπεδίου σχετικά µε το κοµµάτι που αφο-
ρούσε τη Βουλή, χωρίς όµως το χρόνο που θα έπρεπε για πιο
ασφαλή συµπεράσµατα, οφείλουµε ως Κοινοβούλιο να διασφα-
λίζουµε και να αποτρέπουµε µε νοµοθετικό ισχυρό πλαίσιο από
πριν πιθανά µικρότερα ή µεγαλύτερα σκάνδαλα στο µέλλον. Και
οι διαδικασίες αυτού του σχεδίου νόµου, δεν έχουν ασφαλιστικές
δικλίδες σε αυτήν την κατεύθυνση.

Για όλους τους παραπάνω λόγους και για ακόµα περισσότε-
ρους, που θα αναλύσουµε στην αυριανή συζήτηση επί των άρ-

θρων, καταψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.
Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Βλατής, Βουλευτής Κοζάνης του

ΠΑΣΟΚ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τελευ-

ταίο χρόνο το κύριο και αν όχι το µόνο θέµα που απασχολεί όχι
µόνο εµάς αλλά και τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, είναι η οικονοµία της χώρας, το πώς θα καταφέρουµε να
ορθοποδήσουµε οικονοµικά.

Τους τελευταίους µήνες η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ υποχρεώ-
θηκε να πάρει µέτρα σκληρά, µέτρα επώδυνα, τα οποία επηρέα-
σαν αναµφισβήτητα τις κοινωνικές δοµές της χώρας, µέτρα
αντιλαϊκά, δεν θα διαφωνήσω, αλλά δυστυχώς απολύτως απα-
ραίτητα υπό τις παρούσες συνθήκες. Πολλοί ισχυρίζονται ότι
αυτή ήταν η εύκολη λύση. Καθόλου εύκολη, σας διαβεβαιώνω.
Καµµία κυβέρνηση δεν επιθυµεί να στρέψει το λαό εναντίον της,
λαµβάνοντας σκληρά µέτρα. Ήταν, όµως, µέτρα που είχαν
άµεσα αποτελέσµατα. Και αυτό είχε ανάγκη η χώρα τη δεδοµένη
στιγµή.

Θεωρώ ότι ο ελληνικός λαός το έχει κατανοήσει αυτό, γι’ αυτό
και η αντίδραση στα µέτρα ήταν περιορισµένη, γι’ αυτό και τα
αποτελέσµατα των αυτοδιοικητικών εκλογών υπό το πρίσµα των
συγκεκριµένων δεδοµένων ήταν θετικά για την Κυβέρνηση. Οι
πολίτες αντιλαµβάνονται το αδιέξοδο στο οποίο είχαµε φθάσει
λόγω των πολιτικών επιλογών των τελευταίων χρόνων. Όµως, η
στάση αυτή των πολιτών δεν είναι λευκή επιταγή και αυτό θα
πρέπει να το καταλάβουµε καλά.

Γι’ αυτό είναι απολύτως απαραίτητο η επόµενη δέσµη µέτρων
να µην αφορά µόνο στη µείωση των εξόδων, αλλά να επικε-
ντρωθεί στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Να βοηθήσουν
οι επενδύσεις, δηλαδή, και η ενίσχυση της παραγωγικότητας στη
µείωση του ελλείµµατος της χώρας και την αύξηση των εσόδων.

Το νοµοσχέδιο που έφερε ο Υπουργός Επικρατείας στη Βουλή
έχει ακριβώς αυτό το στόχο, να συµβάλλει αποτελεσµατικά στην
υλοποίηση στρατηγικών επενδύσεων και κατ’ επέκταση να βοη-
θήσει στη µείωση της ανεργίας, στην αύξηση της ανταγωνιστι-
κότητας, στην πάταξη της γραφειοκρατίας, στη δηµιουργία
πλούτου σε µία χώρα, που δυστυχώς είχε ξεχάσει ότι απαραί-
τητη προϋπόθεση για την ευηµερία είναι η παραγωγικότητα.
Απαραίτητη προϋπόθεση για να υπάρχει η αναδιανοµή του πλού-
του από την κρατική παρέµβαση, είναι να υπάρχει πλούτος.

Από τότε που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας µπή-
καµε σε µία µάχη ενάντια στην πλήρη οικονοµική και κοινωνική
κατάρρευσή της. Η στρατηγική µας για να κερδίσουµε τη µάχη,
είναι να βγει η χώρα από το οικονοµικό τέλµα που βρίσκεται σή-
µερα. Θα το πετύχουµε; Εξαρτάται από την τακτική που θα ακο-
λουθήσουµε.

Η µείωση του ελλείµµατος είναι σήµερα το µεγάλο ζητούµενο
στην ελληνική οικονοµία και οι συζητήσεις περιστρέφονται στον
τρόπο µε τον οποίο µπορεί να επιτευχθεί. ∆ύο είναι οι επικρα-
τούσες απόψεις. Η πρώτη επικεντρώνεται στην λιτότητα και στην
αύξηση της αποταµίευσης και στη συνέχεια µε το περίσσευµα,
που θεωρητικά δηµιουργείται, να µπορούµε να ελπίζουµε σε
επενδύσεις και ανάπτυξη.

Η συγκεκριµένη τακτική εφαρµόσθηκε αρχικά. Τα αποτελέ-
σµατα είναι φανερά. Αλλά, είναι περιορισµένα και απλώς περιο-
ρίζουν το πρόβληµα. ∆ιότι, όσο περικόπτονται οι µισθοί, οι
συντάξεις, οι δηµόσιες επενδύσεις ενώ αυξάνεται η έµµεση φο-
ρολογία, τόσο συρρικνώνεται η αγοραστική δύναµη των Ελλή-
νων, τόσο µειώνεται η δυναµική των επιχειρήσεων.

Είναι σχεδόν απλοϊκή η άποψη ότι νοικοκυρεύοντας τα δηµο-
σιονοµικά του κράτους, θα προκύψει αυθόρµητα η λειτουργία
των δυνάµεων της αγοράς και συνεπώς θα υπάρξει ανάπτυξη.

∆εν υποτιµώ την αξία του περιορισµού, µεταξύ πολλών άλλων
δεινών, των µη παραγωγικών κρατικών δαπανών και την πάταξη
της γραφειοκρατίας που χαρακτηρίζουν τη λειτουργία του δη-
µοσίου. Θεωρώ, όµως, ότι εάν είναι να προσδοκούµε από κάπου
στην ανάταξη της οικονοµίας, σίγουρα δεν µπορούµε να στηρι-
χθούµε αποκλειστικά στις ήδη υπάρχουσες επιχειρήσεις, κά-
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ποιες εκ των οποίων –να είµαστε ειλικρινείς- έχουν τόσο στενούς
δεσµούς µε το κράτος, που είναι αµφίβολο εάν µπορούν να επι-
βιώσουν και να αναπτυχθούν χωρίς τη χείρα βοηθείας του δη-
µοσίου.

Η δεύτερη τακτική ρίχνει το βάρος στην επένδυση και την πα-
ρεµβατική πολιτική του κράτους. Μία είναι η αλήθεια στην οικο-
νοµία και σε αυτήν ακριβώς στηρίζεται η δεύτερη άποψη. Οι πιο
σηµαντικοί παράγοντες στην προσπάθεια αναζωογόνησης και
τόνωσης της οικονοµίας είναι οι επιχειρήσεις. Συνεπώς µεγάλες
ή και µικρότερες, υπό προϋποθέσεις, επενδύσεις σε υποδοµές,
νέες τεχνολογίες, ενέργεια είναι το κλειδί για την ανάπτυξη και
την οικονοµική ευρωστία της χώρας.

Εάν υπάρχουν υποσχόµενα επενδυτικά σχέδια, τότε σχεδόν
πάντα βρίσκεται η αναγκαία χρηµατοδότηση. Εάν δεν υπάρχουν
επενδυτικά σχέδια, τότε όσες φοροαπαλλαγές και να δοθούν,
όσες διαρθρωτικές αλλαγές και να γίνουν, όσο χαµηλά και να πέ-
σουν τα επιτόκια, ο επιχειρηµατικός κόσµος θα βρίσκει τη φο-
ρολογία αποτρεπτική για επενδύσεις, το κράτος αρτηριοσκλη-
ρωτικό κ.λπ..

Συνεπώς απαιτείται η πολιτική βούληση και φαντασία, προκει-
µένου να καταστρωθεί µία στρατηγική οικονοµικής ανάπτυξης
που θα αναζητήσει τα απαιτούµενα επενδυτικά σχέδια και το κα-
τάλληλο θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας. Όπως, επίσης και να εντο-
πίσει τους φορείς υλοποίησής τους, θέτοντας τις βάσεις που
χρειάζονται για την οικονοµική ανάπτυξη µόνο µέσα από αυτήν
τη διαδροµή.

Αυτήν την τακτική εξυπηρετεί το παρόν νοµοσχέδιο – πλαίσιο
ας πούµε - και γι’ αυτό οφείλουµε όλοι να το στηρίξουµε.

Το νοµοσχέδιο έχει ξεκάθαρες προτεραιότητες. Όλες οι επεν-
δύσεις στην Ελλάδα να γίνονται γρήγορα, καθαρά και προς όφε-
λος της οικονοµίας και της κοινωνίας. Η Ελλάδα, αξιοποιώντας
το στρατηγικό σταυροδρόµι στο οποίο βρίσκεται, να µετατραπεί
από µία οικονοµία που αναπτύσσεται κυρίως µε βάση την κατα-
νάλωση και τον δανεισµό, σε µία οικονοµία που αυτοτροφοδοτεί
την ανάπτυξή της µέσα από την επένδυση.

Το fast track που προωθεί το νοµοσχέδιο, παρακάµπτει τα γρα-
φειοκρατικά εµπόδια. Με µία φράση, δηµιουργεί µία νέα λεω-
φόρο ταχείας κυκλοφορίας. Το πλαίσιο αξιολόγησης και ανά-
θεσης σε έναν ιδιώτη επενδυτή µίας συνεργασίας µε το δηµόσιο
αντικειµενικοποιείται και γίνεται διαφανές. Προβλέπεται η πλή-
ρης δηµοσιοποίηση όλων των διαδικασιών και όλων των στοι-
χείων.

Οι στρατηγικές επενδύσεις που θα υλοποιηθούν στο πλαίσιο
του νόµου αυτού θα εισάγονται στη Βουλή, η οποία θα µπορεί να
ενηµερώνεται ενδελεχώς για κάθε σηµείο της συµβατικής σχέ-
σης. ∆ηµιουργείται µία νέα διοικητική δοµή µε τη συνολική ευ-
θύνη προσέλκυσης, εντοπισµού, έγκρισης, υλοποίησης και
παρακολούθησης της προόδου των στρατηγικών επενδύσεων
στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγα δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Βεβαίως, κύριε Βου-

λευτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Την επιµέρους ευθύνη της έγκρισης ανα-

λαµβάνει η νέα ∆ιυπουργική Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύ-
σεων, στην οποία συµµετέχουν όλοι οι εµπλεκόµενοι, υπό την
έννοια της επένδυσης, Υπουργοί. Την ευθύνη της αξιολόγησης
των διαδικασιών αναλαµβάνει το νέο αναδιοργανωµένο «INVEST
IN GREECE ΑΕ».

Αυτό το νοµικό πρόσωπο επελέγη ως το πλέον κατάλληλο να
αναβαθµιστεί και να αναλάβει την ευθύνη λειτουργίας της υπη-
ρεσίας µιας στάσης, το one stop shop για τις στρατηγικές επεν-
δύσεις, µε κλειστές προθεσµίες υλοποίησης. Τη συνολική
εποπτεία, βέβαια, έχει ο Υπουργός Επικρατείας.

Το ασταθές οικονοµικό περιβάλλον και τα αξεπέραστα γρα-
φειοκρατικά προβλήµατα που λειτουργούν ως ανασχετικοί πα-
ράγοντες για την πραγµατοποίηση επενδύσεων οδήγησαν την
ελληνική οικονοµία σε αυτήν την κατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος αυτός στοχεύει στη συ-
νολική αλλαγή του τοπίου, προκειµένου να διευκολυνθούν οι επι-

χειρήσεις που θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα. Η εφαρµογή
του θα έχει ευεργετικά αποτελέσµατα τόσο ως προς την ένταση
κεφαλαίου όσο και ως προς την ένταση εργασίας. Συνεπώς η συ-
ναίνεση όλων µας δεν είναι απλώς απαραίτητη, αλλά θεωρώ ότι
είναι αυτονόητη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βλατή.

Παρακαλείται η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα να λάβει το λόγο.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η αντιµετώπιση του δηµοσιονοµικού ζητήµατος της χώρας
µας δεν µπορεί από µόνη της να σηµατοδοτήσει την πολυπόθητη
ανάκαµψη της οικονοµίας. Απαραίτητο συµπλήρωµα της όποιας
δηµοσιονοµικής προσαρµογής είναι µια ολοκληρωµένη στρατη-
γική ανάπτυξης, η οποία, ωστόσο, δεν µπορεί να αποδώσει χωρίς
εκείνες τις αλλαγές που προσβλέπουν στη δηµιουργία θετικού
για την επιχειρηµατικότητα κλίµατος.

Η παράταξή µας έχει αποδείξει τη δέσµευσή της στη στήριξη
της υγιούς επιχειρηµατικής πρωτοβουλίας ως µοχλού ανάπτυ-
ξης στο πλαίσιο µιας ανοιχτής αγοράς. Αυτό αποτυπώνεται µε-
ταξύ άλλων και στο στρατηγικό σχέδιο που έχουµε προτείνει για
την έξοδο της χώρας µας από την κρίση. Αποτυπώνεται, επίσης
και στο νόµο που ψηφίσαµε ως κυβέρνηση το καλοκαίρι του 2009
για την ταχεία προώθηση των µεγάλων επενδύσεων µε το ν. 3775
και στον οποίο στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό η παρούσα νοµοθε-
τική πρωτοβουλία.

Απλουστεύσαµε, λοιπόν, µέσω αυτού τις διαδικασίες, µειώ-
σαµε τη γραφειοκρατία σε κλάδους όπως η βιοµηχανία, η ενέρ-
γεια, ο τουρισµός, η υψηλή τεχνολογία, µε απώτερο στόχο
πραγµατικά την προσέλκυση άµεσων επενδύσεων, επίσης την
αύξηση της απασχόλησης και την ενίσχυση της παραγωγής και
των εξαγωγών. Και σ’ αυτή την κατεύθυνση δηµιουργήθηκε και
η «υπηρεσία µιας στάσης» για την ταχεία αδειοδότηση, το «IN-
VEST IN GREECE ΑΕ».

Αυτή, λοιπόν, τη νοµοθεσία σάς ζητάµε εδώ και ένα χρόνο να
ενεργοποιήσετε. ∆υστυχώς, όµως, οι πολιτικές σας επιλογές κι-
νήθηκαν σε αντίθετη κατεύθυνση. Όχι µόνο δεν εκδώσατε έως
σήµερα τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις, αλλά µπλοκάρατε
και έργα τα οποία θα µπορούσαν να έχουν προχωρήσει, όπως
παραδείγµατος χάριν η αναβάθµιση του δικτύου τηλεπικοινωνιών
και διαδικτύου. Έτσι, η απουσία µεταρρυθµίσεων επιδείνωσε τη
διεθνή κατάταξη της χώρας µας βάσει των συνθηκών επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας, καθώς το 2010 υποχώρησε από την
ενενηκοστή έβδοµη θέση στην εκατοστή ενάτη στη σχετική ετή-
σια έρευνα της Παγκόσµιας Τράπεζας.

Έτσι, λοιπόν, η συντήρηση, αν όχι η επιβάρυνση, του εχθρι-
κού επιχειρηµατικού περιβάλλοντος ώθησε τον τελευταίο χρόνο,
όπως γνωρίζουµε, περισσότερες από χίλιες πεντακόσιες επιχει-
ρήσεις να µετεγκατασταθούν σε γειτονικές χώρες. Έτσι, λοιπόν,
είναι προφανές ότι η απλοποίηση και η επιτάχυνση των διαδικα-
σιών υλοποίησης επενδύσεων είναι επιβεβληµένη µετά την αδιέ-
ξοδη παρούσα κατάσταση και µάλιστα, σε µια περίοδο που οι
αναπτυξιακές ανάσες είναι ζωτικές για την απειλούµενη µε ασφυ-
ξία αγορά.

Εποµένως, δεν µπορούµε παρά να σταθούµε θετικά, τουλάχι-
στον στην πρόθεση του παρόντος νοµοσχέδιου να άρει τα εµπό-
δια, γραφειοκρατικά και διοικητικά, για την υλοποίηση στρατη-
γικών επενδύσεων.

Θέλω να υπογραµµίσω ότι η στάση µας ως Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση θα είναι και πάλι υπεύθυνη, καθιστώντας σαφές σε
ποιο βαθµό συµφωνούµε µε τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία,
αλλά και θέτοντας αδιαπραγµάτευτες κόκκινες γραµµές σε θέ-
µατα αξιών και κανόνων υψίστης σηµασίας για εµάς, όπως είναι
η διαφάνεια, το περιβάλλον, η χωροταξία.

Συνεπώς υπερψηφίζουµε διατάξεις που ουσιαστικά αναπαρά-
γουν αντίστοιχες προβλέψεις του ν.3775 και ιδίως την ένταξη των
δηµοσίων επενδύσεων στην επιτάχυνση των διαδικασιών και τη
λειτουργία υπηρεσίας µιας στάσης για την υλοποίηση των επεν-
δύσεων.
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Ωστόσο, η ταχεία υλοποίηση των επενδυτικών σχεδίων δεν
πρέπει να γίνεται σε βάρος της διαφάνειας, του ελεύθερου αντα-
γωνισµού και της τήρησης της περιβαλλοντικής, πολεοδοµικής
και χωροταξικής νοµοθεσίας, αλλά και του σεβασµού στο Σύ-
νταγµα, θέµα το οποίο έχει επισηµάνει και η έκθεση της Επιστη-
µονικής Επιτροπής της Βουλής.

Θα ήθελα, λοιπόν, να εκφράσω σοβαρές επιφυλάξεις ως προς
τη δυνατότητα της διυπουργικής επιτροπής να χαρακτηρίζει αυ-
θαίρετα και χωρίς την τήρηση συγκεκριµένων κριτηρίων επεν-
δύσεις ως µείζονος σηµασίας.

Επίσης, επιφύλαξη εκφράζουµε και για την απευθείας ανά-
θεση δηµοσίων στρατηγικών επενδύσεων ανεξαρτήτως του
ύψους της επένδυσης, όπως επίσης και για φοροελαφρύνσεις
που παρέχονται και µάλιστα σε επιχειρήσεις, που λόγω της αυ-
θαίρετης ένταξής τους στο νόµο, θα µπορούσαν να πραγµατο-
ποιούν και επενδύσεις µικρότερης εµβέλειας.

Ενστάσεις, επίσης, υπάρχουν για τη δυνατότητα παρέκκλισης
από τους όρους δόµησης και τις διατάξεις του Γενικού Οικοδο-
µικού Κανονισµού µε προεδρικά διατάγµατα, για την παραχώ-
ρηση χρήσης αιγιαλού και παραλίας µε υπουργική απόφαση,
αλλά και την αλλοτρίωση δασικών εκτάσεων χωρίς τήρηση οποι-
ασδήποτε διαδικασίας.

Ζήτηµα υπάρχει, επίσης, και µε την εµπλοκή πολλών κυβερ-
νητικών οργάνων και τον ασαφή προσδιορισµό αρµοδιοτήτων µε-
ταξύ τους, ένα θέµα από το οποίο πάσχει η χώρα µας, αγαπητοί
συνάδελφοι, και βεβαίως και µε δεδοµένο το γεγονός ότι έχει
ενεργό ρόλο στα ζητήµατα αυτά ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης ως αρµόδιος για τα ζητήµατα απεµπλοκής µεγάλων επεν-
δύσεων. ∆εν µπορούµε, λοιπόν, να κατανοήσουµε σε µια τέτοια
περίπτωση τι νόηµα έχει η εµπλοκή τόσων πολλών οργάνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
αποτελεί ένα αναγκαίο, αλλά όχι ικανό βήµα για τη βελτίωση του
επενδυτικού περιβάλλοντος της χώρας µας. Για τη διαµόρφωση
ενός βιώσιµου και κατάλληλου επιχειρηµατικού οικοσυστήµατος
απαιτούνται ριζοσπαστικές πολιτικές. Για µια υγιή και ανταγωνι-
στική αγορά απαιτείται απλότητα, σταθερότητα, διαφάνεια του
φορολογικού συστήµατος, σαφής επιµερισµός αρµοδιοτήτων,
χωροταξικός σχεδιασµός, ορθολογική οργάνωση της δηµόσιας
διοίκησης, η ανατροπή, δηλαδή, όλων εκείνων των φραγµών που
πληγώνουν την επιχειρηµατικότητα και συντηρούν τη δυσπιστία
της κοινωνίας απέναντι της, δυσπιστία για την οποία οφείλω να
πω ότι το ΠΑΣΟΚ φέρει πολύ µεγάλη ευθύνη µε την αντιεπιχει-
ρηµατική του ρητορεία εδώ και τριάντα χρόνια, ήδη από τη δε-
καετία του ’80.

Οφείλουµε, λοιπόν, να εξετάσουµε σε ποιο βαθµό µιλάµε για
νέο επιχειρηµατικό περιβάλλον και πώς µιλάµε γι’ αυτό χωρίς την
ανάληψη ανάλογων νοµοθετικών πρωτοβουλιών για τη διευκό-
λυνση επενδυτικών σχεδίων µικρότερης κλίµακας, γι’ αυτό που
λέµε συνολικά ανάπτυξη και αυτό, βέβαια, ξεκινώντας από ένα
πλαίσιο θεσµικό, αλλά και κοινωνικό, φιλικό προς την επιχειρη-
µατικότητα και αποδοτικό για τη µεγάλη µάζα των επιχειρήσεων,
επιχειρήσεων στις οποίες συµπυκνώνεται ο κύριος όγκος της οι-
κονοµικής δραστηριότητας και βεβαίως, πώς θα ανακόψουµε,
επιτέλους, τη δραµατική υστέρηση στην υλοποίηση των έργων
του ΕΣΠΑ.

Αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Εδώ κρίνεται καθηµερινά η Κυβέρνηση και εδώ θα κριθεί άµεσα
και πολύ σκληρά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.

Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λεβέντης, Βουλευτής Αττικής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν µπορεί να αµφισβη-

τήσει την ανάγκη της χώρας µας σήµερα περισσότερο από κάθε
άλλη φορά για αναπτυξιακές πρωτοβουλίες και αναπτυξιακή
προοπτική. Βεβαίως, σε αυτήν τη χώρα συνεχώς µιλάµε για τα
αυτονόητα, την επανάσταση του αυτονόητου, όπως χαρακτηρι-
στικά δηλώνει ο Πρωθυπουργός, αλλά οι αυτονόητες ενέργειες
δεν προχωρούν.

Παράδειγµα: Ο αυτονόητος νέος αναπτυξιακός νόµος που συ-
ζητείται ένα χρόνο, αλλάζει, µεταπλάθεται και λοιπά και ακόµη
δεν ήρθε για ψήφιση στη Βουλή, την ίδια ώρα που στον τέταρτο
χρόνο του ΕΣΠΑ (Eθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς) ο συ-
ντελεστής απορρόφησης του συνόλου των προγραµµάτων και
των ταµείων είναι 11%.

Η χώρα τώρα βρίσκεται στον αστερισµό των αναµενόµενων
µεγάλων επενδύσεων που είναι προ των θυρών, αλλά δεν έρχο-
νται και στον περίφηµο νέο νόµο για το fast track που συζητούµε
εδώ σήµερα.

Εµείς εξαρχής ως ∆ηµοκρατική Αριστερά δηλώσαµε ξεκά-
θαρα ότι θέλουµε ξένες επενδύσεις να έρθουν, να εγκαταστα-
θούν στην Ελλάδα. Είµαστε εµείς, άλλωστε, ως ∆ηµοκρατική
Αριστερά που είπαµε «ναι», να στηριχτούν οι επενδύσεις, να ισχύ-
σουν τα φορολογικά κίνητρα και για τα αποδεδειγµένως επανα-
επενδυόµενα κέρδη των επιχειρήσεων η φορολογία να κατέβει
από το 24% στο 20%.

Οφείλουµε, όµως, να αποδείξουµε ως χώρα -ακόµα και στη
µεγάλη µας ανάγκη- ότι παραµένουµε µια χώρα που σέβεται
τους νόµους, τους απλούς πολίτες, το περιβάλλον, µια χώρα που
επιδιώκει και για τις λίγες µεγάλες, αλλά και για τις πολλές µι-
κρές επενδύσεις να διαµορφώσει ένα ευνοϊκό πλαίσιο, χωρίς να
δηµιουργεί µια διπλή νοµιµότητα. Αυτό πρέπει πολύ να το προ-
σέξουµε. Μια χώρα που διαθέτει ένα δίκαιο σύστηµα οφείλει να
τρέξει, να επιταχύνει, αλλά και να µην παραβλέψει υπάρχοντες
σχεδιασµούς, νοµικό πλαίσιο και δικαιώµατα.

Ο κ. Βορίδης αναφέρθηκε στο ότι έχουµε δρακόντεια νοµοθε-
σία, αλλά ανυπαρξία εφαρµογής περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.
Αυτό συµβαίνει στην πραγµατικότητα. Θα αναφερθώ και παρα-
κάτω.

Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να λέει αδιακρίτως «ναι» σε καθεµία
επένδυση που προτείνεται, όπως για παράδειγµα στην επιδιω-
κόµενη, αλλά ευτυχώς ατελέσφορη επένδυση στον Αστακό, που
θα µετέτρεπε την περιοχή σε ενεργειακό κέντρο µεγάλης επι-
κινδυνότητας, θέτοντας σε κίνδυνο και το κοινωνικό και το φυ-
σικό περιβάλλον, να παράγουµε δηλαδή ενέργεια την οποία να
εξάγουµε κατά 70%, όπως είχε αναφερθεί, στην Ιταλία. Η από-
λυτη ανάγκη για προσέλκυση επενδύσεων δεν µπορεί να µετα-
τρέψει τη χώρα µας σε τόπο εγκατάστασης τέτοιων επιχειρή-
σεων που καµµιά ευρωπαϊκή χώρα δεν αποδέχεται στο έδαφός
της.

Το πρόβληµα στην Ελλάδα δεν είναι το υπάρχον θεσµικό πλαί-
σιο, αλλά το γραφειοκρατικό πλαίσιο που υπάρχει. ∆εν µπο-
ρούµε από τη µια να θέλουµε τις µεγάλες επενδύσεις, αδιαφο-
ρώντας για το περιβαλλοντικό και το κοινωνικό κόστος και από
την άλλη να αφήνουµε τους µικροεπενδυτές και τους πολίτες να
ταλαιπωρούνται µε το γραφειοκρατικό κοµµατικό µηχανισµό. Για
παράδειγµα, για µία επένδυση ξενοδοχειακής µονάδας ενταγ-
µένης στον αναπτυξιακό νόµο ύψους 3.000.000 ευρώ, µικρής για
το νοµοσχέδιο, αλλά µεγάλης για την τοπική κοινωνία απαιτή-
θηκε ένας µήνας, κύριε Υπουργέ, για να καθαρογραφεί η από-
φαση του ΣΧΟΠ και να πάει στη νοµαρχία και µάλιστα από την
τοπική πολεοδοµία, απαιτήθηκε ένας µήνας για να αλλάξει γρα-
φείο.

Σίγουρα υπάρχουν και άλλες τέτοιες περιπτώσεις και θα συ-
νεχίσουν να υπάρχουν για την πλειοψηφία των επενδυτών, αλλά
όχι για τους στρατηγικούς επενδυτές. Οι µικροεπενδυτές δεν
συµβάλλουν στην ανάπτυξη; Τι µήνυµα θέλει να περάσει η Κυ-
βέρνηση, ότι ο ισχυρός και αυτός που πληρώνει είναι υπεράνω
των νόµων;

Αυτή η λογική των δύο ταχυτήτων που διαπνέει το νοµοσχέ-
διο δεν µας εκφράζει. Σαφώς να επιδιώξουµε την επιτάχυνση των
διαδικασιών, αλλά όχι να καταστρατηγήσουµε τους νόµους. Το
σχέδιο νόµου δεν επιχειρεί να εξορθολογήσει το σύστηµα, να το
κάνει πιο ευέλικτο και να καταπολεµήσει τη γραφειοκρατία, αλλά
παρακάµπτει τη νοµοθεσία και το δηµόσιο έλεγχο.

∆εν µπορούµε να υποστηρίξουµε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο
δίνεται η δυνατότητα για πολεοδοµικές ρυθµίσεις κατά παρέκ-
κλιση λόγω των στρατηγικών επενδύσεων και µε αυτόν τον
τρόπο ανοίγει ο δρόµος για αποχαρακτηρισµό πάρκων, αλσών
και χώρων πρασίνου.
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Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 7 αναφέρεται ότι δεν θα µπορεί σε
περιοχές NATURA A να γίνεται αξιοποίηση για επενδύσεις. Μόνο
εκεί όµως; Στα δάση τι θα γίνεται δηλαδή; Σε άλλες προστατευ-
όµενες περιοχές; Γιατί στον τόπο µας, στη χώρα µας έχουµε
πολλές περιοχές, οι οποίες είναι ιδιαίτερης περιβαλλοντικής
αξίας, είναι υδροβιότοποι, είναι άλλες περιοχές που όµως δεν
έχουν χαρακτηριστεί ως NATURA. Αυτές δηλαδή δεν θα τις υπο-
λογίσουµε;

Επίσης, θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, ότι η περιοχή της
Ελευσίνας έχει υποστεί µια ανυπολόγιστη οικολογική κατα-
στροφή, όπως επίσης και το Θριάσιο. Εδώ οι ακτές, οι παραλίες
έχουν εκχωρηθεί. Υπάρχουν –αν θέλετε- δεκατρία λιµάνια σε
όλη τη διαδροµή και δεν υπάρχουν ούτε τριακόσια µέτρα ελεύ-
θερα για τους κατοίκους.

∆εν έχει γίνει µόνο αυτό όµως. Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα εδώ
την προσοχή σας. Στην περιοχή αυτή η «ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗ» είχε
επιχωµατώσει, είχε µπαζώσει εκατοντάδες στρέµµατα. Αυτά -το
λέτε κι εσείς εδώ- θα ανήκουν µετά στο δηµόσιο και τα χτίσµατα
κι οτιδήποτε. Παρακαλώ εξετάστε το τι έχει γίνει. Από το ’78 αυτό
το αγόρασε η «ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗ», έναντι ενός συµβολικού τιµή-
µατος και τα επιχωµατωµένα αυτά εδάφη είναι ιδιοκτησία της.
Έτσι ακριβώς είναι κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ εξετάστε το.
Το έχω ξαναπεί απ’ αυτό το Βήµα όµως διαψεύσθηκα από τον
αρµόδιο Υπουργό κι όταν ελέγχθηκε ήταν έτσι, αυτή τη στιγµή
είναι ιδιοκτησία της «ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΚΗΣ». Φοβάµαι ότι είναι κι
άλλες τέτοιες περιπτώσεις.

Η Κυβέρνηση πρέπει επιτέλους να εστιάσει την προσοχή της
στον εντοπισµό των τοµέων παραγωγικής δραστηριότητας που
είναι σε θέση να αποτελέσουν πόλους ανάπτυξης για τη χώρα ή
εστίες συγκριτικού πλεονεκτήµατος µέσω παραγωγικών και τε-
χνολογικών εξειδικεύσεων που ταυτόχρονα θα σέβονται το πε-
ριβάλλον.

Στις γενναίες επενδύσεις, στην παιδεία, στην επιστηµονική
έρευνα, εκεί πρέπει να στηριχθούµε, στη στήριξη στην πλήρη
απασχόληση, στη σταθερή και ποιοτική εργασία και σε ικανο-
ποιητικούς µισθούς.

Η χώρα οφείλει να στηρίξει την επιχειρηµατικότητα, να δώσει
τη µάχη της ανταγωνιστικότητας στο πεδίο της καινοτοµίας και
της ποιότητας των προϊόντων και των υπηρεσιών που ενσωµα-
τώνουν τεχνολογικό προβάδισµα και υψηλή προστιθέµενη αξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
∆εν µπορεί να συνεχίσει να αδιαφορεί για τα παραπάνω και να

µιλάει για ανάπτυξη και προσέλκυση επενδύσεων. ∆εν µπορεί να
αφήνει να γίνονται επενδύσεις χωρίς να υπάρχει πλήρης εκτί-
µηση των επιπτώσεων, οικονοµικών, κοινωνικών και περιβαλλο-
ντικών µε µόνο κριτήριο ότι φέρνει χρήµατα.

Λοιπόν, επειδή εµείς βλέπουµε ότι όλα αυτά δεν καλύπτονται
µ’ αυτό το νοµοσχέδιο γι’ αυτό επί της αρχής το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λεβέντη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-

µού, του Νοµού Λαρίσης, κ. Αστέριος Ροντούλης.
Ορίστε, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-

µός δεν µπήκε στη Βουλή για να χαϊδέψει αυτιά. Αντιθέτως, µπή-
καµε στη Βουλή για να πούµε αλήθειες, όσο κι αν αυτές είναι
δυσάρεστες, κύριε Υπουργέ.

Μετά τη φυγή –και θέλω να το προσέξετε αυτό- καταθέσεων
ύψους 26 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τις ελληνικές τράπεζες
στο εξωτερικό ήρθε η ώρα δυστυχώς, να µιλήσουµε και για τη
φυγή ελληνικών επιχειρήσεων στο εξωτερικό.

Έγινε µία πρόσφατη έρευνα της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ελ-
ληνικού Εµπορίου. Ξέρετε ποιο ήταν το συµπέρασµα της έρευ-
νας αυτής, αγαπητοί συνάδελφοι, που κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου; Έδειξε, λοιπόν, η έρευνα αυτή ότι µέσα σε τρία χρόνια
έφυγαν από τη χώρα µας χίλιες πεντακόσιες επιχειρήσεις κι
άλλες εκατόν πενήντα είναι έτοιµες να φύγουν µέχρι τα τέλη

αυτού του έτους.
Έγινε και µία άλλη έρευνα συµπληρωµατική από το ΕΒΕ. Ξέ-

ρετε πάλι τι έδειξε η έρευνα αυτή, κύριε Υπουργέ; Ότι χιλιάδες
επιχειρηµατίες είναι έτοιµοι να φύγουν από τη χώρα, να αλλά-
ξουν την έδρα της επιχείρησης τους.

Με άλλα λόγια, αγαπητοί συνάδελφοι, για να αντιληφθούµε τι
συµβαίνει στην πραγµατική ελληνική οικονοµία πρέπει να κατα-
λάβουµε ότι µπροστά µας έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα φαι-
νόµενο που είναι το φαινόµενο της επιχειρηµατικής µετανα-
στεύσεως, το οποίο κατατρώει ως σαράκι τα σωθικά της ελληνι-
κής οικονοµίας. Οι συνέπειες του φαινοµένου αυτού είναι οδυ-
νηρότατες και νοµίζω όλοι µπορούµε να τις κατανοήσουµε.

Πρώτον, απώλεια εσόδων για τα κρατικά ταµεία, αιµορραγεί
δηλαδή η ελληνική οικονοµία. ∆εύτερον, απώλεια χιλιάδων θέ-
σεων εργασίας σε µία οδυνηρή οικονοµική συγκυρία.

Τρίτον και κυριότερο –προσέξτε, κύριε Υπουργέ, µία λεπτοµέ-
ρεια- είναι ότι ο επιχειρηµατίας που κάνει κέρδη στο εξωτερικό
δεν θα προσπαθήσει να τα επαναπατρίσει. Και δεν θα προσπα-
θήσει να τα επαναπατρίσει, διότι του επιβάλατε έναν επιπρό-
σθετο φόρο ύψους 5%. Άρα µπήκαµε σε δύσκολες ατραπούς.

Ας δούµε, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί µια ελληνική επι-
χείρηση φεύγει από τον ελληνικό χώρο και µετακινείται στο εξω-
τερικό. Κάποιες βασικές αιτίες πρέπει να υπάρχουν.

Πρώτη βασική αιτία είναι ότι έχουµε µπει σε µία υφεσιακή δια-
δικασία. Εφόσον οι επιχειρήσεις χάνουν τζίρο, θα πρέπει κάπου
αλλού να αναζητήσουν την κάλυψη του τζίρου τους. Άρα λογικώ
τω τρόπω φεύγουν, µετακινούνται.

∆εύτερη αιτία –ακούστηκε στην Αίθουσα- είναι ότι έχουµε ποι-
κίλα, γραφειοκρατικής φύσεως προβλήµατα, που, επίσης, διώ-
χνουν τις επιχειρήσεις µας.

Τρίτον, ένας επιχειρηµατίας µπορεί να πάει στο εξωτερικό,
γιατί θέλει να µειώσει το κόστος προσωπικού ή –για να αναφέρω
κάτι άλλο- να βρει διαύλους ευκολότερης πρόσβασης για τρα-
πεζική χρηµατοδότηση.

Κυρίως, όµως, κύριε Υπουργέ, οι επιχειρήσεις µας φεύγουν
και οι επενδύσεις δεν γίνονται, γιατί έχουµε υψηλούς φορολογι-
κούς συντελεστές, είτε πρόκειται για φορολογικούς συντελεστές
επί των επιχειρηµατικών κερδών είτε πρόκειται για ΦΠΑ.

Ας κάνουµε µια σύγκριση του τι συµβαίνει στην Ελλάδα και
του τι συµβαίνει σε γειτονικές βαλκανικές χώρες, όπως στα Σκό-
πια, στην Αλβανία, στη Βουλγαρία και στην Κύπρο. Αυτές οι
χώρες έχουν ένα βασικό συντελεστή ΦΠΑ, που κυµαίνεται µε-
ταξύ 15%-20%. Στην Ελλάδα –το γνωρίζουν όλοι- είναι 23%.

Αν πάµε τώρα στους συντελεστές επί των επιχειρηµατικών
κερδών, θα δούµε ότι στα διανεµόµενα κέρδη εµείς έχουµε φο-
ρολογικό συντελεστή 40%, ενώ στα αδιανέµητα κέρδη 24%.
Πόσο φορολογικό συντελεστή επί των επιχειρηµατικών κερδών
έχουν οι της γειτονιάς µας; Έχουν 10%.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Με µία τέτοια φορολογική πολι-
τική πώς θα έρθουν στην Ελλάδα επιχειρηµατίες, έστω και µε τις
γρήγορες διαδικασίες, τις διαυγείς, τις διαφανείς, τις διαδικα-
σίες του fast track;

Μα, ο επιχειρηµατίας πηγαίνει κάπου, έχοντας ως πρώτιστο
µέληµα –δεν είναι κακό αυτό- την κερδοφορία του.

Εµείς, λοιπόν, λέµε πάρα πολύ απλά πράγµατα, που είναι συµ-
βατά µε την πραγµατικότητα της αγοράς: Πρέπει να δοθούν κί-
νητρα σε µικροµεσαίες ελληνικές επιχειρήσεις, απλώς για να µη
φύγουν, κύριε Υπουργέ, και να µην µετεγκατασταθούν αλλού.
Χρειάζεται, λοιπόν, ένα fast track όχι µόνο για τις στρατηγικές
επενδύσεις. Χρειάζεται ένα fast track και για τις ελληνικές επι-
χειρήσεις, προκειµένου να µείνουν, να επιβιώσουν και να επεν-
δύσουν στον ελληνικό χώρο.

Με άλλα λόγια, αγαπητοί συνάδελφοι, χρειαζόµαστε έναν επι-
χειρηµατικό πατριωτισµό. Αυτός ο επιχειρηµατικός πατριωτισµός
είναι για εµάς, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, µία βασική συνι-
στώσα αυτού που εµείς ονοµάζουµε «οικονοµικός πατριωτικός
παρεµβατισµός». Μόνο που αυτή η συνιστώσα θα πρέπει να ακο-
λουθείται και από µια άλλη συνιστώσα, τη συνιστώσα του πα-
τριωτικού καταναλωτισµού. Με άλλα λόγια, πρέπει να γίνει
συνείδηση στον ελληνικό λαό να καταναλώνει και να εµπιστεύε-
ται ελληνικά προϊόντα και ελληνικές επιχειρήσεις.
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Αν προχωρήσουµε σε µία τέτοια κατεύθυνση οικονοµικού πα-
τριωτικού παρεµβατισµού, τότε να είµαστε βέβαιοι ότι θα ξεπε-
ράσουµε όλα τα προβλήµατα που σήµερα αντιµετωπίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Ροντούλη.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την περίοδο που δια-

νύουµε της οικονοµικής κρίσης, της ύφεσης και της επενδυτικής
απραξίας, πιστεύω ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης είναι και επίκαιρη και αναγκαία. Θα έλεγα µάλιστα –επειδή
άκουσα και ορισµένες αναφορές στα µηνύµατα των εκλογών- ότι
ανταποκρίνεται και στο πρόσφατο µήνυµα από τις εκλογές. ∆ιότι
ουσιαστικά τι µας είπε ο ελληνικός λαός; Να συνεχίσουµε την
πορεία εξόδου από την κρίση σε συνθήκες πολιτικής σταθερό-
τητας, αν είναι δυνατόν µεγαλύτερης εθνικής συνεννόησης και
ενότητας και την πορεία αυτή να τη συνδυάσουµε και µε µέτρα
προστασίας των αδυνάτων, αλλά και µε µέτρα ενίσχυσης της
αναπτυξιακής διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Το µεγάλο στοίχηµα είναι να διαµορφώσουµε στην Ελλάδα µία
νέα αναπτυξιακή δυναµική. Έχω πει πολλές φορές και από αυτό
το Βήµα ότι τα παραγωγικά ελλείµµατα, τα αναπτυξιακά ελλείµ-
µατα είναι ακόµα πιο οδυνηρά και πονάνε περισσότερο και από
τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα. Αλλά σε καµµιά περίπτωση, ούτως
ή άλλως, βιώσιµη δηµοσιονοµική προσαρµογή και τάξη, καλύ-
τερα εισοδήµατα και νέες θέσεις εργασίας δεν µπορεί να υπάρ-
ξουν, χωρίς να έχουµε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Η µεγάλη
πρόκληση, λοιπόν, είναι να ξεφύγουµε από την ύφεση. Και αυτό
έχει ως προϋπόθεση φυσικά και έργα και επενδύσεις.

Αν δούµε τι γίνεται στη χώρα µας -αν θέλουµε να είµαστε ειλι-
κρινείς και µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα- θα λέγαµε ότι πραγµατικά
όχι µόνο δεν ενθαρρύνουµε τις επενδύσεις, αλλά τις αποθαρρύ-
νουµε µε όλες τις συµπεριφορές µας –κοινωνικές, πολιτικές- κυ-
ρίως όµως µε τις αδυναµίες και τις παθογένειες που έχουµε: τη
γραφειοκρατία, τη συναλλαγή, την έλλειψη σταθερού φορολο-
γικού περιβάλλοντος –το τονίζω, κύριε Υπουργέ- και φυσικά το
δυσκίνητο και αναποτελεσµατικό σύστηµα έγκρισης και διαδικα-
σιών προώθησης και πραγµατοποίησης επενδύσεων. Χρειαζό-
µαστε, δηλαδή, ένα ολοκληρωµένο σύστηµα –και γι’ αυτό
συµφωνώ µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία- ευέλικτο, αντικειµε-
νικό και αποτελεσµατικό, ένα σύστηµα που κάνει αυτό το πλαίσιο
αποτελεσµατικό για όλες τις επενδύσεις, ιδιαίτερα γι’ αυτές που
έχουν µεγάλη, στρατηγική σηµασία. Αυτό επιχειρεί το νοµοσχέ-
διο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Για το νοµοσχέδιο έγινε ένας ευρύς διάλογος και µάλιστα
σκληρή αντιπαράθεση. Ακούστηκαν θετικές και επικριτικές από-
ψεις και ενστάσεις. Και είναι φυσικό αυτό, γιατί αυτό που λέµε
fast track µπορεί να δηµιουργεί και huge risk, για να το πω µε
τους ίδιους όρους. Είναι λογικό, λοιπόν, να υπάρχουν και ενστά-
σεις σ’ αυτό. Οφείλω να αναγνωρίσω ότι ο Υπουργός είχε από
την αρχή ευήκοον ους και στην επιτροπή και έκανε ορισµένες
διορθώσεις, βελτιώσεις και αποσαφηνίσεις.

Και ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα συνεχίσετε να είστε ανοι-
χτός και σε προτάσεις και επισηµάνσεις που θα ακουστούν στην
Ολοµέλεια, στην Αίθουσα αυτή. Έτσι ώστε πραγµατικά να
έχουµε τελικά ένα νόµο µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση,
αποδοχή, αλλά και στην πράξη όσο γίνεται πιο αποτελεσµατικό.

Στο υπόλοιπο του χρόνου που έχω θα κάνω ορισµένες επιση-
µάνσεις. Θα πούµε περισσότερα στην κατ’ άρθρον συζήτηση.

Πρώτη επισήµανση, για τις προϋποθέσεις ένταξης επενδύ-
σεων στη διαδικασία fast track. Κύριε Υπουργέ, αναφέροµαι στα
άρθρα 1 έως 3. Είναι σαφής ο στόχος και εγώ συµφωνώ µε
αυτόν: Να ενταχθούν επενδύσεις µεγάλου µεγέθους, εντάσεως
εργασίας, υψηλής τεχνολογίας και καινοτοµίας και µεγάλης προ-
στιθέµενης αξίας για το περιβάλλον, την εκπαίδευση και την
έρευνα –αυτός είναι ο στόχος. Με την προϋπόθεση βέβαια, όπως

λέει το άρθρο 3, βιωσιµότητας της ίδιας της επένδυσης, αλλά
και φερεγγυότητας του επενδυτή.

Καλά µέχρι εδώ, κύριε Υπουργέ. Το ερώτηµα είναι κατά πόσο
έχουµε αντικειµενικές διαδικασίες κρίσης. Πιστεύω ότι εδώ χρει-
άζεται να είµαστε πολύ πιο συγκεκριµένοι, γιατί υπάρχουν στο
νοµοσχέδιο γενικές αναφορές, όπως «ποσοτικά και ποιοτικά απο-
τελέσµατα συµβατικής εντάσεως» –άρθρο 1, παράγραφος 1- ή
«προαγωγή της περιβαλλοντικής προστασίας», που δέχονται
πολλές, ευρείες ερµηνείες, ίσως και παρερµηνείες. Οφείλω να
οµολογήσω ότι η τελευταία διόρθωση που κάνατε, αφαιρώντας
τα εδάφια ε’ και στ’ από το άρθρο 1, είναι βήµα προς θετική κα-
τεύθυνση.

Σχετικό, όµως, είναι –και µε αυτό θα τελειώσω την πρώτη µου
επισήµανση, κύριε Υπουργέ- και το θέµα του ελέγχου, της αξιο-
λόγησης της βιωσιµότητας της επένδυσης, αναφέροµαι στη ρύθ-
µιση στο άρθρο 3. Ποιος, µε ποια κριτήρια –προσέξτε, κύριοι
συνάδελφοι- και µε ποια εχέγγυα είναι ο αξιολογητής.

Απ’ ό,τι είδα στη ρύθµιση, στο άρθρο 4 την εισήγηση στη διυ-
πουργική επιτροπή για την ένταξη των επενδύσεων στο fast track
την κάνει η «INVEST IN GREECE ΑΕ». Είναι σε θέση αυτή, έχει τα
εχέγγυα και τις προϋποθέσεις να κάνει έλεγχο της βιωσιµότη-
τας; Αυτό συνήθως µπορούν και το κάνουν τράπεζες και µάλι-
στα εξειδικευµένα όργανα. Εγώ δεν καταλαβαίνω πώς θα γίνεται
αυτός ο έλεγχος βιωσιµότητας. Οφείλετε να το αποσαφηνίσετε,
να το εξηγήσετε, διότι εδώ θα βρούµε πολλά εµπόδια, αλλά και
στο πεδίο αυτό θα δηµιουργηθούν οι µεγαλύτερες τριβές.

∆εύτερη επισήµανση, κάνετε ως κύριο εργαλείο την «INVEST
IN GREECE ΑΕ». Στο άρθρο 4 προβλέπονται τα της συγκρότη-
σης λειτουργίας της εταιρείας. Εδώ υπάρχει το εξής φαινόµενο
-για µένα είναι πρωτοφανές, κύριε Υπουργέ- κατάτµησης της
εποπτείας σε δύο Υπουργούς, στον Επικρατείας και Περιφερει-
ακής Ανάπτυξης, κατά αντικείµενο. Κατάτµηση, επίσης, µεταξύ
τους της αρµοδιότητας ορισµού της διοίκησης, ο ένας ορίζει τον
πρόεδρο, ο άλλος το διοικητή.

Έχω την αίσθηση, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το σύστηµα, το
σχήµα εποπτείας είναι πρωτοφανές. Θα δηµιουργήσει σίγουρα
συγχύσεις και τριβές. Αυτός ο δυισµός δεν µπορεί να εξασφαλί-
σει αποτελεσµατική λειτουργία. Ξεκαθαρίστε το στην Κυβέρ-
νηση. Ένας Υπουργός θα πρέπει να είναι εν προκειµένω ο έχων
την εποπτεία και θα πρέπει να είστε εσείς. Και δεν το λέω γιατί
συµπαθώ εσάς προσωπικά. Θα πρέπει να είναι ο Επικρατείας,
αφού αναλαµβάνει αυτή η εταιρεία κυρίως την προώθηση των
επενδύσεων στρατηγικής σηµασίας.

Ο δυισµός θα µας οδηγήσει στο πουθενά. Το επισηµαίνω. Να
γραφεί στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επισήµανση τρίτη. Η επιτάχυνση των διαδικασιών σε καµµιά
περίπτωση δεν µπορεί να δικαιολογήσει «εκπτώσεις» στη διαφά-
νεια ή παράκαµψη νοµοθεσίας -θα τελειώσω µε αυτήν την πα-
ρατήρηση και θα αφήσω για τα άρθρα τις επόµενες, τελειώνω
σε µισό λεπτό- ιδιαίτερα στα θέµατα προστασίας περιβάλλοντος,
χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού και στα θέµατα ανά-
θεσης συµβάσεων. Υπάρχει και σχετική παρατήρηση, κύριε
Υπουργέ, από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Αναφέ-
ροµαι επίσης και στο άρθρο 5 παράγραφος 1, σε σχέση µε το
ρόλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου στις αναθέσεις συµβάσεων από
την «INVEST IN GREECE ΑΕ». Αλλά το παρακάµπτω αυτό το ζή-
τηµα, θα το συζητήσουµε εν εκτάσει στα άρθρα.

Είναι ζητήµατα, λοιπόν, που θα πρέπει να αποσαφηνιστούν.
Γιατί δεν θα πρέπει να δώσουµε την εντύπωση ότι προσαρµό-
ζουµε το δίκαιο στις επενδύσεις, αλλά τις επενδύσεις στο δίκαιο,
το οποίο ξέρατε- συµφωνώ µε ορισµένα σχετικά που ακούστηκαν
και σ’ αυτήν την Αίθουσα- θα πρέπει να εκσυγχρονιστεί. Γιατί
πραγµατικά έτσι όπως ερµηνεύονται διατάξεις, ιδιαίτερα από το
Συµβούλιο της Επικρατείας, ουσιαστικά γίνονται εµπόδιο στις
επενδύσεις.

Και τα λέω αυτά -και µε αυτό τελειώνω και ευχαριστώ για την
ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε- γιατί, κύριε Υπουργέ, αν περάσει η
αντίληψη ότι παρακάµπτουµε το δίκαιο και τις διαδικασίες σε
σχέση µε τη διαφάνεια, δεν θα έχουµε τη γενική αποδοχή, ιδιαί-
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τερα στις τοπικές κοινωνίες. Θα έχουµε εκ των προτέρων αρνη-
τική στάση. Η συναίνεση των τοπικών κοινωνιών είναι βασική
προϋπόθεση για να προχωρήσει µία επένδυση.

Τελειώνοντας, λέγω ότι η προσέλκυση των επενδύσεων και η
ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας θα πρέπει να είναι µόνιµες και
σταθερές προτεραιότητες, τις οποίες πρέπει να στηρίξουµε όλοι.
Αν θέλουµε πραγµατικά να υπάρξει οικονοµική ανάκαµψη και να
ξαναµπεί η χώρα µας σε µία τροχιά ανάπτυξης. ∆εν αρκεί να «κο-
πτόµαστε» γι’ αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συζήτηση του νο-
µοσχεδίου του Υπουργείου Επικρατείας: «Επιτάχυνση και
διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επενδύσεων» για να εισέλ-
θουµε στην καθιερωµένη αναφορά που γίνεται κάθε χρόνο εδώ,
την ηµέρα αυτή, στην Αίθουσα του Εθνικού Κοινοβουλίου για την
επέτειο της εξέγερσης του Πολυτεχνείου.

Μετά από τη δική µου σύντοµη τοποθέτηση ως Προέδρου της
Βουλής, θα ακολουθήσουν, µε σύντοµες επίσης τοποθετήσεις, οι
εκπρόσωποι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, από το ΠΑΣΟΚ ο κ.
Χρήστος Πρωτόπαπας, από τη Νέα ∆ηµοκρατία ο κ. Κωνσταντί-
νος Τζαβάρας, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Σπυ-
ρίδων Χαλβατζής, από το ΛΑΟΣ ο κ. Αστέριος Ροντούλης και από
το ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης. Εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης θα µιλήσει η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων σήµερα
θυµάται και τιµά τη φοιτητική εξέγερση του Πολυτεχνείου. Τι-
µούµε τους πρωταγωνιστές µιας κορυφαίας πράξης αντίστασης
στη δικτατορία των συνταγµαταρχών. Τιµούµε τους νέους που
µε γενναιότητα και αυταπάρνηση ανέλαβαν ένα παράτολµο εγ-
χείρηµα, που έδωσε τέλος στον αυταρχισµό και την πολιτική
ασφυξία που είχε επιβάλει η στρατιωτική δικτατορία. Τιµούµε
πάνω απ’ όλα όσους θυσιάστηκαν και αναδείχθηκαν σε διαχρο-
νικά σύµβολα των αγώνων για την ελευθερία και τη δηµοκρατία.

Τα τριάντα επτά χρόνια που µεσολάβησαν από τα γεγονότα
του 1973 δεν είναι πολλά σε σχέση µε τη µακρά ελληνική ιστορία.
Ωστόσο κάθε χρόνος που περνάει επιβεβαιώνει την εθνική διά-
σταση και την ιστορική σηµασία της επετείου αυτής.

Το Πολυτεχνείο αντίθετα µε άλλες εθνικές επετείους δεν ανή-
κει απλώς στη συλλογική ιστορική µνήµη, αλλά αποτελεί µέρος
των βιωµάτων πολλών από µας και βεβαίως ενός µεγάλου µέ-
ρους του ελληνικού λαού. Το Πολυτεχνείο είναι µέχρι και σήµερα
µια ζωντανή µνήµη, µια κοµβική στιγµή της πρόσφατης ιστορίας
µας, που µας έδωσε τη δυνατότητα σήµερα να µετρούµε ήδη
τέσσερις δεκαετίες πολιτικής σταθερότητας, δηµοκρατίας και
ευηµερίας.

Η Μεταπολίτευση που ακολούθησε µε την αποκατάσταση της
δηµοκρατίας, σήµανε ταυτόχρονα και την απελευθέρωση από τα
τραύµατα του παρελθόντος και την οριστική στροφή της χώρας
προς το µέλλον.

Πολύς λόγος γίνεται τελευταία από διάφορους για το τέλος
της Μεταπολίτευσης, όπως λένε. Πρέπει να πω ότι προσωπικά
δεν αντιλαµβάνοµαι πώς το εννοεί αυτό ο καθένας, αλλά υπο-
θέτω ότι για κανέναν δεν υποκρύπτει κάτι τέτοιο ένα βαθµό απα-
ξίωσης του µεγέθους και της σηµασίας των αγώνων µιας
ολόκληρης γενιάς, που στην πραγµατικότητα εξέφρασε την εξέ-
γερση όλων των Ελλήνων, ολόκληρου του ελληνικού λαού ενά-
ντια σε ένα ζοφερό καθεστώς και σφράγισε µε τον πιο έντονο
τρόπο την απόφαση του ελληνικού λαού να ορίζει δηµοκρατικά
και ελεύθερα αυτός τις τύχες του.

Μπορεί οι ιστορικοί κύκλοι κάποτε να κλείνουν ή να εξαντλούν
τη δυναµική τους, έχουµε όµως όλοι µας την υποχρέωση, ιδιαί-
τερα απέναντι στις νεότερες γενιές να προστατεύουµε τις µνή-
µες, να αναδεικνύουµε τους συµβολισµούς και να αποδίδουµε
την αναγνώριση που οφείλεται σε όσους µε γενναιότητα και αυ-
τοθυσία έθεσαν τα στέρεα θεµέλια του σηµερινού δηµοκρατικού
µας πολιτεύµατος.

Πιστεύω ότι οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρωτί-
στως µε το δικό µας παράδειγµα, να υπενθυµίζουµε στους νέους

ότι ούτε η ελευθερία ούτε η δηµοκρατία, υπήρξαν αυτονόητες
κατακτήσεις. Να υπενθυµίζουµε ότι οι αγωνιστές του Πολυτε-
χνείου αψήφησαν το φόβο για την ίδια τους τη ζωή και ανέλα-
βαν να υπερασπιστούν εν ονόµατι όλων µας, το δικαίωµα να
ζούµε σε µια ελεύθερη, σύγχρονη δηµοκρατική χώρα.

Είναι σηµαντικό και συγκινητικό ταυτόχρονα το γεγονός ότι οι
νεότερες γενιές, η σηµερινή νέα γενιά, εξακολουθούν να εµπνέ-
ονται από την εξέγερση του Πολυτεχνείου, όταν θέλουν να επι-
κοινωνήσουν τις δικές τους ανησυχίες, τα δικά τους διλήµµατα
και τις αγωνίες, όταν κάνουν τους δικούς τους αγώνες για το κα-
λύτερο µέλλον που οραµατίζονται.

Αυτή ακριβώς η δυνατότητα, όχι µόνο του νέου, αλλά και κάθε
Έλληνα πολίτη, να εκφράζεται, να αγωνίζεται και να διεκδικεί σε
συνθήκες ελευθερίας και δηµοκρατίας, πιστεύω ότι είναι το βα-
θύτερο νόηµα της σηµερινής επετείου.

Τριάντα επτά χρόνια πριν, σε µια κρίσιµη ιστορική στιγµή ο ελ-
ληνικός λαός, µε πρωτοπόρα τη νεολαία, διατράνωσε την από-
φασή του να υπερβεί το παρελθόν και να δηµιουργήσει για το
µέλλον, να δηµιουργήσει τη δηµοκρατική χώρα, στην οποία
έχουµε την τύχη να ζούµε σήµερα.

Ας εµπνευστούµε και εµείς από αυτό το παράδειγµα που µας
υποδεικνύει ότι ο δρόµος που κάθε φορά οδηγεί τη χώρα σε
έξοδο από τις κρίσεις, µακριά από τις κρίσεις και τα αδιέξοδα, ότι
αυτός ο δρόµος είναι µια και µοναδική εθνική οδός, στην οποία
πρέπει να βαδίζουµε όλοι, όλοι µαζί µε σύµπνοια και ενότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

Το λόγο έχει ο εκπρόσωπος εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Πρωτόπαπας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τιµούµε σήµερα και τους νεκρούς, αλλά τιµούµε και όλους

τους νεολαίους, τους φοιτητές που αγωνίστηκαν στο Πολυτε-
χνείο για δηµοκρατία, ελευθερία δηµιουργώντας ένα λαµπρό πα-
ράδειγµα, µια φωτεινή στιγµή για το λαό και τη νεολαία µας.

Σήµερα, τριάντα έξι χρόνια µετά, η δηµοκρατία µας εµφανίζε-
ται απόλυτα σταθερή, δεν κινδυνεύει σήµερα από χούντες. Η
χώρα µας, όµως και η νέα γενιά αντιµετωπίζουν πολύ µεγάλα
προβλήµατα.

Είναι µια περίοδος που κρίνονται και διακυβεύονται πολλά.
Έχουµε να αντιµετωπίσουµε µια πρωτοφανή και επικίνδυνη
κρίση στην οικονοµία, µια κρίση που µας έφτασε στο χείλος του
γκρεµού πριν από µερικούς µήνες, µια κρίση στην οποία σωρεύ-
τηκαν και ξέσπασαν όσα δεν είχαν γίνει ή όλα τα προβλήµατα
που είχαν δηµιουργηθεί στην ελληνική οικονοµία τα τελευταία
τριάντα χρόνια και τα οποία επιδεινώθηκαν τα τελευταία χρόνια
από αλόγιστες πολιτικές.

Έχουµε να αντιµετωπίσουµε µια κρίση µέσα σε µια Ευρώπη,
που δυστυχώς δεν δείχνει να αναλαµβάνει τις ευθύνες της, δεν
δείχνει να προχωρεί σε νέες, αναγκαίες και τολµηρές πολιτικές
µε αλληλεγγύη για τις χώρες και τα µέλη της, για τα κράτη και
τους λαούς της.

Είναι λογικό µια τέτοια κρίση να δηµιουργεί ανασφάλεια και
φόβους στους πολίτες. Ο πολίτης ρωτά: «Tι θα µου ξηµερώσει;».
Αντιµετωπίζει το αύριο µε φοβικότητα και κατανοεί ότι δυστυχώς
σήµερα η πολιτική δεν κυριαρχεί έναντι των αγορών.

Ταυτόχρονα, εµφανίζεται µια κρίση αξιοπιστίας στο πολιτικό
µας σύστηµα. Εµφανίζεται πρόβληµα ποιότητας στη δηµοκρα-
τία µας. Ο πολίτης δυσπιστεί απέναντι σ’ εµάς τους πολιτικούς.
Ο πολίτης δεν κατανοεί την αναγκαιότητα συµµετοχής στα κοινά
και µερικές φορές αρνείται αυτή τη συµµετοχή.

Η µεγάλη, η πρωτοφανής αποχή που σηµειώθηκε στις τελευ-
ταίες «Καλλικρατικές», αυτοδιοικητικές εκλογές ίσως ήταν ένα
δυνατό µήνυµα σε αυτήν την κατεύθυνση.

Ποτέ, όµως, η ιδιώτευση δεν έδωσε λύση. Είναι όσο ποτέ ανα-
γκαία η επαναφορά στη συµµετοχή και στον αγώνα, στη συµµε-
τοχή και στον αγώνα που οδήγησαν στη µεγάλη στιγµή του
Πολυτεχνείου, στη συµµετοχή και στον αγώνα µε πρωτοπόρο τη
νέα γενιά.

Είναι ώρα για µια νέα, µεγάλη, εθνική προσπάθεια, που «ναι»
µπορεί να δηµιουργήσει ελπίδα και προοπτική, που µπορεί να
ανατρέψει τη δυσµενή κατάσταση που αντιµετωπίζουµε σήµερα.
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Μπορούµε, λοιπόν. Μπορούµε κατ’ αρχάς να τα βγάλουµε
πέρα στην οικονοµία. Μπορούµε να φύγουµε από την επιτήρηση.
Μπορούµε να φύγουµε από τα δεσµά που οι δανειακές συµβά-
σεις µας επιβάλλουν. Μπορούµε να αξιοποιήσουµε τις θυσίες
του ελληνικού λαού, την ανοχή και στήριξη του Ελληνικού λαού
για να βαδίσουµε µπροστά, αρκεί να σταθούµε στο ύψος των πε-
ριστάσεων, αρκεί να στηρίξουµε τη δύσκολη, την ανηφορική πο-
ρεία που γίνεται σήµερα µε επικεφαλής την Κυβέρνηση, αλλά και
όλες τις ζωντανές παραγωγικές και κοινωνικές δυνάµεις αυτού
του τόπου, αρκεί να υλοποιήσουµε µια εθνική στρατηγική ανόρ-
θωσης της χώρας, ένα εθνικό σχέδιο εξόδου από την κρίση.

∆ύσκολη πορεία. Ναι. Επώδυνη. Αναµφίβολα. Γιατί, ξέρετε,
πρέπει σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα να αλλάξουν αυτά που
δεν έγιναν σε τριάντα χρόνια, να γίνουν αυτά που δεν έγιναν για
δεκαετίες, να κοιτάξουµε κατάφατσα την πραγµατικότητα και να
την προσαρµόσουµε στις ανάγκες του σήµερα, να την αλλά-
ξουµε.

Αυτό σηµαίνει ότι µόνο έτσι θα µπορεί η χώρα να απαλλαγεί
από τα δεσµά της, µόνο έτσι θα µπορεί να οικοδοµήσει τις βάσεις
της ανάπτυξης, µόνο έτσι θα µπορούµε να υλοποιήσουµε το σύν-
θηµα «ψωµί για όλους», κοινωνία µε ενότητα και συνοχή και δη-
µιουργία της προοπτικής της ευηµερίας των πολιτών, αυτό που
οφείλουµε τελικά ως πολιτικοί, την ευηµερία των πολιτών.

Βέβαια, υπάρχει και το θέµα της αξιοπιστίας του πολιτικού µας
συστήµατος. Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε έτοιµοι και ενεργοί για
τοµές. Τοµές στο πολιτικό σύστηµα που θα αντιµετωπίσουν τη
διαπλοκή, που θα το φέρουν πολύ πιο κοντά στον πολίτη. Τοµές
που συνεχίζονται και γίνονται και επιβάλουν την αξιοκρατία πα-
ντού ως νέα νοοτροπία στη σχέση µας µε τους πολίτες. Τοµές
που δείχνουν αταλάντευτη αντιµετώπιση της διαφθοράς. Τοµές
που προωθούν τους θεσµούς συµµετοχής είτε αυτούς που
έχουµε κάνει, ήδη, στη Βουλή είτε αυτούς που σε τελική ανά-
λυση θέλουµε να προωθήσουµε στη σχέση µας µε την κοινωνία
για την ενεργοποίηση των πολιτών δείχνοντας πια µια πλήρη συ-
νέπεια µεταξύ λόγων και έργων.

Και οι ενεργοί πολίτες, οι πολίτες που αισθάνονται ότι µπορούν
να συµµετέχουν, οι πολίτες που αισθάνονται µέρος αυτής της
προσπάθειας, έχουν αποδείξει –το απέδειξαν και πρόσφατα- ότι
όταν αναλαµβάνουν αυτή την ευθύνη, µπορούν να αλλάζουν τα
πράγµατα. Είδα, για παράδειγµα, σε πολλές περιπτώσεις να εθε-
ωρείτο ότι τα κατεστηµένα θα επικρατήσουν, ότι τίποτε δεν γί-
νεται, ότι τίποτε δεν αλλάζει, οι πολίτες να παίρνουν την
κατάσταση στα χέρια τους. Και στις πρόσφατες αυτοδιοικητικές
εκλογές είδαµε µε έκπληξη προβλέψεις να ανατρέπονται, ένα
φρέσκο αέρα να µπαίνει σε σχέση µε τη συµµετοχή των πολιτών
στα κοινά.

Και αυτό οφείλουµε να το αξιοποιήσουµε και να σταθούµε µε
ψηλά το κεφάλι σε αυτή την πορεία, µε ψηλά το κεφάλι απέναντι
στις δυσκολίες, ώστε να δικαιώσουµε τελικά αυτές τις παρακα-
ταθήκες, που και για τους νεότερους οι παλαιότεροι και για τους
παλαιότερους η γενιά µας δηµιούργησαν για την Ελλάδα.

Οι Έλληνες από την αρχαιότητα έχουν αποδείξει ότι στα δύ-
σκολα µπορεί να τα καταφέρνουν, αρκεί στις κρίσιµες ώρες να
εκφράζονται µε ενότητα, να βάζουν το όραµα και τους στόχους
µπροστά και να δηµιουργούν και πάλι την ελπίδα που έχει ανά-
γκη η κοινωνία µας, που έχει ανάγκη η χώρα µας για το αύριο.
Έτσι τα µηνύµατα του Πολυτεχνείου µπορεί πάντα να δικαιω-
θούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν έβαλα χρόνο στους
οµιλητές, αλλά η παράκλησή µου είναι παρ’ όλα αυτά να είναι
πράγµατι σύντοµες, αλλά απόλυτα περιεκτικές οι τοποθετήσεις.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας εκ µέρους της Νέας
∆ηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ και πιστεύω ότι η επισήµανση προτού ανέλθω στο Βήµα
περί του χρόνου δεν προδίδει τη στάση σας ότι είµαι φλύαρος.
Εγώ πάντα θέλω να είµαι ουσιαστικός.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Για τον προηγούµενο
οµιλητή, όπως αντιλαµβάνεστε, το είπα, παρ’ ότι και εκείνος δεν

είναι φλύαρος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πράγµατι, σήµερα, 17 του Νο-

έµβρη, τιµάµε την µνήµη των αγωνιστών του Πολυτεχνείου, τη
θυσιαστική προσφορά των φοιτητών εκείνων, οι οποίοι όρθωσαν
το ανάστηµά τους και την ψυχή τους, διεκδικώντας στην πιο σκο-
τεινή και βαθιά νύχτα που γνώρισε ο τόπος µας τα τελευταία πε-
νήντα χρόνια, αποκατάσταση της λειτουργίας των δηµοκρατικών
θεσµών και σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Αυτή ακριβώς η προσφορά τους αποτέλεσε και αποτελεί µέσα
από την επετειακή από τότε επί τριάντα επτά χρόνια αναγνώριση
του αγώνα τους, το µήνυµα που πρέπει κάθε φορά που σκεφτό-
µαστε αυτή την προσφορά να το βάλουµε βαθιά µέσα στην ψυχή
µας και αυτό να αποτελεί την κινητήρια δύναµη, που µας γεµίζει
µε ευψυχία και ευτολµία για να αντιµετωπίζουµε και τα προβλή-
µατα που µας έχει εµπιστευτεί ο ελληνικός λαός στην Αίθουσα
αυτή.

Και πάνω από όλα, σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά,
το νόηµα της τιµής στους αγωνιστές του Πολυτεχνείου γίνεται
ξεχωριστά επίκαιρο και ως προς τη διεκδίκηση της ∆ηµοκρατίας
και ως προς τη διεκδίκηση της αναγνώρισης και του σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, γιατί ζούµε πια σε δηµοκρατία
τριάντα επτά χρόνια. Αλλά αυτό που πρέπει αγωνιστικά να διεκ-
δικούµε, είναι να γίνεται όλο και πιο ουσιαστική, όλο και πιο ποι-
οτική η λειτουργία των αντιπροσωπευτικών θεσµών.

Αυτό έχει πολύ µεγάλη αξία, γιατί σήµερα περισσότερο από
κάθε άλλη φορά το πολίτευµα κινδυνεύει από τη δράση των µη
νοµιµοποιηµένων παραγόντων εξουσίας. Και πράγµατι αυτοί οι
παράγοντες είναι που έχουν οδηγήσει τη δηµοκρατία στην ιδιω-
τικοποίηση, όπως πολύ ευφυώς και ευστόχως έχει γραφτεί.

Ο κίνδυνος της δηµοκρατίας που ιδιωτικοποιείται, γιατί τελεί
όλο και πιο δυνατά κάτω από την ισχύ των πολιτικών δυναστειών
και όλο και πιο δυνατά κάτω από την ισχύ των συνασπισµένων
συµφερόντων, αυτή, επαναλαµβάνω, η διαδικασία, αυτή η διαπί-
στωση είναι που πρέπει να µας κινητοποιεί και να µας γεµίζει µε
αγωνιστική ετοιµότητα για να αντισταθούµε σε αυτά τα φαινό-
µενα, για να δώσουµε και εµείς έναν αγώνα, που µπορεί να µην
έχει τον αγώνα της θυσιαστικής προσφορά των φοιτητών της
17ης Νοεµβρίου του 1973, αλλά πρέπει, όµως, να έχει τον αγώνα
της τιµής στο δηµοκρατικό πολίτευµα.

Βέβαια, εξακολουθεί ακόµα σε αυτόν τον τόπο να είναι ζητού-
µενο το εάν και κατά πόσο µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα µπορούµε
όλοι να ασκούµε την ιδεολογία και την πολιτική µας ο καθένας
από την πλευρά που προέρχεται, χωρίς να αισθανόµαστε βαρύ
το αποικιακό πέλµα εκείνων που υπηρετούν µια κατευθυνόµενη
δηµοσιογραφία και οι οποίοι έχουν οδηγήσει την πολιτική σε
αυτόν τον τόπο να ασκείται µε όρους Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης. Και σε αυτό πρέπει να αντισταθούµε. Εµείς πρέπει να είµα-
στε οι πρώτοι που θα αγωνιστούµε, για να έχει πράγµατι ο
ελληνικός λαός την ενηµέρωση που του ταιριάζει, την ενηµέ-
ρωση που προσήκει σε ένα πραγµατικά βαθύ και ουσιαστικό πο-
λίτευµα αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας.

Και ένα τελευταίο, το οποίο θα ήθελα επίσης να επικαιροποι-
ήσω, είναι να το αίτηµα για σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των. Ο ναός, ο προµαχώνας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
πρέπει να είναι το Κοινοβούλιο. Αυτό, τουλάχιστον, λένε οι αγώ-
νες που έχουν γίνει όχι µόνο από τους φοιτητές το 1973, αλλά και
από όλους τους µεγάλους πολιτικούς που µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα έδωσαν µάχη για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, για την αξιο-
πρέπεια του να είναι κάποιος πολίτης σ’ αυτήν τη χώρα.

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισηµάνω στη µνήµη
των νεκρών του Πολυτεχνείου και στο όνοµα του αγώνα που έκα-
ναν ότι χθες το βράδυ σ’ αυτήν την Αίθουσα δυστυχώς, θα έλεγα,
εκ πρώτης όψεως από ένα σφάλµα που εµφιλοχώρησε όσον
αφορά τη συνεννόηση του κόµµατος της Πλειοψηφίας και των
κοµµάτων της Αριστεράς τρεις πρώην συνάδελφοί µας οδηγή-
θηκαν στη δυσάρεστη κατάσταση της άσκησης ποινικής δίωξης
εναντίον τους, παρ’ όλο που αυτοί που συµµετείχαν στη συγκε-
κριµένη ψηφοφορία, ο καθένας για λογαριασµό του –και αναφέ-
ροµαι στις δηλώσεις που έκαναν ο κ. ∆ρίτσας και ο κ. Σκυλλάκος-
και οµιλούσαν για παραποµπή για άλλο αδίκηµα.

Και εξηγούµαι, απευθυνόµενος προς τα κόµµατα της Αριστε-
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ράς. Αυτό που ψηφίσατε δεν είναι η απιστία του άρθρου 390,
αλλά είναι η απιστία του άρθρου 256. Στον Ποινικό µας Κώδικα
υπάρχουν δυο ειδών απιστίες. Η απιστία την οποία διαπράττει ο
οποιοσδήποτε διαχειριστής περιουσίας και η απιστία την οποία
διαπράττει ο οποιοσδήποτε υπάλληλος, στα καθήκοντα του
οποίου ανάγεται η είσπραξη δηµοσίων εσόδων.

Αυτή, λοιπόν, η ψηφοφορία είχε το νόηµα του να ασκηθεί ποι-
νική δίωξη -και αυτή ήταν η απόφαση της Πλειοψηφίας της Επι-
τροπής- για την απιστία του άρθρου 256. Εκ λάθους, όµως, κύριε
Πρόεδρε, αντί να γραφτεί στο ψηφοδέλτιο το άρθρο 256, έχει
γραφτεί το άρθρο 290 και εξ αυτού του λόγου, λοιπόν, θα πρέ-
πει οπωσδήποτε στο πλαίσιο της ευαισθησίας, την οποία πράγ-
µατι έχετε, γιατί είστε αγωνιστής της δηµοκρατίας και ένας
Πρόεδρος που τιµά το Κοινοβούλιο, να διατάξετε την επανάληψη
αυτής της ψηφοφορίας για την αποκατάσταση του σεβασµού
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων σε αυτήν την Αίθουσα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σ’ αυτήν την Αίθουσα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς έχουµε απόλυτα κατο-
χυρωµένο το δικαίωµα της απόλυτης ελευθερίας της έκφρασης.
Ευτυχώς, µπορεί εδώ ο καθένας από εµάς να εκθέτει τις από-
ψεις του –και πρέπει να τις εκθέτει- χωρίς κανέναν περιορισµό
και ενδοιασµό.

Ωστόσο, θα µου επιτρέψετε να διατυπώσω µια παράκληση.
Βήµα και δυνατότητες για αναφορές σε άλλα θέµατα πάντα όλοι
έχουµε και εσείς, κύριε Τζαβάρα, και οποιοσδήποτε άλλος κα-
θηµερινά. Όµως, σήµερα σ’ αυτήν την επέτειο, που όλοι συµ-
φωνούµε για τον πολύ έντονο συµβολισµό και την ιδιαίτερη
διαχρονική αξία που έχει, καλό θα ήταν, όχι βεβαίως να περιορι-
στούµε, αλλά να µην ξεφύγουµε από τη σηµασία της επετείου.
Για όλα τα άλλα θέµατα πάντα υπάρχει δυνατότητα να διατυπω-
θούν οι απόψεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί χειροκροτούν;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ε, κάτι κατάλαβαν από

αυτά που είπα και χειροκρότησαν, φαντάζοµαι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆ηλαδή από αυτά που είπα εγώ

δεν κατάλαβαν τίποτα;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, καταλάβαµε πολύ

καλά αυτά που είπατε. Πολύ καλά καταλάβαµε. Όλοι καταλα-
βαίνουµε όλους τους οµιλητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει. Από αυτά που είπα εγώ
δεν καταλάβατε τίποτα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Επιτρέψτε µας, κύριε Τζαβάρα, να
έχουµε κρίση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, είναι ελεύθερος και
ο κ. Τζαβάρας να λέει τις απόψεις του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ναι, αλλά και εµείς να έχουµε
κρίση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εγώ µια παραίνεση
έκανα, αν θέλετε, έτσι …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν αυτό σας τιµά, εντάξει, τι να
πω.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σε σχέση επαναλαµ-
βάνω µε την αναφορά στη σηµερινή µέρα, στη σηµασία της και
στη διάστασή της.

Το λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τιµάµε σήµερα τους φοιτητές,

τους εργάτες, τους µαθητές που έδωσαν και τη ζωή τους στον
αγώνα. Τιµάµε την αντιδικτατορική πάλη του λαού και της νεο-
λαίας, τους αγώνες τους για τα δικαιώµατά τους. Τιµάµε τη λαϊκή
εξέγερση, κατά της δικτατορίας, την οποία επέβαλαν οι ΗΠΑ και
το ΝΑΤΟ, την εξέγερση όπου τον Νοέµβρη του ’73, µέσα και έξω
από το Πολυτεχνείο, χιλιάδες µαθητές, φοιτητές, εργάτες ανα-

µετρήθηκαν θαρραλέα µε τη δικτατορία. Και δεν ήταν τυφλή
αντίδραση αγανακτισµένων απολίτικων νέων. Ήταν πραγµατική
εξέγερση, γιατί νεολαία και λαός ήταν µαζί στον αγώνα.

Τα συνθήµατα που κυριάρχησαν «ψωµί, παιδεία, ελευθερία,
εθνική ανεξαρτησία, έξω οι ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ», δεν αµφισβήτη-
σαν µόνο την τροµοκρατία της χούντας, µα αποκάλυψαν τα στη-
ρίγµατα και τον επικίνδυνο ρόλο της για το λαό µας και για την
Κύπρο. Ήταν εξέγερση που πρόβαλε και απαίτησε µια άλλη πο-
ρεία για τη χώρα από αυτή που επεδίωκε το µεγάλο κεφάλαιο, οι
ιµπεριαλιστές και οι εδώ υπηρέτες τους. ∆ιεκδίκησε ένα διαφο-
ρετικό δρόµο, ένα διαφορετικό µέλλον από αυτό που και σήµερα
ζούµε και δεν ήταν ένα τυχαίο ξέσπασµα και ούτε ήρθε από το
πουθενά. Ήταν το αποτέλεσµα µιας σκληρής, πολύχρονης αντι-
στασιακής δράσης, έντονης ιδεολογικής και πολιτικής αντιπα-
ράθεσης.

Αυτή η αγωνιστική ανάταση δικαίωσε την αντιδικτατορική αντι-
µπεριαλιστική πολιτική δράση του ΚΚΕ και της κοµµουνιστικής
νεολαίας, η οποία ιδρύθηκε και αναπτύχθηκε στα πέτρινα χρόνια
της δικτατορίας. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ήταν το
κόµµα εκείνο που πίστευε και επεδίωκε τη µαζική λαϊκή αντί-
σταση και δράση. Και το ΚΚΕ είναι υπερήφανο, γιατί µε την πο-
λιτική του, τη δράση των παράνοµων οργανώσεών του, τη δράση
της ΚΝΕ, αλλά και µε τη συµµετοχή των δυνάµεών της στη αντι-
δικτατορική ΕΦΕ, είχε σοβαρή συµβολή στην αντιδικτατορική
πάλη του λαού. Έγινε κατορθωτή η εξέγερση, όταν πλατιά τµή-
µατα λαού και νεολαίας υπερνίκησαν τη µοιρολατρία και την υπο-
ταγή που καλλιεργούσαν οι δυνάµεις του συµβιβασµού. Μια
ακόµα απόδειξη ότι ο λαός έχει τη δύναµη να τα βάλει µε τον
ιµπεριαλισµό και το σύστηµά του και να γράψει λαµπρές σελί-
δες. Άλλωστε δεν είναι τυχαίο, ότι εδώ και χρόνια γίνεται συστη-
µατική προσπάθεια από δυνάµεις, µηχανισµούς και Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης, για να αλλοιωθεί το πραγµατικό νόηµα, οι
αιτίες και τα αιτήµατα της εξέγερσης.

Στόχος ήταν και είναι να µετατρέψουν το Πολυτεχνείο σε µου-
σειακό είδος. Προσπαθούν να ξεχαστεί κάθε τι το αγωνιστικό
που µπορεί να συµβάλει στη ριζοσπαστικοποίηση των εργαζο-
µένων και της νεολαίας. Οφείλουµε πολλά στους αγωνιστές, στη
γενιά που βασανίστηκε, υπέφερε από την αµερικανόπνευστη
χούντα. Τριάντα επτά χρόνια µετά τα µηνύµατα του Νοέµβρη, τα
συνθήµατα της εξέγερσης, παραµένουν ζωντανά και ανεκπλή-
ρωτα.

Όπως τότε, έτσι και σήµερα, η συντριπτική πλειοψηφία είναι
αυτή που παράγει, ενώ ο πλούτος πηγαίνει σε όλο και λιγότερα
χέρια. Η σηµερινή καπιταλιστική κρίση και η πολιτική της Κυ-
βέρνησης να φορτώνει τις συνέπειές της στις πλάτες της εργα-
τικής τάξης, στα πλατιά λαϊκά στρώµατα, µε ακόµα πιο σκληρά
αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα και µέτρα ενάντια στα µορφωτικά
δικαιώµατα, βάζει εκτάκτως το δρόµο της διεξόδου που βρίσκε-
ται στο δρόµο της ρήξης, για την ανατροπή της εφαρµοζόµενης
αντιλαϊκής πολιτικής και στο σύνθηµα καµµία θυσία για την πλου-
τοκρατία.

Τριάντα επτά χρόνια µετά οι εργατικοί λαϊκοί αγώνες, η πάλη
των νέων στο χώρο της παιδείας φέρνουν ξανά στην επικαιρό-
τητα την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που υλοποιούν όλες
οι κυβερνήσεις και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Κινη-
τοποιήσεις µε αιτήµατα που δεν συµβιβάζονται µε την ιδιωτικο-
ποίηση και την επιχειρηµατική δράση στη παιδεία, αλλά
διεκδικούν πραγµατικά δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση σε όλες
τις βαθµίδες και παλεύουν ενάντια σε κάθε µέτρο που µετατρέ-
πει τα πτυχία των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ σε βεβαιώσεις κα-
τάρτισης και δεξιοτήτων.

Σήµερα οι εργαζόµενοι, οι νέοι, ζουν σε δύσκολες συνθήκες
που δηµιουργούν οι δεσµεύσεις στους µηχανισµούς ενσωµάτω-
σης στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, στην τρόϊκα, γενικά στο
ιµπεριαλιστικό σύστηµα που υλοποίησαν το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
∆ηµοκρατία. Και οι δύο συνέβαλαν στο να δεθεί πιο σφιχτά η
χώρα στο άρµα του αµερικάνικου και ευρωπαϊκού ιµπεριαλισµού.

Η ενσωµάτωση στους µηχανισµούς του ΝΑΤΟ και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης είναι ισχυρότερη παρά ποτέ. Το ΝΑΤΟ στο τέλος
αυτής της εβδοµάδας οργανώνει συνάντηση για την αλλαγή του
δόγµατός του. Γίνεται πλέον και επίσηµα ο παγκόσµιος χωρο-
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φύλακας και τροµοκράτης των λαών. Πολύ συχνά σ’ αυτή την Αί-
θουσα από κυβερνητικά χείλη είτε της σηµερινής κυβέρνησης
είτε της χθεσινής, δικαιολογούνται οι υπέρογκες νατοϊκές στρα-
τιωτικές δαπάνες, δικαιολογείται η συµµετοχή της Ελλάδας σε
ιµπεριαλιστικές επιδροµές στο Αφγανιστάν, στο Ιράκ, στη Σοµα-
λία, στα Βαλκάνια και αλλού.

Με αυτή την ευκαιρία ζητάµε να αποσυρθούν οι ελληνικές
στρατιωτικές δυνάµεις που βρίσκονται έξω από τα σύνορά µας.
Να σταµατήσουν οι δήθεν ειρηνευτικές, όπως τις χαρακτηρίζετε
εσείς, διεθνείς αποστολές.

Επειδή και σήµερα καλλιεργείται πολύ έντονα η αναποτελε-
σµατικότητα της πάλης, εµείς γυρνάµε πίσω και αναλογιζόµαστε
εκείνα τα χρόνια. Και τότε ήταν κυρίαρχες οι φωνές που µιλού-
σαν για χαµένη γενιά, για γενιά του Γουέµπλεϊ και της αδιαφο-
ρίας. Εµείς, όµως, πάντα είχαµε εµπιστοσύνη στην εργατική
τάξη, στο λαό και στη νεολαία και δικαιωθήκαµε γι’ αυτή την εµπι-
στοσύνη µας. Αυτό υποστηρίζουµε και σήµερα.

∆ρούµε για την αγωνιστική κινητοποίηση λαού και νεολαίας
και σήµερα λέµε ότι ο ιµπεριαλισµός είναι ισχυρός αλλά δεν είναι
ανίκητος. Ο λαός να αποκτήσει ξανά εµπιστοσύνη στις δυνάµεις
του και µε την πάλη του να φέρει στο προσκήνιο της πολιτικής
ζωής τα σύγχρονα λαϊκά δικαιώµατα στη κοινωνική ασφάλιση,
στη δουλειά, στο εισόδηµα, στην υγεία, στην παιδεία, στον ελεύ-
θερο χρόνο και το πολιτισµό. Να πει όχι στην αλλαγή των συνό-
ρων στα Βαλκάνια, όχι στα επενδυτικά σχέδια του ιµπεριαλισµού
µε βάση κάθε φορά τα συµφέροντά του ενάντια σε λαούς και
χώρες.

Κλείνοντας, θέλω να υπογραµµίσω ξανά ότι το µήνυµα του Πο-
λυτεχνείου δεν καταργείται, δεν σβήνει. Το Πολυτεχνείο, σύµ-
βολο της αντίστασης, της πάλης και της ελπίδας εµπνέει και
καλεί στο δρόµο του αγώνα όσους θέλουν να αλλάξουν τα πράγ-
µατα. Φοβίζει όλους αυτούς που υπηρετούν το άδικο σύστηµα
της εκµετάλλευσης, την εξάρτηση, τη συντήρηση. Το Πολυτε-
χνείο θέλει ανυπότακτο το λαό, τη νεολαία στο δρόµο των αγώ-
νων για όλα όσα τους ανήκουν, ενάντια σε όλους που τους τα
στερούν.

Θέλει τη συνέχιση της πάλης για την υλοποίηση των οραµάτων
που είχαν οι αγωνιστές της εξέγερσης του Πολυτεχνείου, ορά-
µατα που τριάντα επτά χρόνια µετά παραµένουν ανεκπλήρωτα.
Η πάλη για βαθύτερες αλλαγές, µέχρι το επίπεδο της εξουσίας,
παραµένει για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µόνιµος και βα-
σικός στόχος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει τώρα, εκ

µέρους του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ο κ. Αστέριος Ρο-
ντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από όλα όσα ακούστηκαν στην Αί-

θουσα επιτρέψτε µου να κάνω µία παραδοχή, την οποία πιστεύω
θα συνοµολογήσουµε όλοι.

Η εξέγερση του Πολυτεχνείου µπορεί να µην επέτυχε τον αντι-
κειµενικό της σκοπό, δηλαδή την πτώση του δικτατορικού καθε-
στώτος, έδωσε, όµως, στην ελληνική πολιτική ζωή ένα σύµβολο
και µια νοµιµοποιητική βάση επί της οποίας στηρίχθηκαν όλες οι
αποφάσεις των ελληνικών κυβερνήσεων κατά τη διάρκεια της
Μεταπολιτεύσεως. ∆εν θα ήταν υπερβολή, λοιπόν, να ισχυρισθεί
κανείς ότι από το 1974 και µετά η πολιτική ζωή της χώρας τρο-
χιοδροµήθηκε πάνω στις ράγες που στήθηκαν από την εξέγερση
του Νοέµβρη του ‘73.

Προσέφερε και κάτι άλλο, όµως, η εξέγερση του Πολυτεχνείου
στην ελληνική κοινωνία, κάτι που η αντίστοιχη γαλλική εξέγερση
του Μάη του ’68 δεν προσέφερε στη γαλλική κοινωνία, µολονότι
ήταν µία εξέγερση πολλαπλάσιας ισχύος και όσον αφορά την
έκτασή της και όσον αφορά την προβολή της. Η δική µας, λοιπόν,
εξέγερση του Πολυτεχνείου έδωσε στην ελληνική κοινωνία µια
νέα πολιτική ελίτ, µία νέα πολιτική τάξη, την περιώνυµη «γενιά
του Πολυτεχνείου». Αυτή η γενιά του Πολυτεχνείου παρέλαβε
µια χώρα που είχε πολιτικά τραύµατα, αλλά ταυτοχρόνως είχε
να επιδείξει µια ανθούσα οικονοµία και µια αξιοσηµείωτη πολιτι-
σµική οµοιογένεια.

Και τι επαγγέλθηκε η νέα αυτή γενιά του Πολυτεχνείου; Επαγ-

γέλθηκε µία πολιτισµική επανάσταση και επαγγέλθηκε, επίσης,
µία αναγέννηση, µία ανανέωση του ελληνικού κράτους και της
ελληνικής κοινωνίας. ∆ηµιούργησε µία πλησµονή προσδοκιών
και ελπίδων στον ελληνικό λαό.

Ερώτηµα: Αυτή η γενιά της αλλαγής άλλαξε τελικά τα πράγ-
µατα; Απάντηση: Βεβαίως και άλλαξε τα πράγµατα, αλλά προς
το χειρότερο. Επιτρέψτε µου να ασχοληθώ µε δύο µόνο σηµεία
δίνοντας δύο παραδείγµατα προς επίρρωση των λεγοµένων. Πα-
ράδειγµα πρώτο: Τι κατάφερε αυτή η περιώνυµη γενιά του Πο-
λυτεχνείου; Κατάφερε να χιλιαπλασιάσει το εξωτερικό χρέος της
χώρας. Γιατί; Για δύο λόγους. Πρώτον, διότι…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: ∆εν ντρεπόσαστε λίγο!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας αρέσει, δεν σας αρέσει, κύριε

Λαφαζάνη, θα το ακούσετε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ! Είπαµε ότι εδώ είναι χώρος…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: …γιατί είναι πραγµατικότητα. Σας

αρέσει, δεν σας αρέσει! Και να µάθετε να σέβεστε, όπως σας σε-
βόµαστε και εµείς.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, κύριε Ροντούλη,
µην απευθύνεστε στον κ. Λαφαζάνη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
πολύ. ∆εν ενόχλησα εγώ τον κ. Λαφαζάνη.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είπα στον κ. Λαφαζάνη
να µη σας διακόπτει, αλλά µην απευθύνεστε και εσείς στον κ. Λα-
φαζάνη. Είπαµε ότι η µέρα έχει τη δικιά της ξεχωριστή σηµασία.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Χιλιαπλασιάστηκε, λοιπόν, το εξωτερικό χρέος…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εσείς θα έπρεπε να τον διακό-

πτετε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζει, όµως.

Χάνει τη ψυχραιµία του, δυστυχώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Λαφαζάνη, σας

παρακαλώ µη διακόπτετε.
Νωρίτερα έκανα µία παραίνεση -συγνώµη, κύριε Ροντούλη-

προς τους οµιλητές. Φαντάζοµαι ότι όλοι µας έχουµε –είµαι σί-
γουρος πως και εσείς και όλοι µας- συναίσθηση και της σηµα-
σίας και του συµβολισµού της ηµέρας αυτής. Είναι ελεύθερος ο
καθένας να διατυπώσει εδώ τις απόψεις του, αλλά η παραίνεσή
µου είχε ένα συγκεκριµένο σκοπό. Σας παρακαλώ λάβετέ την
όλοι, αν θέλετε, υπ’ όψιν.

Κύριε Ροντούλη, συνεχίστε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αναφέροµαι όχι σε εικασίες, αλλά

σε πραγµατικότητες, κύριε Πρόεδρε.
Συνεχίζω, λοιπόν, λέγοντας τούτο: Πώς φθάσαµε σε αυτή την

οδυνηρή οικονοµική πραγµατικότητα; Ή γιατί φθάσαµε σε αυτήν
την καταστροφή, στο χείλος του γκρεµού; ∆ιότι τα επιφανή στε-
λέχη αυτής της περιώνυµης γενιάς του Πολυτεχνείου επέτρεψαν
να εµφιλοχωρήσει ένας στείρος, άκρατος κοµµατισµός παντού.
Κοµµατισµός στο Κοινοβούλιο. Κοµµατισµός στο συνδικαλισµό.

Κοµµατισµός στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Κοµµατοκρατία στην αυ-
τοδιοίκηση. Κοµµατισµός στα πανεπιστήµια. Τα πάντα τα κατάπιε
ένας φαύλος κοµµατισµός.

Βεβαίως, το µεγαλύτερο όλων ήταν ότι κάποιοι προερχόµενοι
εκ της γενιάς αυτής αντιµετώπισαν το κράτος ως όχηµα ίδιου
πλουτισµού, πλουτισµού για εκείνους που επέβαιναν επί του οχή-
µατος και για εκείνους που κατά τη διάρκεια της λειτουργίας του
κατάφεραν να αποκτήσουν δεσµούς µε το όχηµα αυτό.

Έχουµε όµως και ένα δεύτερο µεγάλο «επίτευγµα» που κατά-
φερε αυτή η περιώνυµος γενιά του Πολυτεχνείου, την πνευµα-
τική και ηθική κατάπτωση του Έλληνα. Επαγγέλθηκαν µια
πραγµατική πολιτιστική επανάσταση και οδηγηθήκαµε σε πολιτι-
στική αφαίµαξη και αποχαύνωση. Πώς έγινε αυτό; Με δύο τρό-
πους: πρώτον, µέσω του αφελληνισµού της παιδείας µας και
δεύτερον, µέσω µιας δηλητηριώδους πολιτικής πρακτικής, που
στηλίτευε ως ακραίο, ως εθνοκάπηλο, ως σωβινιστή, ως φασί-
στα, οποιονδήποτε τολµούσε να µιλήσει για τη πατρίδα, για τη
θρησκεία, για την οικογένεια, για την ελληνική γλώσσα, για την
ελληνική ιστορία, για την ελληνική παράδοση, σταθερές δηλαδή
αναγκαίες και αυτονόητες. Χτυπήσαµε το αυτονόητο.

Και το ερώτηµα που αναφύεται είναι: Μα, χωρίς όλα αυτά τα
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πράγµατα από πού θα αντλήσουµε πνευµατικές και ψυχικές δυ-
νάµεις προκειµένου να ξεπεράσουµε την κρίση; Γιατί ένας λαός
που βρίσκεται σε κρίση δεν χρειάζεται µόνο µελέτες, προγράµ-
µατα, δράσεις κ.λπ.. Χρειάζεται και ψυχή, χρειάζεται και φιλό-
τιµο, χρειάζεται και αξιοπρέπεια, αυτά δηλαδή που τα είχαµε και
κάποιοι µας τα στέρησαν.

Κάνει την αυτοκριτική της η γενιά αυτή; Εγώ θεωρώ ότι την
κάνει. Την κάνει όµως σιωπηλά, γιατί προς τα έξω ψάχνει να βρει
συνενόχους, προς τα έξω ψάχνει να µετακυλήσει τις ευθύνες για
τα ατοπήµατα και τις ανεπάρκειες της σε άλλους. ∆εν φταίει
αυτή προς τα έξω. Κάποιοι άλλοι φταίνε. Πάντα φταίνε κάποιοι
άλλοι.

Εµείς όµως θέλουµε να καταθέσουµε στην Αίθουσα αυτή,
αυτό που λέγεται σε πολλά χωριά της ελληνικής υπαίθρου. Τι λέ-
γεται αγαπητοί συνάδελφοι; Ότι η καµήλα που κοιτά τις κα-
µπούρες των άλλων καλά θα κάνει που και που να γυρίζει προς
τα πίσω και να βλέπει και τη δική της καµπούρα. Άρα, λοιπόν, η
γενιά του Πολυτεχνείου καλά θα κάνει επιτέλους να γυρίσει να
δει και τη δική της την καµπούρα, γιατί ίσως εκεί βρίσκεται η
πηγή πάρα πολλών δεινών που σήµερα καλούµαστε να αντιµε-
τωπίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εξαρχής προβληµατιζόµουν αν άξιζε να πω δύο λόγια σ’ αυτήν

την Αίθουσα σε τέτοιους καιρούς, όταν εφαρµόζονται τέτοιες
αποικιακές πολιτικές στη χώρα. Άκουσα όµως την οµιλία του κ.
Ροντούλη, ο οποίος δεν σέβεται, ούτε καν νεκρούς ούτε ανθρώ-
πους που έδωσαν αµέτρητες θυσίες και αγώνες ούτε κάποιους
παράτολµους ανθρώπους, οι οποίοι πόνεσαν πάρα πολύ και
µέσα σε πολύ σκληρές συνθήκες όταν η Ελλάδα καταπλακωνό-
ταν κυριολεκτικά από µια µαύρη νύχτα και επάνω της είχε όλες
τις τότε παγκόσµιες δυνάµεις να κυριαρχούν, τα έβαλαν µαζί
τους.

Όταν ακούω λοιπόν τον κ. Ροντούλη να περιφρονεί και να απα-
ξιώνει όλους αυτούς τους ανθρώπους, λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά
δεν µπορώ να µιλήσω. Νοµίζω ότι η συζήτηση έχει εκφύγει πια
από αυτά που πρέπει να λέµε. Το Πολυτεχνείο δεν είναι µουσείο.
∆εν είναι να του κάνουµε την κηδεία και να το δυσφηµούµε. Το
Πολυτεχνείο είναι πολύ ζωντανό. Είναι άκρως επίκαιρο. Έχει επί-
καιρα µηνύµατα. Είναι εξέγερση και η εξέγερση είναι επίκαιρη
σήµερα, για να αλλάξουµε τη µοίρα αυτής της χώρας. Το Πολυ-
τεχνείο δεν έγινε για να φτάσουµε σ’ αυτό το κατάντηµα και να
έχουµε τους κυρίους Ροντούληδες ως τιµητές αγωνιστών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λυπάµαι πάρα πολύ αλλά το Προεδρείο έπρεπε να παρέµβει

σε ένα τόσο µεγάλο ιστορικό γεγονός, για ανθρώπους οι οποίοι
θυσιάστηκαν, για ανθρώπους που αν επέζησαν το οφείλουν πολ-
λοί απ’ αυτούς στην τύχη και όχι σε κάποια προσπάθεια να καρ-
πωθούν οφέλη για µετέπειτα υποτίθεται διαδροµές και να
διαµορφώσουν όλους αυτούς τους ευτελισµούς που τους δια-
µόρφωσαν ελίτ που έθαψαν και έπνιξαν το Πολυτεχνείο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όσον αφορά το Προε-

δρείο, δεν ξέρω αν ήσασταν σε όλη τη διάρκεια των τοποθετή-
σεων στην Αίθουσα, αλλά έκανε επανειληµµένες παρεµβάσεις.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ροντούλη, δεν

έχετε το λόγο.
Σας παρακαλώ µη χειροτερεύετε την κατάσταση.
Οι παρεµβάσεις µου είχαν έναν και µοναδικό στόχο, να µην

φύγουµε από το θέµα, από τη σηµασία, από τον συµβολισµό, απ’
όλα όσα σηµαίνει η εξέγερση του Πολυτεχνείου. Αλλά δεν θα πω
εγώ σε κάθε οµιλητή τι θα πει. Κάθε οµιλητής έχει την ευθύνη
εκείνων που λέει, όπως και όλοι µας.

Στο σηµείο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα την έγκρισή
σας εκτός των προβλεποµένων στον Κανονισµό για να δώσουµε
τη δυνατότητα στον κ. Αθανάσιο Λεβέντη από τη ∆ηµοκρατική
Αριστερά, που κατά τον Κανονισµό δεν έχει κοινοβουλευτική

οµάδα –κατόπιν παρακλήσεώς του- να κάνει µία σύντοµη τοπο-
θέτηση.

Ο κ. Λεβέντης είναι πάντοτε πολύ περιεκτικός και λιγοµίλητος.
Συµφωνεί η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συνεφώνησε.
Ορίστε, κύριε Λεβέντη. Έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και εσάς

και τους συναδέλφους.
Θα ήθελα να ξεκινήσω θυµίζοντας ότι η απριλιανή ξενοκίνητη

χούντα που εγκαταστάθηκε στη χώρα µας ήταν καταστροφική
για την πολιτική και την κοινωνική ζωή της χώρας και οδήγησε τε-
λικά στην κατάρρευση µε την τραγωδία της Κύπρου µε την προ-
σπάθεια που έκανε να ανατρέψει τον Μακάριο και µε όλα όσα
ακολούθησαν που ακόµα τα πληρώνουν ο ελληνικός και ο κυ-
πριακός λαός.

Πρώτο µέληµα της χούντας ήταν να συλλάβει δέκα χιλιάδες
ανθρώπους και µαζί την πολιτική ηγεσία της χώρας, να κλείσει το
Κοινοβούλιο µε τα τανκς, να φιµώσει τον ελληνικό λαό ξεκινώ-
ντας από εδώ. Αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάει κανένας. Και αυτοί
οι άµυαλοι που φωνάζουν στους δρόµους µερικές φορές «να
καεί, να καεί η Βουλή» εκεί οδηγούν. Και έχουµε πει πολλές
φορές τι έγινε µε το Ράιχσταγκ και µε το κλείσιµο του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Ο ελληνικός λαός από την πρώτη στιγµή αντέ-
δρασε, πάλεψε, αγωνίστηκε και χιλιάδες είναι αυτοί που ταλαι-
πωρήθηκαν, βασανίστηκαν, φυλακίστηκαν και όχι λίγοι εξοντώ-
θηκαν κιόλας σ’ αυτήν τη διαδροµή της εφτάχρονης τυραννίας.

Γι’ αυτό λοιπόν για µένα είναι πολύ λυπηρό το να αντιµετωπί-
ζεται αυτή η αντίσταση του ελληνικού λαού, που κορύφωσή της
ήταν η εξέγερση του Πολυτεχνείου, µε συνθήµατα όπως «Ελλάς
Ελλήνων Χριστιανών» µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. Είναι πάρα
πολύ οδυνηρό για όλους µας και δεν θα έπρεπε να αντιµετωπί-
ζονται έτσι τα πράγµατα.

Γεγονός είναι ότι η εξέγερση του Πολυτεχνείου, η εξέγερση
της νεολαίας, που γενικεύθηκε και ήταν εξέγερση όλου του ελ-
ληνικού λαού, ανέτρεψε τα σχέδια της χούντας, ανέτρεψε τις
εξελίξεις και οδήγησε σύντοµα στην κατάρρευσή της.

Η εξέγερση του Πολυτεχνείου αποτελεί φάρο για τους σηµε-
ρινούς αγώνες του λαού και ιδιαίτερα της νεολαίας. Τα παιδιά
του Νοέµβρη δείχνουν το δρόµο. Οι ανάγκες του σήµερα µπορεί
να είναι διαφορετικές. Ω ωστόσο τα κεντρικά αιτήµατα της εξέ-
γερσης για ψωµί, παιδεία, ελευθερία, εθνική ανεξαρτησία, πα-
ραµένουν πάντοτε επίκαιρα, και σήµερα, σ’ αυτούς τους χαλε-
πούς καιρούς που τόσο δύσκολες καταστάσεις αντιµετωπίζει η
χώρα µας. Σήµερα τιµάµε όλους αυτούς που αγωνίστηκαν και
που έδωσαν και δίνουν όραµα σε κάθε νέα και νέο, φοιτητή, ερ-
γαζόµενο ή άνεργο, σε όλους και όλες που βιώνουν στην καθη-
µερινή τους ζωή την καταπίεση, την αποξένωση, την περιθωριο-
ποίηση εξαιτίας των εφαρµοζόµενων πολιτικών, σε όσους ορα-
µατίζονται έναν άλλον κόσµο, που µπορεί να είναι εφικτός.

Η γενιά του Πολυτεχνείου έκανε το καθήκον της. Ας εµπνευ-
στούµε από τα οράµατά της για µια Ελλάδα µε ευρύτερη δηµο-
κρατία, περισσότερη ελευθερία, καλύτερη παιδεία, µε κοινωνικό
κράτος. ∆εν ήταν η εξέγερση του Πολυτεχνείου για να ωφελη-
θούν ορισµένοι και δεν ξεκίνησαν έτσι αυτοί που αγωνίστηκαν.
Από εκεί και πέρα αν υπάρχουν οι οποιεσδήποτε εξαιρέσεις δεν
φταίνε αυτοί που ξεσηκώθηκαν και που µας δίνουν και σήµερα το
παράδειγµα για µια κοινωνία αλληλεγγύης και αποδοχής, για µια
κοινωνία πλουραλιστική και πολυπολιτισµική, για µια κοινωνία
που θα συνεχίζει να µάχεται για τη διεκδίκηση των πρωταρχικών
δικαιωµάτων, την προστασία του περιβάλλοντος, την προστασία
της εργασίας, για µια κοινωνία που θα αγωνίζεται ενάντια στην
περιστολή των ατοµικών και συλλογικών δικαιωµάτων και ελευ-
θεριών. Ιδιαίτερα στις σηµερινές συνθήκες της οξύτατης οικο-
νοµικής κρίσης, απόρροια αυτού του µεταπολιτευτικού µοντέλου
ανάπτυξης της χώρας, η καλύτερη τιµή στους αγώνες της γε-
νιάς του Πολυτεχνείου είναι η δηµιουργία πολιτικών και κοινωνι-
κών προϋποθέσεων για αλλαγή των εφαρµοζόµενων πολιτικών,
για βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των εργαζοµένων, είναι ο
αγώνας για µια ισόρροπη ανάπτυξη της οικονοµίας και απαλλαγή
της χώρας από τις ασφυκτικές δεσµεύσεις που βιώνει.
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Προϋπόθεση για όλα αυτά είναι η συµµετοχή των πολιτών, η
συµµετοχή στους αγώνες και στις διεκδικήσεις του σήµερα αλλά
και του αύριο.

Προϋπόθεση είναι και η πολιτεία να σταµατήσει να κωφεύει
στα αιτήµατα της κοινωνίας και να εκµηδενίζει τα οράµατα και
τις ελπίδες των πολιτών και των νέων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης το λόγο έχει η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή όλοι βεβαίως έχουµε και συναισθήµατα εκτός από την πο-
λιτική µας αντίδραση θα έλεγα ότι κι εµένα, όπως και πολλούς,
µας εξέφρασε η άµεση και ουσιαστική αντίδραση του κ. Λαφα-
ζάνη, που είχε και συναισθηµατικό περιεχόµενο. Υπάρχει όµως
ένα σηµείο µε το οποίο διαφωνώ µαζί του. ∆εν µπορεί κανείς, µα
κανείς να αµαυρώσει τη µνήµη του Πολυτεχνείου. Ο καθένας µε
ό,τι λέει τιµάει ή απαξιώνει τον εαυτό του. Και αυτό συνέβη στην
Αίθουσα.

Το Πολυτεχνείο είναι ζωντανό ως συλλογική µνήµη επί τόσες
δεκαετίες γιατί έφερε αποτελέσµατα, γιατί άλλαξε τα δεδοµένα,
γιατί κίνησε την ιστορία της χώρας. Οράµατα νέων ανθρώπων
µέσα από τα συνθήµατα, «ναι στη ∆ηµοκρατία -όχι στο Φασισµό»,
µετουσίωσαν κοινωνικές και πολιτικές ελπίδες γενεών και γε-
νεών µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η δηµοκρατία, η δηµόσια
παιδεία, η ελευθεροτυπία, το κοινωνικό κράτος, ο κοινοβουλευ-
τισµός, το κράτος δικαίου, ο πολιτισµός, όλες αυτές οι ελπίδες
για τις οποίες πάλευαν, όλα αυτά τα κεκτηµένα για τα οποία σή-
µερα σε µεγάλο βαθµό µπορούµε να είµαστε περήφανοι, απε-
τέλεσαν το σύνθηµα της 17ης Νοέµβρη του 1973.

Τότε, ένα χρόνο µετά την εξέγερση του Πολυτεχνείου, η Τρίτη
Ελληνική ∆ηµοκρατία χτιζόταν πάνω στο ριζοσπαστισµό εκείνης
της γενιάς.

Πέρασαν πολλά χρόνια και έγιναν πολλά στη χώρα. ∆εν πρέ-
πει ποτέ να µηδενίζουµε όσα έγιναν. Η Ελλάδα έγινε µία ισχυρή
δηµοκρατία. Κατακτήσαµε πολλά, που δεν είχαν κατακτήσει
προηγούµενες γενιές στη χώρα µας. Όµως, κάθε στιγµή πρέπει
να έχουµε και την αυτογνωσία και να κάνουµε την αυτοκριτική
µας.

Οι τέσσερις δεκαετίες µετά το Πολυτεχνείο ήταν τέσσερις δε-
καετίες που χτίσαµε τη δηµοκρατία µας, που αποκτήσαµε και κα-
τακτήσαµε µεγάλα επιτεύγµατα σε όλα τα επίπεδα, που άλλαξε
η Ελλάδα -σήµερα η Ελλάδα έχει για πολλά πράγµατα να καυ-
χιέται στον κόσµο. Σύραµε όµως και παθογένειες αιώνων και
προβλήµατα, που σήµερα έχουν φτάσει πραγµατικά στα όριά
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα χρόνια που πέρασαν πρέπει
να οµολογήσουµε ότι στη χώρα µας η κατανάλωση και ο κατα-
ναλωτισµός έγιναν αξίες. Η ατοµική ευηµερία χωρίς κανόνες
έγινε αρχή και η καταπάτηση των συλλογικών κανόνων έγινε κα-
θηµερινότητα. Χρειαζόµαστε επαναπροσδιορισµό αξιών και
αρχών. Χρειαζόµαστε αυτό που όλοι λέµε τόσο πολύ και κάνουµε
τόσο λίγο, το «εµείς» µπροστά από το «εγώ». Μέσα σ’ αυτήν την
κρίση, που όλοι βιώνουµε και περιγράφουµε, χρειαζόµαστε συλ-
λογικότητα και συναινέσεις, για τις οποίες ποτέ δεν είµαστε πε-
ρήφανοι ως χώρα, παρά µόνο σε περιόδους µεγάλων επανα-
στάσεων, µεγάλων αλλαγών ή µεγάλων κρίσεων.

Σήµερα, βεβαίως, τα µηνύµατα είναι ζωντανά. Το «όχι στον φα-
σισµό» υπάρχει και σήµερα. Ο κοινωνικός φασισµός είναι γύρω
µας, τον ζούµε. Το «όχι στο φασισµό» είναι ένα διαρκές αίτηµα,
για το οποίο πρέπει να είµαστε έτοιµοι ανά πάσα στιγµή. Το
«Ψωµί, Παιδεία, Ελευθερία» έχει σήµερα τη δική του έννοια. Με-
ταφορικά, αλλά ίσως και κυριολεκτικά. Σήµερα η νέα γενιά κα-
λείται να δώσει τον δικό της αγώνα για τις δικές της αρχές και
αξίες. Η σηµερινή γενιά καλείται να µπει µπροστά και εµείς να
παραµερίσουµε, αλλά και να την στηρίξουµε.

Η νέα γενιά της Ελλάδος σήµερα, οι εικοσάρηδες του σήµερα,
είναι παιδιά που µεγάλωσαν στη δηµοκρατία. Είναι παιδιά που
µεγάλωσαν σε συνθήκες πρωτοφανούς ευηµερίας για την Ελ-

λάδα και την ιστορία της. Είναι η πιο µορφωµένη γενιά στην ιστο-
ρία της χώρας µας. Είναι παιδιά ώριµα και µε πολλές παραστά-
σεις. Είναι µια γενιά µε τόσα προσόντα που µπορεί να
«απογειώσει» τη χώρα. Είναι µια γενιά που σήµερα φέρεται να
έχει πολύ λίγες ευκαιρίες.

Και εκεί είναι η δικιά µας ευθύνη, των προηγούµενων γενεών,
για ανατροπές και υποστήριξη. Το κλειδί του µέλλοντος, το κλειδί
γι’ αυτή τη γενιά, δεν µπορεί παρά να είναι η παιδεία, δεν µπορεί
παρά να είναι οι αλλαγές στην παιδεία, αλλαγές που συνοδεύο-
νται µέσα στη νέα µας ιστορία, από συνεχείς συγκρούσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή στην παιδεία δεν µπο-
ρεί να είναι ένα αποσπασµατικό µέτρο, δεν µπορεί να είναι µία
µερική επιλογή. Είναι σε εξέλιξη µία µεγάλη αλλαγή που ξεκινάει
από το νηπιαγωγείο, το δηµοτικό, το λύκειο, τα πανεπιστήµια,
που χτίζει επάνω σε αυτά που πετύχαµε, γιατί πετύχαµε πολλά.
Ήρθε η στιγµή να προσπεράσουµε τους καιρούς, να κάνουµε τα
άλµατα που απαιτεί η σηµερινή εποχή, όπως και στο παρελθόν
κάναµε τα άλµατα που απαιτούσαν άλλες εποχές. Και εδώ ο κα-
θένας θα κριθεί. Στην αλλαγή για την παιδεία περισσότερο από
παντού χρειάζεται αυτό που γράφει ο Πλάτων στο βιβλίο του
«Πολιτικός». Χρειάζεται τόλµη και σύνεση. Και τα δύο µαζί. Και τα
δύο την ίδια στιγµή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Πολυτεχνείο και η 17η Νο-
έµβρη του 1973 ήταν πραγµατικά µία εξέγερση. Και κάθε εποχή
χρειάζεται τη δική της εξέγερση.

Σήµερα σ’ αυτήν τη βαθύτατη κρίση της χώρας µας χρειαζό-
µαστε τη σηµερινή εξέγερση. Μόνο που η εξέγερση δεν έχει
πάντα τα ίδια χαρακτηριστικά. Κάποτε χρειάστηκε η χώρα να
πάρει τα όπλα και άλλοτε η νέα γενιά και τα παιδιά -που ακού-
σαµε πριν την περιγραφή και την προσπάθεια απαξίωσης- χρει-
άστηκε να πάνε στα είκοσι τους χρόνια σε µπουντρούµια, να
παλεύουν στα είκοσι τους χρόνια µε το φασισµό και να κατα-
φέρνουν να νικούν.

Η σηµερινή γενιά, η σηµερινή εξέγερση, είναι εξέγερση συ-
νειδήσεων και τρόπου ζωής. Η σηµερινή ανάγκη της εποχής µας
είναι η οργή που υπάρχει, να γίνει δηµιουργική οργή. Το καθήκον
δεν είναι, παρά πατριωτικό.

Το καθήκον σήµερα είναι να σώσουµε τη χώρα από τις εξαρ-
τήσεις. Ναι, από τις εξαρτήσεις που υπάρχουν σήµερα από την
ξένη βοήθεια. Να σώσουµε τη χώρα από την υπανάπτυξη και από
το πισωγύρισµα. Να σώσουµε τη χώρα από βαθιές ανισότητες
και από φτώχεια. Αυτό είναι ένα πατριωτικό καθήκον, που αφορά
όλες τις γενιές, τις δικές µας και τη γενιά των εικοσάρηδων.

Αυτή η πατριωτική εξέγερση θέλει την πιο µεγάλη υπέρβαση.
Μια υπέρβαση που δεν είναι ο λαϊκισµός του «βγείτε στους δρό-
µους». Είναι η µεγάλη υπέρβαση του να δουλέψουµε συλλογικά,
ώστε µέσα σε δύο χρόνια να ανατρέψουµε την κατάσταση που
ζούµε σήµερα. Αυτό απέδειξαν οι γενιές των Ελλήνων, οι νεο-
λαίες των Ελλήνων και θα το αποδείξει και η σηµερινή νεολαία ότι
µπορούµε να το κάνουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να τηρήσουµε ενός λε-
πτού σιγή στη µνήµη των θυµάτων του Πολυτεχνείου.

(Όλοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στη συνέχεια

της συζήτησης για το νοµοσχέδιο που αφορά την «επιτάχυνση
και διαφάνεια υλοποίησης στρατηγικών επενδύσεων».

Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Μπεκίρης. Έτσι ολοκληρώνεται ο κα-
τάλογος των πρώτων έξι οµιλητών. Εάν οι Αρχηγοί των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων ζητήσουν το λόγο, µπορούν να έχουν το
λόγο µετά της ολοκλήρωσης της οµιλίας του κ. Μπεκίρη.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να θέσω υπό την έγκρισή σας µία
πρόταση που γίνεται, να συνεχίσουµε τη συνεδρίαση µέχρι τις
3.30’, επειδή µετά, λόγω της επετείου του Πολυτεχνείου είναι και
η πορεία και το Κοινοβούλιο συνήθως διακόπτει κάθε χρόνο.

Οι συνάδελφοι που έχουν γραφεί για να µιλήσουν επί της
αρχής, αλλά δεν θα έρθει η σειρά τους, θα τοποθετηθούν στην
αυριανή συνεδρίαση. ∆ηλαδή, εάν δεν έχετε αντίρρηση να ψη-
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φιστεί στις 15.30’ επί της αρχής και όσοι µέχρι τότε δεν προλά-
βουν να πάρουν το λόγο, θα έχουν το λόγο στην αυριανή συνε-
δρίαση.

Συµφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως για τη διαδικασία αυτή.
Ορίστε, κύριε Μπεκίρη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µελετώντας κάποιος την αιτιο-

λογική έκθεση του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου αισθάνεται ότι
επιτέλους τα πράγµατα αλλάζουν σε αυτόν τον τόπο, ότι είµα-
στε έτοιµοι να δεχθούµε χιλιάδες επενδύσεις, που θα φέρουν
ανάπτυξη. Λαµβάνοντας δε υπ’ όψιν ότι αυτή η νοµοθετική πρω-
τοβουλία υλοποιείται στην πιο δυσχερή ιστορικά οικονοµική θέση
της χώρας µας, δικαίως αναζητά τον υπεύθυνο για να του απο-
δώσει τα εύσηµα και δηµοσίως να τον συγχαρεί.

Τα πράγµατα, όµως, δυστυχώς, δεν είναι ούτε τόσο απλά ούτε
τόσο καλά για την Κυβέρνηση Παπανδρέου. ∆ύο είναι οι κύριοι
παράγοντες που όχι απλώς δεν επιτρέπουν πανηγυρισµούς,
αλλά αντίθετα οφείλουν να προκαλέσουν περίσκεψη. Πρώτον,
ότι δεν πρωτοπορείτε, δεν εφηύρατε την πυρίτιδα, όπως θέλετε
να περάσετε στην κοινή γνώµη, αφού η νοµοθετική βάση του νο-
µοσχεδίου σας ήδη υπάρχει από το 2009 και από την Κυβέρνηση
Καραµανλή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Γιατί, όµως, αφήσατε τόσο καιρό ανεκµετάλλευτο και δεν υλο-
ποιήσατε τον ήδη από το 2009 έτοιµο νόµο που παραλάβατε;
∆εύτερον, σας δίνουµε δηµόσια συγχαρητήρια για την
έµπνευση, παρ’ ότι δεν ανήκει η πατρότητα στην Κυβέρνηση.
Όµως, αυτή η πρωτοβουλία είναι τελείως ασύµβατη, δεν είναι
συµβατή µε την πολιτική που ακολουθείτε.

Για να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς, κανείς δεν αµφισβητεί την
πρόθεσή σας ως υπεύθυνη Κυβέρνηση της χώρας να φέρετε
επενδύσεις που θα στηρίξουν την οικονοµική δραστηριότητα, θα
οδηγήσουν στην ανάπτυξη, θα καταπολεµήσουν την ύφεση, θα
δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας. Γι’ αυτό, άλλωστε, εδώ
και αρκετούς µήνες σας έχουµε καταθέσεις συγκεκριµένες προ-
τάσεις χαµηλού ή ανύπαρκτου δηµοσιονοµικού κόστους που θα
διευκόλυναν την ανάπτυξη.

∆ιαπιστώνουµε µε λύπη, όµως, ότι ούτε διάθεση να ακούσετε
έχετε ούτε µπορείτε, όµως, να εφαρµόσετε τίποτα από όλα όσα
φαντάζεστε, για τον απλούστατο λόγο ότι η ιδεολογική σας ταυ-
τότητα αποδεικνύεται στην πράξη ως η πιο βαθιά, η πιο αντι-
λαϊκή, η πιο αντιαναπτυξιακή οικονοµική πολιτική που έχετε ποτέ
εφαρµόσει στον τόπο µας. Αντί για ανάπτυξη, οδηγείτε καθηµε-
ρινά στο κλείσιµο χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αντί για
ανάσες στην αγορά, µειώνετε δραµατικά την αγοραστική δύναµη
των πολιτών. Αντί για φορολογική δικαιοσύνη, επιτίθεστε µε φο-
ροδοµική µανία κατά των µικρών και µεσαίων εισοδηµάτων, κατά
του µισθωτού, κατά του αγρότη, κατά του µικροεπαγγελµατία,
µε ταυτόχρονη αύξηση και των έµµεσων και των άµεσων φόρων.

Πού είναι οι προϋποθέσεις προσέλκυσης των ξένων επενδύ-
σεων; Πού είναι το σωστό, σταθερό φορολογικό καθεστώς, που
θα µαγνητίζει και δεν θα απωθεί τις επενδύσεις; Πού είναι η σο-
βαρότητα στη διαχείριση των κρίσεων; Πού είναι ένας σαφής
αναπτυξιακός προγραµµατισµός; Εδώ δεν έχουµε ακόµη σήµερα
αναπτυξιακό νόµο. Αυτό δεν σας προβληµατίζει; Πού είναι η κα-
ταπολέµηση της διαφθοράς; Πού είναι ο περιορισµός, η παρά-
καµψη της γραφειοκρατίας;

∆υστυχώς για εσάς και για όλους µας, διεθνείς µελέτες και
αξιολογήσεις δείχνουν ότι, αντί να βελτιωνόµαστε, κατρακυ-
λούµε σε θέσεις στην παγκόσµια κατάταξη. Η µόνη αίσθηση που
υπάρχει σε Έλληνες, αλλά και σε ξένους επενδυτές για το επεν-
δυτικό τοπίο στη χώρα είναι ότι υπάρχει ποινικοποίηση του κέρ-
δους, ποινικοποίηση της επιχειρηµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
«Επιτάχυνση και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επενδύ-
σεων» ως έµπνευση και φιλοσοφία θα µπορούσε να αποτελέσει
µία απάντηση στο λάκκο της ύφεσης που δηµιούργησε η Κυ-

βέρνηση Παπανδρέου και στον οποίο έριξε µέσα τον ελληνικό
λαό.

Εµείς από την πρώτη στιγµή τονίσαµε ότι το µόνο ισχυρό αντί-
δοτο στην ύφεση είναι η ανάπτυξη. Εµείς πιστεύουµε στις επεν-
δύσεις, πιστεύουµε στις διαδικασίες απλοποίησης αδειο-
δότησης, πιστεύουµε στη διαφάνεια, πιστεύουµε στην προστα-
σία του περιβάλλοντος. Και σήµερα δεν στεκόµαστε στο γιατί
χάσατε πολύτιµο χρόνο ενεργοποίησης του Νόµου Παπαθανα-
σίου µέσω του «INVEST IN GREECE ΑΕ», που θα λειτουργούσε
για τις επενδύσεις ως one stop shop, κάτι που εδώ και πολλά
χρόνια ισχύει σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό κακώς έγινε, αλλά έγινε. Αντίθετα, σας διαβεβαιώνουµε
µε πράξεις και όχι µε λόγια ότι θα είµαστε µαζί σας σε κάθε θε-
τικό βήµα, αλλά και σθεναρά απέναντί σας σε κάθε λάθος επι-
λογές, σε σφάλµατα και παραλείψεις. Σε πλήρη αντιδιαστολή µε
το δικό σας κακό παρελθόν, που καταψηφίζατε κάθε πρωτοβου-
λία µας µόνο και µόνο από αντιπολιτευτική διάθεση και αντικυ-
βερνητικό µένος, εµείς έχουµε το θάρρος της γνώµης µας που
εκπορεύεται από το εθνικό και όχι από το κοµµατικό συµφέρον
και επικροτούµε βασικές πτυχές του νοµοσχεδίου, όπως τη γε-
νική αρχή προσέλκυσης των επενδύσεων, τις ρυθµίσεις που αφο-
ρούν στην ταχύτερη υλοποίηση στρατηγικών ιδιωτικών
επενδύσεων, την καθιέρωση της άπρακτης συµφωνίας στις πε-
ριπτώσεις κωλυσιεργίας της δηµόσιας διοίκησης, την ένταξη και
των δηµοσίων επενδύσεων στη διαδικασία επιτάχυνσης.

Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι να διατυπώσουµε και τις σοβα-
ρές µας επιφυλάξεις σε τρία κεφαλαιώδους σηµασίας ζητήµατα.

Πρώτον, ότι η προσπάθειά σας κινδυνεύει να πέσει στο κενό,
καθώς αντί να περιορίζετε τη γραφειοκρατία, γιγαντώνετε τους
πόλους λήψης των αποφάσεων. Το κάνετε µε τη συναρµοδιότητα
τριών Υπουργείων στο «INVEST IN GREECE ΑΕ». ∆ηµιουργείτε
επιπλέον ∆ιυπουργική Επιτροπή Στρατηγικών Επενδύσεων, ενώ
ήδη υφίσταται αντίστοιχη ∆ιυπουργική Επιτροπή από το 2001 µε
δικό σας νόµο, καθώς επίσης και άλλη επιτροπή για τα έργα,
στην οποία προεδρεύει ο κ. Ρέππας, ο Υπουργός Υποδοµών. Συ-
γκροτείτε νέα Γενική Γραµµατεία Στρατηγικών Επενδύσεων, που
προφανώς και θα οδηγήσει σε επικάλυψη αρµοδιοτήτων. Εάν σε
όλα αυτά προσθέσουµε και το ρόλο του Αντιπροέδρου της Κυ-
βέρνησης κ. Παγκάλου, τότε µετά βεβαιότητας µπορούµε να µι-
λήσουµε για ένα εκρηκτικό µίγµα που µάλλον θα δυναµιτίσει,
παρά θα δηµιουργήσει ένα φιλικό προς τις επενδύσεις κλίµα.

∆εύτερον, διατυπώνουµε ενστάσεις στο εάν και κατά πόσο µε
το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα προφυλάσσεται η διαφάνεια, ση-
µαντικό κίνητρο προσέλκυσης δηµοσίων επενδύσεων, ιδιωτικών
επενδύσεων κ.λπ.. Σας αναφέρουµε χαρακτηριστικά τόσο τις πε-
ριπτώσεις για την πιθανότητα απευθείας ανάθεσης δηµοσίων
στρατηγικών επενδύσεων, όσο και για τις φορολογικές ελα-
φρύνσεις που προβλέπεται να έχετε ήδη την έγκριση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής.

Τρίτον, διατυπώνουµε ενστάσεις ως προς τις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου που αφορούν στην πολεοδοµική, περιβαλλοντική και
χωροταξική νοµοθεσία. Αλλά για όλα αυτά θα έχουµε την ευκαι-
ρία να µιλήσουµε αύριο στην κατ’ άρθρον συζήτηση.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, οι διαπληκτισµοί, οι κόντρες, η µε-
ταβίβαση των ευθυνών από τον έναν Υπουργό στον άλλον, οι δια-
ψευσθείσες από την πραγµατικότητα υψηλές προσδοκίες που
δηµιουργήθηκαν στην περίπτωση του Αστακού οδηγούν στο
αντίθετο αποτέλεσµα και αντί για fast track, βλέπω να οδηγού-
µαστε σε fast trap.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόλις την περασµένη Κυριακή ο

Πρωθυπουργός ζήτησε συναίνεση και συνεννόηση για να αντι-
µετωπίσει η χώρα την κρίση. Η µέχρι σήµερα διαδροµή της Κυ-
βέρνησης µάς κάνει δύσπιστους ως προς τις προθέσεις σας,
ανοιχτούς, όµως, αν µάθετε να ακούτε, να αποδέχεστε, να αλ-
λάξετε πολιτική.

Εµείς, όµως, από τον Πρωθυπουργό και από την Κυβέρνηση
ζητούµε περισσότερη σοβαρότητα, γιατί σας διαβεβαιώνω ότι
φαινόµενα όπως αυτά που ζήσαµε µε την περίφηµη διακαναλική
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συνέντευξη του κ. Παπανδρέου και την κίβδηλη απειλή πρόωρων
εκλογών στην περίπτωση της µη εκλογής των εκλεκτών του, προ-
κάλεσαν κλυδωνισµούς σοβαρούς στην οικονοµία µας, ενώ σε
κάθε περίπτωση δεν µπορεί να αποτελέσουν πόλο προσέλκυσης
επενδύσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μιχαήλ Μπεκίρη από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος
Καρατζαφέρης έχει ζητήσει το λόγο και έχει δεκαπέντε λεπτά
από του Βήµατος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να σκεφθούµε τα πραγµατικά συνοδά περιστατικά.
Κάθε χρόνο, κύριε Υπουργέ, στην αγορά εργασίας µπαίνουν

εκατόν ογδόντα χιλιάδες άτοµα. Ανάµεσά τους, οι εκατόν τριά-
ντα χιλιάδες είναι λαθροµετανάστες. Η οµολογία είναι του
Υπουργού ∆ηµοσίας Τάξεως εδώ µέσα, σ’ αυτήν την Αίθουσα,
ότι τόσοι µπαίνουν κάθε χρόνο χωρίς να φεύγουν. ∆εν περνάνε
τράνζιτ για να πάνε σε άλλη χώρα. Μένουν εδώ και εφόσον µέ-
νουν εδώ, διεκδικούν ένα κοµµάτι ψωµί, άλλοι µε την επαιτεία, οι
λιγότεροι µε το έγκληµα και οι περισσότεροι διεκδικώντας µία
δουλειά. Άρα εµείς πρέπει να εξασφαλίσουµε κάθε χρόνο εκατόν
ογδόντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. Αυτό δεν αλλάζει. ∆εν µπορεί
να αλλάξει.

Από τη στιγµή που όλοι συµφωνούµε ότι οι πελατειακές σχέ-
σεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ όλα αυτά τα χρόνια
φόρτωσαν το δηµόσιο µε υπερτριπλάσιο αριθµό από την ανα-
γκαία σύνθεση, δηλαδή, χρειάζονται περίπου τετρακόσιες χιλιά-
δες και η απογραφή, η οποία έγινε µε αίτηµα δικό µας προς τον
Πρωθυπουργό, έβγαλε πάνω από ένα εκατοµµύριο διακόσιες χι-
λιάδες, σηµαίνει ότι δεν µπορεί να πάνε άλλοι στο δηµόσιο. Θα
ήταν τρέλα να υιοθετήσουµε ακραίες φωνές που ακούστηκαν κά-
ποτε στην Αίθουσα να βάλουµε άλλους εκατό χιλιάδες στο δη-
µόσιο. Θα είχαµε «γονατίσει». Εποµένως, λοιπόν, το δηµόσιο έχει
«µπουχτίσει». ∆εν µπορεί να πάρει άλλους.

Ποιος φορέας, λοιπόν, µπορεί να δώσει δουλειά; Η ιδιωτική
πρωτοβουλία, αυτήν την οποία κατ’ επανάληψη «κανιβαλίζουµε».

Ανέφερε πριν από λίγο ο εισηγητής µας τους γνωστούς χα-
ρακτηρισµούς «ο κακός εργοδότης, ο κακός επιχειρηµατίας, ο
κακός ο έµπορος, όλα αυτά τα κακά». Έτσι είναι, έτσι περιγρά-
φεται. ∆ηλαδή βρίζουµε αυτόν ο οποίος δίνει ζωή και τροφή σε
εκείνον ο οποίος µόνος του δεν µπορεί να την εξασφαλίσει. Περί
αυτού πρόκειται.

∆εν νοµίζω να υπάρχει κανένας ανάµεσά µας που να πιστεύει
ότι κάποιος µπορεί να είναι αυτάρκης και θέλει να γίνει υπάλλη-
λος ενός άλλου. Όλοι θέλουν να µπορέσουν να κάνουν ένα βήµα
προς τα πάνω. Γι’ αυτό γίνονται δικηγόροι, γι’ αυτό γίνονται για-
τροί, γι’ αυτό γίνονται πολιτικοί µηχανικοί. Οι περισσότεροι,
όµως, δυστυχώς, δεν µπορούν µόνοι τους να θρέψουν τον εαυτό
τους και την οικογένειά τους. Πρέπει να ακουµπήσουν σε κά-
ποιον. Αυτός ο κάποιος θεωρείται εκ προοιµίου είναι «ο εχθρός
της κοινωνίας». Ακούστε σχήµατα οξύµωρα και αντιφατικά. Εγώ
σας λέω, αν όλοι αυτοί µια µέρα τα παράταγαν, τι θα έκαναν όλοι
οι άλλοι, οι οποίοι εν τοις πράγµασι έχουν αποδείξει ότι δεν µπο-
ρούν να ζήσουν τον εαυτό τους;

Άρα, λοιπόν, το θέµα είναι πώς θα δώσουµε ευκαιρία σε αυτήν
την παγκόσµια οικονοµική κρίση να βρεθούν τρελοί να επενδύ-
σουν, πώς θα µπορέσουµε να τους δώσουµε µια πλασµατική ει-
κόνα -γιατί πραγµατική εικόνα αδυνατούµε να δώσουµε, κύριε
Υπουργέ- για να έρθουν κάποιοι να φέρουν τα λεφτά τους εδώ.

Φανταστείτε ποιος είναι αυτός ο οποίος έχει ευκαιρίες να πάει
σε αναδυόµενες αγορές σε όλο τον κόσµο, να πληρώνει ελάχι-
στη φορολογία, να έχει ένα πλαίσιο εργασιακό γι’ αυτόν ιδανικό
–που για µας, αν θέλετε, είναι βάρβαρο, µεσαιωνικό- ο οποίος
έχει τη δυνατότητα να κάνει τις δουλειές του µέσα σε δεκαπέντε
ηµέρες και επιλέγει να έρθει εδώ. Γιατί να έρθει εδώ εις την
χώραν της αστάθειας; Γιατί να έρθει εδώ να δώσει 45% φορο-
λογία, όταν µπορεί να δώσει 10% στη Βουλγαρία και 11% στην

Κύπρο; Γιατί να έρθει εδώ; Για να έχει την απειλή της κατάληψης
κάθε ηµέρα από τον οποιονδήποτε έχει µάθει έτσι; (Έχει συνη-
θίσει έτσι, γιατί του το επιτρέπαµε έτσι σε όλη αυτήν την περίοδο
της µεταπολίτευσης); Γιατί να έρθει εδώ; Πείτε µου. Τον έχουµε
ανάγκη να έρθει εδώ; Τον έχουµε ανάγκη να έρθει εδώ. Γιατί αν
δεν έρθει εδώ, δεν θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε. Πτωχεύ-
ουµε!

Ποιο είναι το πλαίσιο, λοιπόν; Όταν πριν από ένα χρόνο φώ-
ναζα στη Βουλή «πάρτε, κύριε Πρωθυπουργέ, τις επενδύσεις
από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας» -γιατί ήταν τρία χρόνια
εκεί, προτάσεις από τον Αλογοσκούφη ακόµα και από τον Πα-
παθανασίου- «και δώστε τες στον κ. Παµπούκη», οµολογώ ότι ευ-
χαριστήθηκα για το αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να
κάνετε πολλά. Αυτά που κάνετε και εµείς υπερψηφίζουµε είναι η
αρχή. ∆εν φτάνουν. Να ξέρουµε τι λέµε εδώ µέσα. ∆εν φτάνουν.
Οι προθέσεις είναι καλές.

Ξεκινάει κάποιος, λοιπόν, ονειροπόλος, ροµαντικός, εραστής
της Ελλάδας, φιλέλληνας και λέει «πάω να επενδύσω στην Ελ-
λάδα, παρ’ ότι το κλίµα είναι το αρνητικότερο που υπάρχει στην
ευρύτερη περιοχή Ευρώπης, Μέσης Ανατολής και Βαλκανίων, το
χειρότερο περιβάλλον». Έρχεται εδώ και η διάθεση της ελληνι-
κής πολιτείας, όπως καταγράφεται τώρα µε την προσπάθεια που
κάνει ο κ. Παµπούκης, είναι θετική. Έρχεται ο οποιοσδήποτε εδώ
«ζουρλός» ή µη ζουρλός και του γίνεται µια ένσταση και πάει στο
Συµβούλιο Επικρατείας. Γεια χαρά!

∆ιερωτάστε γιατί έφυγε το Κατάρ από τον Αστακό, όταν είχε
εγερθεί ολόκληρο θέµα, αν ένας θάµνος στην άκρη ενός λοφί-
σκου πρέπει να φύγει ή όχι; Έφυγε µια τεράστια επένδυση. Εί-
µαστε σοβαροί; Υπάρχει ένας «τρελός» εδώ ανάµεσά µας –πώς
τον λένε, Βωβό µου φαίνεται- που βάζει τα λεφτάκια του και πάει
να τα δώσει εκεί για να φτιάξει µια περιοχή όπου δεν περπατάει
άνθρωπος, αφού δεν γίνεται άνθρωπος να περπατήσει από τις
οχιές και τα ποντίκια και πάει να ρίξει 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
και εµείς του λέµε «όχι». Το λέει όλη η Βουλή, διακόσιοι εβδο-
µήντα Βουλευτές στους τριακόσιους. «Όχι» σου λέει –ποιος;- ο
σύµβουλος του Συµβουλίου της Επικρατείας. «Όχι». ∆ιακόσιοι
εβδοµήντα Βουλευτές λένε «ναι», ένας λέει «όχι». Κόλλησε η υπό-
θεση.

∆έκα χιλιάδες άνεργοι άνθρωποι θα δούλευαν στο έργο. Τώρα
είναι στο Ταµείο Ανεργίας και τους πληρώνετε από αυτά που δεν
έχουµε. Πείτε µου, λοιπόν, ποιες είναι οι λογικές. Μακάρι να
υπήρχαν άλλοι δέκα, είκοσι, τριάντα κουζουλοί να επενδύσουν
εις την Ελλάδα.

Με το Συµβούλιο της Επικρατείας τι θα κάνετε; Εάν δεν βρείτε
τρόπο µέσα από τις ασφυκτικές πράγµατι διατάξεις του Συµ-
βουλίου Επικρατείας να δίνεται λύση από το µοχλό ανάσχεσης
που λέγεται «Συµβούλιο Επικρατείας», µην προχωράτε τίποτα,
κύριε Υπουργέ. Μην προχωράτε. Πρέπει να υπάρχει απάντηση
µέσα σε ένα µήνα. Και εν τέλει, πρέπει να βρείτε τον τρόπο µε-
ταξύ της διαφωνίας του Κοινοβουλίου και της εκτελεστικής εξου-
σίας, δηλαδή δύο εξουσιών µαζί -νοµοθετική και εκτελεστική-
απέναντι στο Συµβούλιο της Επικρατείας, να υπάρχει µία επιδι-
αιτησία. ∆εν ξέρω πώς θα τον βρείτε. Λέµε, δηλαδή, εµείς οι δύο:
«ναι». Λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας: «όχι». Επικρατεί το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Νοµοθετεί, δηλαδή, το Συµβούλιο
της Επικρατείας. Η εκτελεστική εξουσία µεταφέρεται στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Το έχετε καταλάβει; Ποιες επενδύσεις
ζητάτε; Εάν δεν βρείτε τρόπο να υπάρχει ένα «εφετείο», µία επι-
διαιτησία, στη διαφορά µεταξύ Κοινοβουλίου και εκτελεστικής
εξουσίας απέναντι στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, µαταιοπονείτε. Θα σας κάνει την ένσταση. Και θα την κάνει
την ένσταση ο οποιοσδήποτε καλοθελητής.

Βλέπετε τι γίνεται µε τα δηµόσια έργα. Ξεκινάει ένα δηµόσιο
έργο σήµερα ως σύλληψη και για να αρχίσει η υλοποίηση περ-
νάει µια δεκαετία. ∆εν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα;

Φώναζαν και ούρλιαζαν κάποιοι εδώ µέσα για την Αττική Οδό.
Και σήµερα χωρίς Αττική Οδό δεν µπορούµε να κάνουµε. Φα-
νταστείτε, σας παρακαλώ, όλοι εσείς που κυκλοφορείτε να κλεί-
σει για µία εβδοµάδα η Αττική Οδός. Πώς θα µετακινηθούµε; Πού
θα πάµε; Έλεγαν ότι θα κοπεί ένα δεντράκι εκεί πάνω. Τώρα που
περνάµε άνετα και σε είκοσι λεπτά είµαστε από τη µία µεριά της
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Αθήνας στην άλλη, σκεφτόµαστε το δεντράκι; Φυτεύτηκαν και
έγιναν παραπάνω τα δεντράκια. Άλλαξε τίποτα; Μας έχει πιάσει,
λοιπόν, τρέλα τώρα ότι για οτιδήποτε είναι το περιβάλλον. Ναι, το
περιβάλλον. Ποιος δεν θέλει το δασάκι να κάνει κι ένα πικ-νικ;
Αλλά για να κάνεις πικ-νικ πρέπει να έχεις τα λεφτά να πας να
πάρεις φρατζόλα, ψωµί και τυρί. ∆ιαφορετικά δεν γίνεται πικ-νικ
στο δασάκι.

Ας σκεφθούµε, λοιπόν, ότι το πρώτο πράγµα που χρειάζεται
είναι να κάνουµε εδώ επενδύσεις. Και επενδύσεις δεν έρχονται.
Και δεν έρχονται γιατί φοβάται ο άλλος να έρθει. Επαναλαµβάνω:
Είναι ένα δειλό βήµα. ∆εν ξέρω εάν αυτό το βήµα θα γίνει άλµα.
Πιστεύω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι µπορείτε να κάνετε και άλλα
πράγµατα. Εµείς θα σας ενισχύσουµε µε την ψήφο µας. Πιστεύ-
ουµε πως κινείστε προς τη σωστή κατεύθυνση. ∆εν φτάνει όµως.
Πρέπει να δούµε τα πράγµατα ευρύτερα.

Χρηµατοδότηση για νέες επιχειρήσεις: Το ακούω. Επενδύσεις
καινούργιες, µε τη συµβολή βεβαίως των τραπεζών, για να υπάρ-
χει ανάπτυξη. Ωραία. Αυτές όµως οι εταιρείες που βρίσκονται µε-
ταξύ φθοράς και αφθαρσίας, οι δοκιµασµένες µέσα στο χρόνο,
οι οποίες τώρα δεν βγαίνουν επάνω γιατί έχουν αγριέψει τα επι-
τόκια, οι τράπεζες κλείνουν τα λεφτά, δουλειά δεν υπάρχει,
αυτές τι θα γίνουν; Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρώτα πρέπει να σώ-
σουµε αυτές τις επιχειρήσεις, δίνοντάς τους µέσα από το τρα-
πεζικό σύστηµα, από τη στιγµή που η πολιτεία ενισχύει το
τραπεζικό σύστηµα, ένα χρόνο αναπνοής. ∆ηλαδή, για πόσο υπο-
λογίζουµε την κρίση; Τρία χρόνια; Για τρία χρόνια να εξυπηρε-
τείται µόνο η δόση του δανείου και όχι το κεφάλαιο. ∆ιαφορετικά
θα κλείσουν αυτοί. Αναζητούµε, λοιπόν, να κάνουµε νέες επιχει-
ρήσεις τη στιγµή που κλείνουν άλλες, έτοιµες εταιρείες, τις
οποίες έχουµε στη χώρα. Για αυτές δεν ακούω καµµία προστα-
σία. ∆εν θα υπάρξει κάποια προστασία γι’ αυτό το εργοστάσιο
των τριάντα, σαράντα, πενήντα εργατών, που είναι µεταξύ φθο-
ράς και αφθαρσίας;

Κύριε Υπουργέ, επειδή οι επενδύσεις είναι πλέον δική σας ευ-
θύνη και από εσάς θα ζητούν αύριο τα ρέστα, πρέπει επιτέλους
να απαλλάξουµε τη χώρα από αυτό το στενό µαρκάρισµα, από το
βραχνά που λέγεται «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ». Πολλές εταιρείες έπεσαν στον
«ΤΕΙΡΕΣΙΑ». Έχει ο άλλος την επιχείρησή του από το 1965, δου-
λεύει τόσα χρόνια, σαράντα πέντε χρόνια, από την εποχή του πα-
τέρα του, ο ίδιος, προσπαθεί, είναι «κατάλευκος» και σε αυτή την
κρίση του «φεύγει» µία επιταγή. Τελείωσε. Τελείωσε από την
άλλη µέρα. ∆εν υπάρχει τράπεζα. «Έφυγε» µια επιταγή ενός
φίλου στις αρχές του καλοκαιριού 50.000 ευρώ. Έχει επιχείρηση,
ενοικιαζόµενα δωµάτια στη Μύκονο. Μία πολύ καλή δουλειά.
Προσπάθησε σε όλες τις ελληνικές τράπεζες να πάρει 50.000
ευρώ, κύριε Υπουργέ, για να µην πέσει έξω το σύστηµα. ∆εν
πήρε τις 50.000. Ο άνθρωπος οδηγείται σε πτώχευση και χάνει
ό,τι έφτιαχνε όλα αυτά τα χρόνια.

Επιτέλους, βγάλτε από τη ζωή των επιχειρηµατιών τον «ΤΕΙ-
ΡΕΣΙΑ», αυτόν τον εκβιασµό ο οποίος υπάρχει σήµερα και το ξέ-
ρετε όλοι οι Βουλευτές.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΛΑΟΣ)

Σε όλους έρχονται και παρακαλάνε και κλαίνε. Βλέπουµε επι-
χειρηµατίες µε οικογένειες, σοβαρούς ανθρώπους να µην αντέ-
χουν. Επιτέλους, πρέπει να κάνετε τέτοια βήµατα. Καλή αυτή η
προσπάθεια να προσελκύσουµε µεγάλους επιχειρηµατίες.

Και το άλλο θέµα κύριε Υπουργέ. ∆ηλαδή, στην ουσία τι λέµε
µεταφορικά; «Φέρτε όλοι, όλος ο κόσµος, απ’ όλη την παγκόσµια
κοινότητα τα µαύρα χρήµατα να τα επενδύσετε στην Ελλάδα».
Αυτό είναι, τα µαύρα χρήµατα. ∆εν ξέρω όλα αυτά τα χρήµατα
που έρχονται από πού είναι. ∆εν ξέρουµε ούτε µπορείτε να το
ελέγξετε. Και τα δικά µας, τα ελληνικά µαύρα χρήµατα, δεν τα
θέλουµε; Προσέξτε! Όλα τα µαύρα χρήµατα του κόσµου, ελάτε
να τα επενδύσετε στην Ελλάδα. Τα ελληνικά;

Εάν δεν βγει από τα σεντούκια, κύριε Υπουργέ το µαύρο
χρήµα -αν θέλετε, το χρήµα που δεν έχει φορολογηθεί- δεν κά-
νουµε τίποτα. Το είπα στον Πρωθυπουργό, το λέω και σε εσάς.
Πηγαίνετε τυχαίως µε δύο εισαγγελείς να ανοίξετε δέκα, είκοσι,
τριάντα θυρίδες διαφορετικών τραπεζών. ∆εν θα βρείτε τα κλασ-
σικά δαχτυλίδια µέσα. Πεντακοσάρικα θα βρείτε µέσα, γιατί ο

άλλος φοβάται και τα κλειδώνει εκεί τα λεφτά. Κι αυτά τα λεφτά
είναι ανενεργά. ∆εν κερδίζει το κράτος τίποτα απ’ αυτά τα λεφτά.
Εάν αυτά τα λεφτά βγουν έξω, κύριε Υπουργέ, αµέσως το κρά-
τος θα πάρει 23% και θα γυρίσει η αγορά και δεν θα κλείνουν µα-
γαζιά και δεν θα βάζουν λουκέτο, γιατί κάθε λουκέτο που µπαίνει
είναι ένα κλάσµα µείωσης στο ΑΕΠ.

Ας καταλάβουµε ότι για να µπορέσουµε να λειτουργήσουµε,
από τη µία πλευρά πρέπει να µειώνουµε το έλλειµµα, αλλά µπο-
ρεί το έλλειµµα ως νούµερο να µείνει εκεί που είναι, αυξάνοντας
το ΑΕΠ. Αυτοµάτως, επέρχεται η µείωση. Αύξηση του ΑΕΠ, να
µεγαλώσουµε την πίτα. Η πίτα είναι συγκεκριµένη όπως και να
την κόψεις, τρίγωνη, τετράγωνη, στρογγυλή, όπως η κάθε κυ-
βέρνηση, το µέγεθος είναι ίδιο. Πώς θα φάµε περισσότερο όλος
ο ελληνικός λαός; Μεγαλώνοντας την πίτα.

Προχωρήστε, λοιπόν, προς αυτήν την κατεύθυνση. ∆ώστε κί-
νητρο στην αγορά να κινηθεί. ∆εν κινείται τίποτα. ∆ώστε κίνητρα,
ψυχολογικά κίνητρα και βεβαίως, υλοποιήστε την «απειλή» σας
για συναίνεση, γιατί όπως το λέτε, ηχεί περίπου ως απειλή και
εκλαµβάνεται από τη Νέα ∆ηµοκρατία ως απειλή.

Καταστρέφεται ο τόπος. Χρειάζεται µία εθνική συνεννόηση.
∆εν θα τραβάει ο καθένας από εδώ ή από εκεί. Τέλειωσε η ιστο-
ρία και το σόου της αντιµνηµονιακής ρητορικής, που τι «ωφελεί»
στον τόπο, κατά πόσον, εκτοξεύοντας την Αριστερά εκεί που
ήταν το ’58, περίπου στο 20%; Αυτό κατόρθωσε η αντιµνηµο-
νιακή ρητορική της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Τέλειωσε το παραµύθι. Από εδώ και πέρα, µπορούµε να βρε-
θούµε σε ένα πλαίσιο εθνικής συνεννόησης, όσοι µπορούµε, για
να βοηθήσουµε τον τόπο; ∆ιαφορετικά, ακόµα κι αν γίνουν δια-
κόσια τέτοια νοµοθετήµατα, αποτέλεσµα δεν θα υπάρχει. Ο λαός
θέλει µία ενθάρρυνση. Και η ενθάρρυνση είναι να υπάρξει, του-
λάχιστον σε στοιχειώδη θέµατα, µία εθνική συνεννόηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο και Αρχηγό του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Γιώργο Καρατζαφέρη.

Το λόγο έχει ο Αξιότιµος Υπουργός Επικρατείας κ. Χάρης Πα-
µπούκης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο το
οποίο παρουσιάζει η Κυβέρνηση για την επιτάχυνση και διαφά-
νεια υλοποίησης στρατηγικών επενδύσεων, είναι ένα συγκεκρι-
µένο πλαίσιο σε µία συγκεκριµένη, δύσκολη οικονοµική συγκυρία
για τον τόπο, στην οποία βρίσκεται, όχι µόνο ο τόπος, αλλά και
η Ευρώπη και θα έλεγα, αν µου επιτραπεί, και ο κόσµος.

Η Κυβέρνηση παρέλαβε µία κατάσταση -το γνωρίζουµε όλοι-
εξαιρετικά κρίσιµη και κατόρθωσε, µέσα σ’ ένα σύντοµο χρονικό
διάστηµα, να δηµιουργηθεί για την ελληνική Κυβέρνηση ο µηχα-
νισµός στήριξης, ο οποίος θα µας δώσει το χρόνο, τον οποίο
πρέπει να σπεύσουµε να εκµεταλλευτούµε, για να αντιµετωπί-
σουµε χρόνια διαρθρωτικά προβλήµατα, τα οποία έχει ο τόπος
και χωρίς την επίλυση, των οποίων δεν θα µπορέσει ποτέ η Ελ-
λάδα να βγει από διάφορα δεσµά κι ούτε θα µπορεί κανένας να
δει µία προοπτική ευηµερίας για τους Έλληνες.

Ακούστηκαν µέχρι τώρα πάρα πολλά και χρήσιµα πράγµατα,
τόσο στη συζήτηση στις επιτροπές, όσο στις τοποθετήσεις που
έγιναν εδώ. Πρόκειται για ρεαλιστικές τοποθετήσεις. Όταν σκε-
φτόµουν µαζί µε άλλους πώς θα καταρτιστεί αυτός ο νόµος, ανέ-
τρεξα στην αρχή της µεσότητας του Αριστοτέλη.

Η αρχή της µεσότητας χρειάζεται. Φυσικά, χρειάζεται ανά-
πτυξη. Χρειάζεται να είναι πράσινη. Το µέτρο είναι σηµαντικό.
Χρειάζεται επίσπευση. Χρειάζεται διαφάνεια. Το µέτρο είναι κρί-
σιµο. Χρειάζεται, προφανώς, η δυνατότητα να εκδικάζονται οι
προσφυγές. Ο χρόνος εκδίκασης είναι κρίσιµος. ∆ιότι κύρια συ-
νάρτηση της ανάπτυξης σήµερα και κύρια µεταβλητή της είναι ο
χρόνος, αυτό το αδυσώπητο, πλην όµως στρατηγικό µέγεθος.

∆εν έχω καµµία δυσκολία. Άκουσα διάφορες τοποθετήσεις
περί πατρότητας του νόµου. ∆εν διεκδικώ εγώ πατρότητες ούτε
η Βουλή είναι ένας τόπος στον οποίο υπάρχει η διαδικασία ανα-
γνώρισης πατρότητας εξωγάµου τέκνου. Αντίθετα, πρέπει να
έχουµε συνείδηση ότι οι νόµοι τους οποίους ψηφίζουµε είναι
νόµοι που αφορούν όλους τους Έλληνες και είναι εποικοδοµη-
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τικό να µπορούµε να κτίζουµε σε κάτι καλό, για να δηµιουργούµε
κάτι καλύτερο.

Η θεσµική συνέχεια είναι κάτι το οποίο, όχι µόνο δεν πρέπει να
µας οδηγεί σε στείρες αντιπαραθέσεις περί πατρότητας, αλλά
θα πρέπει να γίνει οδηγός, κυρίως σε θέµατα, τα οποία, θα
έλεγα, δεν έχουν στενά πολιτικό χαρακτήρα, αλλά πολιτειακό και
εθνικό χαρακτήρα.

Τι πρόβληµα έρχεται να λύσει αυτός ο νόµος; Αυτός ο νόµος,
εν πάση περιπτώσει, είναι το µόνο πράγµα που έχει η Κυβέρνηση
κατά νου στο σύνθετο θέµα της ανάπτυξης;

Εγώ θέλω να ξεκινήσω και να σας πω µε µεγάλη ειλικρίνεια το
εξής: Η ανάθεση, κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, των επενδύσεων και
µόνο των στρατηγικών -ευτυχώς, δεν µου ανετέθησαν όλες οι
επενδύσεις, αλλά µου ανετέθησαν οι πιο δύσκολες- στη σηµε-
ρινή συγκυρία είναι ένα έργο ηράκλειο.

Οι συζητήσεις που γίνονται, επειδή ευελπιστούµε ότι ο νόµος
θα διαρκέσει και σε περιόδους οι οποίες δεν είναι δύσκολες,
έχουν την αξία τους. Όµως, σας διαβεβαιώνω ότι δεν υπάρχει
πίσω από την πόρτα µου καµµία ουρά µε έτοιµους επενδυτές, οι
οποίοι διαγκωνίζονται, για να επενδύσουν στην Ελλάδα!

Αυτή την εικόνα και τις υπερευαισθησίες που δηµιουργούνται
από την εικόνα αυτή -παρακαλώ πολύ- θέλω να τις διασκεδάσω.
Στα αλήθεια! Θέλω να πω ότι τιµώ και τη στάση κοµµάτων, όπως
αυτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας µε τους αγώνες
του. Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι µια θέση αρχής. Όµως, εµείς πρέ-
πει να προχωρήσουµε, διότι πράγµατι πρέπει να δηµιουργηθεί
µια µεγαλύτερη πίτα.

Και πώς θα δηµιουργηθεί αυτή η πίτα; Βεβαίως, εννοείται ότι
θα δηµιουργηθεί και µε µία αιµοδοσία και από το εξωτερικό και
µε µία ενίσχυση στο εσωτερικό.

Ας πούµε, λοιπόν, αυτόν το νόµο «fast track Ι». Άλλωστε, έχει
γίνει και της µόδας. Θυµάστε και τα λογοπαίγνια που δηµιουρ-
γήθηκαν. Κάποιος µίλησε για «φάστ τρακ-πατατράκ και όλα τα
συναφή είδη». Εκτός από τα λογοπαίγνια είναι ένας νόµος που
έχει µια συνέχεια. Θα ακολουθήσει και άλλος νόµος και θέλω να
είµαι πολύ σαφής σε αυτό το σχέδιο.

Αυτός ο νόµος είναι ένας νόµος-πλαίσιο για τις διαδικασίες.
Προσπαθεί να περιορίσει το χρόνο. Θα σας δώσω µερικά συ-
γκεκριµένα παραδείγµατα, γιατί είναι ευθύνη µας ενώπιον της
Βουλής των Ελλήνων -που είναι το υψηλότερο στη συνείδησή
µας όργανο στο οποίο πρέπει όλοι να λογοδοτούµε- να λέµε τις
αλήθειες.

Θα ακολουθήσει και δεύτερη προσπάθεια, ουσιαστική. Η προ-
σπάθεια αυτή θα αφορά την περικοπή αν θέλετε και την εκλογί-
κευση των ουσιαστικών ρυθµίσεων, όχι µόνο σε επίπεδο νόµου,
διότι η πολυνοµία και η πολυαρχία αποτελούν κρίσιµους και κα-
κούς παράγοντες, όχι µόνο ως προς την ανάπτυξη, αλλά και ως
προς τη γενικότερη έννοια της ευνοµίας και όσον αφορά τις δι-
οικητικές πρακτικές.

Επιτρέψτε µου να σας δώσω πάρα πολύ σύντοµα παραδείγ-
µατα. Όταν τα είδα, τότε αναλογίστηκα ότι κακώς δέχθηκα –και
δεν θα µπορούσα να µη δεχθώ- αυτό το ρόλο. Όµως, νοµίζω ότι
αξίζει τον κόπο.

Υπάρχουν τρεις µεγάλες διαδικασίες αδειοδότησης: αδειοδό-
τηση ιδιωτικών επενδύσεων, αδειοδότηση διαγωνιστικών διαδι-
κασιών µεγάλων δηµόσιων έργων και διαδικασία αδειοδότησης
διαγωνιστικών µεσαίων.

Θα σας πάρω την πρώτη, την πιο αθώα. Για τις ιδιωτικές επεν-
δύσεις τι χρειάζεται; Κατάθεση αίτησης εντολής φακέλου ΕΤΕΑΠ
από επενδυτή, αξιολόγηση σκοπιµότητας και πληρότητας, από-
φαση διυπουργικής επιτροπής κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Το Τεχνικό Επιµελητήριο, το οποίο όπως ξέρετε, εργάζεται
στην πράξη -είναι οι άνθρωποι οι οποίοι πραγµατικά δίνουν ουσία
και πλαισιώνουν- έχει περιγράψει διαδικασίες -και µάλιστα το έγ-
γραφο θα το καταθέσω, γιατί είναι και µεγάλο για να σας το δια-
βάσω- οι οποίες προβλέπουν ότι για σύµβαση µε µελετητή -όπου
η σύµβαση µε µελετητή είναι ένα αρχικότατο στάδιο βεβαίως,
δεκαεννέα µε είκοσι µήνες- φτάνουµε για συνολικό απαιτούµενο
χρόνο σύλληψης, εκπόνησης και έγκρισης µελέτης ενός δηµό-
σιου έργου κατά το Τεχνικό Επιµελητήριο στους σαράντα µε εξή-
ντα οκτώ µήνες. Συνολικός απαιτούµενος χρόνος των διαδικα-

σιών, από τη στιγµή της σύλληψης, µέχρι τη µελέτη και την εγκα-
τάσταση του αναδόχου κατασκευής ενός δηµοσίου έργου οδο-
ποιίας: εβδοµήντα µε εκατόν έξι µήνες.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χαράλαµπος Πα-

µπούκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι πάρα πολύ δύσκολο να αντιµετωπιστεί αυτή η κατάσταση
µ’ ένα νόµο –και έχω πλήρη συνείδηση- ακόµα κι αν ο νόµος είναι
νόµος καλής συνέχειας προηγουµένου νόµου. Τώρα, σε ποιον
ανήκει, αν είναι δικός µου ή του κυρίου –ανεφέρθη ο τότε Υφυ-
πουργός- Παπαθανασίου, είναι ασήµαντο. Νόµος όλων των Ελ-
λήνων θα γίνει και θα πρέπει να είναι ένας νόµος ο οποίος θα
αποσκοπεί και θα προσπαθεί αποτελεσµατικά να επιλύσει το
πρόβληµα. Και το πρόβληµα, το µέγεθος του οποίου σας περιέ-
γραψα, είναι εδώ. Αυτό είναι. Είναι πάρα πολύ δύσκολο.

Θα ακολουθήσει, λοιπόν, πολύ σύντοµα, ευελπιστώ εντός δι-
µήνου, τριµήνου, νόµος ο οποίος θα προβαίνει και στις ουσια-
στικές περικοπές ρυθµίσεων, στην εκλογίκευση των ουσιαστικών
ρυθµίσεων. ∆ιότι αυτός είναι ένας νόµος πλαίσιο ο οποίος εντο-
πίζει το θέµα του χρόνου διαδικασιών.

Ο πρώτος στόχος του, για να είµαστε σαφείς, είναι ένας στό-
χος προσέλκυσης επενδύσεων, θα έλεγα και υλοποίησης αλλο-
δαπών επενδύσεων. Έχει την αξία του το αλλοδαπό, είναι
φρέσκο χρήµα. Στη συνέχεια, υπάρχουν και οι εγχώριες επεν-
δύσεις, οι οποίες κι αυτές ταλανίζονται από τα ίδια προβλήµατα,
µε µία διαφορά, βέβαια, ότι ο ξένος επενδυτής, αυτός ο οποίος
δεν είναι εδώ, δεν ζει εδώ, δεν διαβιώνει εδώ, αυτός ο οποίος
προσπαθεί να έρθει στην ελληνική αγορά, είναι λιγότερο προ-
φυλαγµένος από πλευράς γνώσεως των πρακτικών, οι οποίες
ισχύουν εδώ. Αυτή είναι η αλήθεια. Και βεβαίως, υπάρχει µία δεύ-
τερη αλήθεια, την οποία τη θίξατε, που είναι ότι έχει και άλλες
επιλογές. ∆εν είµαστε µόνοι µας στον κόσµο. Θα συγκρίνει.

Τι χρειάζεται; Ποιος θα πρέπει να είναι ο τελικός στόχος µας;
Ο τελικός στόχος µας φυσικά, θα πρέπει να είναι να παταχθεί η
γραφειοκρατία, όχι σε γενικό αφορισµό, αλλά συγκεκριµένα τι,
πώς -είναι δουλειά αυτό πολύ σηµαντική και πάρα πολύ δύσκολη-
και να δηµιουργηθεί ένα σταθερό πλαίσιο. «Σταθερό» σηµαίνει
στο εργασιακό περιβάλλον, στο φορολογικό περιβάλλον. ∆εν
µπορεί να αλλάζουν οι νόµοι συνεχώς, διότι δεν µπορεί κανένας
να κάνει µία απόσβεση, να υπολογίζει ακόµα κι αν έχει κόστος,
ακόµα κι αν σε σχέση µε άλλες χώρες, για άλλους λόγους µπο-
ρεί να προτιµήσει την Ελλάδα. Θα πρέπει τουλάχιστον να ξέρει
ότι αυτό το οποίο υπάρχει είναι κάπως σταθερό για µία επέν-
δυση, η οποία είναι µεγάλη.

Και για να είµαι και σαφής, εγώ µιλάω για στρατηγικές επεν-
δύσεις, γιατί αυτές θα σύρουν στην πραγµατικότητα και αυτές
είναι οι µόνες ικανές να σύρουν ένα χορό ανάπτυξης. Γιατί; ∆ιότι
µόνο µεγάλες οντότητες, µε πολύ µεγάλα έργα, είναι αυτές οι
οποίες µπορούν αντιµετωπίσουν και το συστηµικό κίνδυνο τον
οποίο έχει η χώρα. Θα αναφερθώ και σε παραδείγµατα συγκε-
κριµένα, αν θέλετε κι αν χρειαστεί.

Θέλει, λοιπόν, να είναι σταθερό. Θέλει να είναι και ανταγωνι-
στικό. Ετέθη το θέµα της φορολογίας. Και εδώ υπάρχει µία προ-
σπάθεια. Η φορολογία τι είναι; Έπρεπε εν µέσω αυτής της
πρωτοφανούς κρίσεως, βεβαίως να υπάρξουν έσοδα. Υπήρχε το
θέµα των εσόδων. Και αυτό είναι υποχρέωσή µας. Υπάρχει όµως
και µια πολιτική µη υποχρεώσεών µας, υπάρχει ένα «λίπος», το
οποίο –κάποιος προηγούµενος οµιλητής το είπε- δεν µας το επι-
βάλλει το µνηµόνιο. Κάποιος είπε ότι εγώ καλύφθηκα. Όχι, δεν
είναι θέµα µνηµονίου αυτό.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εγώ το είπα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εσείς το είπατε, κύριε Σκυλλάκο. Με συγχωρείτε. Είναι κάτι το
οποίο αποβλέπει στο να µπορέσουµε να εντοπίσουµε διαρθρω-
τικά προβλήµατα, έστω σε επίπεδο διαδικασίας, τα οποία δεν
στοιχίζουν.

Κι είναι ένας νόµος, που στην πραγµατικότητα είναι και φθη-
νός, θα έλεγα. Γιατί δεν στοιχίζει λεφτά αυτός ο νόµος, δεν επι-
βαρύνει τον προϋπολογισµό. Είναι ένας νόµος που κοινωνικά
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µπορεί να αποδώσει δουλειές. Και όταν λέµε «δουλειές», εννο-
ούµε δουλειές. Έχει, λοιπόν, και έναν έντονο κοινωνικό χαρα-
κτήρα, όταν ελπίζω, δηµιουργηθεί και κάτι συγκεκριµένο, το
οποίο έτσι και αλλιώς θα έρθει προς κρίση στη Βουλή και θα ανα-
λάβει όλη η Βουλή τις ευθύνες της απέναντι στον πολιτισµό, όχι
µόνο του αυτονόητου, αλλά και του συγκεκριµένου.

Πρώτος στόχος, ο τρόπος προσέλκυσης. ∆εν είµαστε η µόνη
χώρα που θα έχει κάτι τέτοιο και θα σας πω παραδείγµατα. Η
Ουγγαρία έχει κάτι παρόµοιο, η Ρουµανία, για να µην αναφερθώ
στη γείτονα Τουρκία η οποία έχει fast track ρεκόρ, δηλαδή µπο-
ρείς µε απόφαση του Πρωθυπουργού, χωρίς καµµία διαδικασία,
επειδή έτσι αποφασίζει ο κ. Εντοργάν, σε δεκαπέντε µέρες να
έχεις άδεια. Ξέρω τουλάχιστον επτά περιπτώσεις µεγάλων επεν-
δύσεων, οι οποίες έφυγαν από µας και πήγαν στην Τουρκία.

Πρέπει να είµαστε και ανταγωνιστικοί. Βέβαια, χρειαζόµαστε
και ένα θεσµικό πλαίσιο, κάτι να δείξουµε ότι είµαστε ελκυστικοί,
ότι κάτι κάνουµε, ότι κάτι µπορούµε να κάνουµε.

Ο δεύτερος στόχος: να είναι λειτουργικός ο νόµος. Εδώ υπάρ-
χει και µια άλλη αρχή. Υπάρχουν, βεβαίως, ορισµένες επιλογές
που έγιναν, γιατί πώς θα γίνει η σύντµηση; Οι επιλογές αυτές,
λοιπόν, έγιναν στην εξής βάση: Οι Υπουργοί και η Βουλή είναι
πιο εξουσιοδοτηµένοι, πιο νοµιµοποιηµένοι -για να είµαι πιο ακρι-
βής- να παίρνουν ορισµένες αποφάσεις έναντι της γραφειοκρα-
τίας. Είναι επιλογή. Το λέω ευθαρσώς. ∆εν θεωρώ ότι υπάρχει
Υπουργός, ο οποίος θα πάει χωρίς να λάβει υπόψη του την υπη-
ρεσία. Χρειάζεται, όµως, όλη αυτή η γραφειοκρατία, η οποία δεν
ελέγχεται απαραίτητα σε όλες τις διαδικασίες; Θα δούµε το θέµα
και στη συζήτηση των άρθρων.

Ο τρίτος στόχος αυτού του νοµοσχεδίου, ο οποίος επαναλαµ-
βάνω είναι µέρος µιας συνολικότερης αναπτυξιακής στρατηγι-
κής, είναι ο παιδευτικός χαρακτήρας του. «Παιδευτικός» σηµαίνει
ότι αποτελεί παράδειγµα, διότι η τελική ουσία της πολιτικής είναι
αυτό νοµίζω, είναι το παράδειγµα, το οποίο δίδεται µε συγκεκρι-
µένη στάση, αλλά και µε συγκεκριµένους λόγους. Και ο νόµος
έχει µια παιδευτική αξία. Υπάρχουν καλοί-κακοί. Εκπαιδεύουν
καλώς ή κακώς σε νοοτροπίες. Εδώ, λοιπόν, ποια είναι η ουσία
του; Η ουσία του είναι ότι πρέπει επιτέλους να αντιληφθούµε ότι
πρέπει να είµαστε σ’ αυτή τη συγκυρία φιλικοί προς τον κίνδυνο
και προς την ορθή, υγιή επιχειρηµατικότητα.

Εντυπωσιάστηκα µε µια παρατήρηση του εκπροσώπου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο οποίος µε παρατήρησε,
ίσως και σωστά –θα το λάβω υπόψη- µήπως νοθεύω τον υγιή
ανταγωνισµό µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αλλά θα έλεγα ότι το να
υπάρχει ένας υγιής ανταγωνισµός, είναι κάτι το οποίο έχει κοι-
νωνικό ενδιαφέρον. ∆ιότι χωρίς τον ανταγωνισµό, χωρίς τον κίν-
δυνο, θα έλεγα, δεν µπορεί να υπάρξουν επενδύσεις και χωρίς
επενδύσεις δεν µπορεί να υπάρχουν δουλειές. Το να γίνει µια συ-
ζήτηση, στην οποία λέγονται αυτά τα οποία λέµε σήµερα στη
Βουλή, είναι από την άποψη αυτή θετικό. Βεβαίως, σε µια πολι-
τεία η οποία θα λειτουργούσε άριστα, είναι απολύτως αυτονόητο
ότι αυτός ο νόµος δεν θα χρειαζόταν. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
να αναφερθώ περισσότερο.

Όταν λέµε για ανάπτυξη και επενδύσεις, δεν εννοούµε οτιδή-
ποτε συλλήβδην. Κατ’ αρχάς, να βάλουµε ένα κριτήριο ποιοτικό
και ποσοτικό. Τι συζητάµε; Συζητάµε για µια, δυο, τρεις επενδύ-
σεις –µακάρι- οι οποίες τι θα ήταν δηλαδή; Ε, θα ήταν, αν θέλετε,
κάποιας εντάσεως που υπερβαίνει το τοπικό στοιχείο της ανά-
πτυξης και επηρεάζει το εθνικό επίπεδο. Το αεροδρόµιο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», η γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου είναι προφανές ότι
δεν ήταν έργα τοπικού χαρακτήρα. ∆εν έγινε το αεροδρόµιο για
τα Σπάτα. Μιλάµε για τέτοιας εντάσεως έργα. Αυτά είναι στρα-
τηγικές. ∆εν µπορεί να υπάρξει και καλύτερος ορισµός.

Θα έλεγα επίσης ότι δεν αφορά προφανώς µόνο τις ξένες
επενδύσεις. Αφορά και τις ελληνικές επενδύσεις. Μακάρι, διότι
όλοι πρέπει να µπορούν να τύχουν, εφόσον πληρούνται τα κρι-
τήρια, µιας ευεργετικής διαδικασίας, η οποία θα πρέπει στο µέλ-
λον να γενικευθεί.

∆εν θα πρέπει να υποτιµήσουµε και την κοινωνική µεγάλη
πτυχή και αξία, την οποία έχει µια επένδυση. Έχει και κοινωνικό
χαρακτήρα. Πώς να το κάνουµε; ∆ηµιουργεί θέσεις εργασίας.

Ο νόµος, δεν είναι ένας νόµος τυφλός στα κριτήρια. Έχει µια

δυνατότητα επιλογής για κοινωνικούς λόγους, αρκεί να είναι βιώ-
σιµα. Είναι ένας νόµος, ο οποίος ανταποκρίνεται επίσης και σ’
ένα αναπτυξιακό µοντέλο. Θέλεις µια µεταφορά γνώσεως. Την
επιδιώκουµε. Μόνο η γνώση θα µας καταστήσει ανεξάρτητους.

Όλα αυτά, επαναλαµβάνω, σε µια αρχή µεσότητας. Βεβαίως,
κανένας δεν έχει την πρόθεση ούτε να θίξει ούτε να παραβιάσει
το περιβάλλον. Θα έλεγα, ανάπτυξη: «ναι», πράσινη ανάπτυξη:
«ναι», αλλά ανάπτυξη κιόλας. ∆ηλαδή, θα πρέπει να βρούµε έναν
µέσο όρο.

Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ στην οµιλία του πριν από λίγο µίλησε
για το θέµα του Συµβουλίου της Επικρατείας. Είναι προφανές ότι
όταν ο Μοντεσκιέ -θα µου επιτρέψετε να σας πω- έγραφε το πε-
ρίφηµο πόνηµά του, στο οποίο στηρίζονται όλες οι σύγχρονες
δηµοκρατίες µας, «De l’ esprit des lois», διά του πνεύµατος των
νόµων, στις τελευταίες σελίδες του, όταν σύστησε τις τρεις αυ-
τόνοµες, αυτοτελείς µεταξύ τους εξουσίες, αναρωτήθηκε και το
διαβάζεις: «Τι θα γίνει εάν αυτές εµπλακούν; Πως θα λυθεί αυτή
η διαφορά;» Αυτό που λέγατε. Και απάντησε. «Par la force des
choses», έγραψε. ∆ηλαδή από τη δύναµη των πραγµάτων.

Τι θα σήµαινε αυτό πολιτειακά; ∆ιότι δεν µπορεί να αναιρέσει
κανένας την ανεξαρτησία του δικαστικού προφανώς. Ούτε η
Βουλή. Αυτό θα σήµαινε ότι σε µια εποχή εθνικής κρίσης, βε-
βαίως χρειάζονται εθνικές συνεννοήσεις, όχι µόνο µεταξύ των
κοµµάτων –ευκτέον- χωρίς όµως η Αντιπολίτευση να χάνει τον
αυθεντικό της ρόλο, που είναι η κριτική, για να γίνεται κάτι κα-
λύτερο. Χρειάζονται, όµως και συνεννοήσεις µεταξύ των εξου-
σιών στη βάση προγραµµατικών, µεγάλων συµφωνιών, όπως
είναι το αυστριακό µοντέλο.

Μπορεί να υπάρξει µια προγραµµατική σύγκλιση. ∆εν υπο-
χρεώνεις το Συµβούλιο της Επικρατείας τι θα κρίνει στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, αλλά ξέρουµε όλοι ποιες είναι οι
κατευθύνσεις της πολιτείας µας ως σύνολο. Είναι προς σκέψη.
Άλλη απάντηση δεν υπάρχει σε αυτό. Πάντως, δεν υπάρχει δυ-
νατότητα εφετείου υπό την έννοια αυτή. Υπάρχει, όµως, δυνα-
τότητα συνεννόησης. Είναι η δύναµη των πραγµάτων. Είναι µια
συγκυρία, στην οποία πρέπει να συνεννοηθούµε –πώς θα γίνει-
όλες οι εξουσίες, χωρίς να θίγεται η αυτοτέλεια της κάθε µίας.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι εγώ χαιρετίζω την αλλαγή στάσης
και λέω ότι είναι απολύτως αναγκαίο σήµερα να φύγουµε από
την κουλτούρα του «αντί» και να πάµε εις την κουλτούρα του
«συν». Το «αντί» θέλει πρόταση. Αντιπολίτευση: «ναι» µε συγκε-
κριµένη πρόταση. ∆ιότι είναι υποχρέωση να υπάρχει µια, αν θέ-
λετε, δυνατότητα επιλογής. Αλλιώς είναι στείρο.

Άρα, οτιδήποτε έχει σχέση µε τη συνεννόηση, µε τη συµµε-
τοχή, µε τη σύνθεση είναι αξία την οποία ο τόπος σήµερα χρειά-
ζεται. Προσωπικά εγώ, αλλά και η Κυβέρνηση δια στόµατος
Πρωθυπουργού, το επιδιώκει.

Άκουσα επίσης και περί νεοφιλελεύθερων. Εγώ, λοιπόν, να
σας πω κάτι. Νοµίζω ότι αυτή η ετικετολογία δεν είναι σωστή. ∆εν
υπάρχουν ετικέτες. Ας κριθεί κάτι µε βάση αυτό το οποίο είναι. Ο
νόµος από µόνος του δεν έχει ετικέτα ούτε ιδεολογία. Είναι αυ-
τός που είναι. Βεβαίως, µπορεί να έχει αποτελέσµατα προφανώς,
ως υπερδοµή, αλλά από µόνος τους δεν µπορεί να κριθεί.

Εν πάση περιπτώσει, σ’ αυτό το νόµο, που είναι νόµος πλαί-
σιο, δεν µπορεί να γίνει µια δίκη προθέσεως. Ας δούµε τι θα
έρθει, και θα κριθεί. Και εν πάση περιπτώσει, αυτό το οποίο θα
κριθεί θα δώσει και την τελική ταυτότητα.

Επίσης, άκουσα µια, θα έλεγα, φιλική κριτική, η οποία αφορά
τα θέµατα Υπουργών, ποιος έχει το «INVEST IN GREECE ΑΕ», το
επενδύειν στην Ελλάδα κ.λπ.. Λοιπόν, εµείς το κάναµε για οικο-
νοµία. ∆εν δηµιουργούµε νέους θεσµούς. ∆εν υπάρχει τέτοια
ανάγκη. Προσπαθούµε να αναδιοργανώσουµε και να αξιοποιή-
σουµε τους, ήδη υπάρχοντες πόρους. Υπάρχει το «ΕΠΕΝ∆ΥΣΤΕ
Α.Ε.». Θα κοιτάξουµε να το κάνουµε καλύτερο. Η διάκριση, η
οποία έγινε είναι αρκετά σαφής. Ένα τµήµα θα αφορά στρατη-
γικές επενδύσεις και θα έχω την πολιτική ευθύνη εγώ και το άλλο
τµήµα θα το έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης, διότι υπάρχουν και οι
άλλες επενδύσεις. Έχει και άλλες λειτουργίες και δεν πρέπει να
αναιρεθούν. ∆εν µε φοβίζει αυτό.

Επίσης, θέλω να σας πω για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε,
θα παρατηρήσατε ίσως ότι είναι ένας καθαρός νόµος, από πλευ-
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ράς καλής νοµοθέτησης. Είναι ένας νόµος, ο οποίος δεν παρα-
πέµπει σε κανέναν άλλον. Μπορεί να διαβαστεί ο ίδιος ο νόµος
αυτοτελώς, πράγµα το οποίο, αν γινόταν συνεχώς, ο νόµος θα
είχε καλύτερη ορατότητα και θα υπήρχε και λιγότερο πρόβληµα
όσον αφορά τα θέµατα της πολυνοµίας και της δυσκολίας που
έχουµε σε ορισµένες περιοχές του δικαίου, όπως παραδείγµατος
χάρη στην πολεοδοµική νοµοθεσία, να βγάλουµε άκρη.

∆εν µπορείς να βγάλεις άκρη. Αδύνατον! Η αλλαγή του στοι-
χείου τάδε, το ζ’ του νόµου τάδε άλλαξε κ.λπ.. Νοµίζω, λοιπόν,
ότι αυτό είναι ένα θετικό πράγµα.

Επίσης, πρέπει να επιµείνω πάρα πολύ στο εξής. Η διαδικασία
στις επιτροπές ήταν πολύ παραγωγική και φυσικά, είµαι ανοικτός
σε απόψεις, διότι δεν νοµοθετεί κανείς για τον εαυτό του ούτε
είναι θέµατα εγωισµού. Νοµοθετείς για τους Έλληνες, για την
πολιτεία και εποµένως αυτός ο νόµος είναι νόµος όλων. Είναι
προφανές ότι όταν ακούγεται µια ορθή παρατήρηση, είναι υπο-
χρέωση να την κάνεις δεκτή και δεν χρειάζονται εύσηµα γι’ αυτό,
διότι υπάρχει και µια τελική ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα ήθελα να ολοκληρώσω µ’ ένα θέµα, για το οποίο και προ-
σωπικά είµαι ευαίσθητος. Είναι το θέµα της διαφάνειας. Οφείλω
να οµολογήσω ότι δεν ακούστηκε τίποτα το οποίο ήταν µία δίκη
προθέσεως στην Ολοµέλεια. Θέλω, όµως, να σας πω το εξής.
Υπάρχουν τρία στάδια αξιολόγησης. Υπάρχει µια προαξιολό-
γηση, υπάρχει η αξιολόγηση από µια µεγάλη διυπουργική επι-
τροπή. Τι να κάνω; Η άλλη επιτροπή των επενδύσεων δεν
λειτούργησε ποτέ. Τώρα φτιάξαµε αυτήν. Εντάξει, δεν χάλασε
και ο κόσµος! ∆ηλαδή, δεν αφαιρούµε τίποτα από µια ήδη λει-
τουργούσα επιτροπή, αλλά υπάρχει αυτή η οποία θα είναι και πιο
ειδικευµένη και προσηλωµένη. Υπάρχει, τέλος, µια αξιολόγηση
από τη Βουλή.

Υπάρχουν, επίσης, και τέσσερα στάδια διαφάνειας. Τρία στά-
δια αξιολόγησης και τέσσερα διαφάνειας. Απόφαση της ένταξης
στη Βουλή, δηµοσίευση και λοιπά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εδώ φθάσαµε στο εξής σηµείο. ∆έχθηκα ορθή παρατήρηση
από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Προς ποια κατεύ-
θυνση; Ότι δεν έχω το δικαίωµα από το Σύνταγµα για λόγους
διαφάνειας –και έχει δίκιο η Επιστηµονική Επιτροπή- να υποχρε-
ώσω τη Βουλή να ακούει ή να εξετάζει ή να εγκρίνει πράγµατα
για τα οποία η ίδια δεν υποχρεώνει τον εαυτό της. Έχει δίκιο,
κατά το Σύνταγµα. Έως εκεί έφτασε η υπερευαισθησία.

Πρώτο στάδιο: Απόφαση ένταξης στη Βουλή. ∆ιαφανές.
∆εύτερο στάδιο: ∆ηµοσίευση αποφάσεων στο διαδίκτυο.
Τρίτο στάδιο: Έγκριση σύµβασης από τη Βουλή. Αυτό, όταν ο

νόµος το προβλέπει βέβαια, διότι δεν µπορείς να πηγαίνεις στη
Βουλή ό,τι θες. Πρέπει να επιβάλει ο νόµος και αυτό λέει και το
Σύνταγµα.

Τέταρτο στάδιο: Σε περίπτωση που υπάρχουν φορολογικά κί-
νητρα, προφανώς τα ιδιαίτερα φορολογικά κίνητρα, τα οποία
είναι και το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα, αυτά τα φορολογικά κί-
νητρα να περνούν υποχρεωτικά από τη Βουλή. Και αυτό το προ-
βλέπει το Σύνταγµα.

Θα πρέπει να µου θυµίσει κάποιος ή να µου δείξει ένα νόµο
συγκεκριµένο, που να έχει περισσότερα πεδία διαφάνειας από
αυτά. Ποιος άλλος νόµος υπάρχει; Εγώ δεν έχω βρει κανέναν,
αλλά εάν υπάρχει, να το εξετάσουµε.

Επίσης, ας µην δηµιουργήσουµε µια υπεργραφειοκρατία δια-
φάνειας, γιατί είπαµε αρχή µεσότητας. Ναι στη διαφάνεια, µε-
γάλο δηµοκρατικό αγαθό, βάση της ∆ηµοκρατίας, αλλά από την
άλλη πλευρά, να λαµβάνεται και µια απόφαση, να προχωρεί και
κάτι, διότι εάν κάνεις τρία χρόνια σε διαβουλεύσεις για διαφά-
νεια, τελείωσε η επένδυση. ∆εν περιµένουν οι επενδύσεις. Κι-
νούνται σε πραγµατικό χρόνο ούτε σε πολιτικό ούτε σε
κοινοβουλευτικό. Φεύγει ο επενδυτής, όταν βρει αλλού. ∆εν
θέλω να πω για λόγους προφανείς και εθνικούς, εάν όµως κά-
ποιος ενδιαφέρεται ιδιαιτέρως, έχω επτά περιπτώσεις επενδυ-
τών την τελευταία τετραετία που έφυγαν από εδώ και πήγαν στην
Τουρκία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σύνολο θέσεων εργασίας από αυτά; Υπολογίστε πάνω από
τρεις χιλιάδες θέσεις. Όµως, ο Ερντογάν δίνει σε δεκαπέντε
µέρες. ∆εν είµαι υπέρ αυτού του συστήµατος. ∆εν µπορούµε,
δεν το αντέχουµε δηµοκρατικά. Η δηµοκρατία έχει ένα κόστος.
Από την άλλη πλευρά, όµως, να µην πάµε και στο άλλο άκρο.
Αρχή µεσότητας.

Εκτός του ότι υποχρεώνουµε για πρώτη φορά δια νόµου να
υπάρχει σύµφωνο ακεραιότητος σε όλες τις συµβάσεις, που θα
υπογραφούν, που είναι η διεθνής καθιερωµένη πρακτική, για
πρώτη φορά δηµιουργούνται και κωλύµατα, ακόµα και σε επί-
πεδο Υπουργών, όπως θα παρατηρήσατε. ∆εν έχουµε σε τίποτα
να φοβηθούµε το νόµο αυτό, όσον αφορά τα θέµατα διαφάνειας.
Είναι πολύ προχωρηµένος. Ο προβληµατισµός, µήπως είναι πολύ
πιο προχωρηµένος θα µε προβληµάτιζε περισσότερο, για να
είµαι ειλικρινής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

∆εν φιλοδοξώ, προφανώς, και δεν φιλοδοξεί κανείς να λύ-
σουµε όλα τα προβλήµατα που υπάρχουν µ’ ένα νόµο. Όσον µε
αφορά, όσον αφορά το Συµβούλιο της Επικρατείας και τις δικα-
στικές αρχές, θέλω να θυµηθώ και εγώ τον Πλάτωνα –νοµίζω ότι
η κ. ∆ιαµαντοπούλου αναφέρθηκε στην «Πολιτεία του Πλάτω-
νος»- λέγοντας αυτό που υπάρχει στον Πολιτικό του Πλάτωνα,
στην παράγραφο 294α: «Ο νόµος δεν µπορεί ποτέ, περιλαµβά-
νοντας µε ακρίβεια ό,τι είναι άριστο και δικαιότατο για όλους, να
επιτάσσει και το καλύτερο για τον καθένα». Και αυτό, γιατί; Οι
ανοµοιότητες και των ανθρώπων και των πράξεων και το γεγονός
ότι η ανθρώπινη ζωή ποτέ δεν ησυχάζει, δεν επιτρέπουν να ορι-
στεί κάτι κατά τρόπο απλό και σε καµµία περίπτωση για όλους.

Αυτό είναι αλήθεια. Γι’ αυτό ο νόµος αυτός είναι νόµος-πλαί-
σιο. Το συγκεκριµένο είναι εις την κρίση κοµµάτων της Βουλής
και για την ευθύνη θα υπάρχει έτσι και αλλιώς η ευκαιρία επί του
συγκεκριµένου να τοποθετηθούν όλοι. Γιατί εδώ υπάρχουν και
λογαριασµοί, µε την καλή έννοια. Ποιος είναι υπέρ ή κατά επί του
συγκεκριµένου; Τη θέλουµε ή δε τη θέλουµε; Υπάρχει, όµως.
Τώρα δεν έχω να σας προτείνω καµµιά επένδυση.

Στις διακρατικές συµβάσεις που παρατήρησε ο εισηγητής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι ο παραλλη-
λισµός µε τον ΟΛΠ δεν είναι εύστοχος. Πρώτα απ’ όλα, δεν ήταν
διακρατική η σύµβαση, το είπατε και εσείς. Όµως, µη βλέπετε
µόνο από τους διαγωνισµούς τον ΟΛΠ, δείτε και τον ΟΛΘ. Μην
βλέπουµε µόνο το ένα, ας δούµε και το άλλο που απέτυχε. ∆ια-
γωνισµοί, όταν είναι κάτι το οποίο επιτάσσει ή, αν θέλετε, περι-
λαµβάνει συνολικότερο εθνικό συµφέρον, βεβαίως υπάρχουν.
Γιατί µπορεί να µην είναι µόνο µια επένδυση. ∆εν υπογράφουν τα
κράτη, αν θέλετε, συµφωνίες µόνο για µια επένδυση ad hoc.
Υπάρχει ένα συνολικό πλέγµα σχέσεων, το οποίο εξελίσσεται.

∆ιακρατικές συµβάσεις. Εγώ είµαι απολύτως υπέρ. Και βε-
βαίως, δεν έχει πρόβληµα το κοινοτικό δίκαιο. Είναι προς τιµήν
σας που το αναγνωρίσατε, γιατί είστε και γνώστης του κοινοτικού
δικαίου. Γιατί όχι διακρατικές; Τι φοβόµαστε; Ίσα- ίσα, στη Βουλή
θα έρθουν. Φοβόµαστε ότι η Βουλή δεν µπορεί να κρίνει, να αξιο-
λογήσει ή ότι στη Βουλή µέσα οτιδήποτε υποκρύπτεται δεν θα
φανεί, δεν θα αξιολογηθεί, δεν θα κοινολογηθεί και τελικά πολι-
τικώς δεν θα κριθεί; Τι το φοβόµαστε; Ο καλύτερος δρόµος. Πολ-
λές φορές, αντίθετοι διαγωνισµοί, µε τις αξιολογήσεις και κυρίως
µε τις βαθµολογίες, υποκρύπτουν, θα έλεγα, πλαίσιο όχι µόνο
διαφάνειας, αλλά αντίθετα αδιαφάνειας. Και πολλοί διαγωνισµοί
είναι προαποφασισµένοι, όχι απαραίτητα µε εµπλοκή αρχών,
αλλά και µεταξύ ιδιωτών από πριν. Αυτή είναι η αλήθεια. Μη βγά-
ζουµε, λοιπόν, µεγάλες θεωρίες. Όχι στις διακρατικές συµβά-
σεις, ναι στους διαγωνισµούς. ∆εν είναι πανάκεια, είναι συγκε-
κριµένο και το συγκεκριµένο να κριθεί σε όλες τις πτυχές.

Η δική µου φιλοδοξία θα είναι, εάν κατορθώσουµε, να επιτύ-
χουµε στο επόµενο οκτάµηνο, που είναι κρίσιµο, την προσέλκυση
µιας ή δύο επενδύσεων και σήµερα πρέπει να σας πω όσον
αφορά τη συζήτηση η οποία γίνεται στο εξωτερικό –και έχω
πλήρη αντίληψη γιατί ερωτώµαι- το ότι υπάρχει αυτός ο νόµος
και έρχεται προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων, ήδη έχει δη-
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µιουργήσει µια θετική ανταπόκριση.
Σας ευχαριστώ πολύ όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ της Επικράτειας, για τη συγχρονότητα,
τη διαφορετικότητα και ως προς το βαρβαρισµό που ακούω του
fast food κ.λπ. και τη modernité του πολιτικού σας λόγου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Πρόεδρος του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει
το λόγο για τρία λεπτά, να κάνει µια παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη
προσοχή και νοµίζω ότι ουσιαστικά είναι η παρθενική σας οµιλία
εδώ στη Βουλή στην υπεράσπιση κάποιου νοµοσχεδίου.

∆ιαπιστώνω ότι είναι ένα προσωπικό σας στοίχηµα, να «τσου-
λήσει» αυτή η υπόθεση, γιατί αυτό –όπως το έχετε ονοµάσει fast
track- µπορεί να είναι «φαστ τράκος» µε το κατεστηµένο για σας.

Κατ’ αρχάς, δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί fast track; Γρήγο-
ρες επιδόσεις, τάχιστες διαδικασίες. Έχουµε την πλουσιότερη
γλώσσα στον κόσµο. ∆εν χρειάζεται να παίρνουµε δάνεια τώρα
από γλώσσες, οι οποίες έχουν ένα περιορισµένο λεξιλόγιο, ανε-
ξαρτήτως εάν έχουν µια παγκόσµια απήχηση. Ας τιµήσουµε τη
γλώσσα µας. Εγώ θα το χαρώ να το ονοµάσετε τάχιστες διαδι-
κασίες, γρήγορες επιλογές.

Προσπαθείτε να φέρετε µεγάλες επενδύσεις. Σκέφτεται κα-
νείς στην Κυβέρνηση, όµως, γιατί φεύγουν ήδη µεγάλες επιχει-
ρήσεις από την Ελλάδα; Πήγε κανείς από εσάς στην «COCA
COLA» να τους πει: γιατί φεύγετε, βρε παιδιά, γιατί πάτε στην
γειτονική χώρα; Πήγατε στον «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟ» να τους πείτε:
γιατί φεύγετε, βρε παιδιά, να πάτε απέναντι; Πήγατε στην
«ΤΙΤΑΝ», που είναι ιστορία συνδεδεµένη µε την Ελλάδα, να τους
πείτε: γιατί φεύγουν, βρε παιδιά, τα τσιµέντα από εδώ; Ναι, να
φέρουν καινούριους, αλλά άµα χάνουµε τις παλιές επιχειρήσεις,
τις δοκιµασµένες; Να πάει να τους πει κάποιος: γιατί φεύγετε;
Είπατε για επτά επενδύσεις έτοιµες που πήγαν στην Τουρκία.
Γιατί έφυγαν τα µεγαλύτερα κλωστήρια της Ελλάδας «ΝΑΟΥΣΑ»
και πήγε στα Σκόπια; Τι συµβαίνει; Εάν δεν διερευνήσουµε για
ποιο λόγο φεύγουν όλοι αυτοί, τότε δεν θα βρείτε το λόγο της
επιχειρηµατολογίας, για να έρθουν κάποιοι καινούριοι.

∆είτε, κύριε Υπουργέ, γιατί έφυγε η «PIRELLI», που έδινε ζωή
στην Πάτρα και είχαµε ελαστικά φθηνά;

Γιατί µιλάω για συναίνεση; Να υπάρξει και ένα πλαίσιο στις
απεργίες. Μην γίνεται απεργία για την απεργία, για να δηµιουρ-
γούµε εντυπώσεις κοµµατικής υπερπαραγωγής. Αυτά είναι που
διώχνουν. Έτσι έφυγε η «PIRELLI». Και ρωτώ: Ωφελήθηκε η Ελ-
λάδα που έφυγε το µεγάλο εργοστάσιο; Ρωτάει κανείς την
Πάτρα που χάθηκαν χιλιάδες θέσεις εργασίας; Ρωτάει τον κατα-
ναλωτή, ο οποίος πληρώνει ακριβότερο το εισαγόµενο λάστιχο;

Εποµένως, εάν δεν υπάρξει ένα µίνιµουµ εθνικής συνεννόη-
σης, δεν θα βγάλουµε τη χώρα από το τέλµα. Και είναι υποχρέ-
ωση όλων µας να καταλάβουµε ότι η Ελλάδα βουλιάζει και η
Ελλάδα έχει εχθρούς, όπως η κ. Μέρκελ. Πρέπει να χαιρετή-
σουµε το ότι και ο Πρωθυπουργός σήκωσε ανάστηµα και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση συµπορεύθηκε και εµείς φωνάξαµε σε
όλους τους τόνους. ∆εν µπορούµε κάθε φορά, κύριε Υπουργέ,
να µας πιέζει η Γερµανία να πάρουµε δικά της προϊόντα, προ-
κειµένου να µην µας κάνει «νταντά». Και προχθές, µε αδιαφανείς
διαδικασίες -γιατί διαφανής διαδικασία είναι ο διαγωνισµός- το
είπατε πριν από λίγο, αναγκαστήκαµε να πάρουµε τα πυροµα-
χικά από τη Γερµανία, µε απειλές ότι θα µας κάνει «νταντά».

Να καταλάβει, λοιπόν, ο κόσµος ότι η Γερµανία «µας τα παίρ-
νει» και όχι εµείς από τη Γερµανία. Γιατί όταν πηγαίνετε, κύριοι
Βουλευτές στο «LIDL» και πληρώνετε τρεις φορές επάνω τα
προϊόντα που έχει το κατάστηµα απ’ ό,τι τα πληρώνει ο Γερµανός
καταναλωτής, «µας τα παίρνει» η Γερµανία. Η Γερµανία των Ναυ-
πηγείων, η Γερµανία των τηλεπικοινωνιών, η Γερµανία των φα-
ναριών στο δρόµο που χαλάνε, η Γερµανία των αξονικών και
µαγνητικών τοµογράφων, η Γερµανία των leopard, η Γερµανία
του αεροδροµίου «HOCHTIEF», µε όλα τα συνοδά σκάνδαλα όλα

αυτά τα χρόνια. Η Γερµανία «µας τα παίρνει» και εν συνεχεία λέει
ότι µας πετάει λεφτά µε τα ελικόπτερα.

Κάποια στιγµή να συνειδητοποιήσουµε ότι αυτό το κράτος δεν
έχει βάλει ακόµη κόκκινο φωτάκι, για να έχει ανάγκη τους προα-
γωγούς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιο Καρατζαφέρη.
Ο Υπουργός κ. Χάρης Παµπούκης έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ είναι προφανές ότι δεν είναι καθόλου
ευχάριστο να κλείνουν επιχειρήσεις. Πρέπει να σας πω ότι το ένα
δεν είναι άσχετο µε το άλλο. ∆εν λέω ότι µπορεί να σου έρθουν
όλες, αλλά από τη στιγµή που µία επιχείρηση κλείνει, πρωτού
κλείσει πάντοτε ένας επιχειρηµατίας σκέπτεται και τη δυνατό-
τητα εξαγοράς του. ∆ηλαδή η προσέλκυση, δεν έχω καµµία
αντίρρηση, επί της αρχής, να βρούµε έναν ωραίο όρο, το έψαξα,
οµολογώ ότι απέτυχα, αλλά αν υπάρχουν ιδέες, η Βουλή, βε-
βαίως πρόθυµη να αλλάξουµε την ονοµασία του νοµοσχεδίου-
δεν είναι εντελώς άσχετη. Είναι γεγονός ότι µπορεί να φύγει κά-
ποιος -δεν θέλω να χρησιµοποιήσω συγκεκριµένα παραδείγµατα
για προφανείς λόγους- και µπορεί αυτός να εξαγοραστεί από κά-
ποιον άλλον. Αυτό θα έχει ως συνέπεια, αν θέλετε, τη διατήρηση
της επιχείρησης, άρα της διατήρησης της δουλειάς. Βεβαίως,
υπάρχουν λόγοι, τους είπαµε, τους ξέρουµε. ∆εν φτάνει να τα
λέµε, πρέπει να γίνουν και πράξεις απ’ όλους.

Για το θέµα της εθνικής συνεννόησης βεβαίως, είπα όχι µόνο
πολιτική, αλλά και πολιτειακή και µεταξύ των εξουσιών. Πώς να
το κάνουµε;

Γερµανία. ∆εν έχουµε ξεκινήσει κάποιον ελληνογερµανικό πό-
λεµο, όχι, και προφανώς δεν υπάρχουν «κόκκινα φώτα». Υπάρ-
χει φρόνηµα του ελληνικού λαού, ο οποίος είδαµε ότι έχει αντέξει
τις κακουχίες. ∆υστυχώς, το πρόβληµα είναι στην Ευρώπη, είναι
πιο ευρύ, πιο σηµαντικό, υπερβαίνει την Ελλάδα, η οποία θα
πάρει θέσεις. Ο κύριος Πρωθυπουργός είχε την τόλµη, όπως συ-
νήθως κάνει, στη διεθνή σκηνή να θέσει τα θέµατα όχι εναντίον
της Γερµανίας, αλλά προς όφελος της Ευρώπης και δεν είναι η
Ελλάδα µόνη σε αυτό.

Θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι σήµερα που η Ευρώπη κλονί-
ζεται, που πάµε σ’ έναν κόσµο πολυπολικό, δεν είναι δυνατόν
παρά µόνο να προάγεται η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. Μόνο αυτό
θα σώσει την Ευρώπη και µόνο έτσι η Ευρώπη θα µπορεί να µε-
τέχει στο νέο πολυπολικό κόσµο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό Επικρατείας κ. Χάρη Παµπούκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για ένα
δευτερόλεπτο µόνο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Κα-
ρατζαφέρη, έχετε το λόγο για µισό λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, να συνειδητοποιήσουµε ότι
απέναντί µας έχουµε ένα Ράιχ, δεν είναι το τρίτο, αλλά η φρα-
σεολογία της κ. Μέρκελ εις βάρος της χώρας είναι ακριβώς η
ίδια µε τη φρασεολογία του Γκέρινγκ το 1942 –και παραπέµπω σε
βιβλιογραφία- στο Υπουργικό συµβούλιο: «Μέχρι πότε εµείς θα
ασχολούµεθα µε τους Έλληνες ακαµάτες;».

Πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή η Ελλάδα να σηκώσει το ανά-
στηµα και να εξηγήσουµε ότι αυτές τις συµπεριφορές δεν τις
ανεχόµαστε. Η Γερµανία ή θα φύγει η ίδια από το ευρώ ή θα βγά-
λει όλες τις χώρες που αισθάνεται ότι την κουράζουν από το
ευρώ. Η Ευρώπη θα έχει την τύχη της Ιεράς Συµµαχίας, δεν θα
υπάρχει σε λίγα χρόνια. Εποµένως, ας φροντίσουµε εµείς να
έχουµε διέξοδα σε αυτά τα αδιέξοδα, τα οποία δηµιουργούνται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καρατζαφέρη.
Ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης έχει το λόγο.
Κύριε Πρόεδρε, θέλετε το δεκάλεπτό σας;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, όχι.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε πολλή προσοχή και πράγµατι
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η εφαρµογή αυτού του νοµοσχεδίου µπορεί να αποτελέσει την
αφετηρία αναστροφής αυτής της κατωφερικής πορείας, που
ακολουθεί η οικονοµία της χώρας.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το Κοινοβούλιο και τις αρµοδιότητές του
και από την εµπειρία που έχουµε αποκοµίσει µέχρι τώρα, θέλω
να θέσω υπόψη σας και υπόψη του Σώµατος την εξής παρατή-
ρησή µου: Όταν έρχονται συµβάσεις του δηµοσίου προς κύρωση
στη Βουλή, κατά κανόνα, εκτός από τη διαδικασία ενώπιων των
επιτροπών, όπου ορισµένοι Βουλευτές-µέλη των επιτροπών, έχο-
ντας και ειδική επιστηµονική ή επαγγελµατική γνώση και εµπει-
ρία, τοποθετούνται εκεί, γίνεται προσπάθεια βελτίωσης, όπως
επίσης και κατά την ενηµέρωση που πολύ σωστά προβλέπεται
εδώ και µάλιστα και γενική και ειδικότερα, όταν πρόκειται να πα-
ρεκκλίνετε ακόµη και από τη διαδικασία που ορίζεται από την
Κοινότητα, σχετικά µε τη διενέργεια κλειστού διαγωνισµού.

Στην Ολοµέλεια δυστυχώς -δεν ξέρω αν θα συνεχιστεί, φο-
βούµαι όµως, ότι θα συνεχιστεί αυτό το φαινόµενο- δεν συζη-
τούνται πολιτικά θέµατα. Αυτή είναι η αποστολή της Ολοµέλειας,
µετά την τροποποίηση του Συντάγµατος και του Κανονισµού της
Βουλής το 2001. Η συζήτηση συνήθως δεν τεκµηριώνει για έναν
τρίτο ή τον πολίτη, που ίσως παρακολουθεί τις διαδικασίες της
Βουλής µε τον όγκο του υλικού, των εγγράφων, των µελετών.

Πρέπει να σας πω –το γνωρίζετε ασφαλώς εσείς από την επαγ-
γελµατική σας εµπειρία, αλλά και όσοι µε παρακολουθούν- ότι
κάθε σύµβαση που έρχεται εδώ, συνοδεύεται πολλές φορές από
όγκους εγγράφων, σχεδιαγραµµάτων, µελετών, που µπορεί να
καταλαµβάνουν ένα ολόκληρο δωµάτιο της ∆ιεύθυνσης Νοµο-
θετικού Έργου.

Είµαστε πια σε µια εποχή όπου οι πλέον καλόπιστες και έντι-
µες παρουσίες σ’ αυτήν την Αίθουσα και γενικότερα στο δηµόσιο
βίο διασύρονται, επικαλύπτονται από την ανάγκη δηµιουρ- γίας
εντυπώσεων της στιγµής. Ως σήµερα το πρωί άκουγα στα ρα-
διόφωνα ότι θα πάρουν 1.000.000 ευρώ τα µέλη αυτής της Επι-
τροπής για το Βατοπέδι.

Σίγουρα, αυτοί που υπαγορεύουν σε λειτουργούς της ενηµέ-
ρωσης του λαού, καθιστώντας τους υπαλλήλους καµµιά φορά
και της µιας χρήσεως, διότι αν δεν ανταποκρίνονται στις εντο-
λές, την άλλη µέρα αποµακρύνονται από τα ραδιόφωνα, από την
τηλεόραση, από οπουδήποτε, γνωρίζουν την απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής και του Σώµατος ότι δεν θα υπάρξει καµµία
αµοιβή των µελών αυτών.

Εν τούτοις, το ισχυρίζονται και τον ισχυρισµό αυτόν τον παίρ-
νουν το βράδυ διάφορα υποτιθέµενα ενηµερωτικά δελτία και
προκαλείται αυτή η τεράστια σύγχυση στη συντριπτική, δυστυ-
χώς, πλειονότητα του λαού.

Είµαστε υποχρεωµένοι, είµαστε µια κοινοβουλευτική δηµο-
κρατία. ∆εν είµαστε το καθεστώς που επιτρέπει στον πρωθυ-
πουργό της γείτονος χώρας -όπως είπατε και συµβαίνει
πράγµατι- να αποφασίζει σε δεκαπέντε ηµέρες. Εκεί οι συνθήκες
–ούτε εσείς το είπατε προφανώς και κανείς δεν το εννοεί σ’
αυτήν την Αίθουσα- είναι γνωστές. Εδώ οι συνθήκες είναι εντε-
λώς άλλες και έχουν διαµορφωθεί για το λόγο που συχνά τονίζω
σ’ αυτήν την Αίθουσα, όπου µόνο µπορώ να οµιλώ, γιατί εκτός
αυτής της Αιθούσης είµαι φιµωµένος. Οι συνθήκες, λοιπόν, που
έχουν διαµορφωθεί εδώ είναι αυτές που µπορούν να επιτρέψουν
στον οποιοδήποτε ανταγωνιστή του οποιουδήποτε επενδυτή που
έρχεται, να σας διασύρει, να σας ανασκολοπίσει ηθικά και πολι-
τικά. Και τότε δεν έχει κανένα νόηµα η όποια προσπάθεια θα κα-
ταβάλλετε. Εκεί, λοιπόν, σε δεκαπέντε ηµέρες ο Ερντογάν
µπορεί να υπογράφει και κανείς να µην τολµά να πει οτιδήποτε.
Εδώ είναι ασύδοτος ο καθένας, ακόµα και όταν υπάρχει πλήρης
η εικόνα της λευκότητας και της καθαρότητας.

Βέβαια, για να µην µεταφέρουµε τις ευθύνες σε µία µόνο
πλευρά, σε µία από τις τέσσερις εξουσίες, ευθύνες έχουµε
πρώτα από όλα εµείς, που είµαστε οι αντιπρόσωποι του λαού και
οφείλουµε ακόµα τον τρόπο που ζούµε, τον τρόπο που συµπε-
ριφερόµεθα, τον τρόπο που τοποθετούµεθα εδώ στη Βουλή να
τα µετράµε. ∆ιότι η εικόνα την οποία δίνουµε δυστυχώς –αντιθέ-
τως, η σηµερινή συνεδρίαση για µένα είναι µία αισιόδοξη νότα
για το Κοινοβούλιο- όταν η χώρα καταστρέφεται, όταν βρίσκεται
αντιµέτωπη µ’ έναν οικονοµικό πόλεµο, που είναι σκληρότερος

από τον πόλεµο των όπλων, είναι αυτή. Και η εικόνα του λαού
είναι αντανάκλαση της δικής µας εικόνας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλω να σας παρακαλέσω να ξαναδείτε το
θέµα. Τα είχα πει και στον κ. Σουφλιά, όταν µας έφερε εδώ τις
συµβάσεις για τα λεγόµενα µεγάλα έργα, όπως ήµουν αναγκα-
σµένος, µε βάση αυτά που πιστεύω και αυτά που τήρησα επί χρό-
νια ως Πρόεδρος της Βουλής. ∆ιάφοροι χρυσοκάνθαροι του
νεοπλουτισµού ελέγχουν τα πάντα σε αυτήν τη χώρα. Να το
πούµε καθαρά, να το τολµήσουµε, για να το καταλάβει ο λαός
και να αγκαλιάσει τους εκπροσώπους του και να µην υπόκειται σε
αυτήν την ποδηγέτηση αυτών των δυνάµεων.

Είχα την υποχρέωση και ανέβαινα στην Έδρα και παρ’ όλο που
το κόµµα µου τις εψήφιζε, εγώ τις κατεψήφιζα. Τη σύµβαση για
την υποθαλάσσια σήραγγα της Θεσσαλονίκης την κατεψήφισα
και βέβαια, τώρα το ελληνικό δηµόσιο καλείται να πληρώσει απο-
ζηµιώσεις στον εργολάβο του έργου, διότι η Βουλή κύρωσε τη
σύµβαση αυτή.

Και δεν κύρωσε, κύριε Υπουργέ, απλώς τη φορολογική απαλ-
λαγή, τα οποιαδήποτε άλλα κίνητρα, οτιδήποτε συγκεκριµένο,
αλλά ψήφισε όλο αυτό το δωµάτιο των εγγράφων, των φακέλων,
για τα οποία εγώ πιστεύω ότι δεν µπορεί να έχει άµεση γνώση.
Πολιτικές αποφάσεις παίρνει ο οποιοσδήποτε Υπουργός. Από
εκεί και πέρα, υπάρχουν οι σύµβουλοι, οι παρασύµβουλοι, οι
υπηρεσίες ενός διαλυµένου κράτους, που δεν επανιδρύθηκε και
φοβάµαι ότι θα περάσουν πολλά χρόνια, για να επανιδρυθεί.

Ακούω τώρα ότι θα έρθει τώρα ένα νοµοσχέδιο για την επανί-
δρυση των Υπουργείων. Εντάξει, το αποτολµήσαµε οι πάντες.
Και εγώ ως Υπουργός Προεδρίας είχα φέρει για τους οργανι-
σµούς των Υπουργείων. Αµ δε! Στα υπουργεία οι µανδαρίνοι, οι
συνδικαλιστές κ.λπ. πάνε και έρχονται, δεν γίνεται ποτέ τίποτα.
Μακάρι κάποτε να γίνει.

Αλλά όταν τοποθετούµην ήρθαν δυο-τρεις συνεργάτες του κ.
Σουφλιά και είπαν: «Κύριε Πρόεδρε, µας προσβάλλετε. Πώς φα-
ντάζεστε…;» Λέω: «∆εν σας προσβάλλω. Αλλά δεν είναι δυνατόν
ο Υπουργός να ξέρει όλον αυτόν τον όγκο εκεί, τι έχετε συµφω-
νήσει, τι έχετε γράψει, τι έχετε διαπραγµατευθεί». Και ο τότε
Υπουργός, ο κ. Σουφλιάς, -επαναλαµβάνω- είχε συµφωνήσει ότι
ίσως χρειάζεται ένας νόµος. Είπατε ότι αυτόν το νόµο-πλαίσιο
θα τον ακολουθήσει και άλλος νόµος.

Εγώ είχα προτείνει το εξής και το προτείνω και σ’ εσάς, όσον
αφορά αυτά τα ζητήµατα, για τα οποία χρειάζεται απόφαση της
Βουλής. ∆ηλαδή η παραχώρηση αιγιαλού, πράγµατι, χρειάζεται
απόφαση της Βουλής. Να δούµε αν ένα έργο είναι τόσο µεγά-
λης σηµασίας ώστε να µπορούµε να αποφασίσουµε -δεν ξέρω
αν συνταγµατικώς το εγγυώµεθα, θα το δούµε τότε- ένα πράγµα
κοινόκτητο και κοινόχρηστο των πολιτών εµείς κατά τι να το πε-
ριορίσουµε ή µια φορολογική απαλλαγή ή οτιδήποτε. Όµως θα
ξέρει η Βουλή ότι αυτό εγκρίνει και θα ξέρει ο λαός ότι αυτό
εγκρίνει και θα ξέρουν κυρίως όλοι οι εµπλεκόµενοι, σε µια τέ-
τοια επιχείρηση ότι δεν θα είναι ανεύθυνοι, από τον Υπουργό,
από τα µέλη της ∆ιυπουργικής Επιτροπής µέχρι τον τελευταίο
συνεργάτη. Αυτό θα προστατεύσει και εσάς και τον επόµενο
Υπουργό, διότι δεν ξέρω πόσα χρόνια θα χρειαστεί για να βγει η
χώρα απ’ αυτό το αδιέξοδο.

Η καλύτερη απάντηση για την κ. Μέρκελ και όλους αυτούς σή-
µερα είναι η ενότητά µας. Πριν από εβδοµήντα χρόνια αντίστοι-
χες απειλές µε όπλα και πράξεις τις αντιµετωπίσαµε ενωµένοι οι
Έλληνες κι όχι µε κορόνες, όπως εδώ µέσα.

Τούτα είχα να πω, κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω ο κύριος Υπουργός
να δώσει µία απάντηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξω-
τερικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση των τροποποιήσεων του
Καταστατικού της Συνδιάσκεψης της Χάγης, όπως αυτές υιοθε-
τήθηκαν από την εικοστή ∆ιπλωµατική Σύνοδο της 30ης Ιουνίου
2005».
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Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος για δώδεκα
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ζη-
τήσω κι εγώ, ενδεχοµένως, την εύνοια του Προεδρείου µετά την
καταστρατήγηση όλων των χρόνων, όχι για τίποτε άλλο, αλλά
γιατί πρέπει να ειπωθούν µερικά πράγµατα, τα οποία -δόθηκε η
ευκαιρία εξάλλου- είναι εξαιρετικά ουσιαστικά.

Πρώτα απ’ όλα, θα ξεκινήσω µε µία παρατήρηση προς το Προ-
εδρείο. Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, η έκθεση των Νοµικών Υπη-
ρεσιών της ελληνικής Βουλής και της νοµοτεχνικής επιτροπής
για ένα σχέδιο νόµου το οποίο έχει συζητηθεί µε τη διαδικασία
την εξαιρετικά λεπτοµερειακή εδώ και ενάµιση µήνα, ένα µήνα,
για να µην είµαι απολύτως άδικος, έφθασε µόλις χθες. Έχει
έκταση είκοσι δύο σελίδες και, όπως αντιλαµβάνεστε, θα πρέπει
να γίνει µια σχετική παρατήρηση, κατά την εκτίµησή µας, διότι
προφανώς ούτε οι Έλληνες Βουλευτές, τα µέλη του ελληνικού
Κοινοβουλίου ούτε τα κόµµατα -τολµώ να πω- ούτε ο αξιότιµος
κύριος Υπουργός είχαν την ευκαιρία να τη µελετήσουν.

Υπ’ αυτήν την έννοια, παρακαλώ να εγγραφεί χαρακτηριστικά
αυτή η παρατήρηση και να τοποθετηθούν και οι συνάδελφοι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, διότι διαφορετικά δεν µπορούµε να
δουλέψουµε. ∆ιότι πράγµατι το σχέδιο νόµου είναι σηµαντικό,
διότι πράγµατι η κρίση την οποία περνάµε απαιτεί αποφάσεις,
απαιτεί συνεννόηση, απαιτεί συναίνεση, µε τη διαφορά ότι η συ-
ναίνεση στην πολιτική, για να είναι υποβοηθητική της κρίσης και
των αποφάσεων που έρχονται να ληφθούν, πρέπει να είναι πάνω
από το τραπέζι και όχι κάτω από το τραπέζι. Πρέπει να είναι δη-
µόσιος πολιτικός διάλογος στην Αίθουσα του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Πρέπει να είναι µια συνεννόηση µε ανοιχτά χαρτιά για
το µέλλον του τόπου. Και υπ’ αυτήν την έννοια, η συζήτηση, η
οποία γίνεται, είναι πολύ ουσιαστική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Ασφαλώς οι Πρόεδροι των κοµµάτων, εάν αποφασίσουν και
υπάρχει η σχετική πρόσκληση, θα πρέπει να συνεννοηθούν. Αλλά
η συναίνεση για το ελληνικό Κοινοβούλιο και για τις αποφάσεις
απαιτεί δηµόσιο διάλογο, απαιτεί αποφάσεις συλλογικές, οι
οποίες θα βοηθήσουν τον τόπο να βγει από αυτό το αδιέξοδο
στο οποίο, ενδεχοµένως, έχει µπει, παρά τις όποιες και ουσια-
στικές διαφορές έχουµε ανάµεσά µας.

Είµαι νεότερος πολλών σ’ αυτήν την Αίθουσα και µε πολύ µι-
κρότερη κοινοβουλευτική εµπειρία, αλλά τολµώ να πω ότι εκείνο
το παράδειγµα της Συγκυβέρνησης του 1989, όπου οι Υπουργοί,
λέει η ιστορία -και εκφράζω την καθαρά προσωπική µου άποψη-
δυσκολεύονταν να πάρουν απόφαση για την τιµή του κιλού του
ψωµιού, ενώ, έπαιρναν πολύ πιο γρήγορα και πιο εύκολα άλλες
αποφάσεις, όπως ήταν οι προµήθειες του ΟΤΕ, το πληρώσαµε
µετά από κάποια χρόνια. Άρα, λοιπόν, οι συνεννοήσεις που πρέ-
πει να κάνουµε, πρέπει να είναι εδώ.

Κύριε Υπουργέ, θα διαφωνήσω µαζί σας σε ό,τι αφορά τη δύ-
ναµη των πραγµάτων για τη συνεννόηση των εξουσιών. ∆ιότι η
συνεννόηση των εξουσιών, της Εκτελεστικής Εξουσίας, της Νο-
µοθετικής Εξουσίας και της ∆ικαστικής Εξουσίας δεν πηγαίνει
µε τη δύναµη των πραγµάτων. Πηγαίνει µε τη δύναµη του Ελλη-
νικού Συντάγµατος, το οποίο είναι και ο καταστατικός χάρτης της
δηµοκρατίας, το οποίο δεν µπορούµε να το κάνουµε λάστιχο,
γιατί δεν επιτρέπεται, γιατί έτσι και αλλιώς δεν γίνεται και γιατί
βεβαίως, το Συµβούλιο της Επικρατείας αποφασίζει µε βάση τη
συνταγµατική τάξη.

Άρα, λοιπόν, εδώ έρχεται ένα σχέδιο νόµου το οποίο στην
πραγµατικότητα προσπαθεί να δηµιουργήσει λίγο περισσότερο
ευνοϊκές συνθήκες απέναντι στο άρθρο 24, το οποίο είναι αυτό
που καθορίζει τον τρόπο χρήσης ή προστασίας, βεβαίως, των
δασικών εκτάσεων.

Κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό το οποίο είναι στο άρθρο 10 περί
απαλλοτρίωσης των δασικών εκτάσεων µε µία κοινή υπουργική
απόφαση, πρέπει να σας πω ότι πρώτον, απαγορεύεται η απαλ-
λοτρίωση για ιδιωτικές επενδύσεις -δεν το λέω εγώ, είστε νοµι-
κός, εγώ δεν είµαι- και δεύτερον η µία κοινή υπουργική απόφαση
δεν φτάνει για την απαλλοτρίωση δασικών εκτάσεων. Και δεν

είναι ζήτηµα εδώ να ανταγωνιστούµε για την πιθανή οριακή ερ-
µηνεία τη συνταγµατική του συγκεκριµένου άρθρου, αλλά έχει
να κάνει µε την ουσία του σχεδίου νόµου, δηλαδή µε τις µεγάλες
επενδύσεις.

Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την οποία οφείλατε να την
έχετε αντιµετωπίσει, διότι η έκθεση της αντίστοιχης Υπηρεσίας
της Βουλής λέει ρητώς και κατηγορηµατικώς ότι πρέπει κατ’
αρχάς να υπάρχει ιδιοκτήτης, για να του κοινοποιηθεί η απόφαση
και δεύτερον -σας λέω και πάλι ότι είναι γνωστό- ότι δεν επιτρέ-
πεται η απαλλοτρίωση για ιδιωτικούς σκοπούς, ένα ζήτηµα το
οποίο δεν συζητήθηκε.

Να γιατί, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, διαµαρτύροµαι γι’ αυτή
την έκθεση που έφτασε εχθές το βράδυ και καθόµασταν όλοι,
υποθέτω και εσείς. ∆εν αµφιβάλλω για τις καλές προθέσεις. ∆εν
αµφιβάλλω, δηλαδή, για το γεγονός ότι πρέπει να προχωρή-
σουµε µαζί. Μόνο που πρέπει να προχωρήσουµε σωστά και πά-
ντως µε τη δύναµη του Συντάγµατος.

Θέλω να σας πω ότι η Τουρκία και ο κ. Ερντογάν δεν έχει Σύ-
νταγµα σαν το δικό µας ούτε υπακούει σε ευρωπαϊκές αναγκα-
στικές συνθήκες ούτε έχει Ευρωπαϊκό-Κοινοτικό ∆ίκαιο να
αντιµετωπίσει ούτε έχει το βάθος της δηµοκρατίας, το οποίο
έχουµε. Άρα, η σύγκριση την οποίαν κάνατε, υποθέτω έχει πολύ
πιο στενό χαρακτήρα και την αποδέχοµαι µέχρι εκεί.

Οφείλω δε να σας πω ότι παραδείγµατος χάριν οι µεγάλες του-
ριστικές εγκαταστάσεις της Τουρκίας στα παράλια που είναι
ανταγωνιστικές για λόγους κόστους, δεν έχουν βιολογικούς κα-
θαρισµούς, δεν έχουν προστασία περιβάλλοντος, δεν υπάρχει
καµµία προστασία για τον πολίτη.

Αυτό το µοντέλο ζηλεύετε; Προφανώς, όχι. Ζηλεύετε το µο-
ντέλο της αδειοδότησης των επιχειρήσεων. Να το συζητήσουµε
εδώ, αλλά παρακαλώ, αυτές οι συγκρίσεις µεταξύ της ελληνικής
Κυβέρνησης και της δυνατότητας του κ. Ερντογάν να υπογρά-
φει, να µην δίνουν παράδειγµα προς µίµηση για τη δική σας Κυ-
βέρνηση. Παρακαλώ πολύ να ακούσετε τον εισηγητή µας κ.
Χατζηδάκη, όταν σας µιλάει για διαγωνισµούς, οι οποίοι υπα-
κούουν στους κανόνες διαφάνειας.

Και δεν είναι οι συνάδελφοι οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα
εκ των πραγµάτων και εκ της ουσίας να µελετήσουν µια επέν-
δυση, τα σχέδια, τα κοστολόγια προς το κράτος, τις προσµε-
τρούµενες αξίες ούτε είναι η Βουλή αυτή η οποία θα αποφασίζει.
Εσείς έχετε την Εκτελεστική Εξουσία και θα έπρεπε να έχετε τη
δύναµη και να έχετε εκείνο το νοµοθετικό πλαίσιο, µε το οποίο να
αποφασίζετε για τις επενδύσεις.

Λυπάµαι πάρα πολύ, γι’ αυτά τα οποία ακούω. Βεβαίως, υπάρ-
χει η δικαιοδοσία στον Κανονισµό της Βουλής, πολύ συγκεκρι-
µένη δυνατότητα και η παρατήρηση του κ. Κακλαµάνη, πρώην
Προέδρου της Βουλής, ήταν πάρα πολύ σωστή. Θέλει πάρα πολύ
προσοχή. Και αν κάποιοι φοβούνται τους ανταγωνιστές µιας
επένδυσης, τους άλλους επενδυτές, οι οποίοι µπορούν να χρησι-
µοποιήσουν τα γνωστά «βαποράκια», για να δηµιουργήσουν θέ-
µατα, τότε η Κυβέρνηση σας να βάλει το Ραδιοτηλεοπτικό
Συµβούλιο να ασχολείται επί της ουσίας µε τους χρυσοκάνθα-
ρους της ελληνικής δηµοσιογραφίας, οι οποίοι χρησιµοποιούν τη
δυνατότητα, την οποία έχουν για άλλους σκοπούς -ασφαλώς όχι
όλοι ή πολλοί λιγότεροι- αλλά αυτοί κάνουν την φασαρία.

Αυτή είναι η ευθύνη µιας Κυβέρνησης και όχι να χρησιµοποιεί
τη Βουλή για να ξεκαθαρίζει τις άλλες ανεπάρκειες.

Σε αυτήν τη χώρα κάναµε τα ΚΕΠ, επειδή δεν µπορούσαµε να
αντιµετωπίσουµε το τέρας της γραφειοκρατίας. Τώρα κάνουµε
το fast track νοµοσχέδιο, γιατί δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
την έλλειψη κινήτρων για ξένες ή εγχώριες επενδύσεις. ∆εν είναι
ασφαλώς ο σωστότερος τρόπος για να κυβερνηθεί η χώρα. Και
δεν είναι ο σωστότερος τρόπος, στο βάθος της κρίσης και στον
φόβο που έχει δηµιουργηθεί στους πολίτες να προσπαθούµε να
έλκουµε από την Βουλή, να εκµαιεύουµε τέτοια σχέδια νόµου και
αποφάσεις, για να προχωρήσουµε σε αυτό τον τόπο σε επενδύ-
σεις.

Σας δίνω ένα παράδειγµα για να δείτε καµµία φορά και τη δι-
γλωσσία, αλλά και τον προβληµατισµό που δηµιουργούµε στους
πολίτες. Η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, µε δηµόσιο
διαφανέστατο διαγωνισµό που δεν κατηγορήθηκε ποτέ, σας πα-
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ρέδωσε µια επένδυση των Κινέζων, της γνωστής εταιρείας
«COSCO», στο λιµάνι του Πειραιά.

Αυτή, λοιπόν, η µεγάλη ξένη επένδυση αντιµετωπίστηκε από
το σηµερινό αξιότιµο Πρωθυπουργό µε κάθοδο ενώπιον γνωστής
διαµαρτυρίας. Μπροστά ήταν ο αξιότιµος σηµερινός Πρωθυ-
πουργός κ. Γεώργιος Παπανδρέου, διαµαρτυρόµενος γι’ αυτήν
την επένδυση.

Εµείς το χρέος µας το κάναµε. Εσείς το κάνατε; Εµείς τώρα το
κάνουµε. Σας στηρίζουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο. Σας στηρί-
ζουµε για να προχωρήσουν οι µεγάλες επενδύσεις, αλλά θέ-
λουµε διαφάνεια. ∆εν θέλουµε «πλυντήριο Βουλής». Θέλουµε
αποφάσεις εκτελεστικής εξουσίας. Θέλουµε διαγωνισµούς. Γι’
αυτό σας επισείουµε την προσοχή. Προστατεύουµε και εσάς και
τον επόµενο Υπουργό και την επόµενη κυβέρνηση, αν δεν αλλά-
ξει αυτός ο νόµος.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, τι θέλουν οι ξένοι επενδυτές για να έρ-
θουν στην Ελλάδα να κάνουν επενδύσεις; Προφανώς, θέλουν
µείωση της γραφειοκρατίας, για την οποία η Κυβέρνησή σας δεν
έχει κάνει τίποτα µέχρι τώρα. Προφανώς, θέλουν ένα πλαίσιο κι-
νητροδοτήσεων στο πλαίσιο κάποιου αναπτυξιακού νόµου, ο
οποίος για τη δική σας Κυβέρνηση δεν υπάρχει. Προφανώς, θέ-
λουν µια καλύτερη φορολογική µεταχείριση, διότι έχουµε τους
υψηλότερους δείκτες φορολογίας από ολόκληρη την Ευρώπη.

Και προφανώς εκείνο το άρθρο, το οποίο λέει για κάποια ει-
δική φορολογική µεταχείριση, είναι σωστό. Αλλά σας ερωτώ:
Πόσες µεγάλες επενδύσεις θα γίνουν, κύριε Υπουργέ; Πόσες
εκατοντάδες, πόσες χιλιάδες, το πολύ-πολύ, θέσεις εργασίας θα
δηµιουργηθούν;

Εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι έχασαν τη δουλειά
τους τον προηγούµενο χρόνο. Εκατόν πενήντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας θα χαθούν τον επόµενο χρόνο, µε βάση το προσχέδιο
του προϋπολογισµού, χωρίς τις επαπειλούµενες –δεν έχουν απο-
λύτως διαψευστεί ακόµα- πιθανές απολύσεις στον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα. Πόσες επενδύσεις θέλετε για να τις φέρετε βόλτα
αυτές; Προφανώς και δεν τις φέρνετε.

Σας κάνω το πολύ απλό ερώτηµα: Αυτός ο ήρωας, ο νέος άν-
θρωπος που ενδεχοµένως να έχει τη δυνατότητα να ξεκινήσει
µια προσωπική επιχείρηση -και τον λέω «ήρωα», γιατί εν µέσω
τέτοιων συνθηκών κοινωνικών και κυρίως οικονοµικών είναι
ήρωας- γιατί δεν πρέπει να έχει µια διαφορετική µεταχείριση;
Γιατί πρέπει να είναι σε αυτούς τους υψηλούς φορολογικούς συ-
ντελεστές;

Τι θα πούµε σε αυτόν τον πολίτη, που δεν µπορεί να κάνει µε-
γάλη επένδυση; Θα του πούµε ότι θα έρθει «ο θείος από την Αµε-
ρική» ή «ο σουλτάνος από το Κατάρ», που δεν ήρθε ποτέ, να
σώσει τον τόπο; Να έρθει, εάν είναι µια µεγάλη επένδυση, να την
κάνει. Αλλά να την κάνουµε µε συγκεκριµένο τρόπο, να την κά-
νουµε µε διαφανείς διαδικασίες. Να µην την κάνουµε σε τόσο µε-
γάλη διαφορά από το µέσο πολίτη. Είναι πολύ µεγάλη η αδικία.
Να κάνουµε αυτά που πρέπει να κάνουµε, κυρίως στην κατεύ-
θυνση της καινοτοµίας, της έντασης εργασίας, αλλά να κοιτά-
ξουµε και το δόλιο Έλληνα πολίτη, που σήµερα δεν έχει τη
δυνατότητα να πάει πουθενά. Αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία,
κύριε Υπουργέ, είναι αναπάντητα από τη δική σας την Κυβέρ-
νηση.

Είναι επίσης αναπάντητο το τι έγινε µε το Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη, το οποίο εξαερώθηκε και το οποίο είχατε στα
χέρια σας. Είναι, επίσης, αναπάντητο γιατί δεν έχει προχωρήσει
η ∆ΕΗ στη διαδικασία, όπως της λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση, της
εκχώρησης πάνω από το 40% των λιγνιτικών αποθεµάτων σε
ιδιώτες. Είναι αναπάντητο, διότι αυτά είναι άµεσα αναπτυξιακά
και αφορούν και τους ξένους και ενδεχοµένους τους εγχώριους.

Βεβαίως, είναι σωστό το σχέδιο νόµου επί της αρχής. Έχουµε
παρά πολλές διαφωνίες στα άρθρα. Γιατί, όµως, δεν τα έχετε
κάνει όλα αυτά; Αυτά είναι έτοιµες δουλειές. Τίποτα από αυτά
δεν προχωράει.

Εσείς µπορεί να έχετε καλές προθέσεις. Αλλά, εµείς βλέπουµε
στο πρόσωπό σας το σύνολο µιας Κυβέρνησης, η οποία κινείται
µε ρυθµό χελώνας, σε εξαιρετικά επιτακτικές οικονοµικές συν-
θήκες.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι οι συνθήκες είναι πιο επείγουσες

απ’ όσο µπορεί να αντιληφθεί κανένας και ότι µε νοµοθετικές
πρωτοβουλίες δεν λύνονται τεράστια ζητήµατα τα οποία έχουν
υπάρξει στον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, εάν είχα δύο λεπτά, θα το εκτιµούσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, κύριε συνά-

δελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, κατηγορήθηκε η Νέα ∆ηµοκρατία, γιατί πολ-

λές φορές ήρθε σε απόλυτη αντιπαράθεση και καταψήφισε το
µνηµόνιο και µάλιστα, αυτό δίνει τη δυνατότητα σε ορισµένους
να µιλούν για την αντιµνηµονιακή πολιτική.

Να, λοιπόν, που χθες οι εκπρόσωποι της τρόικας είπαν στην κ.
Κατσέλη που διαφώνησε -δικαίως, κατά την άποψή µας- ότι το
έλλειµµα ανταγωνιστικότητας της χώρας δεν είναι το εργασιακό
κόστος. Και δεν είναι, διότι δεν µπορεί να είναι πιο ανταγωνιστική
η Γερµανία µε διπλάσιους µισθούς στη γερµανική βιοµηχανία
από εµάς. Σε όποια βιοµηχανία έχουµε, γιατί δεν έχουµε πια. Οι
εκπρόσωποι της τρόικας της απάντησαν πάρα πολύ απλά: «Το
υπογράψατε, ας φροντίζατε να προσέχατε όταν το υπογρά-
φατε».

Να, λοιπόν, γιατί λέµε -και το αντιλαµβάνεσθε και εσείς τώρα-
ότι, βεβαίως, έπρεπε να δανεισθεί η χώρα. Ασφαλώς, έπρεπε να
υπάρχει κάποια συµφωνία, αλλά θα έπρεπε να προσέξετε αυτή
τη συµφωνία. ∆ιότι αυτή η συµφωνία σήµερα σας καταδυνα-
στεύει, όπως καταδυναστεύει τη χώρα το απόλυτο έλλειµµα αλ-
ληλεγγύης µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για το οποίο είµαστε
αλληλέγγυοι σε εσάς σε ό,τι αφορά στο να αντιµετωπίσετε όλους
εκείνους τους εκπροσώπους του βορρά που θέλουν να καθυπο-
τάξουν το νότο.

Όµως, προσέξτε. Προσέξτε, γιατί αυτά που είπε, δικαίως, ο
Πρωθυπουργός -και στηρίζουµε την προσπάθεια της Κυβέρνη-
σης- θα πρέπει να τα πει και στη ∆ιάσκεψη Κορυφής και όχι στη
Σύσκεψη του Σοσιαλιστικού Κόµµατος ή της Σοσιαλιστικής ∆ιε-
θνούς, αλλά εκεί, που πρέπει να αντιµετωπίσει κατάµατα την αλή-
θεια. Και θα τον στηρίξουµε, αλλά το απαιτούµε να το κάνει αυτό.
∆ιότι, οι φήµες της ελεγχόµενης χρεοκοπίας θέλω να σας πω ότι
δεν είναι καλές. ∆ιότι η ελεγχόµενη χρεοκοπία, είναι χρεοκοπία
για το κράτος που την κάνει και ελεγχόµενη για τους άλλους.

Αφού φρόντισαν, λοιπόν, να µεταθέσουν και στους ιδιώτες την
πιθανή χρεοκοπία, δηλαδή, να αυξήσουν το δανειακό κόστος
µιας χώρας, στη συνέχεια έχουν αλλάξει το «τραγούδι» σε άλλο
ρυθµό.

Προσέξτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και κλείνω µ’ ένα λίγο πιο
ιδιαίτερο θέµα, το οποίο δεν αφορά µόνο την περιφέρειά µου,
την περιφέρεια της Ευβοίας, αλλά και πάρα πολλές περιοχές της
χώρας. Με βάση το άρθρο 10 για τις απαλλοτριώσεις, πρέπει να
ξέρετε ότι εγγίζετε ένα τεράστιο ζήτηµα διακατεχόµενων δασι-
κών εκτάσεων που σήµερα βρίσκονται στην Επιτροπή Επίλυσης
Ιδιοκτησιακών ∆ιαφορών. Αυτές οι εκτάσεις αφορούν δεκάδες
περιοχές σε ολόκληρη τη χώρα και πάντως, το σύνολο του
Νοµού Ευβοίας και τη Σκύρο.

Εάν προχωρήσει το άρθρο 10, χωρίς να εξαιρεθούν οι διακα-
τεχόµενες, οι οποίες είναι στην Επιτροπή Ιδιοκτησιακών ∆ιαφο-
ρών, τότε έχετε κάνει δύο πράγµατα µαζί. Πρώτον, είναι οι
εταιρείες εκείνες, οι οποίες έχουν νοικιάσει εδώ και δεκαετίες
από τους ιδιώτες, για τους οποίους υπάρχει αµφιβολία εάν τους
ανήκουν τα κτήµατα. Αδίκως τους έχουµε βάλει και πληρώνουν
και από την άλλη πλευρά, εάν το κράτος κάνει απαλλοτρίωση γι’
αυτές, ενώ ανήκουν σε ιδιώτες, όπως καταλαβαίνετε, θα φέρει
διπλό κακό.

Σας ζητώ, λοιπόν -υποθέτω ότι αύριο και οι συνάδελφοί µου
από το Νοµό της Εύβοιας θα τοποθετηθούν- να εξαιρέσετε από
αυτό το άρθρο -το οποίο έτσι κι αλλιώς είναι οριακό συνταγµα-
τικά, σας το είπα και πριν- εκείνες τις δασικές εκτάσεις οι οποίες
βρίσκονται στην Επιτροπή Επιλύσεων Ιδιοκτησιακών ∆ιαφορών,
για έναν απλούστατο λόγο: Ότι έτσι κι αλλιώς, µε βάση το σχέ-
διο νόµου, θα πρέπει η απαλλοτρίωση να κοινοποιηθεί στον ιδιο-
κτήτη. Όταν δεν υπάρχει, λοιπόν, ιδιοκτήτης, αλλά το κράτος
νοµίζει ότι είναι δικά του, δεν µπορεί να γίνει απαλλοτρίωση.
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Και γι’ αυτό σας έχω και τη συγκεκριµένη νοµική γνωµοδό-
τηση, καθώς επίσης -και δυστυχώς- αποφάσεις του κράτους που
έχουν αναστείλει αδειοδοτήσεις αιολικών πάρκων σε αυτές τις
περιοχές, γιατί ακριβώς οι ιδιοκτησίες αυτές βρίσκονται σε αµ-
φιβολία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω λέγοντας το εξής. Στις πρόσφατες τοπικοαυτοδιοικη-
τικές εκλογές θέλω να ξέρετε ότι, κατά την άποψή µας, δεν πή-
ρατε πράσινο φως για τη συνέχιση του συγκεκριµένου έργου το
οποίο έχετε ξεκινήσει. Λάβετε υπ’ όψιν σας πολύ καλά την άποψη
της κοινωνίας που σήµερα ζει σε ένα φόβο, σε µία µιζέρια που
δεν είναι ο καλύτερος τρόπος για να προχωρήσουµε σε αυτές
τις σωστές αποφάσεις, αλλά που πρέπει να τον αντιµετωπί-
σουµε. Πρέπει να δούµε κατάµατα ότι τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ
που µας ζητάει το µνηµόνιο το 2011 συν τα 4,1 που έπεσε έξω ο
δικός σας προϋπολογισµός -θα το συζητήσουµε και αύριο που
θα κατατεθεί το σχέδιο νόµου του προϋπολογισµού- είναι πάνω
από 13 δισεκατοµµύρια για το 2011. Είναι η απόλυτη ύφεση.
Είναι η δυσκολότερη χρονιά µετά τη Μεταπολίτευση.

Πρέπει να συνεννοηθούµε γι’ αυτό, αλλά πρέπει και εσείς να
αντιληφθείτε ότι πρέπει να αλλάξετε µείγµα οικονοµικής πολιτι-
κής, για πρόσθετο πλούτο που δεν τον φέρνουν οι νόµοι σαν και
αυτόν το νόµο, αλλά που τον φέρνει η ενεργητική πολιτική, για
την οποία πρέπει να σας πω ότι στην Κυβέρνηση υπάρχει µία
πολύ µεγάλη «µαύρη τρύπα» απραξίας και φόβου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαρκόπουλο.

Για να απαντήσω στον πρόλογό σας, έχει ανοχή το Προεδρείο,
δεν καταστρατηγεί το χρόνο.

Παρακαλώ τον Υπουργό Επικρατείας κ. Παµπούκη να λάβει το
λόγο.

Έχετε τρία λεπτά, κύριε Παµπούκη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Μαρκόπουλε, αφού έχετε αποφασίσει να στηρίξετε µία

προσπάθεια, γιατί δεν το κάνετε µε ευρυκαρδία; Θέλετε να µε
παρασύρετε σε ατραπούς συγκρίσεων και παραδειγµάτων, τα
οποία θα είναι επώδυνα αν αρχίσω να τα αναλύω; Θα δώσω µε-
ρικά παραδείγµατα µόνο και θα σταµατήσω εδώ.

Μιλήσατε για την «COSCO». Τη χειροκροτήσαµε εµείς την
«COSCO».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά ως Κυβέρνηση,
γιατί ως Αντιπολίτευση την πυροβολήσατε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είπα
πριν και στον κ. Χατζηδάκη, µην παίρνετε την «COSCO». Πάρτε
και τον ΟΛΘ. Να µη µιλήσουµε για την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ». Να µη µι-
λήσουµε για τον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, το οποίο ήταν vir-
tual, εικονικό από την αρχή. ∆εν θέλω, όµως, να µιλήσω
περισσότερο. Έχουµε ένα καλό κλίµα. Ναι, έτσι είναι και µε στοι-
χεία. Ας µη συνεχίσουµε εκεί.

Είπατε αυτό για την Εύβοια. Εγώ σας λέω αµέσως ότι θα το
κάνω δεκτό αυτό, γιατί µου φαίνεται λογικό, για να κάνουµε κάτι
εποικοδοµητικό.

Τώρα, τρέχετε σαν λαγός. Περιµένετε τη συζήτηση του προϋ-
πολογισµού. Σας θυµίζω ότι τον αγώνα τον κέρδισε η χελώνα.
Περιµένετε. Αύριο είναι ο προϋπολογισµός. Σήµερα συζητάµε το
fast track.

Θέλω να σας πω και κάτι τελευταίο. Μην κάνουµε αυτήν την
πρακτική η οποία είναι πραγµατικά δυσάρεστη για τον ελληνικό
λαό που είναι νοήµων. ∆εν µας παραδώσατε κάποιον παράδεισο.
Μη φτάσουµε έως εκεί. Ξαφνικά εντός αυτού του έτους έχουν
γίνει τα πάντα άσχηµα λόγω ακινησίας, λόγω βαλτώµατος. Γίνε-
ται προσπάθεια. Χειριζόµαστε µία πρωτοφανή εθνική κρίση. Χρει-
άζεται φρόνηµα και οµοψυχία.

Αυτό δεν αφαιρεί από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση την υπο-
χρέωσή της να γίνονται εποικοδοµητικές παρατηρήσεις οι οποίες

θα βελτιώνουν την ποιότητα του νοµοθετείν. Εποικοδοµητικές.
Θα δείτε ότι και η Κυβέρνησις –και το έχω αποδείξει κιόλας σε
όλη αυτή τη διάρκεια της συζητήσεως- αν είναι κάτι εύλογο και
σοβαρό, το κάνει δεκτό. Ας µείνουµε, λοιπόν, σε αυτήν τη
γραµµή και να µην προσπαθούµε να φύγουµε σε άλλα παρα-
δείγµατα.

Θέλω, όµως, να πω κάτι βασικό, γιατί βλέπω ότι επανέρχεται
το θέµα και από εσάς. Επανήλθε και από τον κ. Χατζηδάκη και το
θεωρώ σοβαρό, κορυφαίο. Γιατί υπάρχει αυτή η καχυποψία απέ-
ναντι στις διακρατικές συµβάσεις; Αγνοούµε ότι τεράστια ποσά
αποφασίζονται επί όλων των κυβερνήσεων και από τη δική σας
για τα αµυντικά; Με ποιες διαδικασίες;

Τώρα συζητάµε δηλαδή για µία επένδυση την οποία µπορεί να
κάνει το Κατάρ ύψους 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ και λέµε ότι αυτό
είναι το πρόβληµα, αν θα γίνει µε διακρατική σύµβαση και αν
αυτό θα είναι αδιαφανές; Έχετε την εντύπωση ότι για τέτοιου εί-
δους έργα δεν θα υπάρχει ένας κοινωνικός έλεγχος από την
πρώτη στιγµή; ∆εν θα παρουσιαστεί το σχέδιο; ∆εν θα συζητη-
θεί; ∆εν θα ενηµερωθεί η Βουλή; ∆εν θα έχετε τη δυνατότητα
όλοι να εκφραστείτε; ∆εν θα υπάρχει οικονοµικός έλεγχος;
Έχουµε άλλες περιπτώσεις πολύ πιο σηµαντικές και οι οποίες
είναι πολύ πιο διαφανείς. Το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη πώς
έγινε; Με διαγωνισµό; Πώς τον κάναµε; Ασχέτως της ατυχούς
τύχης του, µάλλον. Πώς έγιναν τα µεγάλα, τα στρατηγικά;

∆εν συζητάµε και δεν συζητώ –επαναλαµβάνω- για επενδύσεις
που ο καθένας έχει στο µυαλό του και µπαίνει και το πονηρό.
Είπε πριν και ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης,
ότι υπάρχει ένα θέµα δηµοκρατίας. Εγώ δεν φοβάµαι. Τελείωσε.
Είµαι καθαρός και τα πράγµατα θα γίνουν καθαρά. Πρέπει, όµως,
να παίρνουµε και αποφάσεις.

Αγνοείτε ότι υπάρχουν διαγωνισµοί οι οποίοι έχουν κριθεί από
πριν; Θέλετε να µε αναγκάσετε να φέρω παραδείγµατα και να
ενεργοποιηθεί η ευαισθησία της Εισαγγελικής Αρχής; ∆εν θέλω
να το κάνω. Είναι γνωστά πράγµατα αυτά και το πώς γίνονται οι
περίφηµες βαθµολογήσεις και τα τεχνικά κριτήρια. Όταν γίνο-
νται διαγωνισµοί, πρέπει να τελειώνει πλήρως η τεχνική φάση
όταν αποφασιστεί.

Ξέρετε ποιο ήταν πρότυπο διαγωνισµού; Ο διαγωνισµός της
κινητής τηλεφωνίας. Καθαρά. Ένα φακελάκι στο τέλος µε το
ποιος έχει την καλύτερη προσφορά. Αλλά δεν είναι όλοι διαγω-
νισµοί. ∆εν είναι διαγωνισµός η µέθοδος από την οποία –ξέρετε-
προφυλασσόµαστε από την αδιαφάνεια. Ούτε η διακρατική σύµ-
βαση είναι αδιαφάνεια. Για όνοµα του Θεού και της Παναγίας!

Θα σας φέρω στοιχεία για να σας αποδείξω ότι επί κυβερνή-
σεών σας –αν θέλετε, αν επιµείνουµε σε αυτό το θέµα- το µεγα-
λύτερο κονδύλι το οποίο καταναλώθηκε ήταν µε βάση
διακρατικές συµφωνίες και όχι µε βάση διαγωνισµούς. Γι’ αυτό,
σας παρακαλώ, ας µείνουµε στην καλλιέργεια του συγκεκριµέ-
νου. Το άλλο θέλω να το εξετάσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μισό
λεπτό, µισό δευτερόλεπτο, κυρία Πρόεδρε, γιατί για τη συγκε-
κριµένη ρύθµιση είπε κάτι συγκεκριµένο ο κ. Μαρκόπουλος το
οποίο αξίζει, νοµίζω, συγκεκριµένης απαντήσεως.

Έχετε δίκιο. Όταν έχει επιληφθεί µια δικαιοδοτική αρχή, δεν
είναι σωστό ο νοµοθέτης να παρεµβαίνει. Αυτό είναι µια πάγια
αρχή.

Γι’ αυτό το λόγο νοµίζω ότι θα εξαιρέσουµε αυτές παράλληλα,
θα κοιτάξω από πιο κοντά τι ακριβώς τις περιπτώσεις και γίνεται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χρήστος Πρωτόπαπας.
Χωρίς να θέλω να µιλήσω για τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο που είναι στο Βήµα, θέλω να σας παρακαλέσω, όπως συµ-
φωνήθηκε, να τηρηθούν οι χρόνοι για να µπορέσουµε να έχουµε
ολοκληρώσει στις 15.30’. Σήµερα είναι η επέτειος του Πολυτε-
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χνείου και είναι και η πορεία και έχουµε συµφωνήσει όλοι γι’ αυτό
στο Σώµα.

Κύριε Πρωτόπαπα, ζητώ συγγνώµη. Έχετε όλο το χρόνο δικό
σας στα δώδεκα λεπτά που δικαιούστε για την αγόρευσή σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Και τα δύο λεπτά του κ. Μαρκό-
πουλου, αν χρειαστεί.

Όµως, κυρία Πρόεδρε, καλό θα είναι για τη διευκόλυνση της
διαδικασίας και από τη στιγµή που έχει αρχίσει ο κύκλος των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων -αν και ο Υπουργός, βεβαίως, έχει
το δικαίωµα να παρέµβει όποτε θέλει- να δίδονται οι απαντήσεις
άπαξ στο τέλος, προκειµένου να έχουµε εξοικονόµηση και χρό-
νου και ουσίας της διαδικασίας.

Κυρία Πρόεδρε, θέλω να πω στον κ. Μαρκόπουλο να είναι σί-
γουρος ότι βεβαίως κι ο Πρωθυπουργός θα κάνει το καθήκον
του. Εξάλλου, είναι ο ίδιος που ως Υπουργός Εξωτερικών πέτυχε
τη συµφωνία του Ελσίνκι µαζί µε τον τότε Πρωθυπουργό Κώστα
Σηµίτη και την είσοδο της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και
ο ίδιος είναι ως Πρωθυπουργός που πέτυχε να δηµιουργήσει το
µηχανισµό διάσωσης της τρόικας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης
πρώτα και εν συνεχεία µε τη συµβολή του ∆ιεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου, το οποίο έσωσε τη χώρα από τη χρεοκοπία.

Άρα, δεν πρέπει να δηµιουργούµε προβλήµατα την ώρα µιας
τέτοιας µάχης. Βεβαίως, λέτε ότι στηρίζουµε, αλλά υπάρχει και
η αµφισβήτηση «να τα πει και στη Σύνοδο». Θα τα πει στη Σύ-
νοδο και όχι µόνο θα τα πει στη Σύνοδο, αλλά έχει αποδείξει σε
κάθε περίπτωση ότι αυτά τα ζητήµατα µπορεί να τα πετυχαίνει
σύµφωνα µε τα εθνικά συµφέροντα.

Όσον αφορά τον προϋπολογισµό, θα έχουµε την ευκαιρία να
το συζητήσουµε από αύριο και µετά. Εκείνο που θέλω να τονίσω
για να γίνει κατανοητό, είναι ότι ο προϋπολογισµός ο οποίος θα
συζητηθεί στη Βουλή, είναι ένας προϋπολογισµός σε µια ιδιαί-
τερα δύσκολη στιγµή, για τον οποίο φαντάζοµαι ότι κανείς δεν θα
πανηγυρίσει και τον οποίο φαντάζοµαι ότι πρέπει να εφαρµό-
σουµε και να εφαρµόσουµε σωστά, προκειµένου η χώρα να ελ-
πίζει ότι µπορεί να µπει ανεπίστρεπτα σε µία τροχιά ανόρθωσης
και δηµιουργίας της Ελλάδας που όλοι ονειρευόµαστε.

Άρα θα έχουµε να επιλέξουµε µεταξύ του να συµβάλουµε σε
µια προσπάθεια ή να σταθούµε µακριά ή ακόµη και να υπονο-
µεύσουµε αυτήν την προσπάθεια -σε κανέναν δεν καταλογίζω τέ-
τοια πρόθεση εξ ορισµού, οµιλώ γενικώς- που, όµως, είναι
φυσικό ότι θα οδηγήσει σηµαντικά πίσω τη χώρα. Κι αυτό δεν
έχει ίσως κανείς το δικαίωµα να το κάνει.

Σε αυτή την πορεία ανόρθωσης της χώρας υπάρχουν δύο κι-
νήσεις που πρέπει να γίνουν από την Κυβέρνηση κατά τη γνώµη
µου. Η µία αφορά τις διαρθρωτικές αλλαγές και η άλλη αφορά τη
βελτίωση του επενδυτικού κλίµατος.

Όσον αφορά τις διαρθρωτικές αλλαγές, θα έχουµε την ευκαι-
ρία να τις κουβεντιάσουµε και στη διάρκεια του προϋπολογι-
σµού. Σήµερα κουβεντιάζουµε ένα σοβαρό θέµα που αφορά τη
βελτίωση του επενδυτικού κλίµατος. Καλείται ο πολίτης να βάλει
τα χρήµατά του.

Θα συµφωνούσα µε τον κ. Βορίδη, ο οποίος ρώτησε: «Πώς
είναι δυνατόν να εξασφαλιστεί ένα υγιές επενδυτικό κλίµα, εάν
θεωρητικώς το κράτος µαστίζεται από τη διαφθορά, την αναξιο-
κρατία, δεν υπάρχει ένα σταθερό ασφαλιστικό και φορολογικό
σύστηµα;».

Μα, αυτά επιχειρούµε να αλλάξουµε, κύριε Βορίδη. Αυτά ακρι-
βώς επιχειρούµε να αλλάξουµε. Θα έχετε προσέξει ότι εδώ και
ένα χρόνο δεν έχουν «σκάσει» ζητήµατα διαφθοράς, κεντρικά
τουλάχιστον, στο επάνω µέρος του πολιτικού συστήµατος στην
Ελλάδα. Και θέλω αυτό να το σηµειώσετε και να το σηµειώσετε
ιδιαίτερα.

Θα έχετε προσέξει ότι έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα στον
τοµέα της αξιοκρατίας και της διαφάνειας στο δηµόσιο. Ακόµη
και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένα σηµαντικό βήµα στην κατεύ-
θυνση της καλύτερης οργάνωσης και λειτουργίας του κράτους.
Έχουµε πια ένα σταθερό ασφαλιστικό σύστηµα. Έχουµε πια ένα
φορολογικό σύστηµα σταθερό.

Έχουµε φθάσει εκεί που θέλουµε; Όχι. Αλλά, όταν αδυνατί-
ζουµε την προσπάθεια που γίνεται, όταν µηδενίζουµε την προ-
σπάθεια που γίνεται, δεν προσφέρουµε καλή υπηρεσία. Ουσια-

στικά γυρίζουµε προς τα πίσω. Χρειάζεται να ενισχύσουµε και να
φθάσουµε στο επιθυµητό σηµείο.

Βεβαίως, θέλουµε να δώσουµε περισσότερες φοροαπαλλα-
γές. Θα ήµασταν όλοι –θα έλεγα- πάρα πολύ ικανοποιηµένοι αν
µπορούσαµε να πούµε ότι χαµηλώνουµε ιδιαίτερα τους φορο-
λογικούς συντελεστές σε εκείνους που έρχονται να κάνουν επεν-
δύσεις στην Ελλάδα. Ποιος δεν θα το ήθελε σε µία τέτοια κρίσιµη
στιγµή;

Υπάρχουν, όµως, και τα µίγµατα πολιτικής. Όταν καλείσαι επει-
γόντως να βρεις χρήµατα, προκειµένου να καλύψεις άµεσες δα-
νειακές ανάγκες, όταν καλείσαι επειγόντως, κυριολεκτικά µε το
«µαχαίρι στο λαιµό», να µπορέσεις να καλύψεις όλες τις αµαρτίες
του παρελθόντος, τότε είναι φυσικό ότι αυτό το µίγµα πολιτικής
δεν είναι το καλύτερο δυνατό. Και είναι ένα ζήτηµα, το οποίο, βε-
βαίως, µπορεί να διορθωθεί και να βελτιωθεί σηµαντικά στο µέλ-
λον.

Θα έλεγα ότι στον τοµέα της ανάπτυξης, για τον οποίο συζη-
τάµε σήµερα, η προσπάθεια πρέπει να αφορά κι άλλα θέµατα.

Για παράδειγµα, σηµειώσαµε µε ιδιαίτερη ικανοποίηση ότι η
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος ξανάνοιξε τις γραµµές χρηµατο-
δότησης κατευθείαν προς τις ελληνικές τράπεζες. Αυτό είναι
πολύ σηµαντικό, αρκεί αυτή η χρηµατοδότηση τώρα -και νοµίζω
ότι είναι το επόµενο βήµα- να έχει να κάνει µε τη βελτίωση της
παρεχόµενης ρευστότητας προς την οικονοµία.

Σηµειώνουµε µε ιδιαίτερη ικανοποίηση τις εξαγγελίες του
Υπουργού Ανάπτυξης –χθεσινές είναι- για την κατάθεση του νο-
µοσχεδίου που αφορά τη µετεξέλιξη του ΤΕΜΠΜΕ στη Βουλή
και για την κατάθεση του νέου αναπτυξιακού νόµου.

Σηµειώνουµε µε ιδιαίτερη ικανοποίηση τις κινήσεις που έχουν
γίνει στους τοµείς του τουρισµού, της έρευνας, της αγροτικής
παραγωγής, στον τοµέα της ενέργειας.

Κι έρχοµαι στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για τις µεγάλες
επενδύσεις. Η Κυβέρνηση έκρινε σκόπιµο να διακρίνει, να δηµι-
ουργήσει ένα ειδικό Υπουργείο. Ανέθεσε στον Υπουργό Επικρα-
τείας το πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα των µεγάλων επενδύσεων
και το πλαίσιο µέσα στο οποίο θα γίνουν αυτές οι µεγάλες επεν-
δύσεις ερχόµαστε να συζητήσουµε σήµερα.

Είναι ένα θέµα από το οποίο τα περιµένουµε όλα; Θέλω να το
κάνω κατ’ αρχάς σαφές. ∆εν µπορεί να τα περιµένει κανείς όλα
από δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε, δέκα µεγάλες επενδύσεις που
θα γίνουν µέσα σε µία περίοδο ετών, εκ των πραγµάτων. Όµως
αυτές οι επενδύσεις έχουν ένα σηµαντικό πολιτικό ζητούµενο,
έχουν έναν ισχυρό συµβολισµό.

Εάν πετύχει, εάν προχωρήσει –και θα προχωρήσει, είµαι βέ-
βαιος- µία τέτοια µεγάλη επένδυση, δηµιουργεί ένα διαφορετικό
κλίµα. ∆ηµιουργεί ένα διαφορετικό πολιτικό και οικονοµικό κλίµα.
Αυτό χρειαζόµαστε.

Λένε µερικοί: «Περιµένετε να έρθει το Κατάρ να σας σώσει ή
η Κίνα να σας σώσει;». Όχι, κανένας δεν περιµένουµε να µας
σώσει. Θέλουµε να µας σώσουν οι δικές µας δυνάµεις και η δική
µας προσπάθεια, στηριγµένη στις θυσίες του ελληνικού λαού.

Αλλά εάν µία τέτοια επένδυση -µε τη βοήθεια κι αυτού του νο-
µοσχεδίου και µε την βοήθεια της δουλειάς που γίνεται κι από
την Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή και είναι σηµαντική- πετύχει, δη-
µιουργούµε διαφορετική εικόνα, διαφορετικά δεδοµένα. ∆ιευκο-
λύνουµε να υπάρχει η βεβαιότητα και στους µικρότερους και
στους καθηµερινούς ακόµα, ότι «βάλτε τα λεφτά σας», εφόσον ο
συµβολισµός πετυχαίνει κι από κάτω οι επενδύσεις µπορούν να
πολλαπλασιαστούν. Βεβαίως και γι αυτούς πρέπει να υπάρχει µέ-
ριµνα. Είναι σαφές -το έχει πει το Υπουργείο Περιφερειακής Ανά-
πτυξης- ότι θα υπάρχουν ανάλογες νοµοθετικές παρεµβά-
σεις-πλαίσιο και για το χώρο αυτό.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι είναι σηµαντικό πως σήµερα από τις πε-
ρισσότερες πτέρυγες της Βουλής, µε τις αιτιάσεις τους, µε τις
διαφοροποιήσεις τους, µε τις κριτικές τους υπάρχει µία θετική
στάση απέναντι σ’ αυτήν την προσπάθεια. ∆εν είναι τυχαία αυτή
η στάση. Και πρέπει σ’ αυτό το σηµείο να συγχαρούµε τον
Υπουργό Επικρατείας για τις κινήσεις που έκανε και στην αρµό-
δια επιτροπή της Βουλής.

Θέλω να τονίσω ότι το νοµοσχέδιο το οποίο φθάνει σήµερα
στην Ολοµέλεια ή διαµορφώνεται στην Ολοµέλεια -διότι κι εδώ,
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όπως είδατε, γίνονται τροποποιήσεις- δεν είναι το ίδιο µε το νο-
µοσχέδιο που ξεκίνησε. Αυτό το θεωρώ µία σηµαντική επιτυχία,
που έχει να κάνει και µε τη δουλειά των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και µε τη δουλειά των Βουλευτών όλων των κοµµάτων, που
ήταν ιδιαίτερα σηµαντική, αν θέλετε, και µε την αντίληψη που
έδειξε ο Υπουργός Επικρατείας, ο οποίος δεν είχε πρόβληµα να
αλλάξει σηµεία, να δεχτεί παρατηρήσεις, να καταξιώσει εν τοις
πράγµασι την πρωτοβουλία η οποία έγινε από τον Πρόεδρο και
το Προεδρείο της Βουλής για την εφαρµογή –και πρέπει να σας
συγχαρούµε κυρία Πρόεδρε, που εκπροσωπείτε το Προεδρείο
σήµερα- του νέου Κανονισµού. Πέτυχε ο νέος Κανονισµός σ’
αυτή τη δοκιµασία. Μακάρι να πετύχει και στις άλλες.

Αν, λοιπόν, έτσι κινηθούµε κι αν δηµιουργήσουµε αυτές τις συ-
ναινέσεις µεταξύ µας πάνω στην πολιτική, πάνω στην πράξη δί-
νουµε κι ένα στίγµα στον κόσµο ότι κάποια πράγµατα θα
πετύχουν, ότι κάποια πράγµατα θα γίνουν, κάποια πράγµατα που
έχουν ένα διαχρονικό χαρακτήρα, που όταν αύριο η δηµοκρατία
όπως επιβάλλει, όταν το επιβάλλει, αλλάξει από εµάς η Κυβέρ-
νηση για να έρθει κάποιος άλλος, αυτός ο άλλος θα πατήσει σε
καλύτερες βάσεις απ’ ό,τι πατήσαµε εµείς, σε σταθερότερες βά-
σεις απ’ ό,τι πατήσαµε εµείς, σε πολύ καλύτερο έδαφος στην οι-
κονοµία, απ’ αυτό που βρήκαµε. Με αυτήν την έννοια είναι
σηµαντικό αν πετύχουµε συναίνεση και σήµερα σ’ αυτήν την προ-
σπάθεια που κάνουµε.

Βεβαίως, εγώ πάλι εκπλήσσοµαι µε τη στάση δυνάµεων της
Αριστεράς. Εντάξει, έχουµε µία διαφορετική φιλοσοφία. Σεβα-
στό. Σέβοµαι απόλυτα τη φιλοσοφία των δυνάµεων της Αριστε-
ράς, αλλά κάπου, σε µία προσπάθεια που γίνεται γι’ αυτή τη
χώρα, σε µία κρίσιµη στιγµή, σε ένα θέµα που εν πάση περιπτώ-
σει, όλοι παραδεχόµαστε ότι κάτι πρέπει να γίνει, έχουµε και µία
υποχρέωση να συµβάλλουµε.

Η ανεργία έχει φθάσει σε εφιαλτικά ύψη. Βεβαίως, δεν φταίει
η Αριστερά γι’ αυτό. Σύµφωνοι. Πολύ καλά κάνει και διεκδικεί και
πιέζει και κάνει τις ερωτήσεις, τις επερωτήσεις και τις πορείες
της. Άριστα πράττει από την πλευρά της, µε τις απόψεις της και
µε τις προτάσεις της.

Όµως, δεν µπορεί από τη µία να λέµε ότι έχουµε τόσο πολύ µε-
γάλη ανεργία και τόσο πολύ µεγάλα προβλήµατα και από την
άλλη, όταν έχουµε να κάνουµε µερικές επενδύσεις, κρίσιµες για
την εικόνα της χώρας, που σηµατοδοτούν τη γενικότερη αλλαγή
την οποία θέλουµε –νοµίζω ότι όλοι θέλουµε να υπάρχει επεν-
δυτικό κλίµα στην Ελλάδα- αυτή, τουλάχιστον µε την ανοχή µας,
να µην τη στηρίζουµε.

Θέλω να κάνω έκκληση σε αυτήν την κατεύθυνση και αυτή η
έκκληση ας µη γίνει αποδεκτή σήµερα, αλλά ας σηµειωθεί για
ανάλογες περιπτώσεις στο µέλλον. Έχουµε όλοι ανάγκη να ανοί-
ξουν δουλειές. Έχουµε όλοι ανάγκη να µας εµπιστευθούν άν-
θρωποι που θα έρθουν να βάλουν τα λεφτά τους, είτε είναι από
το εσωτερικό –λιγότεροι- είτε είναι από το εξωτερικό –περισσό-
τεροι- τουλάχιστον για να µπορούµε να προχωρήσουµε µπροστά
και για να µην –συγχωρέστε µε για την έκφραση- «βράζουµε µια
ζωή στο ζουµί µας» και να µπορούµε να έχουµε την ελπίδα και να
κοιτάµε τους νέους ανθρώπους στα µάτια ότι κάτι καλύτερο µπο-
ρεί να γίνει γι’ αυτούς αύριο. Τουλάχιστον, αυτό είναι το ενδια-
φέρον µας.

Κλείνω, λέγοντας ότι αναµφίβολα απ’ όλες τις πλευρές –φα-
ντάζοµαι και από τις τοποθετήσεις των υπολοίπων Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων- ακούστηκαν και θα ακουστούν και άλλες
θετικές παρατηρήσεις. Θέλω να σηµειώσω µε ικανοποίηση την
αποδοχή του Υπουργού στην παρέµβαση του κ. Μαρκόπουλου,
τουλάχιστον στο θέµα που έθεσε όχι µόνο για την εκλογική του
περιφέρεια, αλλά και για ανάλογες περιπτώσεις. Και δική µου έκ-
κληση είναι να εξεταστεί και µάλιστα θετικά.

Όπως επίσης, να σηµειώσω ότι το επίπεδο του διαλόγου πραγ-
µατικά θεωρώ ότι αρµόζει σε µια τέτοια προσπάθεια που γίνεται.
Σήµερα θα ψηφιστεί ως πλαίσιο, αλλά τα πλαίσια είναι η βάση
και η έναρξη. Το πλαίσιο αυτό πρέπει να εφαρµοστεί. Το πλαίσιο
αυτό πρέπει να γίνει πράξη και θα κριθεί, όταν γίνει πράξη, όταν
µπορέσει να δηµιουργήσει τη βάση, για να ενισχύσει την προ-
σέλκυση των επενδύσεων και να φέρει τα µεγαλύτερα και θετικά
αποτελέσµατα που θέλουµε.

Σε τελική ανάλυση, θα έχουµε την ευκαιρία και εδώ να συζη-
τήσουµε, όταν έρθει µε το καλό η ώρα –ελπίζω να είναι σύντοµα-
και τις συγκεκριµένες συνθήκες και τους συγκεκριµένους όρους,
κατά τους οποίους θα γίνονται -και πρέπει να γίνονται και εκτιµώ
ότι θα γίνονται- αυτές οι επενδύσεις.

Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς είµαστε ιδιαίτερα θετι-
κοί, όπως είπε –ιδιαίτερα σηµαντικό, κατά τη γνώµη µου- και ο
εισηγητής µας κ. Θανάσης Παπαγεωργίου σε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Θέλω και πάλι να σας καλέσω, ώστε να καλυφθούν οι τε-
λευταίες επιφυλάξεις και το νοµοσχέδιο να ψηφιστεί µε όσο το
δυνατόν µεγαλύτερη πλειοψηφία στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Πρωτόπαπα και για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή να λάβει το
λόγο. Έχετε δώδεκα λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η συζήτηση για τις επενδύσεις και για την ανάπτυξη δεν είναι

καινούργια. Σήµερα, όµως, ήταν πάρα πολύ αποκαλυπτική. Στα
προηγούµενα χρόνια είχαµε ανάπτυξη και µάλιστα σε υψηλά πο-
σοστά. Μεγάλωσε η πίτα. Ποιος την έφαγε; Ποιος ωφελήθηκε;
Ποιος πλήρωσε γι’ αυτήν την ανάπτυξη;

Το µεγάλο κεφάλαιο, όπως πάντα, αποκόµισε τη µερίδα του
λέοντος. Έφαγε την πίτα. Η εργατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα έχασαν και συνεχίζουν να χάνουν.

Ποια είναι σήµερα η τιµή της εργατικής δύναµης; Έχει πέσει
στα επίπεδα προηγούµενων δεκαετιών. Και δεν είναι µόνο τα µε-
ροκάµατα και οι µισθοί που µειώνονται. Με την παραπέρα ιδιω-
τικοποίηση της παιδείας, της υγείας, της πρόνοιας, της
κοινωνικής ασφάλισης, µε την αύξηση των τιµών στις υπηρεσίες,
στο ηλεκτρικό ρεύµα, στο πετρέλαιο, στα διόδια, στα κατανα-
λωτικά αγαθά ευρείας λαϊκής κατανάλωσης µειώνεται περισσό-
τερο το εργατικό εισόδηµα και χειροτερεύει το επίπεδο ζωής των
εργαζοµένων.

Κάθε οικογένεια έχει τουλάχιστον και έναν άνεργο. Η λογική
σας, η πολιτική πρακτική σας είναι σκληρή, ταξική. Όλα τα µέτρα
κινούνται στην κατεύθυνση ενίσχυσης της κερδοφορίας του µε-
γάλου κεφαλαίου. Θα δώσω µερικά στοιχεία παρακάτω. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Σήµερα ακούστηκαν ύµνοι για το µεγάλο κεφάλαιο και απα-
ξιωτικοί χαρακτηρισµοί για τους εργάτες και για τους εργαζόµε-
νους από τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ. Απορρίπτουµε αυτούς τους
ύµνους και τους χαρακτηρισµούς.

Είναι χαρακτηριστικό ότι επειδή πολλές φορές µε ευκολία
λέµε, πως έρχεται ο άλλος, δίνει τα «λεφτουδάκιά» του και δίνει
δουλειά και φαί θέλω να επισηµάνω πως χωρίς τους εργάτες δεν
µπορεί να γίνει τίποτα. Τα λεφτά, όσα λεφτά και να υπάρχουν,
δεν αβγατίζουν από µόνα τους. Μόνη υπεραξία είναι η πρόσθετη
εργατική δύναµη!

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο αλλάζουν άρδην οι χρήσεις γης,
οι περιβαντολογικοί όροι δόµησης, οι πολεοδοµικές ρυθµίσεις, ο
αιγιαλός, οι διατάξεις γι’ αυτόν και η καταστροφική εκµετάλ-
λευσή του. Οι δασικές εκτάσεις αλλάζουν πλέον χαρακτήρα
προς χάριν των µεγάλων επενδύσεων. Εδώ πρόκειται για πα-
ρεκκλίσεις που θα πάρουν πλέον µόνιµο χαρακτήρα. Στο όνοµα
των όποιων επενδύσεων, οι αλλαγές της χρήσης γης και η κατα-
στροφή του περιβάλλοντος θα έχουν µακροχρόνιο χαρακτήρα.

Το φορολογικό καθεστώς αλλάζει προς όφελος των επενδυ-
τών. Τις υποδοµές που το ελληνικό κράτος είναι πρόθυµο να δη-
µιουργήσει, να κατασκευάσει για την όποια επένδυση, αυτές τις
υποδοµές θα τις πληρώσει το ίδιο το κράτος. ∆ηλαδή, µε λεφτά
του ελληνικού λαού θα γίνουν οι υποδοµές που θα υπηρετήσουν
πρωτίστως και κυρίως και θα διευκολύνουν τους επενδυτές.

Τα πάντα, λοιπόν, στο όνοµα των επενδύσεων. Ας καταστρα-
φεί το περιβάλλον, ας παραβιαστεί η όποια νοµοθεσία για την
υπηρέτηση της κερδοφορίας του κεφαλαίου. ∆ίνεται γη και ύδωρ
στο όνοµα των επενδύσεων.

Αναφερθήκατε πολύ στη γραφειοκρατία. Αναφέρθηκε και ο
Υπουργός. Είναι υπαρκτή. Η γραφειοκρατία είναι αυθύπαρκτη;



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 17 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1303

Είναι αυτοφυής; Γιατί δεν την αντιµετωπίζετε χρόνια και χρόνια
και οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ; ∆εν αντιµετωπίζεται, γιατί αυτή καθ’ αυτή η γραφειο-
κρατία βοηθάει και ενισχύει πάρα, πάρα πολλές λειτουργίες του
αστικού κράτους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ µίλησε για ένα καθεστώς αντικινή-
τρων και αγκυλώσεων που υπάρχει στην Ελλάδα. Τώρα το ανα-
κάλυψαν. Όλοι µιλούν για την ανάγκη αλλαγής του επενδυτικού
πλαισίου.

Ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Χατζηδάκης τόνισε
«συµφωνούµε να δουλέψουµε, για να φέρουµε επενδύσεις». Μί-
λησε για την αξιοποίηση της δασικής περιουσίας. Πώς; Με την
πώληση; Με την εκχώρηση; Τόνισε ότι «θα είµαστε δίπλα σας,
δίπλα στην Κυβέρνηση, γιατί είµαστε Έλληνες». Κύριε Χατζη-
δάκη, όσοι δηλαδή είναι ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο, όσοι
είναι ενάντια στις κυβερνητικές αποφάσεις, όσοι αντιπαλεύουν
την καταστροφή του περιβάλλοντος, τι είναι; Ανθέλληνες; Εν
πάση περιπτώσει, ας µάθουµε να κουβεντιάζουµε.

Ο εισηγητής του ΛΑΟΣ λέει: «ζητάµε επενδύσεις, να γίνουν
δουλειές, να µειωθεί η ανεργία». Μάλιστα. Είναι κανένας που δεν
θέλει δουλειές για να µειωθεί η ανεργία; Και έθεσε το ερώτηµα:
Όποιος θέλει κολεκτιβιστικό σύστηµα, να µας το πει καθαρά. Μα,
την πρόθεσή του το ΚΚΕ την έχει καταθέσει ξεκάθαρα. Μιλούµε
για µια πολιτική ριζικά διαφορετική. Παλεύουµε για µια άλλη
εξουσία, για µια λαϊκή εξουσία, για µια λαϊκή οικονοµία που θα
υπηρετεί τα συµφέροντα της συντριπτικά µεγάλης πλειοψηφίας
του λαού. Το λέµε, το δηλώνουµε και το έχουµε και δηµοσιευ-
µένο.

Τώρα, σχετικά µε ορισµένες άλλες τοποθετήσεις του εισηγητή
του ΛΑΟΣ που αναφέρουν ότι δεν θα ρισκάρει το χρήµατά του ο
επενδυτής. Μέχρι σήµερα, άµα ψάξετε όλες τις επενδύσεις, σχε-
δόν κανένας δεν ρισκάρισε χρήµατα. Πάντα οι όποιες επενδύ-
σεις γίνονται µε τις εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου, µε
εγγυήσεις και τη διασφάλιση των κερδών του. Οι επενδυτές,
µέχρι σήµερα, αυτό πάντα αποκοµίζουν. Θέλετε παραδείγµατα;

Το αεροδρόµιο των Σπάτων εξασφαλίστηκε µέχρι την τελευ-
ταία γραµµή, σε απόσταση εκατό χιλιοµέτρων ευθεία να µην γίνει
άλλο αεροδρόµιο. ∆εύτερον, η Αττική Οδός εξασφαλίστηκε και
διασφαλίστηκε και κατάφερε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
να κάνει απόσβεση. Τρίτον, στη γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου εξασφα-
λίστηκε πλήρως η επένδυση. Και να σας θυµίσω ότι όταν έγινε
αυτή η συµφωνία, χαρακτηρίστηκε από το ΤΕΕ αποικιοκρατική
και δεν χαρακτηρίστηκε έτσι µόνο από το ΚΚΕ.

Ούτε λίγο ούτε πολύ, ζητήθηκε η κατάργηση ή ο παραµερι-
σµός του Συµβουλίου της Επικρατείας. Τελικά, υπάρχει µια
γραµµή άµυνας, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά το περιβάλλον, στο
5ο Τµήµα του Συµβουλίου της Επικρατείας και αυτό πάµε να το
καταργήσουµε, να το παραµερίσουµε.

Και παραµερίστηκε. Στο όνοµα της επιτάχυνσης των έργων
στους Ολυµπιακούς Αγώνες παραµερίστηκε. Παραµερίστηκε και
καταργήθηκε, όπως καταργήθηκαν και άλλες διατάξεις του Συ-
ντάγµατος.

Τα ίδια ρητορικά σχήµατα είχαν χρησιµοποιηθεί και στην πε-
ρίοδο των αρχών της δεκαετίας του ’60 όταν µε την αντιπαροχή
καταστράφηκε η Αθήνα, όταν τσιµεντοποιήθηκε η Αθήνα, όταν
έγινε η Πεντέλη, όταν έγινε το κέντρο της Αθήνας τέτοιο που
έγινε. Και έρχονται όλοι σήµερα και οικτίρουν αυτή την κατά-
σταση, την οποία τότε χειροκροτούσαν.

Μιλήσατε για το εργασιακό καθεστώς, για την ανάγκη εργα-
σιακής ειρήνης, για την αλλαγή της εργατικής νοµοθεσίας. ∆η-
λαδή πού πρέπει να φθάσουµε; Να φθάσουµε στις Ινδίες, σε
µεροκάµατα Κίνας, σε µεροκάµατα Μπαγκλαντές; Ε, όχι, ο Έλ-
ληνας εργάτης και εργαζόµενος δεν θα ζήσει για µια χούφτα ρύζι
ή για µια χούφτα πατάτες.

Η σηµερινή επίθεση του Προέδρου του Συνδέσµου Ελληνικών
Βιοµηχανιών είναι χαρακτηριστική. Τι ζήτησε; Απολύσεις στο δη-
µόσιο, αλλά και κατάργηση των κοινωνικών παροχών. Ε, έλεος!
Έλεος! Κάποια στιγµή θα πρέπει κι αυτός να µπει στη θέση του.

Όσον αφορά τα κέρδη συγκεκριµένων επιχειρήσεων, επειδή

όλοι εδώ µίλησαν για τη χειµάζουσα βιοµηχανία, για τους φτω-
χούς βιοµήχανους, γι’ αυτούς που υποφέρουν, θα σας διαβάσω
χθεσινό δηµοσίευµα στην εφηµερίδα «Το Χρηµατιστήριο». Θα
σας διαβάσω ορισµένα πράγµατα, γιατί κακά τα ψέµατα, δεν
είναι κρίσιµες στιγµές για όλους, δεν βουλιάζει η Ελλάδα, οι ερ-
γαζόµενοι βυθίζονται καθηµερινά.

Ας δούµε ορισµένα συγκεκριµένα στοιχεία. Σελίδα πρώτη στην
εφηµερίδα «ΤΟ ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΟ»: «Κράτησε γερά στο εννιά-
µηνο η «AUTOHELLAS». Κατέγραψε σηµαντικά κέρδη 15,3 εκα-
τοµµυρίων ευρώ παρά την κρίση». Σελίδα οκτώ: «Βελτίωση
µεγεθών για τη «FRIGOGLASS». Κατά 192,2% αυξήθηκαν τα κα-
θαρά κέρδη στο εννιάµηνο». Στην ίδια σελίδα λίγο παρακάτω:
«Αύξηση κερδών για την «ALLIANCE» Ελλάδος. Λειτουργικά
κέρδη αυξηµένα κατά 47,5%». Σελίδα εννέα: «Άνοδος 15,8% στα
κέρδη Μύλοι Λούλη». Στην ίδια σελίδα ακριβώς δίπλα: «Περαι-
τέρω αύξηση της λειτουργικής κερδοφορίας στα 38 εκατοµµύ-
ρια ευρώ εµφάνισε στο εννιάµηνο του 2010 η «HELLAS ON
LINE»». Σελίδα δέκα: «Αύξηση εσόδων στο τρίτο τρίµηνο της
FORTHNET. Ανήλθαν στα 102 εκατοµµύρια ευρώ ενισχυµένα
κατά 9,24%». Στην ίδια σελίδα: «Εκτίναξη κερδών για τη «MER-
MEREN». Τα καθαρά κέρδη µετά από φόρους, ενισχυθήκαν ση-
µαντικά κατά 175%».

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και ειδικά για τον όµιλο της «FRI-
GOGLASS», ο οποίος όµιλος το Γενάρη του 2009 ξεκίνησε µια
διαδικασία για τη µείωση του εργασιακού κόστους και µέσα στο
2010 απέλυσε ενενήντα τρεις εργαζόµενους και αύξησε τα
κέρδη του κατά 192,2%. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή
είναι η σηµερινή εικόνα.

Βεβαίως, αυτοί που χειµάζονται, αυτοί που συνθλίβονται στις
µυλόπετρες των πολυεθνικών, είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και οι αυτοαπασχολούµενοι.

Ειπώθηκε µε στόµφο ότι πολλές επιχειρήσεις έφυγαν από την
Ελλάδα. Προς τι η απορία; Ανακάλυψη είναι αυτή; Πριν µερικά
χρόνια διάφορες εταιρείες έπαιρναν και επιδότηση –ναι- από τις
ελληνικές κυβερνήσεις και µετανάστευαν είτε στη Βουλγαρία
είτε στην πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ηµοκρατία της Μακεδονίας,
στην Αλβανία και αλλού.

Επιβεβαιώνεται µια ρήση του Μαρξ ότι το κεφάλαιο δεν έχει
πατρίδα, πάει εκεί που έχει τα πιο υψηλά κέρδη.

Εµείς δεν µπορούµε να αποδεχτούµε αυτήν τη λογική να συ-
νεχίζουν να κερδίζουν, να βυθίζουν την εργατική λαϊκή οικογέ-
νεια στη φτώχεια, στην ανασφάλεια και σε µια κατάσταση
αθλιότητας και την ίδια στιγµή να δίδονται καινούργια προνόµια
στο µεγάλο κεφάλαιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει το λόγο για
έξι λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Μπαίνω γρήγορα στα θέµατα µια και διαδέχοµαι τον κ. Χαλ-
βατζή. Να πω ότι πάντα θεωρούσα το χώρο του Κοινοβουλίου
ένα χώρο ανταλλαγής και συνθέσεως απόψεων, κύριε Υπουργέ.
Πρέπει να πω ότι για πρώτη φορά κριτική από πλευράς ΚΚΕ για
τον υγιή ανταγωνισµό είναι µια πολύ εποικοδοµητική κριτική,
εξαιρετικά ευπρόσδεχτη.

Εγώ, οµολογώ ότι ήταν εντυπωσιακή εκ µέρους του ΚΚΕ
αυτού του τύπου η κριτική, την οποία εγώ την καλωσορίζω ως
ένα πρώτο δείγµα συνθέσεως απόψεων εις αυτό το Κοινοβού-
λιο.

Τώρα, κύριε Χαλβατζή, ως προς τις θεωρίες του Μαρξ, που
βεβαίως εγώ δεν τον απορρίπτω καθόλου συνολικά, ίσα-ίσα που
σέβοµαι ιδιαίτερα έναν φιλόσοφο αυτού του βεληνεκούς, πρέπει
να σας πω ότι είναι ένας φιλόσοφος προ δύο αιώνων περίπου.
Άρα, έχει αλλάξει αρκετά ο κόσµος.

Παραδείγµατος χάριν, θα ήθελα να σας θέσω ένα ερώτηµα;
Όταν ο διανοητής αυτός ο αµερικάνος, ο οποίος σκέφτηκε το
facebook και πούλησε την ιδέα του facebook ένα δισεκατοµµύ-
ριο δολάρια, που ακριβώς βρέθηκε από την ιδέα του µέχρι την
πώληση της ιδέας του η εργατική υπεραξία; Πουθενά. Υπήρχε η
υπεραξία της ιδέας του. Η υπεραξία του ατόµου, δηλαδή. Η ερ-



1304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

γατική υπεραξία είναι ένα τµήµα του παραγόµενου πλούτου στο
σύγχρονο κόσµο, όµως, πια όχι το µείζον. Ήταν το µείζον στην
εποχή του Μαρξ. ∆εν είναι το µείζον σήµερα. Είναι τµήµα και
αυτό δεν το έχετε ακόµη καταλάβει.

Κύριε Υπουργέ, παρακολούθησα µε τροµερό ενδιαφέρον την
οµιλία σας, ειλικρινά το λέω, χωρίς ίχνος ειρωνείας, καταπλη-
κτική οµιλία. Θα µπορούσα και να την χειροκροτήσω, γιατί πραγ-
µατικά θέσατε θέµατα, όλα στην ατζέντα. Θα µπορούσα να σας
καλωσορίσω στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Εµείς τα λέγαµε
αυτά χρόνια, τότε µε τον Αλογοσκούφη, τα ίδια λέγαµε, δεν µας
άκουγε.

Μόνο που σκεφτόµουν παραδείγµατος χάριν, κύριε Μαρκό-
πουλε, πέντε χρόνια η Νέα ∆ηµοκρατία στην εξουσία και έχει πα-
ραµείνει το να γίνει µια επιχείρηση εβδοµήντα µήνες, εκατό
µήνες, εκατόν πέντε µήνες. Μα τι κάνατε πέντε χρόνια;

Εσείς εκλεχτήκατε το 2004 για να πατάξετε τη γραφειοκρατία.
Πέντε χρόνια εσείς και ένα χρόνο αυτοί και ακόµα είναι εκατόν
δύο µήνες για να γίνει µια επιχείρηση. ∆ηλαδή, «πιάσε το αυγό
και κούρευτο!» Λοιπόν, πολύ ωραία η οµιλία.

Ξέρετε, όµως, εµείς εδώ συζητάµε τα πολύ υψηλά, «fast track»,
ταχεία οδός. Μιλάµε για τον Μοντεσκιέ. Να πω ότι ο Αριστοτέλης
πρώτος καθόρισε τη διάκριση των εξουσιών εις το έργο του τα
«Πολιτικά», δηλαδή το «βουλευόµενον», «το περί τας αρχάς» και
το «δικάζον», αλλά και το συνέχισε ο Αριστοτέλης.

Γιατί; Γιατί στην Αρχαία Αθηναϊκή ∆ηµοκρατία υπήρχε η εκ-
κλησία του ∆ήµου που έδινε την τελική λύση εάν µεταξύ των
εξουσιών υπήρχε διαφωνία. Ενώ εδώ στην Ελλάδα µπορούµε να
νοµοθετούµε όλοι εµείς µαζί και να έρχεται ένα κοµµάτι δικα-
στών του ΣτΕ -εγώ αναρωτιέµαι, οι απλοί αστυνοµικοί, λένε, που
έχουν ένα πιστόλι, πρέπει να περνάνε ψυχιατρική εξέταση- εκεί
στο ΣτΕ µπορούν να πυροβολούν τη χώρα ανεξέλεγκτα;

∆ιότι θα ήθελα να µου εξηγήσει κάποιος στα σοβαρά. Όταν ο
κ. Κωνσταντακόπουλος έφερε στην Ελλάδα τρία-τέσσερα δισε-
κατοµµύρια, έκανε µια επένδυση και µετά από δεκαπέντε χρόνια
την έβγαλαν αντισυνταγµατική, πως θα τον προστατεύσετε;

Πως θα τον προστατεύσετε από αύριο από τους κακούς αντα-
γωνιστές του που θα τρέχουν να του κάνουν τώρα δικαστήρια,
αφαίρεση αδείας; Θα τα υποστεί ο άνθρωπος, να µην κοροϊδευ-
όµαστε.

Και άντε εγώ και να πειστώ -και πείθοµαι- ότι εσείς µε τις τρο-
µερές σας ρητορικές ικανότητες θα ψήσετε πέντε-έξι µεγαλοε-
πενδυτές να έρθουν στην Ελλάδα. Πείθοµαι. Θα τους ψήσετε.

Ναι, αλλά ο κάθε µεγαλοεπενδυτής θα έχει και έναν άνθρωπο
που θα τον συµβουλεύει. Θα πηγαίνει και θα του λέει: «Κωνστα-
ντακόπουλος». Θα βλέπει το παράδειγµα «Κωνσταντακόπουλος»
και όσο θα έχει ψηθεί από εσάς, κύριε Υπουργέ, τόσο θα τρέχει
από την άλλη. Αν δεν λύσουµε αυτά, όλα τα άλλα είναι τελείως
δευτερεύοντα.

Βγαίνοντας, λοιπόν, έξω -για να δείτε πως προσγειωνόµαστε
στην πραγµατικότητα- µε παίρνει τηλέφωνο ένας επιχειρηµατίας
πολίτης που µε έψαχνε από το γραφείο µου και µου λέει, επείγον,
ο οποίος κάνει εισαγωγές τσιγάρων από την Ολλανδία και πάει
πάρα πολύ καλά, βγάζει πολλά λεφτά και πληρώνει πολλούς φό-
ρους σε εσάς αυτήν την εποχή που χρεοκοπεί η Ελλάδα. Αλλά τι
έχει πάθει Μάκη;

Αυτή η ταινία ασφαλείας που βάζουν στα τσιγάρα, που τη δίνει
το κράτος, έχει έλλειψη γιατί δεν έχετε κάνει, λέει, τη σύµβαση
µε το τυπογραφείο που εκτυπώνει την ταινία, και δεν µπορεί να
βάλει ταινία στα πακέτα. ∆εν µπορεί να βάλει ταινία στα πακέτα,
δεν µπορεί να βάλει τα τσιγάρα στα περίπτερα, δεν µπορεί να
πουλήσει τσιγάρα, δεν µπορείτε να εισπράξετε φόρους.

Τι να την κάνω εγώ την ταχεία οδό, τα µεγάλα όνειρα και τους
µεγαλοεπενδυτές, εάν δεν µπορείτε να λύσετε τα βασικά, τα αυ-
τονόητα, να τυπώσετε το χαρτάκι, για να µπαίνει στο πακέτο µε
τα τσιγάρα; Λύστε το αυτό µέχρι αύριο. Θέλω µία απάντηση γι’
αυτό, γιατί είναι συγκλονιστικό, εάν το σκεφθείτε. Χάνετε λεφτά
τώρα που δεν έχουµε, διότι δεν µπορείτε να τυπώσετε την ταινία.
Να σας την τυπώσω εγώ στις εκδόσεις «ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ», βρε
αδερφέ, τζάµπα, να σας την κάνω δώρο, για να τελειώνουµε, αν
είναι να καταστραφεί το κράτος για την ταινία!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πολύ χουβαρντάς είστε σήµερα!

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Πολύ χουβαρντάς, κύριε
Πρωτόπαπα, εδώ που φθάσαµε!

Απευθύνοµαι και προς τη Νέα ∆ηµοκρατία, για να µη λέµε
µόνο για την Κυβέρνηση. Επαναλαµβάνω, τα είπε πολύ ωραία ο
κύριος Υπουργός, αλλά εγώ δεν βλέπω τίποτα από όλα αυτά να
γίνεται στην πράξη, εάν δεν λύσουµε το αυτονόητο –και παίρνω
το παράδειγµα της ταινίας- και το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε ότι το ΣτΕ κυβερνά. ∆εν κυβερνάµε
εµείς, εσείς δηλαδή, αλλά το ΣτΕ κυβερνά στην Ελλάδα. Θα
ήθελα πολύ να µάθω και να ακούσουν οι πολίτες –θα κάνω και
σχετική ερώτηση προς την Κυβέρνηση- πόσο έχει κοστίσει στον
Έλληνα φορολογούµενο το ΣτΕ τα τελευταία είκοσι χρόνια. Εγώ
αυτό θέλω να καταλάβω. Ακούω για το µισθό των Βουλευτών,
κύριε Πρωτόπαπα. Λένε: «Τι παίρνουν οι Βουλευτές, τι κάνουν, τι
ράνουν, τι παίρνουν οι υπάλληλοι της Βουλής.». Χαµός! Έχετε
καταλάβει, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κάθε Σύµβουλος Επικρα-
τείας του ΣτΕ κοστίζει όσο ο Ροκφέλερ στην Ελλάδα; Το µισό
δηµόσιο χρέος είναι το ΣτΕ.

Θα σοβαρευτούµε, λοιπόν; Εάν δεν καταλαβαίνουν µε το καλό,
να καταλάβουν µε έναν άλλο τρόπο. ∆εν ξέρω ποιον τρόπο θα
βρει η πολιτεία, αλλά δεν µπορούν να µας καταστρέψουν. Να
πεινάσουν τα παιδιά µας, γιατί θέλει το Σ.τ.Ε. να συγκυβερνήσει;
∆ηλαδή, επειδή ήθελε ο κύριος Σύµβουλος της Επικρατείας να
κατέβει στις εκλογές, να βγει Βουλευτής και δεν τα κατάφερε,
είναι στο ΣτΕ και µπλοκάρει την επένδυση στην Ελλάδα; Πρέπει
να τα συζητήσουµε αυτά. Εάν δεν τα καταλάβουµε αυτά, δεν
µπορούµε να βρούµε άκρη ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να συγχαρώ τη Νέα ∆ηµοκρατία για την ευόδωση του

αντιµνηµονιακού τους αγώνα. Όπως ξέρετε, σήµερα οι χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισαν να µη µας δώσουν την
τρίτη δόση µέσα στο ∆εκέµβριο και την πάνε τον Ιανουάριο. Είµαι
βέβαιος ότι εάν ο κ. Σαµαράς µπορέσει να εντείνει την αντιµνη-
µονιακή πίεση, θα το µετανιώσουν παντελώς οι εταίροι µας, δεν
θα µας δώσουν καθόλου αυτά τα λεφτά, δεν θα µπείτε στη δυ-
σάρεστη θέση να πρέπει να τηρήσετε τη διεθνή σας υποχρέωση,
γιατί θα έχουν οι άλλοι αποσύρει την υπογραφή τους από το µνη-
µόνιο και άρα, πεδίο δόξης λαµπρό, θα µπορέσετε να φέρετε,
κύριε Μαρκόπουλε, τα δισεκατοµµύρια που έχετε από άλλες
πηγές! ∆εν χρειάζεται τίποτα, δύο-τρεις µέρες ακόµα αντιµνη-
µονιακός Σαµαράς και το µνηµόνιο κατηργήθη στην πράξη και
όλα πάνε καλά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ύο-τρεις τοποθετήσεις
ακόµα και σας βλέπω Υφυπουργό στην Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Να καταλάβετε η ανευθυ-
νότητα πού οδηγεί, για να συνεννοούµαστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω. Για να δείτε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, πώς
στην Ελλάδα όλα διαστρεβλώνονται, επί µήνες ακούµε «η καλή
Ευρωπαϊκή Ένωση και το κακό ∆ΝΤ». Πόσες φορές το έχουµε
ακούσει αυτό; ∆είτε τι αποδεικνύεται στην πράξη. Το ∆ΝΤ µας
δανείζει φθηνότερα, µε επιεικέστερους όρους και µας τα δίνει
και στην ώρα τους. Η Ευρωπαϊκή Ένωση µας δανείζει ακριβό-
τερα, µε σκληρότερους όρους και για να µας τα δώσει, µας βγά-
ζει την ψυχή. Ποιος είναι ο καλός και ποιος ο κακός σε όλη αυτήν
την ιστορία; Και το λέω ως παράδειγµα µόνο για ένα λόγο, κύριε
Μαρκόπουλε, γιατί πρέπει να έρθει η ώρα στην Ελλάδα που θα
µιλάµε σοβαρά. Η χώρα στο χείλος του γκρεµού δεν σηκώνει
άλλες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μην αναφέρεστε στη σο-
βαρότητα, γιατί γίνεστε προσβλητικός.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: ∆εν λέω για εσάς προσω-
πικά. Είναι δυνατόν;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για την παράταξη. Η σο-
βαρότητα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ πολύ, κύριε
Μαρκόπουλε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν µιλάτε εδώ, να ξέ-
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ρετε ότι όλοι οι συνάδελφοι και τα κόµµατα είναι σοβαρά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Μαρκόπουλε, µη

διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το Προεδρείο τους χα-

ρακτηρισµούς περί σοβαρότητας να τους προσέχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε Γε-

ωργιάδη.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ζήσαµε εξήντα ηµέρες

προεκλογικής εκστρατείας µε σηµαία το αντιµνηµόνιο. Προσπά-
θησαν να κάνουν εκλογές, να θέσουν τέτοια θέµατα. Αντιµνηµό-
νιο, αντιµνηµόνιο, αντιµνηµόνιο! ∆εν µας δίνει, λοιπόν, αυτά τα
λεφτά. Τι θα κάνετε; Θα τα βρείτε από αλλού; Για να δείτε, επα-
ναλαµβάνω, τι θα πει σοβαρότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Άδωνι Γε-

ωργιάδη, θα γίνετε σιγά-σιγά Υφυπουργός της Κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης κλείνει µε την
αγόρευσή του τη συνεδρίασή µας για σήµερα.

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή η χώρα

είναι µία χώρα των θαυµάτων. Εµένα µε εντυπωσιάζει το γεγονός
ότι έχουµε τρία κόµµατα που αντιπροσωπεύουν τη συντηρητική
πλειοψηφία, υποθέτω, του ελληνικού λαού και τη συντηρητική
πλειοψηφία της Βουλής, τα οποία συµφωνούν σε ένα νοµοσχέ-
διο, αυτό το οποίο καταθέσατε. Πώς έχετε αυτήν την τέχνη, ενώ
συµφωνείτε επί της ουσίας και υπερθεµατίζετε, ταυτόχρονα να
δηµιουργείτε ένα κλίµα εντάσεων και αντιπαραθέσεων εκ του µη
όντος;

∆ιότι αναζητάει, λέει, η Κυβέρνηση συναινέσεις. Μα, πού ζείτε,
κύριοι συνάδελφοι; Πού ζείτε; ∆εν έχετε τη στοιχειώδη πολιτική
εµπειρία δεκαετιών σ’ αυτή τη χώρα; Συναίνεση επί της ουσίας
πάντοτε υπήρχε σ’ αυτόν, τον τόπο. Συναίνεση επί της ουσίας.
∆εν υπήρχαν ουσιώδεις διαφορετικές εναλλακτικές πολιτικές
επιλογές, ανάµεσα σε Νέα ∆ηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ. Ακόµη και σε
περιόδους αιχµής της δεκαετίας του ‘80, πάλι δεν υπήρχαν. Οι
µεταθέσεις του άξονα που έγιναν στη Μεταπολίτευση από έναν
παραδοσιακό καπιταλισµό –να το πω έτσι, µπορεί να µην είναι
δόκιµος ο όρος- στο νεοφιλελεύθερο µοντέλο και αυτές έγιναν
συναινετικά. Και αυτές οι µετατοπίσεις έγιναν συναινετικά. Και
τώρα η συναίνεση είναι τεράστια. Υπάρχει επί της ουσίας, αλλά
υπάρχει και ένας ανταγωνισµός. Ο ανταγωνισµός, όµως, ποιος
είναι; Όχι για τις πολιτικές επιλογές. ∆ιότι το ένα κόµµα διαδέ-
χεται το άλλο και η χώρα βαδίζει από το κακό στο χειρότερο, µε
τις επιλογές οι οποίες κλιµακώνονται επί το χειρότερο. Ποιος
είναι ο ανταγωνισµός; Ποιος θα έχει τη νοµή και τη διαχείριση
της εξουσίας, γιατί η διαχείριση της εξουσίας είναι νοµή και δια-
νοµή λαφύρων. Είναι νοµή και διανοµή λείας. Και αυτό το θέατρο
παίζεται συνεχώς, σε βάρος βεβαίως της χώρας και σε βάρος
του ελληνικού λαού και καταστρέφει πρώτα απ’ όλα τις νέες γε-
νιές, οι οποίες βλέπουν ότι δεν υφίσταται τίποτα σ’ αυτό τον τόπο
και δεν υπάρχει προοπτική.

Το δεύτερο που θέλω να πω. Καλά, δεν παρακολουθείτε τις
εξελίξεις; Τις παγκόσµιες εξελίξεις, τις ευρωπαϊκές εξελίξεις; Να
τις παρακολουθήσετε λιγάκι να βγάλουµε κάποτε ένα συµπέρα-
σµα σ’ αυτό τον έρηµο τον τόπο. Η παγκόσµια καπιταλιστική
κρίση που ξέσπασε, δεν ξέσπασε από την Ελλάδα, πώς να το κά-
νουµε; Από την κοιτίδα του καπιταλισµού. Από τη µεγάλη δύ-
ναµη του καπιταλισµού και του ιµπεριαλισµού. Από τον ηγεµόνα
του πλανήτη ξέσπασε αυτή η παγκόσµια καπιταλιστική κρίση,
από εκεί ξεκίνησε. ∆εν το βλέπετε αυτό;

Την Ιρλανδία τη γνωρίζετε; Τι fast track φέρνετε εδώ πέρα; Τα
έχει ξεσκίσει αυτά τα πράγµατα η Ιρλανδία. Η Ιρλανδία είναι το
µοντέλο που τα έχει αποθεώσει. Έλεγαν οι Ιρλανδοί, το θαύµα,
το θαύµα! Τι έλεγαν; Επενδυτής είστε; Περάστε. Φορολογική ει-
δική νοµοθεσία; Μάλιστα. Κίνητρα; Όσα θέλετε. Ειδικές ρυθµί-
σεις; Απεριόριστες. Έγιναν πόλος έλξης οι Ιρλανδοί, κύριε
Υπουργέ, των διεθνών επενδύσεων. Έσπασαν όλα τα ρεκόρ και
σε µια φάση απογειώθηκαν κιόλας. Τεράστιο θαύµα. Και βλέ-
παµε ρυθµούς αναπτυξιακούς θαυµατουργούς, αλλά Κίνας.

Άλλο θαύµα αυτό. Αλλά ξέρετε ότι τα θαύµατα κρατούν τρεις
µέρες, άντε τα µεγάλα τέσσερις. ∆εν βλέπετε, λοιπόν, τι γίνεται
στην Ιρλανδία; Την Ιρλανδία πάτε να µιµηθείτε; Καταρρέει αυτή
τη στιγµή η Ιρλανδία. Χειρότερο πρόβληµα από την Ελλάδα,
κύριε Υπουργέ, η Ιρλανδία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Από
άλλο λόγο.

Το πρόβληµα της Ιρλανδίας δεν ήταν το αναπτυξιακό της µο-
ντέλο, όπως ξέρετε ασφαλώς, αλλά ήταν οι τράπεζες και τα το-
ξικά. Αυτό να το διευκρινίσουµε. Και δεν ήταν το κοµµάτι των
επενδύσεων το αποτυχηµένο της Ιρλανδίας. Τώρα µπορεί να
υπάρχουν επιφυλάξεις για το µοντέλο αυτό, το αντιλαµβάνοµαι,
το έχουν και άλλες χώρες, η Ουγγαρία κ.λπ., αλλά δεν ήταν εκεί.
Αυτό, αν µου επιτρέπετε µόνο, για να έχουµε τη συζήτηση στο
πλαίσιο που πρέπει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρώτον, η µορφή εκδήλωσης
µια κρίσης σε κάθε χώρα διαφέρει. Η Ιρλανδία, καταρρέει το τρα-
πεζικό της σύστηµα. Όπως στις Ηνωµένες Πολιτείες η κρίση ξε-
κίνησε από το τραπεζικό της σύστηµα, την κατάρρευση της
αγοράς των επισφαλών στεγαστικών δανείων. Από εκεί ξεκίνη-
σαν.

Όταν τα έλεγα εγώ αυτά εδώ, κύριε Υπουργέ, µε περνούσαν
για τρελό. Ήµουν ο άνθρωπος των σπηλαίων. Το 2007, όταν
έκανα την εισήγηση για τον προϋπολογισµό, µιλούσα για την πα-
γκόσµια κρίση και τις συνέπειές της στην Ελλάδα και οι καθηγη-
τές, οι µορφωµένοι µε τα ντοκτορά, οι οικονοµολόγοι κ.λπ.,
ερχόντουσαν στα τετριµµένα της χώρας και δεν έβλεπαν τη
θύελλα που επέρχεται.

∆είτε τα Πρακτικά, κύριε Χατζηδάκη, αν νοµίζετε ότι λέω υπερ-
βολές. Ούτε µια λέξη δεν υπήρχε για κρίση, ενώ η κρίση επέ-
λαυνε και όλος ο κόσµος άρχισε να την βλέπει. Εδώ τα µικρά
µας, οι αντιπαραθέσεις, αυτό το άγονο παιχνίδι εξουσίας.

Η µορφή, λοιπόν, διαφέρει, αλλά η ουσία της κρίσης παραµέ-
νει ίδια. Αυτά τα µοντέλα τα οποία τροφοδοτούν την κερδοσκο-
πία νοµίζουν ότι αν ανοίξουν το δρόµο στην απεριόριστη
ασυδοσία του κεφαλαίου και του κάνουν όλα τα χατίρια, θα ανοί-
ξουν και οι δρόµοι και οι λεωφόροι της ανάπτυξης. ∆εν αντιλαµ-
βάνονται ότι απλώς δηµιουργούν το θεµέλιο κρισιακών
φαινοµένων, τα οποία θα ξεσπάσουν εκεί πρώτα απ’ όλα και πολύ
γρήγορα διότι το πρόβληµα δεν είναι αυτό και θα σας το πω
απλά, ως µη καθηγητής οικονοµολόγος.

Μπορεί να πάρετε µια απόφαση αύριο και να πείτε «αυξάνω
τους φόρους ή τους µειώνω». Γίνεται αυτό µε απόφαση. Μπορεί
να πάρετε απόφαση, πιο δύσκολα βεβαίως γιατί θα υπάρχουν
ίσως και αντιστάσεις, και να πείτε «µειώνω τους µισθούς ή τους
αυξάνω». Για να φέρετε, λοιπόν, επενδύσεις µπορείτε να τους
πείτε «Τι θέλετε; Περιβάλλον; Εγώ το γράφω στα παλιά µου τα
παπούτσια. Τι άλλο θέλετε; Πολεοδοµικές ρυθµίσεις; Στα παλαι-
ότερα των υποδηµάτων µου. Φόρους; Μηδέν.». Ιρλανδία. Το Ιρ-
λανδικό θαύµα έχει φόρους µηδέν σχεδόν. «Τι θέλετε; Μισθούς;
Τίποτα». Αυτά όλα αποφασίζονται. Αυτό που δεν µπορείτε να
αποφασίσετε είναι το ουσιώδες και από αυτό κρίνονται τα πράγ-
µατα. ∆εν µπορείτε να αποφασίσετε, να πατήσετε ένα κουµπί και
να πείτε αυξάνεται η παραγωγικότητα. Πατήστε όσα κουµπιά θέ-
λετε. Πάρτε αποφάσεις. ∆εν αυξάνεται η παραγωγικότητα.

∆εν µπορείτε να διαµορφώσετε όρους παιδείας. ∆εν µπορείτε
να κάνετε καινοτοµίες µε αποφάσεις, µε κουµπιά και µε υπουρ-
γικές αποφάσεις. ∆εν µπορείτε να εισάγετε τεχνολογία. ∆εν µπο-
ρείτε να εισάγετε νέα οργανωτικά πνεύµατα και οργανωτικές
διαρθρώσεις. ∆ηλαδή µε δυο λόγια αυτό που δεν αντιγράφεται,
που δεν αποφασίζεται και θέλει υποδοµές, θέλει εργασία, θέλει
άποψη και αντίληψη δεν µπορείτε να το δηµιουργήσετε µε fast
track. ∆εν γίνονται µε fast track αυτά.

Βεβαίως αυτά και µόνο αρκούν για να διαµορφώσουν θετικές
εξελίξεις σε µια χώρα; Όχι. Γιατί αυτά µεν είναι πολύ σοβαρά
πράγµατα αλλά µιλάµε πάντοτε όχι µόνο για οικονοµία, αλλά και
για πολιτική οικονοµία. Και η παραγωγικότητα και τα συµπαρο-
µαρτούντα πολύ καλά, αλλά θέλει και δίκαιη κατανοµή του πλού-
του και απασχόληση. Τίποτα από όλα αυτά δεν φροντίζετε.

Εσείς εφαρµόζετε εδώ ένα µνηµόνιο και στο όνοµα του µνη-
µονίου ένα fast track και µας υµνείτε και τον κ. Ερντογάν, ότι δεν
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έχει δεσµεύσεις και µε µια απόφασή του µπορεί να φέρει οποια-
δήποτε επένδυση στην Τουρκία. Μπράβο στον κ. Ερντογάν! Αυτό
όµως το µοντέλο το µιµείται εύκολα οποιαδήποτε χώρα. Αν η
Τουρκία το κάνει, να βγάλουµε και εµείς ένα Πρωθυπουργό που
αµέσως θα τα κάνει όλα, περίπου δικτάτορα. Εντάξει, αυτά µι-
µούνται εύκολα. Αυτό που δεν µπορείς να κάνεις εύκολα είναι
άλλα πράγµατα που σας περιέγραψα προηγουµένως.

Εδώ τι κάνετε τώρα; Κάνετε ό,τι το χειρότερο. Φέρνετε ένα
αντισυνταγµατικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατα-
κρεουργεί το Σύνταγµα. ∆ιαβάστε την έκθεση της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής της Βουλής. Τι λέει; Τουλάχιστον έξι διατάξεις τις
βγάζει αντισυνταγµατικές. Το λέω και για εσάς που συναινείτε
και ψηφίζετε. Τι ψηφίζετε; Την κατακρεούργηση του Συντάγµα-
τος; Είναι δυνατόν;

Έρχοµαι εδώ και λέω, παρακάµπτετε -τρέχετε fast track- περι-
βάλλον και πολεοδοµικές ρυθµίσεις. Άρθρα 7 και 8, κατακρε-
ουργούνται και κουρελιάζονται. Με προεδρικό διάταγµα µπορεί
να γίνεται το οτιδήποτε. Λέει ο κύριος Υπουργός, δεν έχει δηµο-
σιονοµικό κόστος το νοµοσχέδιο. Μάλιστα. Το κόστος του δη-
µοσίου συµφέροντος και το κόστος της χώρας έτσι µόνο το
µετράτε; Εάν δηλαδή καταστρέψετε δάση, παραλίες, κοινωφε-
λείς εκτάσεις, όταν διαµορφώσετε περιβαλλοντικούς όρους και
πολεοδοµικούς οι οποίοι είναι πάρα πολύ δυσβάσταχτοι και κά-
νουν τη ζωή µας πάρα πολύ δύσκολη, όπως έχει γίνει στο Λεκα-
νοπέδιο –µε fast track έγινε το Λεκανοπέδιο- µπορεί να µην έχει
ένα τρέχον δηµοσιονοµικό κόστος, να το µετράς, αλλά έχει τρο-
µερό κόστος για τη χώρα, για τον τόπο, για το λαό, για την κοι-
νωνία και κόστος προοπτικής που το πληρώνουν γενιές επί
γενεών.

Αιγιαλός και παραλία: Εδώ γίνονται τερατουργήµατα. ∆ηλαδή
θα µπαίνει εδώ ο επενδυτής, θα κάνει προσχώσεις µέσα στη θά-
λασσα και θα διαµορφώνει προέκταση της γήινης κατάστασης,
όπου θέλει και όπως θέλει. Ποιος θα τα αποφασίζει αυτά; Ένα
προεδρικό διάταγµα και θα µπαζώνουν χίλια µέτρα µέσα στη θά-
λασσα. Έτσι γίνονται οι επενδύσεις; Έτσι θα φέρετε επενδύσεις;
Με τέτοιου είδους διατάξεις;

∆ίνετε τη δυνατότητα ταχυτάτων απαλλοτριώσεων σε όλα τα
ακίνητα του δηµοσίου, απαλλοτριώσεων σε κοινόχρηστους και
κοινωφελείς χώρους -δηλαδή ακόµα και πλατείες θα µπορούν να
απαλλοτριώνονται- και µάλιστα απαλλοτρίωσης ευρύτερων
ζωνών υπέρ του δηµοσίου, από ό,τι διαβάζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆άση. Τι είναι αυτό που κάνετε µε τα δάση; Αυτό που γίνεται

µε τις δασικές εκτάσεις είναι εντελώς απαράδεκτο. Τα δάση και
οι δασικές εκτάσεις δεν µπορούν να αλλάξουν χαρακτήρα και
λειτουργία κατά το Σύνταγµα. Απαγορεύεται, δεν µπορούν. Οι
εξαιρέσεις που λέει ο νόµος, είναι πάρα πολύ συγκεκριµένες και
έχουν πάρα πολύ αυστηρές προδιαγραφές. Πουθενά δεν µπο-
ρείτε να καταργήσετε το Σύνταγµα και να πείτε ότι µε κοινές
υπουργικές αποφάσεις µετατρέπουµε τις δασικές εκτάσεις και
τις κάνουµε εκτάσεις προς επένδυση κάθε µορφής και κάθε κερ-
δοσκοπικής διαθέσεως.

Είναι δυνατόν να φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο και να λέτε εδώ:
«Συναίνεση, τρία κόµµατα το ψηφίζουµε»; Πώς γίνονται αυτές οι
διαδικασίες; Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα.

Βεβαίως είναι περίεργες και οι αναθέσεις οι οποίες γίνονται
και οι διαγωνισµοί οι οποίοι γίνονται. Μπορεί να επιλέγετε δια-
γωνισµούς κάθε µορφής και στο τέλος αφήνετε και ένα υπονο-
ούµενο ότι µπορεί να κάνετε και άλλα πράγµατα πέραν των
διαγωνισµών.

Εάν κατάλαβα καλά -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- πή-
ρατε πίσω τη διάταξη για τις διακρατικές συµφωνίες;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι.
Καθόλου!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αυτό είναι εξορ-
γιστικό. Γιατί δεν το παίρνετε πίσω; Σχεδόν οποιαδήποτε µεγάλη
επένδυση µπορείτε να τη βαφτίζετε «διακρατική επένδυση».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): ∆εν
γίνεται. Το ξέρετε αυτό. Υπάρχει και το άλλο κράτος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως άλλο κράτος.
Οι σχέσεις οι οποίες αναπτύσσει εσχάτως η χώρα και µάλιστα

οι επενδυτικές σχέσεις είναι «δυστυχώς» ή «ευτυχώς» κυρίως µε
τα Εµιράτα και µε τις χώρες της Ασίας. Αυτές οι επενδυτικές σχέ-
σεις µπορούν κάλλιστα να µετατραπούν σε κρατικές σχέσεις.

Στο Σκαραµαγκά ξεκινήσαµε από το Άµπου Ντάµπι και φτά-
σαµε στο Λίβανο. Τελικά Λιβανέζος πήρε το Σκαραµαγκά, χωρίς
να το πάρουµε χαµπάρι. Κάλλιστα θα µπορούσαµε -κρατική είναι
η εταιρεία, κρατικά είναι τα Ναυπηγεία- να κάνουµε µία διακρα-
τική συµφωνία και «ούτε γάτα ούτε ζηµιά». Γι’ αυτό σας λέω για
διακρατική συµφωνία. Και ήρθε και στη Βουλή. ∆εν ήταν δια-
κρατική, ήταν µε επιχείρηση η συµφωνία, αλλά κάλλιστα επειδή
είναι κρατική εταιρεία, µπορούσε να είναι και διακρατική και να
καλύπτονταν ακόµα περισσότερο.

Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι δυνατόν να µας λέτε ότι οι δια-
κρατικές συµφωνίες, ακόµα και αυτές οι διάτρητες διατάξεις δια-
γωνισµών που έχετε, δεν θα υπόκεινται ούτε και σε αυτές τις
διαδικασίες.

Και γιατί επιµένετε σε αυτό; Γιατί έχετε κλείσει κάποια συµ-
φωνία µε το Κατάρ;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λαφαζάνη, έχετε
κλείσει τρίλεπτο επιπλέον. Παρακαλώ πολύ θα πρέπει να ολο-
κληρωθούν οι εργασίες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτό είναι απαράδεκτο νοµο-
σχέδιο. Το καλύτερο που έχετε να κάνετε είναι να το πάρετε
πίσω. ∆εν θα βοηθήσει καθόλου την ανάπτυξη της χώρας. Η ανά-
πτυξη της χώρας περιέγραψα περίπου τι χρειάζεται. Χρειάζεται
άλλα πράγµατα, άλλες προτεραιότητες και πολύ φοβάµαι ότι θα
µας µείνουν στα χέρια όχι µόνο τα µνηµόνια -θα την πάρουµε την
τρίτη δόση, µην ανησυχείτε- αλλά και το ευρώ και η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, η
διαδικασία θα ολοκληρωθεί µε τις σύντοµες παρεµβάσεις του
Υπουργού Επικρατείας και του Υφυπουργού κ. Ρόβλια. Ο κ. Ρό-
βλιας θα έχει ένα τρίλεπτο.

Ορίστε κύριε Ρόβλια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Περιφερειακής

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας): Και λιγότερο από τρίλε-
πτο.

Θέλω να απαντήσω σε δύο σηµεία της τοποθέτησης του κ. Γε-
ωργιάδη. Έχετε απόλυτο δίκιο για τις ταινίες φορολογίας κα-
πνού. Και πραγµατικά αυτό το οποίο παραλίγο να γίνει ήταν
τραγικό. Υπάρχουν τρεις διαγωνισµοί σε εξέλιξη για το ίδιο θέµα
στο Υπουργείο οι οποίοι είχαν υποστεί διάφορες εµπλοκές και
καθυστερήσεις εν πολλοίς αδικαιολόγητες. Μόλις ενηµερώθηκα
ασχολήθηκα προσωπικά. Ήρθαν στο γραφείο µου ο γενικός δι-
ευθυντής, ο διευθυντής και ο τµηµατάρχης, έδωσα οδηγίες και
κατευθύνσεις και παρακολούθησα την πορεία. Από χθες έχουµε
µειοδότη στο διαγωνισµό. Είναι θέµα ηµερών υπογραφής της
σύµβασης εκτός εάν παρέµβει το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Για να περάσω στο δεύτερο θέµα. Ελπίζω ότι δεν θα παρέµβει
γιατί πραγµατικά δεν έχει προβλήµατα νοµικά ο διαγωνισµός
τουλάχιστον κατά την προσωπική µου εκτίµηση.

Θέλω όµως να «συζητήσουµε» για το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Η προσωπική µου δικηγορική εµπειρία µου λέει ότι το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας είναι ένα κατ’ ουσίαν ανεξάρτητο
δικαστήριο µε δικαστές υψηλής νοµικής κατάρτισης και ποιότη-
τας. Αυτό είναι το ένα που θέλω να πω.

∆εύτερον, ο ρόλος του τον οποίο τιµά είναι να προστατεύει
τον πολίτη από τις αυθαιρεσίες της διοίκησης και του κράτους
και έχει εκδώσει ιστορικές αποφάσεις. Κορυφαία είναι εκείνη που
ακύρωσε τα διατάγµατα του δικτάτορα Παπαδόπουλου που απέ-
λυε δικαστές. Και µετά ο Παπαδόπουλος απέλυσε και αυτούς βέ-
βαια, του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε δίκιο στο θέµα ορισµένων αποφάσεων
που έχουν σχέση µε το περιβάλλον. Έχει παγιωθεί µια πολύ αυ-
στηρή νοµολογία. Βέβαια εκτιµώντας το Ε’ Τµήµα ότι το περι-
βάλλον δεν προστατεύεται επαρκώς στην Ελλάδα, έφτασε η
νοµολογία τους στο άλλο άκρο, της υπερπροστασίας. Προσω-
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πικά το έχω ζήσει µε το θέµα της αξιοποίησης του Αχελώου. Εγώ
δεν την ονοµάζω εκτροπή. Την ονοµάζω αξιοποίηση του Αχε-
λώου. Αυτό δεν σηµαίνει ότι η νοµολογία δεν αλλάζει και αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν µπορεί να ενταχθεί σε ένα τυπικό ή άτυπο
σύµφωνο που είπε ο κ. Παµπούκης προηγουµένως, των τριών
εξουσιών.

Παρ’ όλα αυτά θέλω να πω ότι προσωπικά σέβοµαι αυτό το δι-
καστήριο διαφωνώντας µε ορισµένες του αποφάσεις και ελπίζο-
ντας ότι στις συγκεκριµένες εξαιρετικά δύσκολες στιγµές που
ζει η πατρίδα µας και η οικονοµία µας θα διαµορφωθεί αναλό-
γως και η νοµολογία η οποία οφείλει να προσαρµόζεται προς τις
κοινωνικές, πολιτικές και οικονοµικές εξελίξεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, ο Πρό-
εδρος της Βουλής µε ενηµέρωσε ότι έχετε συµφωνήσει όλες οι
πτέρυγες της Βουλής και η Κυβέρνηση να ολοκληρώσουµε στις
15.30’. Έχετε δικαίωµα δευτερολογίας. Θα παρακαλούσα να µην
εξαντλήσετε το εννιάλεπτο, γιατί αλλιώς θα πάρουν το λόγο για
να δευτερολογήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και δεν
θα τηρήσουµε τη συµφωνία που έγινε οµοφώνως µε προεδρεύ-
οντα τον Πρόεδρο.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χάρης Παµπούκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΜΠΟΥΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): ∆εν

θα εξαντλήσω το χρόνο. Τρεις κουβέντες θα πω.
Το πρώτο είναι ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας είναι πράγ-

µατι ένα δικαστήριο υψηλού κύρους –συµφωνώ και εγώ- και απο-
στολής. Αυτό που προσπαθούµε και κάνουµε µε το νοµοσχέδιο
είναι ότι επεµβαίνουµε απλώς στις προθεσµίες. Βεβαίως και αυτό
θα είναι υπό την κρίση του. ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος εκτός από
αυτόν που ανέφερα πριν από έδρας.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να πω είναι στον κ. Λαφαζάνη τον
οποίο ενθυµούµαι πάντοτε. Κάναµε κοινούς αγώνες για την κα-
τάργηση του άρθρου 19. Με τρυφερότητα οφείλω να το πω
αυτό. Με αδικείτε όταν µου βάζετε στο στόµα για το πρότυπο το
δικό µας. Άλλα είπα. ∆εν είπα εγώ ότι θέλουµε να γίνουµε σαν
την Τουρκία αυτή τη στιγµή.

Είπα ακριβώς το αντίθετο. Η δηµοκρατία έχει ένα κόστος και
αυτό το κόστος όλοι θέλουµε να το πληρώνουµε.

Όµως θα ήθελα να παρακαλέσω επίσης και για κάτι άλλο. ∆εν
πρέπει να γίνεται µία δίκη προθέσεως. Το έχω επαναλάβει χίλιες
πεντακόσιες φορές και θα το λέω µέχρι τέλους. Αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο επιταχύνει τις διαδικασίες.
Υπάρχει κάποια αντίρρηση όσον αφορά αυτό; ∆εν αλλάζει την
ουσία της νοµοθεσίας. Επιφυλαχθείτε, διότι σας ανακοινώνω ότι
θα έρθει τέτοιο νοµοσχέδιο σε τρεις µήνες, το οποίο θα ρυθµίζει
την ουσία των ρυθµίσεων. ∆εν είναι όµως εδώ ο τόπος για να κά-
νουµε δίκη προθέσεως. Μακάρι να υπήρχε µια συµφωνία µε το
Κατάρ, µεγάλου ύψους, γιατί το χρειαζόταν η Ελλάδα αυτή τη
στιγµή. Ούτε εµείς είµαστε υπέρ µίας ανάπτυξης χωρίς χαρα-
κτηριστικά, άναρχης ανάπτυξης την εποχή των πρώτων επενδύ-
σεων τη δεκαετία του ’50 στη χώρα µας. Το γνωρίσαµε αυτό το
µοντέλο, το δήθεν αναπτυξιακό.

Εµείς λέµε: «έχουµε αναπτυξιακό µοντέλο». ∆εν είµαστε κι
εµείς λιγότερο ευαίσθητοι ως προς το περιβάλλον από άλλους,
ούτε πρόκειται να γίνουν τίποτε «εγκλήµατα» για το περιβάλλον.
Είναι µια δίκη προθέσεως την οποία την αρνούµαι κατηγορηµα-
τικώς και η Κυβέρνηση το ίδιο, η οποία, όπως διαπιστώσατε, είναι
µια fast track Κυβέρνηση, κύριε Γεωργιάδη, διότι είχατε απά-
ντηση µέσα σε λιγότερο από ένα λεπτό.

Θα ήθελα όµως να πω και το εξής. Η πληθώρα των ρυθµίσεων,

αυτός ο πληθωρισµός των ρυθµίσεων δεν προστάτευσε κατ’ ου-
σίαν το περιβάλλον στην Ελλάδα. ∆ηλαδή δεν είναι ούτε αυτό το
µοντέλο. Αλίµονο! ∆εν πρέπει να είµαστε δογµατικοί σ’ αυτό.
Μπορεί να κάνουµε βόλτες και να σας δείξω η νοµοθεσία αυτή
πού έχει οδηγήσει. Τα ξέρετε υποθέτω. ∆εν είναι εκεί η λύση.

Η λύση είναι, όπως είπα, στη µεσότητα, στη σωφροσύνη όταν
θα γίνει κάτι συγκεκριµένο να σταθµίσει, όπως απαιτεί το γενικό
συµφέρον, το ένα και το άλλο και να βρεθεί µία στάθµιση η οποία
ακριβώς να το εξυπηρετεί κατ’ ουσίαν. ∆εν υπάρχει πανάκεια,
ούτε θέλει να καταργήσει κανείς τη νοµοθεσία. Πρέπει να ελατ-
τωθεί αυτό το «λίπος» της νοµοθεσίας –το λέω εγώ που είµαι κα-
θηγητής Νοµικής- και το «λίπος» της διαδικασίας. Μέσα εκεί
εµφιλοχωρούν τα χειρότερα αµαρτήµατα δυστυχώς και έχουµε
φθάσει στο σηµείο να διασύρεται σήµερα η πολιτεία και ενώ
υπάρχουν θαυµάσιοι δηµόσιοι υπάλληλοι να εµπλέκονται και
αυτοί στις διαδικασίες αυτές από διάφορες πιέσεις. Ο νόµος
είναι αυτό το πράγµα, η πολυνοµία, την οποία όµως ποιος τη δη-
µιούργησε; Προσθετικά όλοι. Ούτε αυτή η νοµοθεσία προστά-
τευσε το περιβάλλον, δυστυχώς. ∆εν είναι τα πράγµατα τόσο
απλά.

Και πάντως θέλω να σας παρακαλέσω να πιστέψετε –µην κά-
νουµε δίκες προθέσεων- ότι θα έρθει κάτι συγκεκριµένο. Το ελ-
πίζω. ∆εν υπάρχει κάποια συµφωνία. Μακάρι να υπήρχε. Θα σας
το έλεγα ως παράδειγµα. Όταν έρθει, να το δούµε και επ’ αυτού
να γίνει κριτική, βεβαίως, εάν υπάρχει χώρος κριτικής. Όµως µην
κάνουµε δίκη προθέσεως.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργού Επικρα-
τείας: «Επιτάχυνση και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών
Επενδύσεων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργού Επικρατείας: «Επιτάχυνση και διαφάνεια υλοποί-
ησης Στρατηγικών Επενδύσεων» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέ-
ρας 11 Οκτωβρίου 2010, της Πέµπτης 14 Οκτωβρίου 2010, της
Παρασκευής 15 Οκτωβρίου 2010 και της ∆ευτέρας 18 Οκτω-
βρίου 2010 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της ∆ευτέρας 11 Οκτωβρίου 2010, της Πέµπτης 14 Οκτωβρίου
2010, της Παρασκευής 15 Οκτωβρίου 2010 και της ∆ευτέρας 18
Οκτωβρίου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 18 Νοεµβρίου 2010 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Επιτάχυνση
και διαφάνεια υλοποίησης Στρατηγικών Επενδύσεων».
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